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طــی دو دهــه اخیــر، کشــورهاي 
گوناگــون براي اجــراي برنامه پوشــش 
همگانی ســلامت، به  عنوان یــک راهبرد 
جهانــی، مبادرت بــه اجــراي اصلاحاتی 
در نظام هــاي ســلامت خــود کرده انــد.

 ایــن راهبــرد، در اهــداف توســعه پایدار 
ســلامت نیز درج شــده اســت . نکته مهم 
آن اســت که با بخشــی از سیاســت هاي 

کلی ســلامت جمهــوري اســلامی ایران 
منطبق بوده و دســتیابی به آن تا سال 1404 
(2025 میلادي) هدف گذاري شده است.  در 
ســفر به کشور مکزیک، شرایطی فراهم آمد 
که با نظام سلامت این کشور بیش از گذشته 
آشــنا شوم و در این یادداشــت به برنامه  ها و 
اهداف اصلی اصلاحات، هزینه و مدت زمان 

اجراي برنامه در آن کشور اشاره می کنم. 
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 مثلث برنامه سازي براي کودکان

جام جم از رواج تجمل گرایى و مصرف زدگى در برخى خانواده ها گزارش مى دهد

لاکچرى بازى نوکیسه ها با نورسیده ها
اقتصاد   امروز جلســه اســتیضاح عباس 
آخوندي، وزیر راه و شهرســازي انجام می شود. 
ایــن بار دوم اســت که عبــاس آخوندي براي 
اســتیضاح به مجلس مــی رود و کمتر وزیري 
در طــول چهار ســال توســط دو مجلس مورد 

استیضاح قرار گرفته است. 
زمانــی که حادثه قطار در منطقه هفت خوان 

رخ داد و تعــدادي از هموطنان جــان خود را از 
دســت دادند، برخی نمایندگان توقع داشــتند 
وزیر راه و شهرســازي اســتعفا دهد، اما این کار 
را پورســیدآقایی، مدیرعامل راه آهن و معاون 
آخوندي انجام داد. البته انتقادات دیگري به وزیر 
راه و شهرسازي مطرح است و امروز تکلیف همه 

این موضوعات روشن خواهد شد. 
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دادســتان کل کشــور با اشــاره به 
مشــکلات برخی مراکز صنعتی در استان 
مرکزي اظهار کرد: سومین استان صنعتی 
کشــور احتیاج به مراقبت و پیگیري ویژه 
مشــکلات دارد و نباید کار به جایی برسد 
که کارگري جلوي ما را بگیرد و بگوید که 

27 ماه است حقوق نگرفته ایم. 
به گزارش روابط عمومی دادســتانی 
کل کشــور، محمدجعفر منتظري که در 
مراســم تودیع و معارفه دادســتان اراك 
صحبت می کرد، افزود: آقاي قاضی، آقاي 
مسئول اگر خود شما دو ماه حقوق نگیري 
صدایت بلند نمی شــود؟ وي اظهار کرد: 
همه مشــکلات هم واقعا به تحریم ربط 
ندارد. بخشــی از این مشــکلات به خاطر 
سیاســت هاي غلــط و مدیریت هــاي 
نامناسب اســت که باید جلوي آن گرفته 
شود. باید دادستان هاي مراکز استان بروند 
و دنبال کنند این مسائل را و پاسخ بخواهند.

منتظري با بیان این که اجراي عدالت 
تنها به ســخن گفتن و آمار دادن نیست، 
تاکید کرد: مقام معظم رهبري همواره در 
ســخنان خود رضایــت و اعتماد مردم در 
مراجعه به دستگاه قضایی و رسیدن به حق 
از طریق این دســتگاه را شاخص سلامت 
دستگاه قضا معرفی کرده اند و این موضوع 
بایــد مد نظر همه ما قــرار گیرد و البته در 
همه دستگاه ها هم ملاك، رضایت مردم 

و جلب اعتماد آنهاست.
وي در بخش دیگر سخنان خود با اشاره 
به اقدام به اعتصاب غذاي برخی متهمان 
در زندان هــا گفت: نمونه این حرکت را در 
چنــد روز اخیر دیدیم. این موضوع از خارج 

کشور به برخی جریانات سیاسی خط داده 
شــده و می گویند پایت که به زندان رسید 

شروع کن و ما از شما حمایت می کنیم. 
آن وقــت خبــر ایــن اعتصاب ها به 
شــبکه هاي اجتماعی و خارج از کشــور 
می رود که فشاري علیه قوه قضاییه بشود.

منتظري افزود: آن وقت این افراد از این 
طریق شــروع به مظلوم نمایی می کنند و 
حتی وقتی حالشان بد می شود اجازه تزریق 
ســرم هم نمی دهند. اما باید بدانند که اگر 
هم از زیر تیغ عدالت و دادگاه هم عبور کنند 
از محضر عدل الهی و نفرین بزرگان و اوتاد 

نمی توانند بگذرند.
دادســتان کل کشور با اشاره به این که 
دشمن بسختی در تلاش است که امنیت 
کشــور را در ابعاد مختلــف از بین ببرد به 
تلاش هاي دشمن در زمینه تبدیل فضاي 
مجازي به جهنمی سوزان براي خانواده ها 
و جوانان اشــاره کــرد و افزود: اگر فضاي 
مجــازي را سالم ســازي و هدایت نکنیم 
آســیب هاي فراوانی به ســاحت امنیت 
خانواده هــا و جامعه اســلامی مــا وارد 
می کند و بنده وظیفه خود می دانم حسب 
اطلاعاتــی که دارم از هــر تریبونی براي 

هشدار دادن در این زمینه استفاده کنم.
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زمان ثبت نام انتخابات شوراها تغییر نمی کند 
رئیس کمیســیون شــوراها و امور داخلی مجلس، گفت: شوراي نگهبان نظر خود را 
درخصــوص طرح اصلاح قانون انتخابات شــوراها اعلام کرد و چهار ایراد به آن گرفته 

است.
 محمدجواد کولیوند افزود: با توجه به این که شــوراي نگهبان این طرح را به مجلس 
برگردانده، امکان تغییر زمان ثبت نام نامزدهاي انتخابات شوراها وجود ندارد و کمیسیون 
باید ایرادات شــوراي نگهبان را دوباره اصلاح و براي تائید نهایی به صحن مجلس ارائه 
کند و پس از آن که در جلســات علنی بررسی و تصویب شد، شوراي نگهبان درخصوص 
آن مجدد اعلام نظر خواهد کرد. کولیوند گفت: با توجه به طولانی شــدن این پروســه 
و این که بودجه در دســتور کار مجلس قرار می گیرد، بعید اســت که طرح اصلاح قانون 
انتخابات شوراها و تغییر زمان ثبت نام از نامزدها به این دوره از شوراها برسد، بر این اساس 
ثبت نام از نامزدهاي شرکت در انتخابات شوراها همان تاریخ قبلی، یعنی 30 اسفند آغاز 

و براساس زمان بندي قبلی انتخابات برگزار خواهد شد. / ایسنا

 حکم دادگاه کانادایی علیه ایران  
دادگاه انتاریوي کانادا با رد مصونیت حاکمیتی جمهوري اســلامی ایران، تهران را 
به جبران هزینه هاي قضایی گروهی از شــاکیان که کشورمان را به حمایت از تروریسم 
متهم کرده اند، محکوم کرد. دادگاه انتاریو ژوئن ســال گذشــته (خرداد 95) هم ایران را 
به پرداخت 13 میلیون دلار از محل دارایی هاي غیردیپلماتیک تهران در کانادا محکوم 

کرده بود./ فارس

 ارائه پیش نویس قطعنامه با سفر نخست وزیر سوئد
مرتبط نیست

ســخنگوي وزارت امور خارجه، ارتباط بین اقدام سوئد در ارائه پیش نویس قطعنامه 
حقوق بشري را علیه کشورمان، با سفر اخیر نخست وزیر سوئد به تهران، رد کرد.

به گزارش مرکز دیپلماسی رسانه اي وزارت امور خارجه، بهرام قاسمی در واکنش به 
برخی پردازش هاي رسانه اي در داخل کشور درباره اقدام سوئد در ارائه قطعنامه حقوق 
بشــري علیه کشورمان و ارتباط دادن آن به سفر اخیر نخست وزیر این کشور به تهران و 
حواشــی آن گفت: انتظار ما این اســت که اگر رسانه اي قصد ورود به موضوعی در حوزه 
سیاســت خارجی کشور را دارد، بهتر است براساس داده ها و اطلاعات دقیق و مبتنی بر 

واقعیات اقدام و تمام ابعاد و سوابق آن را بررسی کرده باشد.
وى افزود: متاســفانه به دلیل شــرایط و فضاي منفی ســاخته و پرداخته شده علیه 
کشــورمان براي ایجاد موج ایران هراسی، از حدود هفت سال پیش به رهبري آمریکا و 
رژیم صیهونیستی و با همراهی تعدادي از کشورهاي غربی در شوراي حقوق بشر در ژنو 
هر ســاله در یک کار مشترك، این کشــورها اقدام به ارائه پیش نویس قطعنامه اي علیه 

جمهوري اسلامی ایران می کنند که سوئد یکی از این کشورهاست.
  قاسمی در ادامه سخنان خود  گفت: جمهوري اسلامی ایران اقدام هر کشوري را در 
ارائه قطعنامه حقوق بشــري علیه کشورمان بشدت محکوم می کند و براساس سیاست 
اصولی خود معتقدیم که این گونه اقدامات، غیرمنصفانه، نادرســت و برخلاف واقعیات 

جمهوري اسلامی ایران است.

درخواست اروپایی ها براي خرید آب سنگین اراك
اصغر زارعان، دستیار ویژه رئیس سازمان 
انــرژي اتمی در حاشــیه ســی و هفتمین 
نمایشگاه دستاوردهاي هسته اي در دانشکده 
علوم انســانی دانشگاه تهران گفت: به دنبال 
فروش حدود 70 تن آب ســنگین به روسیه و 
آمریکا، برخی کشــورهاي اروپایی خواستار 
خرید آب ســنگین ایران شــدند که در حال 

بررسی این درخواست ها هستیم. 
وي از رونمایی اولین نوع سانتریفیوژ مورد درخواست پژوهشگاه نفت در 20 فروردین 
خبر داد و عنوان کرد: این نوع ســانتریفیوژ اولین ماشــینی است که با تمام ویژگی هاي 

به روز شده در دنیا ساخته شده و تحویل پژوهشکده نفت می شود./ ایسنا

حماسه 22 بهمن، نشانه صلابت مردم ایران است
مجمع تشخیص مصلحت نظام، روز گذشته به ریاست آیت االله موحدي کرمانی و با حضور 
اکثریت اعضا تشــکیل جلسه داد. در این جلسه موارد عدم انطباق مصوبه برنامه ششم مجلس 
شــوراي اسلامی با سیاست هاي کلی برنامه ششم توسعه کشــور مورد بحث و بررسی اعضا 

قرار گرفت.
در ابتداي جلســه، آیت االله موحدي کرمانی با توجه به حضور حماسی و پرشور مردم سراسر 
کشور در راهپیمایی یوم االله 22 بهمن، این حماسه آفرینی بزرگ را که نشانه صلابت و استحکام 
مردم انقلابی و وفاداري کشورمان است، به رهبري معظم انقلاب و آحاد مردم تبریک گفت و 
همچنین پیروزي مقتدرانه کشتی گیران ایران را در جام جهانی کشتی آزاد بر تیم آمریکا به همه 

ورزشکاران و ورزش دوستان تبریک و تهنیت گفت. / مهر

بقایی هم اعلام کاندیداتورى کرد
حمید بقایی، معاون اجرایی رئیس جمهور سابق با صدور اطلاعیه اي نامزدي خود را 

براي انتخابات ریاست جمهوري 96 اعلام کرد./ باشگاه خبرنگاران جوان

سایه روشن

وزیر خارجه کشــورمان که در آلمان به 
ســر می برد، علاوه بر سخنرانی در اجلاس 
امنیتی مونیخ، رایزنی با مقامات و مسئولان 
کشورهاي مختلف و نهادهاي بین المللی و 
همچنیــن حضور در جمع هاي مختلف را در 

دستور کار دارد.
این رایزنی ها درحالی صورت می گیرد که 
با روي کارآمدن دونالد ترامپ، رئیس جمهور 
جدید آمریکا موج جدیدي از ایران هراســی 
از ســوي آمریــکا، رژیم صهیونیســتی و 
کشــورهاي مرتجع منطقه آغاز شده است و 
به اعتقاد کارشناســان، رایزنی هاي مقامات 
جمهوري اسلامی ایران در چنین اجتماعاتی 
و همچنین بهره گیري از دیپلماسی عمومی 
می توانــد نقــش مهمی در خنثــی کردن 
توطئه ها در زمینه ایران هراسی داشته باشد.

برهمین اســاس، محمدجواد ظریف در 
رایزنی هاي مختلفی که در مونیخ داشــت، 
واقعیت ها را دربــاره فعالیت هاي جمهوري 
اسلامی ایران چه در زمینه هسته اي و چه در 
سایر حوزه ها از جمله موشکی، حقوق بشر و 

سایر موارد تشریح کرد.
رایزنی با یوکیا آمانــو، مدیرکل آژانس 
بین المللــی انــرژي اتمــی، حیدرالعبادي 
نخست وزیر عراق، مســعود بارزانی رئیس 
اقلیــم کردســتان عــراق، رئیس جمهور 

اســلوونی، وزراي خارجه اســپانیا، عمان، 
انگلستان، روســیه، ترکیه، فرانسه؛ استفان 
دیمیستورا نماینده ویژه دبیرکل سازمان ملل 
متحد در امور ســوریه و هیات ریش سفیدان 
متشکل از وزیر خارجه سابق الجزایر، ارنستو 
زدیلو، رئیس جمهور سابق مکزیک و چندین 
شــخصیت با ســابقه بین المللــی از جمله 
برنامه هاي ظریف طی روزهاي گذشــته در 

مونیخ بوده است.
رایزنی بــا فدریکا موگرینی، مســئول 

سیاســت خارجــی اتحادیه اروپــا از دیگر 
برنامه هاي ظریــف بود و به گزارش فارس، 
موگرینی در این دیدار، توافق هســته اي را 

ثبات زا توصیف کرده است.

تبلیغات ایران هراسانه جعلی
ظریــف در کنار رایزنی هاي رســمی با 
مطلبی در صفحه شــخصی خود در توییتر، 
پاســخ ادعاهــاي اخیر نخســت وزیر رژیم 
صهیونیســتی را که در آمریکا مطرح شــده 

بود، داد. 
به گزارش ایرنــا، محمدجواد ظریف در 
این مطلب نوشــت: تنها رژیم خاورمیانه که 
جنگ افزار هســته اي، موشــک قاره پیما و 
تاریخی از تجــاوز را در کارنامه دارد، حالا از 
ابزارهاي دفاعی ایران شکایت می کند. این 

تبلیغات ایران هراسانه جعلی است. 
البتــه همزمان بــا رایزنی هــاي وزیر 
خارجه کشــورمان، مقامــات آمریکایی و 
صهیونیست ها نیز به ادامه فعالیت هاي خود 
مشغول هستند و مصادیق این فعالیت ها در 
مونیخ هم نمود داشت. به عنوان مثال، معاون 
رئیس جمهــور آمریکا که براي شــرکت در 
اجلاس امنیتی مونیخ به این شهر رفته است 
در سخنرانی خود گفت: آمریکا به این مساله 
پایبند خواهد بود که ایران به سلاح هسته اي 
دســت پیدا نخواهد کرد، زیرا می تواند با این 

سلاح اسرائیل را تهدید کند.
به گزارش خبرگزاري صداوســیما و به 
نقل از شــبکه تلویزیونی الجزیره مباشــر، 
مایک پنــس، ایران را به برهم زدن ثبات در 
منطقه خاور میانــه متهم کرد و گفت: ایران 
منابعــی دارد که می تواند براي عملی کردن 

اقدامات مورد نظر خود پرداخت کند.
صهیونیست ها نیز از طریق شیطنت هایی 
تــلاش دارند رایزنی هاي ظریف را در مونیخ 
با حاشــیه هایی همراه کنند. به عنوان مثال، 
مدعی شدند وزیر خارجه کشورمان همزمان 
بــا لیبرمن در یک پنل مشــترك در مونیخ 
حضور یافته اســت که البته بهرام قاســمی، 
سخنگوي وزارت خارجه ایران تصریح کرد 
که هیأت ایرانی به هیــچ وجه در پنل هایی 
که صهیونیســت ها شرکت می کنند، حضور 

نخواهد یافت.
به گــزارش فارس، ســخنگوي وزارت 
خارجــه همچنین در واکنش به شــایعاتی 
مبنی بر احتمال دیدار وزیر خارجه کشورمان 
با وزیر خارجه آمریکا این شایعات را تکذیب 
کــرد و گفت: در هیچ برنامه اي اعم از پنل ها 
یا در حاشــیه این کنفرانس، هیأت ایرانی با 

هیأت آمریکایی گفت وگو و دیداري نخواهد 
داشت.

گسترش روابط با اروپا
گذشــته از حاشــیه ها، نفس حضور در 
چنین مجامعی و رایزنی هایی که با مقامات 
کشورهاي مختلف صورت می گیرد می تواند 
تاثیر مهمی در روشــنگري افکار عمومی در 
مقابل اظهارات و اقدامات ایران هراســانه 

آمریکایی ها و صهیونیست ها داشته باشد. 
دکتر علی بیگدلی، اســتاد دانشــگاه در 
گفت وگو با جام جم، با اشاره به این که حضور 
ایران در مجامع و کنفرانس هاي بین المللی 
تاثیرات مثبت داشــته و از اهمیت برخوردار 
اســت، تصریح کرد: البته کنفرانس امنیتی 
مونیخ قــدرت تصمیم گیري و تاثیر اجرایی 

ندارد.
وي بــا اشــاره به دیدارهــاي ظریف با 
نمایندگان برخی کشــورها در حاشــیه این 
کنفرانس عنوان کرد: با شــرکت در چنین 
مجامعی و دیدارهــاي جانبی آن می توانیم 
کشــورمان را بیشــتر به دنیا بشناسانیم و با 
طرح نظــرات خود با ایران هراســی مقابله 

کنیم.
این اســتاد دانشــگاه تاکید کرد: هرچه 
دیدارهاي جانبی این گونه مجامع بیشــتر 
باشــد و بتوانیم ارتباطاتمان را گســترش 
دهیــم، خنثی کردن تلاش هــاي آمریکا و 
رژیم صهیونیســتی در جهت ایران هراسی 

راحت تر خواهد بود.
بیگدلــی ابراز امیــدواري کرد با حضور 
در چنین مجامعی مقدماتی براي گســترش 

ارتباطات ما با اتحادیه اروپا فراهم شود .
وي درعین حال گفــت: این کنفرانس 
صرفا براي گفت و شــنود بین المللی است 
و البتــه در این کنفرانــس برخی دولت ها 
بخصــوص دولت هاي نزدیــک به آمریکا 
می خواهند جایگاه خود را در دوران ریاست 

جمهوري ترامپ محکم کنند.

اقدام پیشدستانه
مســعود گــودرزي، عضو کمیســیون 
امنیت ملی و سیاســت خارجی مجلس هم 
با اشــاره به این که کنفرانس هاي چندجانبه 
و اجلاس هایــی همچــون مونیخ فرصتی 
بــراي طرح مســائل و دغدغه هــاي کلی 
کشورهاســت، عنوان کرد: این اجلاس ها 
فرصــت خوبی اســت تا اولویت سیاســی 
کشور مطرح شــود و خودمان قبل از این که 
دیگران در مورد ما صحبت کنند، به تشــریح 

سیاست هاي کشور اقدام کنیم.
نماینده ممســنی افزود: در همین مدت 
کوتاه بعــد از حضور ترامپ در کاخ ســفید، 
بــا صرف هزینه هاي هنگفت تلاش شــده 
مسائل جعلی درخصوص جمهوري اسلامی 
ایــران به جاي واقعیت مطرح شــود تا ذهن 
دولتمردان و برخی کشورها نسبت به ایران، 
ســیاه شود، اما این اجلاس فرصتی است که 
شفاف سازي لازم از ســوي مقامات ایرانی 

صورت گیرد.
عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی در مــورد این که در این اجلاس چه 
مســائلی باید مورد رایزنی قرار گیرد، گفت: 
آمریکا بحثی را در مورد تروریسم اسلامی راه 
انداختــه و قصد دارد ایران را همچون دوران 
بوش به عنوان محور شــرارت مطرح کند، 
لذا دولتمردان کشــور باید با مستندات کافی 
به دنیا نشــان دهند که ایران محوري براي 
ثبات منطقه بوده و در بحران هاي منطقه اي 

عامل ثبات زا است.

اجلاس مونیخ؛ حاشیه هاى مهم تر از متن
راهکار تاثیرگذاري بیشتر در مجامع بین المللی

این روزها شــاهد برگزاري اجلاس امنیتی مونیخ با حضور مقامات کشــورهاي 
مختلف و مسئولان نهادهاي بین المللی هستیم.

در ســایر کشورها نیز در مقاطع مختلف شــاهد برگزاري اجلاس هاي مشابهی 
بوده ایم که از جمله آنها می توان به اجلاس هاي امنیتی تهران و مســکو اشــاره کرد. 
این گونه اجلاس ها بیشــتر شبیه باشــگاهی است که هر کشوري نظر خود را مطرح 
می کند، بنابراین ســازمان بین المللی نیســت که نتیجه مشخصی داشته باشد، بلکه 
صرفــا عده اي دور هم جمع شــده و بحث هاي خود را مطــرح می کنند. برخی از این 
اجلاس ها به دلیل حضور افراد سطح بالاتر، اهمیت ویژه اي پیدا می کنند و به عنوان 
مثال در بحث هاي اقتصادي اجلاس داووس و در مباحث امنیتی، اجلاس هاى مونیخ 

و مسکو اهمیت بسیاري دارد.
در این گونه اجلاس ها نمایندگان کشــورها با یکدیگر ملاقات می کنند و در این 
دیدارهــا درباره آخرین تحولات بین المللی رایزنی می شــود، اما نباید انتظار ویژه اي 
از این اجلاس ها داشــت، زیرا قطعنامه و بیانیه اي در آنها صادر نمی شــود. با این حال 
این مجامع فرصتی اســت براي طرح نظرات کشورهاي مختلف درباره موضوعات 
بین المللی و در مرحله بعد آنچه شــاید اهمیت بیشــتري داشــته باشد، ملاقات ها و 
نشست هاي حاشیه اي است که البته به سطح کشورها و ملاقات کننده ها بستگی دارد 
و فرصتی اســت که یک وزیر خارجه و مقام یک کشــور بتواند با چندین مقام هم رتبه 
یــا بالاتر در فرصت محدودي ملاقات کند و این ملاقات ها فرصت هایی اســت که 
باید از آن اســتفاده کرد. بنابراین در صورتی که ملاقات هاي موثري صورت بگیرد، 
قطعا تاثیرگذار خواهد بود، اما در مجموع براي صحبت در مورد تاثیرگذاري کنفرانس 
امنیتی مونیخ براي مقابله با پروژه ایران هراســی آمریکا و اســرائیل باید در جریان 
جزئیات مذاکرات میان کشــورمان و سایر کشــورها قرار بگیریم. اما به نظر می رسد 
برخی ملاقات هاي آقاي ظریف از جمله ملاقات با فدریکا موگرینی، مسئول سیاست 
خارجــی اتحادیه اروپا و وزراي خارجه برخی کشــورهاي دیگر مثبت بوده اســت با 
این حال براي اظهار نظر دقیق باید اطلاعات جزئی تري داشته باشیم. به نظر می رسد 
فضــاي کلی کنفرانس بخصوص با توجه به مباحثــی که میان آمریکا و اروپا مطرح 
شــده، فضاي مفیدي بوده اســت. به عنوان مثال، بحثی را که وزیر دفاع آلمان در نقد 
سیاســت  هاي آمریکا مطرح کرد، می توان در این راستا ارزیابی کرد. این مقام آلمانی 
گفته بود،آمریکا باید به جایگاهی که اروپا به عنوان قدرت مستقل دارد، احترام بگذارد.
البته ذکر این نکته ضروري است که براي تاثیرگذاري بیشتر در این گونه مجامع، 
باید ملاقات ها با برنامه تنظیم شود و توجه داشت که دیدارهاي صرفا تشریفاتی قطعا 
نمی تواند اثر گذار باشــد و ملاقات ها در صورتی تاثیرگذار خواهند بود که دربرگیرنده 

موضوعات و توافق هاي جدي باشند.

مفسر
دکتر سیدرسول موسوي 
سفیر پیشین ایران در فنلاند

ســخنگوي ششــمین کنفرانــس 
بین المللی حمایت از انتفاضه فلســطین 
از حضور 80 هیات و 700 مهمان خارجی 
در این کنفرانس خبر داد و گفت: ششمین 
کنفرانس حمایت از انتفاضه فلســطین 
روز سه شــنبه با پیام رهبر معظم انقلاب 

گشایش می یابد.
به گزارش ایرنا، کاظم جلالی دیروز 
در نشســت خبــري عنوان کــرد: این 
کنفرانس با حضور رئیس جمهور، رئیس 
قــوه قضاییه و رئیس مجلس شــوراي 
اسلامی افتتاح می شود و آیت االله صادق 

آملی لاریجانی از سخنرانان آن است.
وي افزود: همچنین عصر چهارشنبه 
این کنفرانس با سخنرانی رئیس جمهور و 
قرائت بیانیه پایان می یابد و روز پنجشنبه 
جلســه اي با ســازمان هاي مردم نهاد و 
نهادهــاي غیردولتی حامــی مقاومت 
فلسطین در محل اجلاس سران برگزار 

می شود.
رئیس مرکــز پژوهش هاي مجلس 
خاطرنشــان کرد: روســا و نواب رئیس 
مجالــس، روســاي کمیســیون هاي 
تخصصى،  شــخصیت هاي برجســته 
جنبش مقاومت، سازمان هاي مردم نهاد 

و گروه هــاي طرفــدار فلســطینی از 
سراســر جهان در این کنفرانس شرکت 
می کنند و کمیتــه تنظیم بیانیه نهایی با 
حضور روســاي هیأت ها و کشــورهاي 
شرکت کننده تشــکیل می شود تا بیانیه 

نهایی در اختتامیه،خوانده شود.
جلالــی بــه تاریخچــه برگزاري 
ایــن کنفرانس اشــاره کــرد و یادآور 
شــد: بعد از تصویب قانــون حمایت از 
انقلاب اســلامی مردم فلسطین در 19 
اردیبهشــت 69، تاکنون پنج کنفرانس 
با این عنوان در ســال هاي70 ،80، 85، 
87 و 90 برگزار شده که امسال ششمین 
کنفرانس برگزار می شود. وي ادامه داد: 
اهداف برگزاري این کنفرانس متناسب 
با شرایط فعلی است، زیرا امروز در شرایط 
بسیار حساسی قرار داریم و تمام توجهات 
و تلاش ها بر این است که موضوع اصلی 
جهان اسلام از مساله فلسطین به مسائل 
دیگــري منحرف شــود، حــال آن که 
فلسطین در بین ملت هاي مسلمان یک 
موضوع اصلی اســت و بخصوص بعد از 
انقلاب اسلامی و اعلام روز قدس توسط 
امام(ره) از اهمیــت ویژه تري برخوردار 

است.

حضور حضور 8080 هیات خارجی در کنفرانس فلسطین هیات خارجی در کنفرانس فلسطین

در پی برگــزاري جلســه فوق العاده 
مدیریت بحران درباره استان خوزستان؛ 
معاون اول رئیس جمهور، وزیر کشــور و 
استاندار خوزستان گزارشی در این زمینه 

به رئیس جمهوري ارائه دادند.
بــه گــزارش پایگاه اطلاع رســانی 
ریاســت جمهوري، حسن روحانی در این 
رابطه با اشاره به این که «صبر و مقاومت 
بی بدیل مردم خوزســتان، زبانزد تاریخ 
ملت ما اســت و دولت همدل و همراه آنها 
تا رفع کامل مشکلات است»، دستورات 
ویژه اي در این راســتا خطاب به اسحاق 
جهانگیــري معــاون اول رئیس جمهور، 
وزیر کشور و همچنین استاندار خوزستان 

صادر کرد.
رئیس جمهور تاکید کرد: در هفته هاي 
اخیر،  خوزســتان عزیز ما شرایط مناسبی 
نداشــته اســت و مردم عزیزمان در پی 
تشــدید پدیده ریزگردهــا از قطع برق و 
نارســائی  در شبکه آب و ارتباطات تلفنی، 
به ویژه در شهر مقاوم اهواز رنج برده اند. در 
عین حال،  رئیس جمهور و همه همکاران 
دولت نیز همدل و همراه شــما براي حل 

این مشکلات بوده و هستند.
روحانــی ادامه داد: صبــر و مقاومت 
بی بدیل مردم خوزســتان، زبانزد تاریخ 
ملت ماســت،  لیکن شایســته نیست که 
این مردم صبــور، در هرگونه حوادث، از 
جمله حوادث طبیعی و غیرمترقبه، چنین 
دچار رنج و مشــکلات شــوند. این گونه 
اتفاقات می بایست با پیش بینی هاي فنی 
و تــدارکات مدیریتی کمترین آســیب را 
وارد کند و در کمتریــن زمان ممکن نیز 

ساماندهی شود.
پدیــده  گفــت:  رئیس جمهــوري 

ریزگردهــا گرچــه اقدامات گســترده 
فراسرزمینی می طلبد و براي مقابله با آن 
باید از ســال ها پیش برنامه ریزي و اقدام 
می شــد، لیکن نباید با از کار افتادن شبکه 
توزیــع برق، موجب قطع مکرر و طولانی 
بــرق در اهواز و به دنبــال آن،  اختلال در 
آبرسانی و دسترسی هاي ارتباطاتی مردم 

می شد.
روحانی به برگزاري جلسه فوق العاده 
روز شــنبه براي رســیدگی به مشکلات 
استان خوزســتان به ریاست معاون اول 
اشــاره کرد و گفت: بــه محض بروز این 
نارسایی ها،  دولت با اعزام وزراي مسئول 
به استان و بســیج همه امکانات موجود 
تلاش کــرد همه اقدامات ممکن را براي 
کاهش صدمات و مدیریت بحران انجام 
دهد و از معاون اول محترم نیز خواســته 
شــد که هماهنگی همه دستگاه ها براي 
نتیجه گیري هرچه ســریع تر،  ساماندهی 
شود. رئیس جمهور ضمن ابراز همدردي 
با همه رنج دیدگان حوادث و سپاسگزاري 
از تحمــل صبورانه مردم در این شــرایط 
ناگــوار، افزود: به مردم عزیز خوزســتان 
 اطمینــان می دهــم که دولــت با همه 
امکانات خود،  در حل ریشه اي مشکلات 
بویژه آســیب هاي ریزگردها جدي بوده و 
ساماندهی مسائل زیست محیطی را جزو 
اولویت برنامه ها قرار داده است؛ همچنین 
اقدامات فوري دولت در جبران خسارات،  
تامیــن امکانات لازم و مراقبت مســتمر 
خطــوط و تجهیزات تا حصــول نتیجه 

اطمینان بخش، ادامه خواهد یافت.
روحانی در پایان این جلسه دستورات 
ویژه اي را براي رسیدگی آنی به مشکلات 

مردم خوزستان صادر کرد. 

حل ریشه اي مسائل خوزستان  
در اولویت برنامه هاي دولت

فرمانده نیروي زمینی سپاه پاسداران 
انقلاب اســلامی از برگــزاري رزمایش 
پیامبر اعظــم11 در منطقــه مرکزي و 

شمال شرق کشور خبر داد.
به گزارش خبرگزاري صداوســیما، 
ســردار محمد پاکپــور با بیــان این که 
این رزمایــش از فردا آغاز می شــود و تا 
چهارشــنبه ادامه خواهد داشــت، گفت: 
دفاع از کوي و برزن با حضور گردان هاي 
بیت المقدس و امام حســین(ع) بســیج، 

بخشی از این رزمایش است.
ســردار پاکپــور بــا بیــان این که از 
سال هاي 85 تا 89 شــاهد اقدامات ضد 
امنیتی در شــمال غرب کشــور بوده ایم، 
افزود: با توجه به صعب العبور بودن منطقه، 
ضد انقلاب در این مناطق به داخل کشور 

نفوذ داشت.
فرمانده نیروي زمینی سپاه پاسداران 
با بیان این که هیچ گاه نیرویی در ارتفاعات 
بالاي 3800 متر مستقر نشده است، ادامه 
داد: هم اکنــون در این مناطق دماي هوا 
منفی 40 درجه است و هفت تا هشت متر 
در ارتفاعات بــرف وجود دارد. وي افزود: 
در حــال حاضر در پاســگاه هایی که در 
این مناطق احداث شــده، جابه جایی نیرو 
به علت بارش شــدید برف و صعب العبور 

بودن منطقه با بالگرد صورت می گیرد.

فرمانده نیــروي زمینی بــا تاکید بر 
این که دشمن هیچ گاه در مرزهاي کشور 
آرام نمی نشیند، ادامه داد: دشمنان انقلاب 
اسلامی همواره درحال طراحی به منظور 
ناامن سازي کشــور هستند، اما اقدامات 
گســترده اي که در ســال هاي گذشته 
صورت گرفته، موجب شده است تا امنیت 

در مرزها برقرار شود.
پاکپور در پاســخ به ســوالی مبنی بر 
این که آمریکایی ها خواستار قرار گرفتن 
نام سپاه پاســداران در فهرست گروه هاي 
تروریســتی شــده اند، گفت: دولتمردان 
آمریکا باید عقل داشــته باشند و به چنین 
اقدامی دست نزنند. فرمانده نیروي زمینی 
سپاه پاســداران انقلاب اســلامی اضافه 
کرد: پهپادهــا در همــه ماموریت هاي 

نیروي زمینی سپاه نقش دارند.
پاکپور تاکیدکــرد: اکنون پهپادهاي 
نیــروي زمینی ســپاه در ماموریت هاي 
شناسایی، رزمی و انتحاري حضور دارند . 

 آغاز رزمایش نیروي زمینی سپاه از فردا 

دبیرکل ســازمان ملل، برجام را عامل مهمی در صلح و ثبات بین المللی 
دانست و حمایت خود و سازمان ملل متحد را از استمرار آن اعلام کرد.

به گــزارش خبرگــزاري صداوســیما، آنتونیــو گوتــرش در دیدار با 
محمدجواد ظریف، وزیر امورخارجه کشــورمان در حاشــیه کنفرانس 
امنیتی مونیخ از دعوت وزیر امور خارجه کشورمان براي سفر به تهران 
اســتقبال کرد و گفت در نخســتین فرصت به جمهوري اســلامی ایران 

سفر خواهد کرد.
در این دیدار درباره موضوعات بین المللی و منطقه اي گفت وگو شــد. 
وضعیت وخیم مســلمانان روهینگیا در میانمار، اوضاع یمن، ســوریه، 
عــراق و نقــش ســازمان ملل متحد و دبیــرکل آن در حــل بحران ها از 

مهم ترین موضوعات این دیدار بود.
وزیر امور خارجه کشورمان در این ملاقات، حضور فعال تر سازمان ملل 
متحد در بحران هاي پیش گفته را خواستار شد و آمادگی کشورمان را 

براي همکاري با دبیرکل و حمایت از تلاش هاي او اعلام کرد.

حمایت دبیرکل سازمان ملل از برجام

رایزنى با مقامات سایر 
کشورها در مجامع عمومى 

از جمله اجلاس مونیخ 
فرصت خوبى براى مقابله با 
پروژه ایران هراسى است

بیگدلى:

آمریکا به دنبال سیاه کردن 
اذهان کشورها نسبت به 
فعالیت هاى ایران است 
و دستگاه دیپلماسى باید 
براى مقابله با این توطئه 

برنامه ریزى کند

گودرزى:

وزیر خارجه کشورمان در حاشیه اجلاس امنیتى مونیخ با مقامات بین المللی دیدار و گفت وگو کرد

اجراي عدالت تنها به آمار دادن نیست
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ورود به دنیاي ذهنی مخاطبان کودك
اولین ویژگی هر برنامه اي این اســت که خصوصیات برنامه سازي تصویري تلویزیون، 
در آن رعایت شــده باشد. هرچه عناصر تشکیل دهنده برنامه اي با گروه سنی مخاطبان آن 
تطابق بیشــتري داشته باشــد، می توان گفت برنامه در ساختار موفق عمل کرده و در جذب 
مخاطبانش هم می تواند توفیق داشــته باشد. از نظر موضوع، درونمایه و محتواي برنامه اي 
که قرار اســت براي گروه ســنی کودك و نوجوان ساخته شــود، در وهله اول باید به دنیاي 
ذهنی آن مخاطب نزدیک باشــد و مخاطب وقتی برنامه را می بیند، احساس کند برنامه ساز 
به دنیاي او وارد شــده و با جنس نیازها و دغدغه هایش آشناســت. احساســات، عواطف، 
اندیشــه ها، واژگان، شخصیت هاي طراحی شــده و موجودیت انسانی تشکیل دهنده یک 
برنامه، همه عناصري هستند که دنیاي ذهنی یک مخاطب را می سازند و ما را به او نزدیک 
می کنند. در راه برنامه سازي براي کودکان، هرچه به این عناصر نزدیک تر باشیم و آرزوهاي 

مخاطبانمان را بیشتر بدانیم، در جلب نظر او موفق تر خواهیم بود.
مخاطبان خردسال، کودك، و نوجوان هر کدام نیازهاي مختص به خود را دارند. هرچه 
این گروه ســنی بالاتر می رود، نوع برنامه سازي هم برایشان پیچیده تر می شود. براي مثال 
برنامه هاي گروه ســنی خردســالان مدت زمان کوتاه تري دارند و هرچه این گروه ســنی 
بیشتر می شود، به مدت زمان برنامه می توانیم بیفزاییم و ساختار آن هم چندوجهی تر  شود. 
الان مدتی اســت می بینیم حضور عموها و خاله ها در برنامه هاي تلویزیونی بسیار زیاد 
شــده است. بخشی از این قضیه به سبک زندگی هاي ما در دوران جدید برمی گردد. یکی از 
مشکلات زندگی در کلانشهرهاي کنونی و ابرشهرها، این است که خانواده ها همه بشدت 
درگیر شــغل و کار شــده اند؛ عاملی که در شــهرهاي کوچک تر و روستاها کمتر شاهدش 
هســتیم. در شــهرهاي بزرگ، پدرها و مادرها فرصت برقراري ارتباط با بچه ها را از دست 
داده اند یا ارتباطشان بسیار کم شده است. به همین دلیل و براساس این نیاز، بچه ها به خاله ها 
و عموهاي تلویزیونی نیاز پیدا می کنند. یادمان نرفته زمان هاي نه چندان دوري را که پدرها 
و مادرها براي بچه هایشان قصه می گفتند. ما الان در دوره اي هستیم که انگار دیگر کسی 
با بچه ها حرف نمی زند و حالا وجود این خاله ها و عموها، به منزله جبرانی براي این کاستی 
اســت. لفظ اطلاق نام خاله و عمو هم به این سبب بوده که بچه ها صمیمیت بیشتري با این 
افراد احســاس کنند. البته اینها هم باز برنامه هایی متعالی براي گروه سنی کودك نیستند و 

اصطلاحا برنامه هاي رسانه اي صرفا در جهت تأمین آنتن محسوب می شوند.
بــا این حال باید به نکتــه اي دیگر هم توجه کرد. زمانی بود که مثلا وقتی کارتونی مثل 
«فوتبالیســت ها» پخش می شد، همه از هر گروه سنی اي به تماشایش می نشستند و آن را 
دنبال می کردند. در آن دوران ما هیچ امکان پخش یا توزیع دیگري را خارج از قاب رســانه 
نداشــتیم و هرچه بــود، همان هایی بود که از تلویزیون پخش می شــد. بچه هاي امروز به 
دنیاي وســیعی از سرگرمی هاي تازه دست پیدا کرده اند و خیلی راحت می توانند جدیدترین 
کارتون ها و انیمیشــن هاي روز را با صرف هزینه اي کم از ســوپرمارکت ســر کوچه شان 
خریداري کنند. در چنین شــرایطی در بسیاري از شبکه هاي جهانی و روز دنیا، این مجریان 
هســتند که برند و نمادي براي شبکه ها محسوب می شوند و خاله ها و عموهاي کنونی هم 
چنیــن کارکردي دارند. آنها به منزله قابی هســتند که پیام هــاي ما را به مخاطبان کودك 
می رســانند؛ البته هرچه گروه سنی مان بالاتر می رود، این ســاختار هم تغییر پیدا می کند. 
یــک نوجوان که دیگر احتیاجی به خاله یا عمو ندارد! او نیازهاي متفاوتی را می طلبد و لازم 
اســت براي جلب نظرش سراغ تولیداتی متفاوت و برنامه هایی با رویکردهایی دیگر برویم. 
درنهایت پیشــنهادم به برنامه سازان این است که نوآوري را در برنامه هایشان مدنظر داشته 

باشند، سراغ حرف هاي تازه بروند و اتفاقاتی فاخر را رقم بزنند.

شبکه هاي استانی، زبان گویاي مردم بحران زده
این روزها خبرهاي نگران کننده  اي از استان هاي مختلف کشورمان مخابره می شود؛ سیل 
در شرق، گرد و غبار در جنوب و غرب، برف و کولاك در شمال و باران و رگبار شدید در جنوب. 
و در این بین مشــکلات زیرساختی ، کمبودها و عقب ماندگی هاي چند ده ساله و آماده نبودن 
براي مواجهه با بحران، دســت به دست هم داده اند تا مردمان بخش هایی از کشور این روزها 

دچار معضلات فراوان شوند.
مسئولان از یک ســو به دنبال رفع مشکلات هستند و از سوي دیگر، از تخصیص نیافتن 
بودجه لازم براي آماده ســازي استان هاي مختلف به منظور رویارویی با بحران هاي طبیعی 
سخن می رانند. دایره معضل در بعضی مناطق به حدي گسترده شده که پاي وزرا و حتی هیات 
دولت به موضوع باز شده و خلاصه همه به دنبال حل دائمی یا موقت مشکل هستند. اما در این 
بین، رســانه ها به عنوان زبان گویاي مردم و واسط میان آنها و مسئولان، نقش مهمی دارند و 

رسالتی مهم بر دوش آنها گذاشته شده است.
با توجه به این که بیشتر مناطقی که دچار بحران هاي زیست محیطی هستند، در چهارگوشه 
ایران قرار دارند، شبکه هاي رادیویی و تلویزیونی با توجه به ارتباط نزدیک تر و گسترده شان با 
مردم نسبت به شبکه هاي سراسري، نقشی بمراتب پر رنگ تر یافته و تلاش می کنند آینه تمام 

نماي واقعیت هاي موجود و اقدامات صورت گرفته براي رفع مشکلات باشند.
بارش شــدید نزولات جوي طی هفته هاي اخیر، ســیل، آبگرفتگی ، بسته شدن جاده ها 
و راه هــاي مواصلاتــی، گرد و غبار، قطع گاز، آب و برق و تمام مشــکلات، از دریچه دوربین 
شــبکه هاي اســتانی قابل مشــاهده اســت و نداي مردمی را که خواهان رسیدگی سریع به 
مشــکلات هســتند می توان در صداي گزارشگران رادیویی و تلویزیونی شنید  و در کنار همه 
اینها باید به نقش پرسشگري رسانه هاي استانی هم اشاره کرد، واسطه اي براي پرسیدن سوال 

مردم از مسئولان که چه کرده اند و چه تدبیري براي امروز اندیشیده اند.
اعزام گروه هاي خبري به مناطق بحران زده، ارتباط زنده با مســئولان ذي ربط براي قرار 
گرفتــن مردم در جریان آخرین اقدامات صورت گرفته در مهار بحران ها و دعوت از مدیران و 
دست اندرکاران براي حضور در برنامه هاي زنده به منظور شفاف سازي فعالیت هایی که براي 
رفع مشــکلات در حال انجام است، گوشــه اي از اقدامات شبکه هاي استانی در این وضعیت 
به شــمار می روند. اینک که هزاران و شاید میلیون ها نفر از هم میهنان در معرض آسیب هاي 
ناشــی از ســیل، توفان، کولاك و گرد و غبار قرار دارند و مشکلات زیرساختی هم بر رنج آنها 
افزوده اســت، شبکه هاي رادیویی و تلویزیونی استانی تلاش می کنند زبان گویاي این مردم 
باشند و درخواست بحق آنها براي رسیدگی به وضعیت موجود را به گوش مسئولان و آنها که 

باید کاري از پیش ببرند، برسانند.

نگاه
محمد  میرکیانی

نویسنده و کارشناس حوزه کودك و نوجوان

زاویه دید
فرشید شکیبا

جام جم

زهرا غفاري
رادیو و تلویزیون

کودکان جزو صادق ترین مخاطبان براي 
هر رســانه اي محسوب می شوند؛ مخاطبانی 
ساده که همان قدر که براحتی جذب برنامه اي 
می شــوند، به همــان اندازه نگه داشــتن و 
حفظشان هم براي ادامه تماشاي برنامه دشوار 
است. کودکان به نسبت دیگر گروه هاي سنی 
باورپذیرتر هم هستند و انتقال پیام برایشان از 
اهمیتی مضاعف برخوردار است. لذا لازم است 
تا برنامه سازان و مدیران گروه هاي برنامه ساز 
توجهی چند برابر به این گروه ســنی حساس 
داشته باشــند و با در نظر گرفتن این ظرفیت 
بالقوه بکوشــند برنامه هایی را براي کودکان 
عرضــه کنند کــه در عین سرگرم ســازي و 
مفرح بودن، خالی از مفاهیم آموزشی و تربیتی 
هم نباشــند، اما این ســاختارها در شــرایط 
کنونی چقدر در برنامه ها رعایت می شــوند؟ 
و آیا شــبکه هاي مختلف توانسته اند نیازهاي 

گوناگون کودکان را برآورده سازند؟ 

لزوم شناخت درست کودکان
مجید قناد از جمله باسابقه ترین مجریان 
و برنامه ســازان حوزه کــودك و نوجوان در 
تلویزیون است که مخاطبان زیادي از کودکی 
با اجراهاي او بزرگ شده اند و حالا کودکانشان 
هم دوباره شــاهد برنامه هایــی با حضورش 

هستند.
قناد درخصوص ضوابط ســاخت برنامه 
براي کودکان به جام جم توضیح می دهد: لازم 
است که اول کودکان را بشناسیم. خردسالان، 
کودکان و نوجوانان سه دسته جدا از هم هستند 
کــه نیازهاي متفاوتی دارند و وقتی می گوییم 
می خواهیم براي کودکان برنامه بسازیم، باید 
اول مشخص کنیم که منظورمان کدام دسته 
و گروه اســت. رنگ، موسیقی، نمایش و بازي 
بخش هاي اصلی تشکیل دهنده برنامه هاي 
مربــوط به خردســالان هســتند و مفاهیم 
مدنظر آموزشی را باید از طریق این عناصر به 
مخاطبان یاد داد. براي گروه سنی کودك هم 
همان رنگ، موسیقی و نمایش را با گفتار همراه 
می کنیم و از راه کلام آموزششــان می دهیم. 
گروه سنی نوجوان هم که دیگر نیازي به رنگ 
و موســیقی و موارد دیگر ندارد و دغدغه هاي 
متفاوت و جدیــدي را می طلبد. پس در وهله 
اول باید گروه ســنی مخاطب را شناخت و بعد 

برایش برنامه ساخت.
قنــاد تاکید می کند: برنامه ســازي براي 
کودك یک امر گروهی است. عوامل مختلف 
یک برنامه دســت به دســت هم می دهند تا 
بتوانند کار خوبی را در ســطح سن آن کودك 
به او آموزش دهند. ما اگر برنامه اي بســازیم 
و در قالــب آن کلماتی را براي کودك بگوییم 

که او نتواند معنایــش را هضم کند، در نتیجه 
کار بیهــوده اي انجام داده ایم. اگر با زبان خود 
کودکان حرف نزنیم، آنها مسلما گیج می شوند.

توجه به تجربه و مطالعه
شــناخت نیازهاي کــودکان امروز عامل 
دیگري اســت کــه به نظر می رســد امروزه 
توسط برخی برنامه ســازان مورد غفلت واقع 

شده است. 
قنــاد دراین باره می گوید: تجربه و مطالعه 
دو شــرط اصلی براي آگاهی پیدا کردن از این 
نیازهاســت. باید خودمــان را از کودکان کنار 
نکشیم. نوع ارتباط با کودکان خیلی مهم است 
رعایت کنیم که کــودك حرفمان را بفهمد و و باید بتوانیم آنقدر زبان ســاده را در گفتارمان 

پیام ما را درك کند. این عاملی تاثیرگذار است؛ 
بخصــوص این که بچه هاي ایــن دوره هم 
بچه هاي دیروز نیستند، گرچه خیلی هایشان 
سن کمی دارند، اما ذهنشان زودتر رشد کرده 
و به حیطه هایی بالاتر از سن خودشان آگاهی 
پیدا کرده اند. مســئولان تلویزیون هم لازم 
است که این گروه سنی را دریابند و حواسشان 

به این نیازهاي تازه باشد.
این برنامه ســاز معتقد اســت: اگر شما در 
برنامه تان عروسک و رنگ و موسیقی و عوامل 
دیگر را داشــته باشــید، اما روي موضوعتان 
فکري نکرده باشــید و فقط بخواهید از طریق 
جذابیت هــاي کاذب و ســر و صدا و جیغ و داد 
مخاطب جذب کنید، مســلما آن برنامه نتیجه  
لازم را نمی دهــد و مخاطبــی را هــم جذب 

نخواهد کرد.

کیفیت را حفظ کنیم
نــگار اســتخر از دیگــر برنامه ســازان 
شناخته شده اي اســت که در طول سال ها با 
عروســک گردانی و اجراي صداي شخصیت 
«سنجد» توانسته برنامه هاي موفقی را براي 
گروه سنی کودکان روانه آنتن کند. استخر هم 
با تعریف سه گروه سنی خردسالان، کودکان 
و نوجوانان می گوید: اول باید گروه سنی هدف 
را مشــخص کنیم و بعد سراغ ساختار برویم. 
اینجاست که مشخص می شود برنامه ما زنده 
باشد یا تولیدي، استودیویی باشد یا مجموعه 

نمایشی و عروسک داشته باشد یا خیر.
وي معتقد اســت: این شیوه برنامه سازي 
براي کودکان که ما یک مجري داشته باشیم 

و در کنار او عروســکی هــم تعریف کنیم و در 
محیط اســتودیو با هم شروع به اجراي برنامه 
کنند، شــیوه اي است که در کشــور ما بسیار 
مرسوم اســت. البته من خیلی موافق ساخت 
برنامه هاي زنده براي کودکان نیستم و به نظرم 
اگر قرار نیست هدف خاصی را از این زنده بودن 
دنبال کنیم و به  عنوان مثال مســابقه یا ارتباط 
تلفنی نداریم، پس چه بهتر است که برنامه مان 
زنده نباشد و بتوانیم با دقت و وسواس بیشتري 
برنامه ســازي کنیم و با دوري از اشــتباهات، 

کیفیت کار هم به شکل بهتري حفظ بشود.

چه پیامی را منتقل می کنیم؟
استخر بر لزوم شناخت نیازهاي کودکان 
تاکید کرده و اعتقاد دارد: این که صرفا بخواهیم 
با ســر و صدا کردن و شــادي هاي بی مورد و 

تحریک هیجانات کودکان بــه آنها بگوییم 
همه چیز خوب اســت و این گونه شادي را به 
آنها تزریق کنیم، اتفاق خوبی نیست. متاسفانه 
در همین چند وقت برنامه هایی را شــاهد بودم 
که مجري الکی بالا و پایین می پرید و سوالات 
بی ربطــی را از کــودکان حاضــر در صحنه 
می پرسید تا آنها دســت بزنند و همراهی اش 
کننــد، درحالی که هــدف و منطقی در وراي 
هیچ یک از آن ســوالات وجود نداشــت. من 
حتی براي یک لحظه هم نتوانستم آن برنامه 
را تحمل کنم و تلویزیــون را خاموش کردم. 
حیف است بودجه ما صرف ساخت برنامه هایی 
شــود که هیچ پیامی را براي مخاطبان منتقل 
نمی کند. ما مســئولیم و باید حواسمان باشد 
چه حرفــی را به کودکانمان یــاد می دهیم. 
شــاد کردن درســت هم یک پیام است و باید 

شیوه اش را بلد باشیم.

آموزش به همراه سرگرمی
محمد سرشار، مدیر شبکه کودك سیما هم 
با تشــریح گروه هاي سنی مختلف مخاطبان 
این شــبکه می گوید: برخلاف بزرگســالان 
که عموما گروه هاي ســنی مشــخص و دور 
از همی دارند، فاصله میان گروه هاي ســنی 
کودکان کم اســت و از آنجا که ســرعت رشد 
کودکان هم بالاست، اقتضائات و نیازهایشان 
تفاوت می کند. ما در وهله اول باید بدانیم قرار 
اســت برنامه مورد نظرمان را براي چه گروه 
ســنی بســازیم و اولین گام براي ساخت یک 
برنامه موفق همین اســت. به طور کلی ما در 
شبکه کودك ســه گروه سنی متفاوت داریم. 
گروه زیر شــش ســال که به عنوان خردسال 
تعریف می شوند؛ گروه شــش تا 12 سال که 
کودك هســتند؛ و گروه بالاي 12 سال که با 
نام نوجوان شناخته می شــوند. سرشار ادامه 
می دهد: امروزه در غرب مفهومی جدید شکل 
گرفته با نام آموزش ـ سرگرمی؛ یعنی دو عنصر 
آموزش و ســرگرمی با یکدیگر توام شده و به 
کمک هم آمده اند. لازم است ما در برنامه هاي 
تلویزیونی مان هم از این رویکرد استفاده کنیم 
و برنامه هایمان در کنار سرگرمی سازي، حتما 
از یک پشــتوانه تربیتی هم برخوردار باشد. در 
غیــر این صورت با مــوج برنامه هایی مواجه 
می شــویم که فقط قادرند یــک بعد از هوش 
کودك را تقویت کنند و در تامین نیازهاي ابعاد 

دیگر و پرورش آ نها ناتوان می مانند.

رنگ، قصه و موسیقى  مثلث برنامه سازي براي  کودکان
جام جم در گفت وگو با کارشناسان بررسى مى کند

نوع ارتباط با کودك خیلی 
مهم است. باید بتوانیم آنقدر 

زبان ساده را در گفتارمان 
رعایت کنیم که کودك 

حرفمان را بفهمد

قناد: 

باید حواسمان باشد چه 
حرفی را به کودکانمان یاد 

می دهیم. شاد کردن درست 
هم یک پیام است

استخر:

تلویزیون، مهم ترین دستیار خانواده در تربیت فرزندان
محمد سرشــار، مدیر شــبکه کودك: ما در شــبکه 

کــودك یــک ماموریــت مهم بــراي خــود تعریف 
کرده ایم این که شــبکه را بــه منزله مهم ترین 
دســتیار خانواده ها در زمینه تربیت فرزندان 
می دانیــم؛ یعنی خودمــان را در مقــام معاون 

و کمــک حالــی بــراي تربیــت کــودکان 
می دانیــم و بــه نظرمــان ایــن عامل 

از نقشــی محــوري و اساســی در 
برخوردار  برنامه ســازي هایمان 

اســت. اگر این نــگاه در برنامه ســازي تلویزیونی 
وجــود نداشــته باشــد، ناگزیــر برنامه ها فقط 
بــه ســمت سرگرمی ســازي می رونــد و از 
عامل آمــوزش و تربیــت دور خواهند ماند؛ 
درحالی کــه هــر دقیقه از برنامــه اي که براي 
کــودکان ســاخته می شــود، از اهمیتی 
ویــژه برخــوردار اســت و موقعیتی 
محســوب می شــود و حیف اســت 

ظرفیت هاي آن از دست برود. 

اعضــاي کمیســیون فرهنگــی مجلس 
شوراي اســلامی با حضور در استودیوي ضبط 
فصــل دوم مجموعه «محلــه گل و بلبل» از 

عوامل این برنامه تقدیر و تشکر کردند.
به گزارش روابط عمومی شــبکه دو، در این 
دیدار که حجت الاسلام  نصراالله پژمان فر رئیس 
کمیســیون فرهنگی و نماینده مشهد و کلات، 
حجت الاســلام والمســلمین احد آزادي خواه 
سخنگوي کمیســیون فرهنگی از حوزه ملایر 
و اصغر مســعودي عضو کمیسیون فرهنگی و 
نماینده مردم نیریز و اســتهبان حضور داشتند 
ضمن تقدیر و قدردانی از دســت اندرکاران این 
برنامه بر لزوم برنامه سازي در حوزه آشنایی هر 
چه بیشتر کودکان و خانواده ها با فضاي مجازي 

تاکید کردند.
حجت الاســلام والمســلمین نصــراالله 
پژمان فر با بیان این که در تمام دنیا کارشناسان 
حوزه تعلیم و تربیت و نظام فراگیري بر اهمیت 
آمــوزش در دوران طفولیــت و کودکی تاکید 
می کنند، اظهــار کرد: امروز اگــر بخواهیم از 
آســیب هاي فضاي مجازي مبرا باشیم باید به 
کــودکان آموزش دهیم کــه در صورت نادیده 
گرفتــن برخی موارد، این محیــط نیز همانند 
فضاي واقعی مشــکلات و آسیب هاي جدي 
ایجاد خواهد کرد. یکی از بهترین طرق آموزش 
این موارد نیز اســتفاده از برنامه هاي تلویزیونی 

است.
رئیس کمیســیون فرهنگی مجلس ضمن 

تقدیر از عوامل مجموعه «محله گل و بلبل2» 
تصریح کرد: این برنامه یکی از گمشــده هاي 
ما در فضاي فرهنگی کشــور بــود و از این رو 
به مشارکت کنندگان و دست اندرکاران برنامه 

تبریک عرض می کنم.
حجت الاسلام والمسلمین احد آزادي خواه، 
نماینده مردم ملایر و ســخنگوي کمیسیون 
فرهنگی مجلس نیــز ضمن ابراز این نکته که 
فرهنگ استفاده از فضاي مجازي براي جامعه 
علی الخصوص کودکان که به مختصات و صدر 
و ذیل این محیط آشنا نیســتند، باید جا بیفتد، 
اظهار کرد: یکی از راه هاي موثر براي آشناسازي 
کودکان و نوجوانا ن با فرهنگ فضاي مجازي از 
دریچه هنر اســت و «محله گل و بلبل2» یکی 

از شاخص ترین برنامه ها در این زمینه است.
او ادامه داد: ما هم براي همین امروز به اینجا 
آمدیم تا به عوامل برنامه خدا قوت بگوییم زیرا 
اثربخشی این برنامه در میان کودکان بسیار تراز 

بالایی دارد.
اصغر مسعودي، عضو کمیسیون فرهنگی 
از حوزه نیریز و استهبان نیز در این دیدار تصریح 
کرد: دستورات اســلامی دین ما همانگونه که 
پیامبر اکرم(ص) و ائمه نیز بر آن تاکید داشته اند 

بر تربیت صحیح کودك استوار است.
وى افزود: قطعا بسیاري از مفاهیم و واژه ها 
از خلال برنامه هایی مثل «محله گل و بلبل» به 
میان جامعه و خانواده ها برده می شود. الحمدالله 
پخــش حدود 30 برنامــه از فصل دوم «محله 

گل و بلبل» تاثیر مثبت خود را بر قشر کودك و 
نوجوان داشته است.

این نماینده مجلس همچنین یادآور شد: با 
توجه به این که فضاي مجازي به نوعی تبدیل 

به فضاي حقیقی شده باید آموزش حضور در این 
فضا به کودکان مــورد توجه قرار گیرد و توزیع 
بودجه ها نیز در زمینه برنامه سازي بر اساس این 

اولویت ها صورت گیرد.

کمیسیون فرهنگی مجلس در  محله گل و بلبل

مرتضی شمسی رئیس مرکز پویانمایی 
صبا، ســریال انیمیشنی «روبی و جوجه ها» 
به کارگردانی بابــک و بهنود نکویی را یکی 
از باکیفیت ترین تولیــدات مرکز پویانمایی 
صبا معرفی کرد که کیفیــت آن از تولیدات 

خاورمیانه بالاتر است.
به گزارش جام جم، انیمیشــن «روبی و 
جوجه هــا» که پیش از این «جوجو و روبی» 
نام داشــت، در ایام نوروز از تلویزیون پخش 

خواهد شد و بر اســاس اظهارات رئیس 
مرکز پویانمایــی صبا، به لحاظ کیفی، 

تکنیکــی و حتی قصه و مضمون 
قابل عرضه در بازارهاي 
جهانــی اســت و در 
بالاتــر  جایگاهــی 

خاورمیانــه  تولیــدات  از 
قــرار می گیرد.مرتضــی 
شمسی درباره این سریال 
انیمیشــنی گفت: «روبی 

و جوجه هــا» هم به لحاظ 
تکنیکی و هم زیبایی شناســی و 

هنري یک نمونه متفاوت 

محســوب می شــود و فصــل جدیدي در 
انیمیشن صنعتی خاورمیانه رقم زده است.

شمســی با اشاره به این نکته که پیش از 
این صبا صرفا بر توسعه صنعت هنر انیمیشن 
در کشور متمرکز شده بود، تاکید کرد: وقت آن 
رسیده که به بازارهاي بین المللی بیندیشیم 
چــرا که تولیدات با کیفیتــی چون «روبی و 
جوجه ها» قابلیت عرضه در بازارهاي جهانی 
را دارد و چند شبکه در منطقه خواستار خرید 

این اثر هستند.
رئیس مرکــز پویانمایی صبا افزود: چند 
شــرکت در حال بازاریابی ایــن اثر در اروپا، 

شرق آسیا، خاورمیانه و آمریکا هستند.
سریال «روبی و 
جوجه ها» با نام 
قبلــی «جوجو 
و روبــی» بــه 
ســفارش مرکــز صبا 
و بــه تهیه کنندگــی و 
کارگردانی برادران نکویی 
در اســتودیو گنبدکبود تولید 

می شود.

پژمان بازغی، بازیگر سینما و تلویزیون، 
به عنوان مجري اصلی پروژه «کودك شو» 

انتخاب شد.
بــه گــزارش روابط عمومی پــروژه، 
کودك شــو به عنوان اولین مســابقه اي که 
در قابی نــو، به کارگردانی رضــا مهرانفر و 
تهیه کنندگــی ابــوذر پورمحمــدي و رضا 
نصیري شــهرضایی تعامل بین کودکان و 
خانواده هایشــان را در طرحی گســترده به 
تصویر می کشــد، بعد از طی کردن مراحل 
نهایی پیش تولید، بــزودي با اجراي پژمان 

بازغی مقابل دوربین می رود.
طبــق تصمیمــات اتخاذشــده 
و در جهــت فضــا و محوریت هــاي 
برنامه، پژمان بازغــی از این پس به 

عنــوان مجــري اصلی 
برنامه کودك شــو، از 
ابتــدا تا انتهــا، روند 
بخش هاي  همــه 

برنامــه ماننــد 

گفت وگوها، پرســش و پاسخ فضاي رقابتی 
و بازي را هدایت می کند.

کــودك شــو در چارچوب یــک طرح 
گســترده، رقابتــی را بین کودکان ســه تا 
پنج سال و والدینشان برگزار می کند. در این 
برنامه علاوه بر بخش رقابتی، چهره هایی از 
بخش هاي گوناگون چون بازیگران سینما، 
تلویزیون، خوانندگان، ورزشکاران، فعالان 
حوزه موســیقی و ... نیز همراه فرزندانشان 
حاضر می شوند. در این قسمت برنامه هایی 
بــراي مهمان ویژه نیز درنظر گرفته شــده 
اســت. این برنامه یکی از طرح هایی است 
که براي اولین بار در تلویزیون، در قالب 
یک رقابت، به ایــن صورت به تعامل 
بین خانواده ها و فرزندانشان می پردازد. 
«کودك شــو» که قرار است در 90 
قســمت روي آنتن شــبکه 
نسیم برود، بزودي وارد فاز 

تولید می شود.

«روبی و جوجه ها»   
از تولیدات خاورمیانه بالاتر است

و دوباره «کلاه قرمزي» پژمان بازغی مجري «کودك شو» شد
مجموعه تلویزیونی «کلاه قرمزي» ویژه نوروز 96 به کارگردانی ایرج طهماســب و 

نویسندگی حمید جبلی و ایرج طهماسب کلید خورد.
به گزارش فارس، در این مجموعه عروســکی حمید جبلی(کلاه قرمزي و پسرخاله)، 
محمدرضا هدایتی(پســرعمه زا)، محمد بحرانی (ببعی و هم ساده)، بهادر مالکی(فامیل 
دور)، کاظم ســیاحی(جیگر)، محمد لقمانیان(پســر فامیل دور)، احسان کرمی(عزیزم 
ببخشــید)، هوتن شکیبا (دیبی)، علی ســرابی(گابی) و... از جمله صداپیشه ها و مرضیه 
محبوب، محمد اعلمی، شــیما بخشــنده، محمد لقمانیان، مهدي برقعی، حامد ذبیحی، 
مهتاب تبریزي، علی اعتصامی فر و... نیز عروســک گردان هاي «کلاه  قرمزي» هستند 
که در نام این عروسک گردان ها برقعی و ذبیحی عروسک گردان هاي عروسک محبوب 
«جناب خان» بودند که سرنوشــت نامعلومی داشت. همچنین 
قرار است تا به رسم هر ساله، شاهد عروسک هاي جدیدي 
در این اثر پرمخاطب باشیم.

در رادیو نمایش «نفس عمیق» بکشید
از امروز ســاعت 11 و 15 دقیقه شــنونده نمایش رادیویــی «نفس عمیق» به 
کارگردانی رضا عمرانی از رادیو نمایش باشــید. به گزارش روابط عمومی اداره کل 
هنرهاي نمایشــی رادیو، این ســریال رادیویی را معصومه نجفی نوشته و داستان 
زندگــی خانــواده اي را روایت می کند که بعد از فوت پــدر خانواده، اعضاي آن وارد 

مرحله جدیدي می شوند و ....
 در «نفس عمیق» هنرمندانی چون شمســی صادقی، بهادر ابراهیمی، مســعود 
زنوزي راد، نورالدین جوادیان، ســینا نیکوکار، محمد شریفی مقدم و تعداد دیگري از 

بازیگران اداره کل هنرهاي نمایشی رادیو به ایفاي نقش می پردازند.

نوروز 96 مهمان خونه بی بی گندم باشید
ســریال 52 قســمتی «خونه بی بی گندم» تولید شبکه کرمان با همکاري شبکه 2 

براي پخش در نوروز 96 تصویربرداري می شود.
به گزارش باشــگاه خبرنگاران جوان، این ســریال ماجراي پیرزنی اســت به نام 
بی بی گنــدم که خانه اي بســیار زیبــا و تاریخی دارد که با ورود یکســري از مهمانان 
اتفاقاتی رقم می خورد. هر 13 قســمت یک اپیزود است که در مجموع چهار اپیزود 13 
قســمتی است. نیما شاهرخ شاهی، یوسف صیادي، سوسن پرور، کیانوش گرامی، سارا 
احمدیان، شیوا عدالتخواه، سحر نظام دوســت، مسعود ابوسعیدي، زهرا خضرایی و... 

بازیگران این سریال هستند.
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ادامه از صفحه اول
در ایــن خصــوص بــا کارشناســان و 
نمایندگان موافق و مخالف استیضاح عباس 
آخوندي،گفت وگویی انجام دادیم که در زیر 

می خوانید:

وزیر باید استیضاح شود
 ابوالفضــل ابوترابی، 
کمیســیون  عضــو 
قضایــی و حقوقــی 
مجلس به خبرنگار ما 
گفــت: مــن جــزو 
ن  گا کننـــد مضــا ا
اســتیضاح وزیر راه و 
شهرسازي هستم و نسبت به عملکرد وي در 
این وزارتخانه انتقاد دارم. وي افزود: تصمیم 
نهایی، امروز در مجلس مشخص می شود، اما 
آنچه باعث شــده وزیر در مقابل نمایندگان 
بایســتد و به پرســش هاي آنها پاسخ بدهد، 
عملکــرد ضعیف وي در بخش هاي مختلف 

راه و شهرسازي است.

به صلاح کشور نیست
خدایار خاشــع، دبیر 
شرکت هاي  انجمن 
سـرمایه گـــــذار در 
آزادراه هــا  ســاخت 
درباره استیضاح وزیر 
راه و شهرســازي به 
خبرنگار مــا گفت: با 
توجه به این که زمــان زیادي تا پایان دولت 
نمانده به نظر می رســد اســتیضاح وزیر به 
صلاح کشور نیست.از سوي دیگر باید توجه 
داشــت که دو وزارتخانه راه و مسکن در هم 
ادغام شــدند و هرکســی در مدت شش ماه 
بخواهد ســر کار بیاید، قطعــا نمی تواند بر 

اوضاع مسلط شود.
وي افزود: برخی اقدامات و ناکارآمدي ها 
مختص وزیر نیست، زیرا به این موضوع احاطه 

ندارد.
خاشع با اشــاره به هزینه هاي بالا براي 
ســاخت راه آهن و راهداري ادامه داد: به این 
وزارتخانه بودجه کافــی براي ارائه خدمات 
داده نشــد، اما با همیــن منابع محدود آقاي 
آخوندي توانســت اقدامات زیادي را انجام 

دهد. اکنون شــاهد این موضوع هستیم که 
تجهیزات راهداري مناسب نیست و اعتبارات 
کم است، اما با این حال وزیر راه و شهرسازي 
با منابع محدود، کارهایی کرده که توانســته 
حمایت هایی را به دنبال داشــته باشد. دبیر 
انجمن شــرکت هاي سرمایه گذار در ساخت 
آزادراه ها تاکید کــرد: در مقابل اعتباري که 
داده می شــود، باید دید وزیر چقدر کار کرده 
است. با این که 400 هزار میلیارد تومان طرح 
ناتمــام داریم، نماینده هــاي مجلس باز هم 
بــراي برخی کارها به وزرا فشــار می آورند.

وي گفت: براي تصمیم به استیضاح باید نگاه 
عمیق تري داشت، اما اکنون این نگاه از سوي 

برخی افراد وجود ندارد.

فولادگر: انتقادات زیاد است
دیگــر  ســوي  از   
حمیدرضــا فولادگر، 
کمیســیون  عضــو 
معــادن  و  صنایــع 
جام جم  بــه  مجلس 
توضیــح داد: طی دو 
سال اخیر در یک محل، دو حادثه مرگبار اتفاق 
افتاد، اما آقاي آخوندي به این موضوع توجهی 
نکرد. البته در جلســه استیضاح قبلی، ایرادات 

اساسی ایمنی حمل و نقل ریلی را هشدار داده 
بودیــم، ولی باز هم شــاهد اتفاقات ناگواري 

بودیم.
وي افزود: وزیر راه و شهرسازي، مسکن 
مهر را مزخرف اعلام کرده و مسکن اجتماعی 
کــه در ســال اول فعالیت دولــت یازدهم، 
جایگزین مســکن مهر اعلام شــد، هیچ گاه 
معرفی نشــد. البته طرح جامع مســکن هم 
متوقف و بخش مســکن را بلاتکلیف کرده 
اســت. فولادگر اضافه کــرد: توافقات خرید 
هواپیما مخفیانه انجام شــده و حتی یک بار 
هم متن توافق به کمیسیون عمران داده نشد. 
از سوي دیگر در قرارداد شرکت فرودگاه هاي 
کشور و نبود نظارت بر فعالیت هاي اقتصادي 
مدیــران، ابهاماتی وجــود دارد. این نماینده 
مجلس عنوان کــرد: من جزو امضاکنندگان 
اســتیضاح آقاي آخوندي هســتم و وي باید 

نسبت به این موضوعات پاسخگو باشد.

عملکرد قابل قبول با حداقل منابع
عزت االله یوسفیان ملا، عضو کمیسیون 
برنامه،  بودجه و محاســبات مجلس در این 
بــاره به جام جم گفت: زمانی که کابینه دولت 
یازدهم معرفی شــد، وزرا همه در یک سطح 
بودند و بیشــتر آنها ســابقه وزارت داشتند و 

تشــابهی بین همه آنها وجود داشــت که آن 
هم اعتبارات نقدي و ریالی براي انجام و ارائه 
خدمات بود. وي افزود: بودجه عمرانی با وجود 
این که در اقتصاد بســیار اهمیت دارد در برخی 
ردیف ها تنها یک درصد آن محقق شــده و با 
وجود محدودیت منابع، اقدامات خوبی صورت 

گرفته است.
 یوسفیان ملا تصریح 
کــــرد: وزارت راه و 
شهرســــازي هــم 
می توانســت ماننــد 
وزارت جهاد کشاورزي 
که حتی یک زمین را 
هم یکپارچه سازي نکرد، خود را از طرح ها کنار 
بکشد، اما از طریق اسناد خزانه، اوراق مشارکت 
و راه هایی از این قبیل توانست بخشی از منابع 
خود را تامین کند. این نماینده مجلس عنوان 
کرد: برخی انتقادات به وزارت راه و شهرسازي 
در مورد آزادراه تهران ـ شــمال است که باید 
پیشرفت فیزیکی آن را مورد بررسی قرار داد و 
بعد درباره آن تصمیم گرفــت. این آزادراه در 
دولت قبل در حال خروج از دستور اجرایی بود، 
امــا اکنون حدود 80 درصد آن تکمیل شــده 
اســت.وي تاکید کرد: با توجه به منابع محدود 
شــاهد توســعه در بخش هاي ریلی و هوایی 

بودیم. در خصوص مسکن مهر هم که برخی 
می  گویند کاري انجام نشــده، باید گفت که 
شخص آقاي آخوندي با طرحی مانند مسکن 
مهــر مخالف بود، اما هیچ وقت براي پایان آن 
کوتاهی نکرد. 85 درصد واحدهاي تمام شده 
در منطقه پردیس خالی از سکنه است و براي 
توسعه آن، می خواستند آب لاهیجان را براي 
این واحدهاي مسکونی منتقل کنند که در این 
صورت شــاهد خشک شدن رودخانه هراز و از 
بین رفتن پرورش ماهی هاي شمال می شدیم.

 برخــی نماینــدگان از حمایت
آخوندي پشیمان شدند

 فردین فرمند، نماینده 
در  دولــت  حامــی 
مجلس به خبرنگار ما 
ن  کمیســیو : گفت
عمــران ایراداتــی را 
مبنی بر فعالیت آقاي 
آخوندي در نظر داشــت که بــا حضور در این 
کمیسیون به پرسش ها پاسخ داد، اما افرادي 
که از آقاي آخوندي هــم حمایت می کردند، 
پشیمان شدند. نماینده مردم میانه در مجلس 
تصریح کرد: باید دید که جلسه استیضاح چه 
رونــدي را طــی می کند و به نظر می رســد 
انتقادات به وزیر راه و شهرسازي در خصوص 
عملکرد ضعیف وي بیشتر باشد. وي در پاسخ 
به این که آیا شما موافق یا مخالف استیضاح 
وزیر راه و شهرســازي هستید، گفت: فعلاً در 

این مورد نظري نمی دهم.

عملکرد آقاي آخوندي قابل دفاع است
ســلطان  مهــدي   
کارشناس  محمدي، 
مسکن در این باره به 
خبرنگار مــا توضیح 
داد:عملکرد وزیر راه و 
شهرسازي با توجه به 
محدودیت هاي زیادي که داشته، قابل قبول 
بوده و در حوزه سیاستگذاري ها، اولویت حمل 
و نقل ریلی، ســر و سامان دادن مسکن مهر و 
برنامه ریــزي در بخش حمــل و نقل هوایی، 
نتیجه مطلوبی به دست آمده است. وي افزود: 
با وجود امکانات مالی زیاد در گذشــته وزراي 
وقت نتوانستند چنین عملکردي را رقم بزنند، 
امــا آقاي آخوندي با حداقل امکانات، عملکرد 
خوبی داشته است. به نظر من جهتگیري هاي 
اســتراتژیک وزارت راه و شهرسازي درست 
بوده و نتایجی هم که به دســت آمده، مطلوب 

است.
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 هانجین رسما
ورشکسته شد

پایتخــت  ســئول  در  دادگاهــی 
کره جنوبی، رســما حکم ورشکســتگی 
شرکت کشــتیرانی هانجین شیپینگ را 
اعــلام کرد. حجم بدهی هــاي هانجین 
شیپینگ به رقم پنج میلیارد و 370 میلیون 

دلار رسیده است. / یورو نیوز

 بلک بري از نوکیا
شکایت کرد

شــرکت بلــک بــري، تولیدکننده 
تلفن هــاي همراه از شــرکت فنلاندي 
نوکیا بــه دلیل زیرپا گذاشــتن 11 حق 
ثبت اختراع این شــرکت، شکایت کرده 
اســت. بلک بري با تســلیم شکایتی به 
دادگاه فدرال واشــنگتن ادعا کرده نوکیا 
در ســاخت تجهیزات تلفنی و مخابراتی 
از اختراع ثبت شــده این شرکت استفاده 
غیرقانونــی کرده اســت. ایــن کمپانی 
کانادایی از دادگاه خواســته شرکت نوکیا 
را به پرداخت حق ثبــت اختراع محکوم 

کند. / فرانس 24

 خانوارهاي آمریکایی
بدهکارتر شدند

فــدرال رزرو در تازه ترین گزارش خود 
اعلام کرد که میــزان بدهی خانوارهاي 
آمریکایی به بیشترین رقم در تقریبا 9سال 
اخیر رســیده است. براســاس تازه ترین 
گزارش فــدرال رزرو، بدهی خانوارهاي 
آمریکایی به بیشــترین رقم از سال 2008 
میلادي به بعد رســیده اســت .همچنین 
میزان بدهی خانوارهاي آمریکا در سه ماه 
آخر سال 2016 در مقایسه با مدت مشابه 
سال قبل از آن، 460 میلیارد دلار افزایش 
یافتــه و به رقم 12 تریلیون و 550 میلیارد 

دلار رسیده است./ دویچه  وله

 تحریم جدید آمریکا
علیه ایران

ســناتورهاي آمریــکا لایحــه اي را 
به مجلس ســنا ارائه کردنــد که به بهانه 
بهره گیــري ایــران از هواپیماي تجاري 
براي آنچــه به ادعاي آنــان  «حمایت از 
تروریســم» خوانده می شود، تحریم هاي 
جدیدي را علیه خطوط هوایی ایران وضع 

می کند./ اسپوتنیک

اقتصاد جهان
اجراي قرارداد نیروگاهی توسط شرکت ترك 

محســن طرزطلب، مدیرعامل شــرکت مادر تخصصی نیروي بــرق حرارتی، از اجراي 
بی ســروصداي قرارداد ساخت نیروگاه توسط شــرکت یونیت ترکیه که انتقادات زیادي به آن 

وارد شد، خبر داد. / فارس

دولت نرخ تورم را لحاظ نکرده است
علی وقفچی، ســخنگوي کمیسیون کشــاورزي مجلس درباره نرخ خرید تضمینی گندم 
گفت: دولتمردان حداقل آمارهاي خود را قبول داشــته و براســاس نرخ 10 درصدي تورم که 
اعلام کرده اند، قیمت خرید تضمینی را افزایش دهند، گرچه شــش ماه از موعد مقرر گذشــته 

است./ فارس

مردم سال 96 منتظر خودروهاي باکیفیت تري باشند
منصور معظمی، رئیس ســازمان گســترش و نوسازي صنایع ایران با اشاره به نهایی شدن 
شش قرارداد خودرویی تا پایان سال جاري، تصریح کرد: مردم در سال 96 می توانند به صورت 
ملموس شــاهد حضور خودروهایی باشــند که از نظر کیفی شــرایط بهتري دارند و تمام این 

قراردادها نیز به صورت مشارکتی با شرکت هاي خارجی منعقد شده است./ فارس

عرضه آجیل و خشکبار در نمایشگاه  فصلی بهاره
مصطفی احمدي، رئیس اتحادیه آجیل و خشکبار عنوان کرد:عرضه آجیل و خشکبار شب 
عید از 10 اســفند با تخفیف 5 تا 6 درصدي در پنج نمایشــگاه  فصلی بهاره در تهران آغاز و تا 

20 اسفند هم ادامه دارد./ فارس

بررسی وضعیت حجم اینترنت موبایل
محمود واعظی، وزیر ارتباطات از تشــکیل کمیته اي براي بررسی وضعیت حجم اینترنت 

اپراتورها و نحوه محاسبه آن خبر داد./ ایسنا

نبض اقتصاد روز سخت آقاى وزیر در بهارستان

معاون منابع مالی و ســرمایه انسانی 
ســازمان صــدا و ســیما از تبلیغ و پخش 
رایگان آگهى به صورت هدیه رســانه ملی 
به تمام صنایع فعــال در عرصه اقتصادي 

خبر داده است.
به گزارش خبرگزاري صداوسیما، احمد 
شهریاري رویکرد رسانه ملی در سال اقتصاد 
مقاومتی، اقــدام و عمل را رویکرد مثبت و 
فعالانه بیان کرد و گفت: اکثر کســانی که 
در بخش هاي اقتصاد کوچک فعال هستند 
تــوان تبلیغ ندارند و این ضعفی اســت که 
به طور طبیعی وجود دارد و رسانه ملی سعی 

می کند این ضعف را برطرف کند.
شهریاري نقش شبکه ایران کالا را در 
توسعه صنایع کوچک و متوسط تأثیرگذار 
ارزیابــی کرد و توضیح داد: این شــبکه با 
ایفاي نقش واســط بین حلقه تولید، توزیع 
و مصرف، کالاهاي ایرانی را که به دســت 
ایرانی ها تولید شده به همگان می شناساند.
معاون منابع مالی و ســرمایه انسانی 

ســازمان صداوسیما با اشــاره به این کار 
بزرگ رسانه ملی گفت: سازمان با درآمد و 
بودجه خود ضعف اقتصادهاي کوچک در 
تبلیغات را جبران می کند و این کار بزرگی 
است که در رابطه با اقتصاد ملی و مقاومتی 

انجام می پذیرد.
شــهریاري دربــاره تعرفــه آگهی و 
تبلیغات در شــبکه ایران کالا توضیح داد: 
شــاید رقابتی را در هزینه هاي تولید داشته 
باشیم و کسانی که هزینه تولید را خودشان 
بپردازند قطعا اولویت خواهند داشــت، اما 
هزینه تبلیغ و پخش را رســانه ملی هدیه 
می کنــد به تمام صنایعی که قصد دارند در 
عرصه اقتصادي فعال باشند. به این وسیله 
به آنها کمک شود تا ان شاءاالله خودشان را 
معرفی کنند و بعد در ادامه مســیر آن موقع 
که به نقاط مطلوب تري از موفقیت رسیدند 
به بخش هاي ســایر شبکه ها بروند که به 
طور طبیعی از نظــام تبلیغاتی خاص خود 

برخوردار است.

تبلیغ رایگان؛ هدیه رسانه ملی به صنایع داخلی
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سیدمجتبی میري هزاوه
جام جم

براي گفت وگو با یاســر کــه تنها بر اثر 
اشــتباهی ناخودآگاه در بستر غرور جوانی 
سرنوشــتش دگرگون شد،  راهی ندامتگاه 
شدم؛  گفت وگویی که در آن پسر جوان خیلی 
راحــت حرف دلش را گفت؛ حرف هایی که 
سال ها بر دلش سنگینی می کرد. آن زمان 
هنوز امید به بخشش داشت، اما حالا به جرم 
قتل قصاص شده و دیگر نیست. می گفت، 
همراه داشــتن چاقو زندگی اش را به تباهی 
کشــاند و اگر می توانســت خشم خودش 
را کنتــرل کند، زندگی دو خانواده را ســیاه 

نمی کرد.
چند سال است که در زندان هستی؟. 
شش سال و چند ماه.: 
به چه اتهامی؟. 
قتل.: 
درباره روز قتل بگو؟. 
حوالی غروب بود. من و پســرعمویم : 

که آن موقع ســرباز بود،  به خانه خواهرش 
می رفتیم. در راه، ســوار یک پیکان شدیم 
و من و راننده، ســر موضوع ساده اي با هم 

جر و بحث کردیم.
یک موضوع ساده، چگونه تبدیل به . 

دعوا شد؟
من و پســرعمویم با یکدیگر درحال : 

صحبت کردن بودیــم و به همین دلیل از 
راننده خواستیم، صداي ضبط خودرو را کم 
کند، اما راننده هیچ توجهی نکرد و صداي 
ضبط  را بیشــتر هم کرد. من و پســرعمو 
شــروع به جر و بحث بــا او کردیم. راننده 
ماشــین را نگه داشــت و هر سه از خودرو 
پیاده و باهم درگیر شــدیم. من روي زمین 
افتادم و راننده کتکم زد و مجبور شــدم با 

چاقو او را بزنم.
از صحنه قتل فرار کردي؟. 
خواستم فرار کنم، ولی مردم از فرارم : 

جلوگیري کردند و مرا تحویل پلیس دادند. 
قصدم کشتن او نبود، ولی نمی دانم چه شد 
که از بخت بد من، چاقو به پهلویش اصابت 

کرد و در دم جان باخت.
اگر با خودت چاقو نداشتی، شاید این . 

اتفاق نمی افتاد. چرا چاقو حمل می کردي؟
چون محله ما ناامن بود. نمی شد چاقو : 

نداشته باشی. سنم هم کم بود و مجبور بودم 
از خــودم در برابر دیگــران دفاع کنم. البته 
بسیار غرور داشتم و فکر می کردم به همراه 

داشتن چاقو، نشــانه مرد شدن است. چاقو 
زندگی ام را نابود کرد.

قبل از این اتفاق، باز هم دعوا کرده . 
بودي؟
بله، ولی نه با چاقو.: 
چاقو داشتی و استفاده نکردي؟. 
نه. آن وقت ها چاقو نداشتم.: 
آن زمان درس می خواندي؟. 
نه. مدرســه نمی رفتم، 9 ســاله که : 

بودم، پدرم فوت کرد و به دلیل مشــکلات 
گوناگون، نتوانستم تا راهنمایی بیشتر درس 
بخوانم. یک سالی می شد که ترك تحصیل 

کرده و در تراشکاري مشغول کار بودم.
در زندان چه می کنی؟. 
کتاب هاي داستانی و قرآن می خوانم : 

و گاهــی با بقیــه زندانی هــا فوتبال بازي 
می کنیم.

به معجزه اعتقاد داري؟ . 
بلــه، الان امیدم براي زندگی به یک : 

معجزه است.
فرض کن معجزه اي اتفاق بیفتد و . 

خانواده مقتول از قصاص بگذرند. چگونه 
باردیگر زندگی راآغاز خواهی کرد؟ 

سعی می کنم، درست زندگی کنم.: 
منظورت از درست چیست؟!. 

برمی گردم ســرکار تراشکاري و پی : 
دعوا نمی رم.

را .  تو  مقتول  خانواده  می کنی  فکر 
می بخشند؟

(سکوتی طولانی) نمی دانم.: 
اگر تو جاي خانواده مقتول بودي، از . 

قاتل می گذشتی؟
نمی توانم خــودم را جاي آنها فرض : 

کنم. خیلی سخت است!
همین .  به  که  داشتی  پسري  اگر 

ترتیب در درگیري به قتل می رسید، قاتل 
را می بخشیدي ؟

بارها فریاد زدم که کار من با قصد قبلی : 
نبود. هرگز نمی خواســتم از چاقو استفاده 
کنم. من نمی خواستم کسی را بکشم. یک 

اتفاق شوم، بدبختم کرد.
اگر آزاد می شدي، اول کجا می رفتی؟. 
به مســجد محلمان می روم تا شاید : 

توبه ام پذیرفته شود.
چند تا خواهر و برادر داري؟. 

من تک پسرم، با سه تا خواهر که دو تا : 
از خواهرهایــم از من کوچکترند. مادرم هم 

هر هفته به دیدنم می آید
از دنیاي بیرون از زندان از همه بیشتر . 

دلت براي چه تنگ شده؟
 دلم براي هیچ چیز تنگ نشــده. فقط : 

دلم براي مادرم می سوزد. 
چرا؟. 
گریه می کند...: 
اگر بدانی  تنها یک ساعت از عمرت . 

باقی مانده است، چه کار می کنی؟
از همــه حلالیت می طلبــم و براي : 

آخرین بار با مادرم درد  دل می کنم.
آخرین باري که حسابی گریه کردي، . 

کی بود؟
 بار آخرکه رفتــم دادگاه تجدیدنظر، : 

در محوطه بیــرون دادگاه، مادرم را  دیدم. 
بســیار گریه کرد. من هــم گریه ام گرفت. 
همان دادگاهی بود کــه حکم قصاصم در 

آن تائید شــد. بیچاره مادرم چقدر شکسته 
و پیر شده بود.

دوست داري بار دیگر به دنیا بیایی؟. 
نه. اگر بار دیگر زندگی به همین شکل : 

کنونی بخواهد سرنوشــت من را رقم بزند، 
هرگز آرزوي به دست آوردن فرصت دوباره 
را نمی کنم. دوســت ندارم زندگی ام دوباره 

تکرار شود.
بدترین کابوست چیست؟. 
قصاص و پایان زندگی.: 
آرزویی کن.. 
شفاي تمام مریض ها!: 
کلی گفتی. درباره خودت چه آرزویی . 
داري؟
براي خودم آرزویی ندارم .: 
بخشیده شدنت، آرزویت نیست؟. 
این را خدا باید بخواهد.: 
تا حالا عاشق شدي؟. 
بله. او هم بدبخت تر از من بود.: 
کی؟. 
ولــش کن! این حرف ها دردي  از من : 

دوا نمی کند.
ازدواج کرد؟. 
بله، دختر همســایه بــود. از کودکی : 

در یک محل باهم بزرگ شــدیم و بســیار 
به یکدیگر علاقه مند بودیم، اما چه ســود 
که مــن تنها با یک اشــتباه بچگانه، تمام 
آرزوهاي شــیرین خود و دیگران را به یک 

تلخی فراموش ناشدنی تبدیل کردم.
وکیلت در دادگاه گفت، تو پشیمانی و . 

پسر خوبی هستی...
او خودش خوب اســت، همه را خوب : 

می بیند .
خوبی از نظر تو یعنی چه؟. 
نمی دانم.: 
تغییر .  را  بدي  اتفاق  بود   قرار  اگر 

دهی، کدام حادثه زندگی ات را انتخاب 
می کردي؟

کاري می کــردم که پــدرم فوت نکند. 
اگر او بود، مدرســه و درس خواندن رو ترك 
نمی کردم و دعوا  نمی کردم. هیچ گاه اســیر 

این حادثه ویرانگر نیز نمی شدم.

گفت وگو با قاتل پشیمان، پیش از اجراي حکم قصاص

دوست ندارم زندگی ام تکرار شود

نظر کارشــناس روان شناسی، مشاوره و مدد کاري 
اجتماعی پلیس اســتان مرکزي درباره علل وقوع این 

جنایت مى گوید:
برخی افراد می تواننــد عصبانیت یا حس ناامیدي را 
کنترل کنند و احساساتشــان را به مجراهاي غیرمخرب 
بکشــانند، اما کســانی که ناگهان به روي افرادي آتش 
می گشــایند یا با سلاح سرد به دیگران حمله ور می شوند، 

نمایــش هولناکــی از نبود کنترل بر احساساتشــان را به 
نمایش می گذارند. قتل به عملی گفته می شــود که در آن، 
موج شدید خشــم و نفرت و عصبانیت به سوي فرد دیگر 
تخلیه می شــود که نتیجه آن نابودي و مرگ طرف مقابل 
اســت. براســاس این تعریف، قاتلان افرادي هستند که 
ناتوان از مهار خشم خود، دیگران را آماج آن قرار می دهند 

و جان آنان را می ستانند.

تحقیقات زیادي در زمینه روان شناسی قاتلان صورت 
گرفتــه و اکثر قریب به اتفاق آنهــا  تاکید دارند که لازمه 
اقدام به کشــتن و حذف انســانی دیگر، نوعی آمادگی و 
زمینــه روانی در فرد قاتل اســت.   در صورتی که به هر 
علتی فردي این آمادگــی را ندارد، قادر به قتل دیگري  

نخواهد بود.
قتل، یک اتفاق لحظه اي و گذرا نیســت؛ بلکه ریشه 
در زندگــی فرد قاتل دارد. ســال ها باید بگذرد تا فردي 
تبدیل به یک قاتل شود. مجموع رویدادها و تجربیات 
نامناسب و نابهنجار یک فرد در شرایط خاص، می تواند 
از او قاتلی خطرناك بســازد. با ایــن رویکرد می توان  
پیش بینی کرد و با برنامه ریزي دقیق علمی و اقدامات 
پیشــگیرانه، از شیوع و گســترش قتل در یک جامعه 

جلوگیري به عمل آورد.
خاســتگاه و مبــدا بزه و جنایت، خانواده اســت و با 
افزایــش آموزش  عمومی و بالا بردن ســطح ادراك و 
آگاهــی خانواده ها و نگاه علمــی و دقیق به فرآیندهاي 
ســلامت بخش یا آســیب زننده در بســتر خانواده هاي 
گوناگون، می توان به کاهش آمار جرم و جنایت در سطح 

جامعه کمک کرد.

چند تا کلمه می گویم. تو احساست را درباره آنها بگو.
قصاص: کابوسی که هر شب تکرار می شود.

زندان: عبرت زندگی .
مقتول: بی گناه .

قتل: بزرگ ترین فاجعه زندگی ام.
چاقو: هیچ وقت حمل نکنید.

زندگی: براي من تلخ بود.
مدرسه: دلم برایش تنگ شده .

عاشقی: بنویس آه. فقط بنویس آه.
مادر: خوشبخت نیست. 

پشیمانی: تمام نشدنی است.
قشنگ ترین شعري که در زندان خواندي، چیست؟

مــن آن خزان زده برگم /که باغبــان طبیعت / برون فکنده ز 
گلشن / به جرم چهره زردم.
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!پیشنهاد وزیر خارجه فرانسه براى صلح سوریه
وزیر امور خارجه فرانســه طی سخنرانی خود در کنفرانس 
امنیتی مونیخ اظهار کرد: انتقال قدرت در ســوریه باید در دستور 

کار مذاکرات ژنو قرار بگیرد.
در همین حال ژان مارك آیرو، وزیر امور خارجه فرانسه در این 
باره گفت: بدون تعیین دوره انتقال قدرت نمی توان در سوریه به 
صلح دست یافت و این دوره انتقالی مساله اي است که ما باید در 

نشست آتی ژنو بر آن متمرکز شویم.

نباید اروپا را در دست نابودگران قرار دهیم
زیگمــار گابریل، وزیر امورخارجه آلمــان   گفت: آیا ما در 
اتحادیه اروپا و ساختار تصمیم گیري که داریم بر جهان منطبق 
اســت؟ وزیر خارجه آلمان افزود: ما باید بار دیگر اعتماد سازي 
کنیم و این را نشــان دهیم که هیچ کشــوري در اروپا فراموش 

نشده است. 
وي همچنیــن اظهار کرد: نباید اتحادیه اروپا را به دســت 
کسانی قرار داد که می خواهند آن را نابود کنند. وزیر خارجه آلمان 
ضمن تاکید بر اهمیت روابط اروپا با آمریکا گفت که نباید این روابط دستخوش ناآرامی شود. 
وي گفت: درك می کند که آمریکا از اروپا انتظار دارد به مسائل امنیتی اهمیت دهد. گابریل با 
بیان این که همه تلاش خود را به کار می گیرد تا اتحادیه اروپا دچار شکاف نشود، افزود: اروپا 

باید قدرتمند دربرابر پوپولیسم مقاومت کند.

روسیه خواستار روابطی عملگرایانه با آمریکاست
سرگئی لاوروف وزیر امور خارجه روسیه دیروز در سخنانی 
در نشســت امنیتی مونیخ گفت که روســیه خواستار روابطی 

عملگرایانه با آمریکاست.
وي همچنین از گسترش و توسعه سازمان پیمان آتلانتیک 
شــمالی (ناتو) به مرزهاي روســیه انتقاد و آن را ســبب تشدید 

تنش هاي بی سابقه در اروپا توصیف کرد.

جهان در مسیر هرج و مرج است
مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا گفت: جهان امروز در 

مسیر هرج و مرج حرکت می کند.
شــبکه تلویزیونی الجزیره مباشــر گــزارش داد: فدریکا 
موگرینی مســئول ارشــد سیاســت خارجی اتحادیه اروپا در 
سخنرانی خود در کنفرانس امنیتی مونیخ با تاکید بر لزوم حفظ 
قدرت این اتحادیه گفت: تنهــا راه تقویت بودجه هاي دفاعی 
کشــورهاي اروپایی، تصمیم گیري در این بــاره در چارچوب 
اتحادیه اروپاســت. به ســرمایه گذاري براي ایجاد شراکت با 
کشورهاي جهان ادامه خواهیم داد. رئیس سیاست خارجه اتحادیه اروپا همچنین با تاکید بر 
لزوم تقویت اتحادیه اروپا اعلام کرد: افزایش و تامین هزینه هاي دفاعی ناتو یک مسئولیت 
به عهده همه اعضاســت. رئیس سیاســت خارجه اتحادیه اروپا اظهار کرد: ما در جهانی پر از 
چالش زندگی می کنیم. مردم ما با خطراتی چون تروریسم مواجه هستند لذا به روابط محکم 
اروپایی نیازمندیم. می توان در این باره به شرکاي خود اعتماد و باید اتحاد اروپا را تقویت کنیم. 
کارهاي زیادي براي انجام وجود دارد که یکی از آنها تقویت اتحاد براي حفاظت از ثبات، امنیت 
و صلح است. اتحاد ما باعث تقویت قدرت دفاعی ما می شود. امنیت و ثبات یکی از اولویت هاي 
ماست و باید بگویم رشد و شکوفایی در عرصه هاي مختلف از جمله اقتصادي و امنیتی منوط 

به ثبات است. جهان امروز در مسیر هرج و مرج حرکت می کند.

عربستان پشت پرده از اسرائیل حمایت می کند
مایکل اورن، سفیر سابق رژیم صهیونیستی در آمریکا اعلام کرد عربستان سعودي 
طی درگیري هاي نظامی اخیر اســرائیل با حماس و حزب االله، به طور ضمنی از اسرائیل 
حمایت کرد. ســفیر سابق رژیم صهیونیســتی در آمریکا از امکان همکاري این رژیم با 

کشورهاي عربی سخن گفت.
ســازمان غیردولتی اسرائیل پراجکت در پایگاه اینترنتی خود با درج این خبر نوشت: 
مایکل اورن روز پنجشنبه در یک کنفرانس تلفنی به خبرنگاران گفت: عربستان سعودي 
طی درگیري هاي نظامی اخیر اســرائیل با حماس و حزب االله، به طور ضمنی از اسرائیل 
حمایت کرد و این حمایت تا آنجا بود که حتی یک فرمانده عالی رتبه ســابق سعودي به 
اسرائیل سفر کرد. وي افزود: از آنجا که دولت عربستان باید به خاطر افکار عمومی درباره 
چنین همکاري هایی محتاط باشد، تا زمانی که ما بتوانیم این همکاري ها را مخفی نگاه 
داریم و از آنها نخواهیم آشــکارا درباره آن ســخن گویند، می توانیم همکاري زیادي با 

سعودي ها و دیگر کشورهاي خلیج [فارس] داشته باشیم.

اغتشاشات گسترده در الکرك اردن
منابع اردنی از اغتشاشــات گسترده در یکی از شهرهاي استان الکرك در جنوب این 

کشور و اعزام گسترده نیروهاي امنیتی به این منطقه خبر دادند.
به گزارش مهر و به نقل از پایگاه الغد، منابع اردنی از اعتراضات و اغتشاشات در شهر 
موته در استان الکرك به دنبال کشته شدن یک مظنون تحت تعقیب از سوي نیروهاي 
امنیتی این کشــور خبر دادند. بر اســاس این گزارش، اعتراضــات و هرج و مرج زمانی 
شــروع شــد که نیروهاي امنیتی یک مظنون تحت تعقیب 20 ساله را کشتند و متعاقب 
آن معترضان با سوزاندن لاستیک و قرار دادن سنگ در وسط خیابان، دست به اعتراض 
زدند. برخی منابع از اعزام گســترده نیروهاي امنیتی اردن به محل برپایی اغتشاشــات 

براي مهار اوضاع خبر دادند.
الکرك اســتانی در جنوب اردن اســت و از جنوب به استان الطفیله و از شمال استان 
مأدبا و از شمال شرقی به منطقه القطرانه و از جنوب شرقی به سد السلطانی و از غرب به 

الاغوار الجنوبیه محدود می شود. شهر الکرك مرکز این استان است.

کوتاه از جهان

چهره ها در نشست امنیتى مونیخ

سرنوشت سوریه در آستانه تعیین نمی شود
مارس 2017 جنگ داخلی ســوریه شــش ســاله می شــود؛ جنگی که در آغاز در حد 
اعتراض هاي متداولی بود که در اغلب جوامع رخ می دهد، اما سوریه یکباره شاهد مداخلات 
گســترده و پیچیده اي شد که آن اعتراض ها را به یکی از خونبارترین جنگ هاي خاورمیانه 

تبدیل کرد و زمینه ظهور یکی از خونخوارترین گروه هاي تروریستی را به وجود آورد. 
کشــورهاي عربستان، قطر و پس از آن ترکیه شروع به شکل دادن نیروهاي طرفدار 
خود کردند و ســیل سلاح و پول به سوریه آغاز شد. بالطبع پشت سر همه آنها هم آمریکا 
قرار داشت. تنها ایران بود که در کنار دولت قانونی سوریه ایستاد و معادلات مداخله گران 

را به هم ریخت. اندکی بعد روسیه هم به ائتلاف سوریه، ایران و حزب االله پیوست.
از میــان مداخله گــران تنها ترکیه بــه جنگ نیابتی اکتفا نکرد و از آگوســت 2016 
بــا عملیاتــی که «حلقه فرات» نام گرفت، مســتقیما وارد جنگ شــد تــا به بازیگري 
غیرقابل چشم پوشــی درآید و در مذاکرات و نشست هاي رسمی جایگاهی داشته باشد. 
حساسیت هاي ترکیه با پیشــرفت پیشمرگه هاي کرد پ.ك.ك و حضور نزدیک به سه 
میلیون پناهنده سوري در خاك خود دوچندان می شود. اینک با تصرف الباب عملا شمال 
سوریه را در دست داشته و می رود تا به نماینده کشورهاي عربی مخالف ایران هم تبدیل 

شود. نتیجه این اقدامات، کسب یک صندلی در مذاکرات آستانه است.
این مذاکرات به ابتکار روســیه ابتدا به صورت مقدماتی و براي یک آتش بس موقت 
و تعیین دســتور کار اجلاس اصلی در روزهاي 23 و 24 ژاتویه 2017 برگزار شــد و در 17 
فوریه زمانی که اجلاس دوم برگزار شد، روسیه با سرکوب شورشیان حلب اعتبار تازه اي 
پیدا کرده بود. شرکت کنندگان اصلی عبارت بودند از روسیه، ایران و ترکیه به اضافه یک 
دوجین از نمایندگان گروه هاي مســلح شورشی در سوریه. نمایندگان آمریکا و اتحادیه 
اروپا و ســازمان ملل هم به عنوان ناظر حضور داشــتند. یکی از نویسندگان فرانسوي از 
این اجلاس زیر عنوان «آســتانه: بازتعریف تناسب نیروهاي درگیر در سوریه» یاد کرده 
است. به عبارت دیگر روسیه می خواهد یک بار دیگر سنگ هاي خود را با بازیگران دیگر 

واکنده و یادآور شود که فعلا آقاي سوریه کیست.
نتیجه اي که از این تحلیل ها به دســت می آید، این است که اجلاس آستانه نمی تواند 
سرنوشت جنگ سوریه را رقم بزند. در درجه اول به این دلیل که تعدد گروه هاي شورشی 
و اختلافاتــی که بین آنها وجود دارد، اجازه اتخاذ یــک موضع ثابت را به آنها نمی دهد و 
این خود به نفع دولت ســوریه اســت. دوم به این دلیل که کشورهاي درگیر، داراي منافع 
و اغراض متخالفی هســتند که حصول توافق بین آنها را ناممکن می ســازد. دیگر آن که 
با پیروزي هاي اخیر دلیلی ندارد که دولت ســوریه کار فتوحات خود را نیمه کاره گذاشته 

و به مخالفان امتیاز بدهد.
در این میان عده اي دل به دوســتی ترامپ و پوتین بســته و امیدوارند از طریق یک 
راه حــل دیپلماتیک و دادن امتیازاتی به مخالفان درحالی جنگ را به پایان برســانند که 
موضــع ایــران تضعیف و حزب االله هم به لبنان پس رانده شــود. ایــن همان نکته کور 
در تحلیل هــاي مخالفان ایران اســت که آنها را از واقعیــت دور نگه می دارد، زیرا ایران 
سال هاست که با دولت سوریه به قسمی دوست و متحد است که چنانچه روسیه بخواهد 
از ایران عبور و با آمریکا به توافق برســد، جبهه ایران ـ ســوریه ـ حزب االله را از دست داده 
و در ردیــف بازنــدگان این جنگ قرار خواهد گرفت و این نابخردي در پوتین مشــاهده 
نمی شــود که بخواهد به چنین قماري دســت بزند. این گفتار را با نقل قولی از «ســینان 
حاتاحت» معاون مدیر اجرایی مرکز مطالعات اســتراتژیک عمران که در استانبول قرار 

دارد و به مخالفان میانه رو سوریه هم نزدیک است به پایان می بریم.
او می گوید «مذاکرات آستانه ممکن است زمینه نزدیکی مخالفان میانه رو را با دولت 
ســوریه فراهم سازد تا به  این وســیله یک جبهه ضدجهادي به وجود آورند» (لوموند 20 
ژانویــه 2017). اگــر چنین اتفاقی بیفتد، می توان گفت در آســتانه به نتیجه برد ـ بردي 
دست یافته اند، اما همزمان با کنفرانس آستانه، بشار اسد اعلام کرد خاك سوریه را وجب 
به وجب پس خواهیم گرفت. اگر ارتش ســوریه به پیروزي هاي جدیدي دست پیدا کند، 
دیگر خود را از هرگونه مصالحه اي بی نیاز خواهد دید، یعنی اپوزیسیون میانه رو هم وقت 
چندانی براي شرکت در قدرت ندارد، مگر آن که ظرف چند روز آینده تصمیم خود را بگیرد.

جام جهان نما
دکتر احمد نقیب زاده

استاد دانشگاه تهران

نگرانی و اضطرابــی که اروپایی ها طی 
چند ماه گذشــته و با رئیس جمهور شــدن 
ترامپ تجربه کرده اند، در نوع خود بی سابقه 
بوده است. اگر تا پیش از روي کار آمدن دولت 
جدید آمریکا،  نگرانی آنها چگونگی مقابله با 
روسیه و همچنین بحران هاي مالی بود، حالا 
به دلیل مواضــع متفاوت و متناقض ترامپ 
آنها نگران حمایت همه جانبه واشــنگتن در 
قبال این چالش ها هستند. بر همین اساس، 
از چنــد روز پیش رهبران ناتــو و اروپایی ها 
چشم انتظار ســفر روز گذشته مایک پنس، 
معاون رئیس جمهور آمریــکا براي حضور 
در نشســت امنیتی مونیخ بودند تا از موضع 
صریح و آشکار او نسبت به ادامه همکاري با 

اروپایی ها مطلع شوند.

 حمایتی با چاشنی اختلافات
بــه گــزارش منابــع خبــري، معاون 
رئیس جمهــور آمریکا در نشســت امنیتی 
مونیخ ضمن با ارزش خواندن ائتلاف آمریکا 
و اروپا گفت: به همه شــما اطمینان می دهم 
که ایــالات متحده همچنــان بزرگ ترین 
هم پیمان و حامــی اتحادیه اروپا و ناتو باقی 
خواهد ماند. معاون رئیس جمهور آمریکا که 
بیشتر ســخنرانی خود را به مستحکم بودن 
ائتلاف میان آمریــکا و اروپا اختصاص داد، 
گفــت: همکاري مشــترك ما در گذشــته 
ثمــرات زیادي داشــته و در آینده نیز چنین 

خواهد بود.
مایک پنس با اشاره به دغدغه اروپاییان 
دربــاره متعهد نبودن آمریکا به هم پیمانی با 
آنها گفت: من به نمایندگی از رئیس جمهور 
ترامپ به اینجا آمــده ام و می گویم آمریکا 
قوي تر از گذشــته خواهد بــود و به حمایت 
از اتحادیه اروپــا و ناتو ادامه می دهد. ارتش 
ایــالات متحده با آمــدن ترامپ نیرومندتر 
می شود و ما ســلاح و تجهیزات بهتري در 
اختیار هم پیمانانمان قرار خواهیم داد که این 

باعث تقویت امنیت هر دوي ما خواهد بود.
گرچــه پنس با بیان این اظهارات ســعی 
کرد نگرانی  اروپایی ها نســبت به آینده روابط 
میان طرفین را از بین ببرد، اما ادامه ســخنان 
او در این نشست نشــان داد هنوز اختلافاتی 
میان واشــنگتن و رهبران اروپایی ناتو وجود 
دارد. موضوع هزینه هاي دفاعی ناتو و ســهم 
مســاوي کشــورهاي عضو از جمله مواردي 
اســت که مقامات آمریکایی طــی چند روز 
گذشــته بر آن تاکید داشــته اند. پنس نیز در 
ســخنرانی روز گذشــته خود بر بیشتر شدن 
ســهم دیگر اعضا در این مخارج تاکید کرد. 

وي در این زمینه گفت: تعدادي از بزرگ ترین 
شرکاي ما، ســهم قابل قبولی از خود در این 
مسیر پرداخت نکرده اند. حال زمان آن رسیده 
که اقدامات بیشــتري از ســوي آنها صورت 

گیرد.
او گرچه در این زمینه به کشــور خاصی 
اشــاره نکرد اما تحلیلگران و کارشناســان 
بر ایــن باورند که نظر اصلــی پنس از این 
اظهارات سه کشــور آلمان، فرانسه و ایتالیا 
بوده اســت. چند روز پیــش از این نیز جیمز 
ماتیس، وزیر دفــاع آمریکا اعلام کرده بود 
که تاکنون آمریکا و تنها چهار عضو دیگر ناتو 
سهم خود را در این زمینه پرداخت کرده اند. 
بــه گفته منابــع خبري، این چهار کشــور 
انگلیس، اســتونی، یونان و لهســتان بوده 
است. براساس قوانین موجود، 28 عضو ناتو 
باید 2درصد از هزینه تولید ناخالص داخلی 
خــود را صــرف امور دفاعی این ســازمان 

نظامی کنند.
ســخنان پنس در واقع پس از اظهارات 
آنگلا مــرکل، صدر اعظم آلمــان در این 
نشست بیان شد. اظهارات مرکل نیز نشان 
داد که میان طرفیــن همچنان اختلافاتی 
وجــود دارد. مرکل در اظهــارات خود قول 
داد که هزینه هاي دفاعی ناتو طبق تعهدات 
موجود طی یــک دهه آتــی افزایش پیدا 
می کند؛ البتــه او به طــور تلویحی به این 

مســاله اشــاره کرد که افزایش سریع این 
هزینه ها که مدنظر ترامپ است، تقریبا غیر 
عملی و ناممکن اســت. صدر اعظم آلمان 
پیش از این نشست نیز در کنفرانس خبري 
مشترك با نخست وزیر کانادا از دولت آمریکا 
خواست که به تعهداتش به ناتو پایبند باشد 
و گفت: ناتو همان گونه که براي آمریکا مهم 
اســت، براي اعضاي دیگر این سازمان نیز 

مهم است.

 امیدواري به تنش میان روسیه
و آمریکا

یکی دیگر از مســائلی که اروپایی ها از 
چنــد روز پیش منتظــر آن بودند، اطمینان 
خاطــر آمریکا مبنــی بر فاصلــه گرفتن 
واشنگتن از مسکو و حمایت از آنها در مقابل 
روس ها بود. اروپایی هــا براي این نگرانی 
نیز دلایل متعددي داشــتند. آنچه بیش از 
همه در این جریــان دخیل بود، مصاحبه ها 
و اظهارات چند ماه اخیر ترامپ بود که بارها 
به تمجید از اقدامات و فعالیت هاي پوتین در 
عرصه بین الملل پرداخت و حتی ماه گذشته 
میــلادي در مصاحبه با دو نشــریه آلمانی، 

پوتین را سیاستمداري باهوش نامید.
پنس در نشســت روز گذشــته و براي 
دادن اطمینــان خاطــر در ایــن زمینه به 
شــرکاي اروپایی خود، اعلام کرد آمریکا با 

اقدامات خود ســعی می کند مسکو را مجبور 
به پذیرش مســئولیتش در قبــال بحران 
اوکراین و پایبندي به توافق مینســک کند. 
البته او به این مســاله اذعان کرد که ترامپ 
بــه دنبال یافتــن راه حلی مشــترك براي 
همکاري با رئیس جمهور روســیه اســت. 
به عقیده کارشناســان این اظهارات پنس 
نیز نشــان می دهد دولت آمریــکا تا اینجا 
اطمینان صد درصدي به شــرکاي اروپایی 
خود در قبال مســاله روسیه نداده است. این 
در حالی است که همین چند روز پیش مایکل 
فلین، مشــاور امنیت ملی ترامــپ به اتهام 
برقراري ارتباط با مقامات روسیه، مجبور به 
کناره گیري از مقام خود شــد. همین مساله 
فلین موجب شــده تا اروپایی ها با دیده تردید 
به اظهارات روز گذشته پنس نگاه کنند، زیرا 
منابع خبري می گوینــد ترامپ در آن ماجرا 
بخش زیادي از حقایق را از پنس پنهان کرده 
بود. بر همین اساس اروپایی ها می گویند به 
دلیل اختلافاتی که حتی میان مقامات ارشد 
دولت ترامپ وجود دارد، نمی توان با قطعیت 
بــه اظهارات پنس توجه کــرد. در این میان 
اروپایی ها نیز سعی می کنند با تاکید بر ادعاي 
نقش احتمالی روسیه در چند انتخابات سال 
آینده این قاره، حمایت بیشــتر واشنگتن را 
به دســت آورند. البته این موضوعی است که 

تاکنون محقق نشده است.

این روزها حملات علیه شــهر سوري 
رقــه کــه داعــش آن را مرکــز خلافت 
خودخوانده اش می داند، تشــدید شــده 
اســت. از یک ســو نیروهاي موســوم به 
ائتلاف بین المللی بــه رهبري آمریکا و از 
سوي دیگر جنگنده هاي روس، شهر رقه 
و روســتاهاي اطراف آن را مورد حملات 
هوایی گســترده قرار داده اند. این حملات 
عــلاوه بــر خســارت هاي فراوانی که 
وارد کرده، موجب شــده تا رهبران گروه 

تکفیري داعش از منطقه فرار کنند.
وزارت دفاع روسیه دیروز در بیانیه اي 
اعلام کرد: بمب افکن هاي تو95 ام اس که 
مجهز به موشــک هاي پیشرفته هستند، 
حملاتی را به پادگان هــا و یکی از مراکز 
فرماندهی داعش در حومه رقه انجام دادند 

و اهداف خود را با موفقیت منهدم کردند.
در بیانیــه این وزارتخانه آمده اســت: 
این بمب افکن ها از خاك روســیه به پرواز 
درآمــده و از حریم هوایــی ایران و عراق 

عبورکرده تا به سوریه رسیدند.
گفته می شود جنگنده هاي روسیه از 30 
ســپتامبر 2015 حملاتی را علیه مقرهاي 
داعش و جبهه النصره در راســتاي جنگ 

علیه تروریسم در سوریه انجام می دهند.
از ســوي دیگر پنتاگون اعلام کرد، در 
پی تشــدید حملات ائتلاف و پیشــروي  
نیروهاي کرد، سرکردگان داعش در حال 

فرار از شهر رقه هستند.
جف دیویس، ســخنگوي وزارت دفاع 
آمریــکا عنوان کرد: ما شــاهد فرار تعداد 
زیــادي از مدیــران و کارمنــدان داعش 

هســتیم؛ یعنی تعداد زیــادي از نیروهاي 
کادري این گروه فرار از رقه را آغاز و عمده 
عملیات خود را به جنوب در همجواري رود 

فرات منتقل کرده اند.
وي به تعداد دقیق داعشی هاي فراري 
اشــاره نکرد، اما گفت که این عقب نشینی 
به نظر می رســد شــامل کسانی است که 
نقش پشــتیبانی دارند، نه کســانی که در 
درگیري ها شــرکت دارند. بــه اعتقاد ما 
پایان کار آنها نزدیک است و عقب نشینی 

آنها به طور منظم و هماهنگ است.
رقــه دومین هــدف اصلــی ائتلاف 
ضدداعش بعــد از موصل عراق اســت. 
«نیروهاي دموکراتیک ســوریه» روز 6 
نوامبر با هدف محاصره شهر رقه عملیات 
خود را آغاز کردند. پنتاگون اعلام کرد، این 
هدف تقریبا حاصل شــده و ارتش آمریکا 
معتقد اســت، براي نیروهاي داعش تنها 
یک راه در جنوب شــرق شهر باقی مانده 

است.
چند روز پیش خبرگــزاري رویترز در 
گزارشی نوشت با شکست هایی که داعش 
در عراق متحمل شده تلاش می کند سران 
خــود را به رقه منتقل کند. به نوشــته این 
خبرگزاري، هم اکنون داعش بر شهر رقه 
و محیط اطراف آن تمرکز کرده اســت و 
همه توان خود را صرف آن می کند که این 

منطقه را مصون نگه دارد.
با این حال به نظر می رســد فشارها بر 
داعش از هردو سوي عراق و سوریه تشدید 
شده اســت و بزودي شکست نهایی این 

گروه تکفیري تحقق پیدا خواهد کرد.

پایتخت داعش در رقه زیر آتش 

روابط میان اروپــا و آمریکا بخصوص در 
زمینه همــکاري در چارچوب پیمان دفاعی ـ 
امنیتی ناتو، بویژه از زمان انتخاب دونالد ترامپ 
به ریاست جمهوري ایالات متحده دچار فراز و 
فرود شده است. در همین ارتباط گفت وگویی 
با دکتر ســیدرضا میرطاهر، کارشناس ارشد 
امنیت و تروریسم انجام گرفته که می خوانید:

برگزاري کنفرانس امنیتی مونیخ و سخنان مایک . 
پنس، معاون رئیس جمهور آمریکا مبنی بر حمایت ایالات 
متحده از اتحادیه اروپا و ناتو با توجه به سخنان گذشته 

انتقادي دونالد ترامپ چگونه قابل ارزیابی است؟
 از آغاز دوران ریاســت جمهوري ترامپ یکی از موارد : 

اختلافــی میان آمریــکا و اروپا به موضوع ســهمیه مالی 
پرداختی اعضاي ناتو مربوط می شود. البته ترامپ این مورد 
را در مبــارزات انتخاباتی خود هم بیان کرده بود که اعضاي 
اروپایی ناتو باید سهمیه بیشتري را از هزینه هاي این پیمان 
دفاعی به عهده بگیرند و شرایط دیگر بر طبق موازین گذشته 
پیش نخواهد رفت. این مسأله موجب نگرانی شدید اعضاي 
اروپایی ناتو شده بود، طوري که در نشست اخیر وزراي دفاع 
این پیمان در بروکســل، مجددا جیمــز ماتیس، وزیر دفاع 
آمریکا خواستار افزایش سهمیه اروپایی ها شد. این اظهارات 
مقامات آمریکایی با واکنش اروپایی ها رو به رو شــد، طوري 
که «یان کلود یونکر» رئیس کمیسیون اتحادیه اروپا در این 

رابطه یادآور شــد هزینه هایی را که صرف ایجاد 
صلح، ثبات، توســعه و کمک هاي بشردوستانه 
توســط کشورهاي اروپایی می شــود هم باید به 
حســاب آورد. آمریکایی ها معتقدند کشورهاي 
اروپایی عضو ناتو بایستی 2 درصد تولید ناخالص 
داخلــی خود را به هزینه هــاي دفاعی اختصاص 
بدهند در صورتی که در عمل کشورهاي استونی،  
بریتانیا، یونان و برخی کشــورهاي دیگر این معیار را رعایت 
می کنند. حتی آلمان کــه در اتحادیه از اقتصادي قدرتمند 
برخوردار اســت، ســال 2014 به میــزان 1/2 درصد تولید 
ناخالص داخلی خود را به این امر اختصاص داده است. لازم 
است در این بخش اشاره اي هم به سهم آمریکا داشته باشیم. 
این کشــور در سال 2013، 72 درصد هزینه هاي این پیمان 
دفاعــی را به عهده گرفته بود در حالی که در ســال 1996 
این رقم 56 درصد بــود. از دید آمریکا ادامه این روند مقدور 
نخواهد بود و به همین جهت مقامات ارشد واشنگتن از جمله 
جیمز ماتیس و مایک پنس ســعی کرده اند ضمن دلجویی 
از اروپایی ها بر خواســته هاي پیشین خود مبنی بر مشارکت 
بیشتر براي تامین هزینه هاي ناتو پافشاري کنند. خواسته اي 
که اجابت آن با توجه به بحران اقتصادي اروپا بسیار مشکل 

به نظر می رسد.
*چه نوع از چالش هاي امنیتی پیش روي اروپاست که . 

قادر است امنیت آمریکا را هم تحت تاثیر قرار دهد؟

اول، تشــدید روند ورود پناهجویان به کشــورهاي : 
اروپایی اســت طوري که اســتقرار و حتی بازپس فرستادن 
آنها باعث ایجاد بحران هاي سیاســی، اقتصادي، امنیتی و 

اجتماعی خواهد شد.
دوم، مقابله با تنش و مناقشــه هاي فزاینده ناتو با روسیه 
بخصوص در مناطق اروپاي شــرقی و دریاي ســیاه است. 
این موضوع باعث افزایش بی ثباتی اســتراتژیک، مسابقه 
تســلیحاتی و در نهایت امکان خطر بروز جنگ بویژه اتمی 

است.
ســوم، رشــد احزاب راســت افراطی پوپولیســم در 
کشورهاي اروپایی و خطر بالقوه به قدرت رسیدن آنهاست. 
بخصوص بعد از به قدرت رســیدن دونالد ترامپ در آمریکا، 
این موضوع تشــدید شده اســت. اکنون احزاب افراطی از 
جمله حزب «جبهه ملی فرانسه»، «آلترناتیو براي آلمان»، 
جنبش «پنج ســتاره» در ایتالیا و کشورهاي دیگر از جمله 
هلند میدان دار صحنه سیاست شده اند و با توجه به انتخابات 
کشورهاي فرانسه،  آلمان و هلند در سال 2017 این موضوع 
اهمیتی ویژه یافته است. این احزاب اگر به قدرت دست یابند 
رونــد همگرایی در اتحادیه اروپــا را با چالش جدي رو به رو 
خواهند کرد و در نتیجه واگرایی و تضعیف اتحادیه محتمل 
خواهد بود. این بی ثباتی سیاسی در اروپا به آمریکا هم سرایت 
خواهد کرد. تجربه هم این موضوع را به اثبات رسانده است 
که بحران هاي گوناگون از جمله اقتصادي و امنیتی دو سوي 
آتلانتیک را تحت تاثیر قرار می دهد که می توان بحران سال 

2008 را ذکر کرد.

بسیارى از تحلیلگران سخنان روز گذشته مایک پنس، معاون رئیس جمهور آمریکا را در نشست امنیتى مونیخ مبهم توصیف کردند

آمریکا خواهان هزینه بیشتر اروپا در تامین امنیت خود است

رهبر مســیحیان کاتولیک جهان در ســخنرانی در یک 
اجلاس جهانی مربوط به جنبش هاي پوپولیســتی، قاطعانه 
موجودیت پدیده اي به نام «تروریسم اسلامی» را رد کرده و از 
همه مذاهب جهان دفاع کرد. این درحالی است که دونالد ترامپ، 
رئیس جمهــور آمریکا چه در دوران نامزدي خود و چه در دوران 
ریاســت جمهوري بارها از خطري به نام «تروریسم اسلامی» 
صحبت کرده و کوشیده است تا افکارعمومی کشورهاي غربی 
را علیه اســلام تحریک کند. ترامپ که اســاس کار خود را بر 
اسلام هراسی بیمارگونه استوار کرده است، همچنان پروژه خود 
را پیش می برد حال آن که رهبران اروپایی نیز نسبت به عواقب 

خطرناك این پروژه هشدار می دهند.
به گــزارش آسوشــیتدپرس، پــاپ فرانســیس، رهبر 
کاتولیک هــاي جهان در ســخنرانی دیروز خــود تاکید کرد: 
مذاهــب صلح را ترویج می کنند و خطــر افراط گرایی در همه 
باورهاي مذهبی وجود دارد. وي گفت: تروریســم مســیحی 
وجود ندارد، همان طور که تروریســم یهودي و اسلامی وجود 
نــدارد. وي افزود: هیچ کس مجرم یــا قاچاقچی مواد مخدر یا 
خشونت طلب نیست. مردمی که فقیر و فقیرتر می شوند متهم 

به خشونت هستند، اما بدون ایجاد فرصت برابر، اشکال مختلف 
تجاوزگري و جنگ زمینه اي مناســب براي رشــد پیدا کرده و 
ممکن اســت به مرز انفجار برسد. پاپ فرانسیس ادامه داد: در 
میان همه گروه هاي مردم و مذاهب  افراد خشونت طلب وجود 
دارند. آنگلا مرکل، صدراعظم آلمان نیز دیروز در سخنرانی خود 
در اجلاس امنیتی مونیــخ ضمن تاکید بر لزوم حفظ و تقویت 
سازمان هاي چندجانبه چون ناتو، اتحادیه اروپا و سازمان ملل، 

خواهان تفکیک میان تروریسم و اسلام شد و گفت: 
باید بین اســلام و تروریسم تفکیک قائل شد. 

مرکل درحالــی این مواضعش را مطرح کرد 
که مایک  پنس، معاون رئیس جمهور آمریکا 

نیز در این کنفرانس حضور پیدا کرده بود.
وي همچنین تاکید کرد اسلام به خودي 
خود منبع تروریســم نیست و بسیار ضروري 

است که کشورهاي مسلمان در جنگ 
علیه تروریســم حضور داشــته 

باشند.
رهبــران  ســخنان 

مذهبی و سیاســی در غرب درحالی است که دونالد ترامپ چند 
روز پیش با انتشار یک پیام توییتري مدعی شد: تروریسم اسلام 

افراطی یک تهدید واقعی است.
وي در نخستین بازدید خود از مقر ستاد فرماندهی مرکزي 
ایــالات متحده آمریکا در ایالت فلوریدا نیز ادعا کرد که آمریکا 
و متحدانش تروریســم اســلامی افراطی را شکست خواهند 
داد. ترامپ درحالی که مانند همیشــه افراط گرایان تکفیري را 
«اسلامی» می نامید، گفت: تروریست هاي اسلامی افراط گرا 

مصمم هستند که به وطن ما حمله کنند.
بحث تروریســم بهانه اي بود که چند ســال پیش 
جورج بوش پســر با این بهانــه حمله اي تجاوزگرانه را 
علیه کشــورهاي اسلامی به راه انداخت. حوادث یازده 
سپتامبر در آمریکا که به دست تعدادي از اتباع عربستان 
سعودي انجام شد، موجی از مخالفت هاي جهانی 
را علیه پدیده اي موهوم به نام تروریســم 
اسلام گرا به راه انداخت، حال آن که 
کشــورهاي اســلامی در این 

حوادث دستی نداشتند.

پاپ: چیزي به نام «تروریسم اسلامی» وجود ندارد 

گزارش ها حاکی از فعالیت پررنگ داماد 
دونالد ترامپ در عرصه سیاســت خارجی 

آمریکا همانند یک وزیر پشت پرده است.
به گزارش تســنیم و به نقل از پولتیکو، 
بی توجهی دونالد ترامپ به تعهد آمریکا به 
راه حل دو دولت در خاورمیانه بدون بازبینی 
و بررسی اصول استراتژي جدیدش با رکس 
تیلرسون، زنگ خطر را براي آینده سیاسی 

آمریــکا به صــدا درآورد. دو 
منبــع خبري اعــلام کردند 
که تیلرســون و مشاورانش 
نیز از تغییر در اســتراتژي بلند 
مدت آمریکا در قبال منافشه 
اسرائیل ـ فلســطین بی خبر 
بودند. اما شــاید همــه با این 
موضــوع موافق باشــند که 
جرد کوشنر، داماد ترامپ، فرد 
تاثیرگذار در مسائل مربوط به 

اسرائیل است.
پولتیکو می نویسد: براي رئیس جمهوري 
که مدعی است یکی از بهترین کابینه هاي 
تاریــخ آمریکا را در اختیار دارد، در حاشــیه 
قرار دادن وزیر خارجــه از امور بین المللی، 
چندان وجهه خوبی ندارد. شــنیده ها حاکی 
از آن است که شخصیت هاي رقیب در تیم 
ترامپ که از تجربه مناسب برخوردار نیستند 
با اعمال فشار به کارکنان سازمان هایی که 
مدیریت آنها را به عهــده دارند به دنبال به 

حداکثر رساندن نفوذ خود هستند.
تیلرســون و ماتیس در هفته هاي اخیر 
بیشتر وقت خود را صرف سفر به کشورهاي 
دیگر و اطمینان دهــی به متحدان قدیمی 
آمریکا درباره شــیوه جدید سیاست خارجی 
آمریــکا می کنند؛ شــیوه اي که تــا اندازه 
زیادي تحت تاثیر نفــوذ داماد ترامپ قرار 
دارد. کوشــنر که به صورت رسمی یکی از 
مشاوران ارشد کاخ سفید به 
شمار می رود ـ و همان طور 
کــه یکی از منابــع دولتی 
او را وزیــر در ســایه دولت 
خوانــده اســت  ـ به یک 
نماینده سیاســت خارجی 
در کاخ ســفید تبدیل شده 
و بنا به درخواســت ترامپ 
با دولت هاي دیگر مکاتبه 
می کند. کارکنان و مقامات 
ارشــد وزارت خارجــه نیز تا حــدي دچار 
سردرگمی شــده و نمی دانند که چه کسی 

مسئول اصلی این وزارتخانه است.
حتی گفته می شــود رابــرت هاوارد، 
معاون سابق سنتکام و یک انتخاب ایده آل 
بــراي جانشــینی مایکل فلین در پســت 
مشــاور امنیت ملی نیز بــه دلیل نگرانی از 
عــدم اختیارات براي انجام امور و همچنین 
انتخاب کارکنان مورد نظر خود این پیشنهاد 

را رد کرد.

داماد ترامپ؛ وزیر سایه کابینه 

ناتو، اروپا و روسیه شاهد برنامه هاى دوپهلوى آمریکا هستند

سیاست خارجى زیگزاگى ترامپ
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 جام جم از رقابت خودروسازان در نمایش توانمندي هاي خود در نمایشگاه خودروي تهران گزارش می دهد

صف آرایی بزرگان خـودروخـودرو در تهران
کاظم کوکرم

دانش
سرانجام پس از 11 ســال تهران میزبان برگزاري نمایشگاه خودرویی شد 
که شاید برگزاري پرشور آن را بتوان نشانه اي از آغاز دوران خروج از رکود بازار 
خودروي کشــور دانست. نمایشــگاه خودروي تهران که از 26 تا 30 بهمن در 
محل نمایشگاهی شهرآفتاب، واقع در جنوب تهران برگزار شد، با حضور قریب 
به 200 شــرکت داخلی و خارجی، طی پنج روز میزبان هزاران بازدیدکننده بود. 
در شــرایطی که موقعیت دور از دسترس شهر آفتاب در کنار برگزاري کم رونق 
نمایشگاه کتاب امسال با وجود تبلیغات وسیع صورت گرفته در این محل، به نظر 
می رسید می تواند فلسفه تعبیه این مکان براي برگزاري نمایشگاه ها را به چالش 
بکشد، استقبال چشمگیر علاقه مندان به خودرو که نمونه اي کم نظیر از شور و 
اشتیاق عمومی در برگزاري یک نمایشگاه تخصصی بود، نشان داد می توان به 

آینده کاربري شهرآفتاب در مواردي همچون نمایشگاه خودرو خوشبین بود.
تقریبا بیشتر تولیدکنندگان داخلی و اغلب نمایندگان کمپانی هاي خارجی 

عرضه کننــده مدل هاي گوناگون خودرو در کشــور با حداکثر توان و مقدورات 
ممکن در این نمایشــگاه حاضر شــدند؛ از ایران خودرو و سایپا گرفته تا تویوتا و 
لوتوس و ب ام و. بیشــتر خودروسازان ســعی کردند با دست پر بیایند و به شیوه 
معمول نمایشگاه هاي خودرو در جهان از محصولاتی که قرار است فروش آن 
را در ایران آغاز کنند در نمایشگاه و در مقابل دیدگان صدها علاقه مند و دوربین 

رسانه ها رونمایی کنند.
در روزهاي نخســت این نمایشــگاه از مدل هاي جدید همچون DS3، رنو 
کولیــوس جدید، پــژو 2008 نیوفیس، چري تیگــو 7، تویوتا C-HR، ب ام و 
ســري2 اکتیو تورر، لکسوس GS و نســل چهارم لکسوس RX پیش چشم 
بازدیدکنندگان و رســانه ها رونمایی شــد. در ســوي دیگر نمایشگاه نیز انواع 
کامیون ها، کشنده ها و تریلرها از سوي خودروسازان داخلی و خارجی به نمایش 
در آمده بود. بخشــی نیز به قطعه سازان و تولیدکنندگان لوازم خودرو اختصاص 
یافته بود. آنچه در ادامه می خوانید گزارشی است از گشت جام جم در نمایشگاه 

خودروي تهران.

ســایپا با محصــولات روز خود مانند چانگان ســی اس35 و آریو که عمدتــا در تعامل با 
شــرکاي چینی این روزها در جاده مخصوص و کاشــان ساخته می شــود در نمایشگاه حاضر 

شده بود؛ خودروهایی کمتر شناخته شده که بیشتر 
بازدیدکنندگان ســعی داشــتند با نشستن پشت 
فرمان و به طوري کلی در اتاق و بررسی محتویات 
محفظه موتور، اطلاعات بیشــتري از ویژگی هاي 
آنها به دســت آورند. به نظر می رسد با وجود آن که 
بیش از یک ســال از عرضه ایــن مدل ها به بازار 
می گذرد و نمایندگی ســایپا هم در سراسر کشور 
حضــور دارد، تعامل نه چندان موثر با مشــتریان 
موجب شده تا هنوز این مدل از خودروها که هر روز 
در خیابان نیز دیده می شود، براي بازدیدکنندگان 

نمایشگاه عجیب و تازه جلوه کرده باشد.

ســایپا در نمایشــگاه تهران با همکاري سیتروئن از مدل ســی4 (C4) رونمایی کرد. این 
خودروي ســدان طراحی چشم نوازي دارد و با پیشرانه  توربوي 1600 سی سی می تواند قدرتی 
به میــزان 165 اســب بخــار و 240 نیوتن متر 
گشــتاور به شــما ارائه کند. ترمزABS، کنترل 
کشــش، ترمز اضطراري EBA، سیستم توزیع 
الکترونیکی نیروي ترمز EBD، سیســتم کنترل 
 fi ilvhi و کروز کنترل ESP پایداري الکترونیکی
چهار کیسه  هوا براي سرنشینان جلو از مهم ترین 
امکانات ســیتروئن سی4 است. سایپا اعلام کرده 
است که این خودرو نیمه  اول سال آینده وارد کشور 
می شــود و فعلا در داخل ایران تولید نخواهد شد. 
قیمت سی4 فعلا حدود 140 میلیون تومان اعلام 

شده است.

محصولات نمایندگی ب ام و را باید گل سرسبد 
غرفــه  خودروهاي خارجی در نمایشــگاه تهران 
 (i8) 8دانست. این کمپانی با قرار دادن شاهکار آي
در وسط غرفه و معرفی محصولات لوکس و جذابی 

همچون ب م و ســري 7 که با کدهاي 730ال آي  
(730Li)و 730آي (730i)  چشم همه حاضران را 
به خود دوخته بود. ب ام و سري 7 با امکاناتی همچون 
چراغ هاي ال اي دي، نمایشگر هفت اینچی لمسی، 
کنسول بین صندلی ها، تنظیم برقی همه صندلی ها، 
تهویه جداگانه براي سرنشینان، نورپردازي داخلی، 
ســامانه هاي ارتباطی، پخــش فایل هاي صوتی 
و تصویري، اتصال بــه اینترنت از طریق واي فاي 
هات اسپات داخلی خودرو، جوي استیک آي درایو 
(iDrive) به همراه سیســتم تشخیص حرکات 
دســت، پارك خودکار و کروز کنترل هوشــمند از 
پیشرفته ترین خودروهاي به نمایش در آمده در این 

نمایشگاه بود.
نمایندگــی رنــو با دســت پر و 
مجموعــه  خودروهــاي پیشــرفته 
اســپرت و هیبریدي به نمایشــگاه 
تهران آمد. آنها از فرصت نمایشــگاه 
بــراي معرفــی خودروهــاي برقی 
همچون تریــزي و زوئی و همچنین 
نمونه تمــام الکترونیکــی فلوئنس 
اســتفاده کردند. گل سرســبد غرفه 
رنو، خــودروي اســپرت آر.اس.01 
نگاه هــاي  کــه  (R.S.01) بــود 
بازدیدکنندگان را به خود خیره کرده 

بود.
شیما رضایی، سرپرست تبلیغات 
و روابــط عمومی غرفه رنو به جام جم 
گفت: ما در روز اول نمایشــگاه از رنو 
کولئوس با قیمت رقابتی 199میلیون 
و 500 هــزار تومان رونمایی کردیم. 
این خــودرو با امکانــات و قدرت و 

طراحــی عملکرد خاصــی که دارد 
می تواند تــا بیشــتر از 250میلیون 
تومــان هم قیمت گذاري شــود. اما 
رنــو می خواهد به بازار ایران در حالی 
وارد شــود که در اختیــار کره اي ها 
و ژاپنی هاســت. ســال آینــده نیز 
محصــولات جدید رنــو را در ایران 
خواهیم داشــت. فعلا تالیســمان و 
کولئــوس بــه عنــوان محصولات 
لوکس رنو در ایران عرضه می شــود. 
داستر را در دامنه صد میلیون تومانی 
داریــم و البته محصولات دیگري در 
محدوده قیمتــی صد تا 200 میلیون 
تومان هم عرضه می شــود. رضایی 
تأکید کرد، مدل اسپرت و محصولات 
برقی صرفا براي نمایش به نمایشگاه 
آورده شده و قصدي براي فروش آنها 

فعلا در ایران وجود ندارد.

در شرایطی که معمولا انتظار داریم در غرفه ایران خودرو آخرین محصولات 
و ابتکارات متخصصان داخلی را ببینیم، این بار به نظر می رســید خودروســازان 
آبی پوش جاده مخصــوص ترجیح داده اند از فرصت نمایشــگاه براي نمایش 
محصولاتی از پژو استفاده کنندکه قرار است بزودي در همکاري با ایران خودرو 
در کشــور مونتاژ شــده و راهی بازار شــود. غرفه ایران خودرو تقریبا شلوغ ترین 
غرفه نمایشــگاه بود. رونمایی از  پــژو2008  نیوفیس در کنار نمایش پژو 508
و نمونه اي اســپرت از محصولات پژو که بازدیدکنندگان ایرانی معمولا تصویر 
مانورهاي پرقدرت این خودرو را در فیلم هاي مسابقات رالی دیده بودند، موجب 
شــده بود تا در بازدیــد اولیه نتوان دید خودرویی که انبــوه جمعیت در مقابلش 
ایســتاده، چیســت و حتی چه رنگی اســت! یکی از بازدیدکنندگان که در حال 

ســلفی گرفتن با خودروهــا (و در واقــع با انبوه 
جمعیت حاضر در غرفه) بــود، درباره علت اقبال 
مــردم به محصولات ایران خودرو و ســایپا – که 
غالبا هم از کیفیــت نه چندان بالاي محصولات 
آنها شکوه دارند – به جام جم گفت: شبکه گسترده 
نمایندگی هاي ایران خودرو و سایپا باعث می شود 
کــه تازه واردترین محصــولات اینها هم در بازار 
پرطرفدار باشــد. شــما نگران لوازم یدکی شان 

نخواهید بــود و می دانید همه جا 
تعمیــرکاري برایش هســت. در 
حالی که شرکت هاي کوچک تر، 
بویــژه نماینــدگان خودروهاي 
چینــی فعلا این مزیــت را ندارند 
و بازار فروش خودروهایشــان با 

گذشت چند سال از عرضه در بازار ضعیف است.
در رونمایی از پــژو2008  نیوفیس برخی ویژگی ها و امکانات این خودرو به 
شرح زیر مشاهده و اعلام شد: چراغ هاي پیشرفته مشکی کروم، چراغ هاي عقب 
ال اي دي ســه بعدي با طراحی الهام گرفته شده از پنجه شیر، اگزوز اسپرت، گارد 
زیرین اسپرت جلو و عقب، کسب عنوان موتور سال براي هشت سال پیاپی براي 
پیشــرانه این خودرو، 163 اســب بخار در دور موتور 6000، گشتاور 240 نیوتن 
متر در دور موتور 1400، فناوري توربوشارژ TWIN SHIFT، وزن کمتر براي 
 ،QUICK SHIFTچابکی بیشــتر، گیربکس اتوماتیک 6 ســرعته با فناوري

فرمان کوچک و اسپرت، صفحه نمایش هفت اینچی لمسی و دوربین عقب.
هرچند ایران خــودرو از اعلام قیمت حدودي براي پژو 
2008 خــودداري کرد، به نظر می رســد محصولات جدید 
ایران خودرو و شریک خوشــبخت فرانسوي شان در ایران 
با چنین حجم اســتقبال مردمی از عرضه آن در نمایشگاه، 
در بازار هم آن قدر مشتري داشته باشد که مدیران بازاریابی 
ایران خودرو از هم اکنون در اندیشــه بالاتر بردن قیمت این 
محصــولات از پیش بینی هاي اولیه خــود براي عرضه در 

سال آتی باشند.

همه ما با  خودروهاي خاطره انگیز کلاســیک که سال هاي نه چندان دور 
مهمــان خیابان هاي تهران بود خاطراتــی دور و دراز داریم. از ب ام و2002 و 
فولکس هاي قورباغه اي گرفته تا فورد موســتانگ و پورشــه911. در بخش 
جنبی نمایشــگاه خودروي تهران، نمایشــگاه مفصلی از خودروهاي لوکس 
کلاســیک برپا شــده بود که در تمیزترین وضع ممکن نگهداري شــده بود. 
مدل هاى مختلف مرسدس بنز و کادیلاك و موتور استیل کامروهاي قدیمی 
شــیفتگان دنیاي خودرو را به وجد آورده بود. چند موتورسیکلت کلاسیک نیز 
در این نمایشــگاه به نمایش در آمده بود. بیشتر بازدیدکنندگان از این که چرا 
باید براي تماشاي این بخش از نمایشگاه بلیت بخرند ناراضی بودند، اما نفس 

برگزاري این نمایشگاه را درخور قدردانى و جذاب می دانستند.

در گوشــه اي از نمایشــگاه غرفــه اي بود کــه نمونه اي از 
تاکسی هاي کب (CAB) که جزو جاذبه هاي گردشگري لندن 
است و خیلی ها آنها را بیشتر در فیلم هاي انگلیسی دیده بودند قابل 
مشاهده بود. این نوع تاکسی ها با ظاهر کلاسیک در عین حال که 
امکانات فراوانی براي رفاه مسافران دارد در بسیاري از شهرهاي 
جهان براي حمل و نقل عمومی اســتفاده می شــود و اکنون در 

منطقه آزاد ارس نیز در کشور تردد می کنند.
بســیاري از مردم که از دیدن این خودروهاي زیبا به هیجان 
آمده بودند با تعجب قسمت هاي مختلف آن را وارسی می کردند 
و از مسئولان غرفه مدام می پرسیدند قیمت اینها چند است و کی 

قرار است وارد خیابان هاي تهران شود.
محمد تک زارع، مدیر فروش و بازاریابی شــرکت برلیانس که 
در غرفه حضور داشت، درباره این خودروي جالب به جام جم گفت: 
مدتی اســت این خودرو جزو اهداف شرکت ما براي واردات بوده و 
اکنــون در منطقه آزاد ارس خط تولیــدي از این خودرو راه اندازي 
شــده تا این خودرو به صورت ســی کی دي وارد کشور شود و پس 
از مونتاژ در مناطق آزاد یا در ســرزمین اصلی تردد کنند. وي افزود: 
فعلا در حال مذاکره با تاکســیرانی تهران هستیم. البته ما اینها را 
تاکســی خاص و لوکس نمی دانیم. خوشــبختانه در سطح شهر 

می بینید شــکل تاکسی ها در حال تغییر است و به خودروهاي روز 
رو آورده اند. از این رو لزوما تاکسی هاي فعلی خودروهاي غیرمدرنی 
نیست. بنابراین این خودرو نیز می تواند در خیابان هاى ما تردد کند. 
این خودرو از نمونه ســاده تا نمونه فول می تواند بین 150 تا 190 
میلیون تومان قیمت داشته باشد. فعلا در منطقه آزاد ارس با قیمت 
30هــزار تا 37هزار دلار قیمت دارد. وي افزود طراحی این خودرو 
که ســی ایکس4 نام دارد فقط براي حمل و نقل انجام شده است. 
ما در ایران صرفا مصرف کننده این خودرو نیستیم و اگر خط تولید 
این خودرو به خوبی پیش رود، دست کم حدود 200نفر مشغول کار 
خواهند شد و با احتساب نمایندگی ها و خدمات پس از فروش حدود 

دو تا 3000نفر را می تواند مشغول کار کند. 

صنعتگر خوش ذوق مشــهدي که سال گذشــته با اعلام خبر 
ساخت یک لامبورگینی ایرانی دست ساز حسابی خبرساز شده بود، 
محصول خاص خود را به نمایشگاه خودروي تهران آورده بود تا آن 

را مقابل چشم هزاران بازدیدکننده این نمایشگاه قرار دهد.
محمدرضا ریحانی، طراح این خودرو در حالی که همراه با پســر 
کوچکش در نمایشــگاه حضور داشت و پارسال نیز در گفت وگویی 
مفصل با جام جم از چگونگی طراحی این خودرو ســخن گفته بود، 
در نمایشگاه به جام جم گفت: از پارسال که خبر کار ما منتشر شد تا 
به امسال هیچ تغییر خاصی اتفاق نیفتاد و هیچ حمایتی از کار و ایده 
ما نکردند. طرح را همه جا بردم و حتی خواستم شرکت دانش بنیان 
راه انــدازي کنم اما نپذیرفتند. وي درباره علت این موضوع توضیح 

خاصی ارائه نداد.
طراح لامبورگینی ایرانــی گفت: این محصول چون خودروي 
اولیــه بود فعلا روي آن موتور بیوك گذاشــتیم تا موتور ســاده اي 
استفاده کرده باشیم. موتور خاصی روي نمونه اولیه استفاده نکردیم.  

ایــن لامبورگینی کــه فعلا دو تن وزن دارد و حداکثر به ســرعت 
160 کیلومتر می رســد، رینگ و لاســتیک 20 اینچ در آن استفاده 
شده اســت و مابقی اجزاي آن را خودم ســاخته ام.  ریحانی افزود:  
می خواهیم مزایده برگزار کنیم و ببینیم بازخورد فروش این خودرو 
چگونه است. قیمت پایه را فعلا صد میلیون تومان اعلام کرده ایم و 
می خواهیم براي این لامبورگینی پلاك ملی بگیریم. حتی از مشهد 
مشتریانی به من گفته اند اگر خودرو پلاك شود، مایلند آن را بخرند.

سایپا و رونمایی از سیتروئن سی4

محصولات متنوع رنوب ام و با آي8 درخشید

ایران خودرو میزبان پژو

خودرو هاي کلاسیک زیر نگاه هاي کنجکاو 

پاي تاکسی هاي کب به ایران باز می شود

لامبورگینی دست ساز ایرانی

اســتریمکو جــدول یــا پازلى از اعداد اســت که تشــکیل شــده از ســتون ها و ردیف هایى مســاوى که با ســه 
قانون ســاده قابل حل اســت. شــما باید اعداد 1 تا 4 براى یک شــبکه 4 × 4؛ 1 تا 5 براى یک شــبکه 5 × 5؛ 1 تا 6 

براى یک شبکه 6 × 6  و غیره را در جدول (پازل) قراردهید به گونه اى که سه قانون زیر را رعایت کنید.
  قانون 1)  

در هر ردیف افقــى نباید اعداد 
تکرارى باشد.
  قانون 2) 

در هر ستون عمودى نباید اعداد 
تکرارى باشد.
  قانون 3) 

توســط  خانه هــا  برخــى 
رشته هایى (خطوط) به یکدیگر 
متصل شــده است. در هر رشته 
نیز نباید از اعداد تکرارى استفاده 

شود!
قانون ســوم باعث شــده است 
تا حل یک جدول اســتریمکو 
هیجانى مضاعف نسبت به حل 
یک ســودوکو در شما به وجود 
آورد و شــما از حل آن احساس 

هوشمندى و غرور کنید.

استریمکو  17

حل استریمکو   16

بــه  علاقه منــدان  از  گروهــى 
سیستم هاى ضبط خودرو گوشه اى 
از نمایشگاه را از آن خود کرده بودند
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عماد عزتی
 اقتصاد

درحالی کاهش سرانه مصرف لبنیات 
در کشــورمان باعث نگرانی مســئولان 
کشــورمان شــده که حــال و روز تولید 

کنندگان شیرخام نیز ناخوش است.
کاهــش قیمت شــیرخام در بــازار و 
همچنیــن نبــود تمایل خرید از ســوي 
واحدهاي لبنی براي تبدیل شــیرخام به 
محصولات مختلف لبنیات، عاملی شــده 
تــا تولید کنندگان شــیرخام براي فروش 
محصولشــان به کارخانه هاي لبنی، وارد 
چانه زنی غیرمنطقی شــده و در بسیاري 
موارد حتــی محصولاتشــان را با نرخی 
پایین تــر از قیمت تمام شــده به فروش 
برســانند. در ایــن زمینــه برخــی تولید 
کنندگان و مســئولان صنفــی معتقدند، 
اگر روند کاهشــی قیمت و همچنین نبود 
تقاضاي خرید از سوي صنایع تبدیلی ادامه 
داشته باشد در آینده اي نه چندان دور شاهد 
حذف بسیاري از تولیدکنندگان و دامداران 
از بــازار تولید خواهیم بود. مشــکلی که 
علاوه بر سلامت می تواند چرخه اقتصادي 
و اشتغال بخش دامداري کشور را با چالشی 
جدي مواجه کند، در همین زمینه در برخی 
اســتان ها دام هاي شیري به دلیل مشکل 

مالی دامداران، روانه کشتارگاه شده اند.

 زنگ خطر براي دامدارى ها
حســین نعمتی، عضو هیــات مدیره 
اتحادیه دامداران با اشاره به وضعیت قیمت 
شــیرخام به خبرنگار ما گفت: متاسفانه در 
دو ســه سال گذشته در چهار مرحله قیمت 
شــیر خام نزول کرده است و کارخانه هاي 
لبنــی به بهانه کاهش تــوان خرید مردم، 
نســبت به خرید شــیر از تولید کنندگان 
بی میل شــده اند. وي افزود: البته کاهش 
قیمت شــیر و بی میلی خرید محصولات 
لبنی، پایان گرفتــاري و نگرانی دامداران 
نیســت به این دلیل که این صنایع نسبت 
به پرداخــت بدهی هایشــان نیز بدقولی 
می کننــد که همین موضوع باعث شــده 
دامداران بــراي تأمین هزینه هاي تولید با 
چالش مواجه شــوند و این نگرانی وجود 
دارد کــه در آینده نزدیک واحدهاي تولید 
شــیرخام از صحنه تولید حذف شوند که 
این زنگ خطري بــراي صنعت دامداري 

کشورمان است.
نعمتی تاکیــد کرد، اصلی ترین عاملی 
که درشــرایط کنونی باعث شــده صنایع 
لبنی به شــیرخام بی تفاوت باشــند، وفور 
شــیر خشک با قیمتی بسیار پایین است به 
این صورت که اکنون این تولید کنندگان 
به جاي اســتفاده از شیر تازه از شیرخشک 
براي تولیــد محصولات لبنی اســتفاده 
می کنند تا بتوانند منافع بیشتري به دست 

آورند.
عضو هیات مدیــره اتحادیه دامداران 
درباره چانه زنی قیمتی براي فروش شــیر 
خام از سوي تولید کنندگان نیز اظهارکرد: 
دو سه ســال پیش شیر خام در حجم انبوه 
تــا 1400 تومان خرید و فروش می شــد، 
امــا در شــرایط فعلی ایــن محصول زیر 
1200 تومــان با التماس فروشــندگان از 
ســوي صنایع لبنی خریداري می شــود، 
البتــه پرداخت وجه مطالبات هم دو ســه 
ماه به طول می انجامــد. به عنوان مثال، 
شــرکت کاله و پگاه چنــدي پیش قیمت 
خریدهایشــان را بیــن 50 تــا 80 تومان 

کاهش داده اند.
نعمتی اذعان کــرد: در صورت حذف 

تولیدکنندگان، بازســازي و احیاي مجدد 
این صنعت براي کشــور در کوتاه مدت، نه 
تنها امکان پذیر نیست بلکه هزینه اي قابل 
توجه براي اقتصاد ایران ایجاد خواهد کرد 
که در این زمینه بارها به مسئولان هشدار 
داده ایم،اما متاســفانه راحت ترین راهکار 
ارائه شده از سوي مسئولان، واردات براي 
تأمین نیازهاي بازار اســت که شاهد مثال 

آن گوشت قرمز بود.

این مقام صنفی درباره خرید تضمینی 
شیر از سوي دولت به جام جم گفت: با توجه 
به این که مشــکلات مالی دولت افزایش 
یافته اســت، مطالبات دامداران در طول 
شــش یا هفت ماه پرداخت می شــود که 
همین رویه باعث شــده دامــداران براي 
عرضه شــیر خود به دولت هم هیچ تمایلی 
نداشــته باشــند درحالی که دو سال پیش 
خرید تضمینی شــیر خام با قیمت 1400 
تومان انجام می شــد و مطالبات هم طی 

دو ماه پرداخت شــد. وي قیمت تمام شده 
هرکیلــو شــیر خــام را از 1350 تا 1500 
تومان اعلام کرد و افزود: قیمت تمام شده 
شــیر خام به عواملی چون هزینه دستمزد، 
نهاده هاي تولید، انرژي و ســایر هزینه ها 
بســتگی دارد. این درحالی است که تمام 
این هزینه ها طی سال جاري حداقل با 20 
درصد افزایش قیمت روبه رو شده اند، ولی 
وقتی صحبت از قیمت شــیر خام می شود، 
همــه اعلام می کنند مــردم قدرت خرید 
لبنیات ندارند و باید شیرخام ارزان تر عرضه 
شود تا تقاضاي لبنیات در بازار ایجاد شود.

نعمتــی عنــوان کرد:رونــد موجود 
باعث شده زنجیره مشــکلات اقتصادي 
از واحدهــاي کوچک تــر آغاز شــود و تا 
تولیدکنندگان عمــده و صنعتی نیز ادامه 
پیدا کند که اگر مسئولان رسیدگی نکنند، 
شــاهد از دست رفتن اشتغال قابل توجهی 
در کشــورمان به دلیل تعطیلی واحدهاي 

تولیدي خواهیم بود.

عدم پرداخت بموقع بهاي شیر
از ســوي دیگــر علی  اکبــري، عضو 
کمیســیون کشاورزي، آب و منابع طبیعی 
مجلس درباره عدم پرداخت بهاي شــیر به 
خبرنــگار ما گفت: بســیاري از واحدهاي 
تولیدي شــیر به دلیل کمبــود نقدینگی و 
افزایش هزینه هــاي تولید با چالش جدي 
مواجه اند و در صورت عدم پرداخت بموقع 
بهاي شــیر از سوي دولت و خریداران، این 

چالش نگران کننده خواهد شد.
اکبري  با اشــاره به عدم ماندگاري شیر 
خام افزود: متاسفانه شیر دامداران، نه تنها 
با نرخ مناســب خریداري نمی شود، بلکه 
بهاي خرید از دامداران نیز در زمان مناسب 
پرداخت نمی شود که این امر اقتصاد دامدار 
را با مشکلات گســترده روبه رو کرده و از 
آنجا که این محصول فاســد شدنی است، 
دامداران حاضرند با هر قیمتی شــیر خام را 
بفروشند تا حداقل بخشی از هزینه هایشان 

تأمین شود.
این عضو کمیســیون کشاورزي، آب 
و منابع طبیعــی می گوید،دامداران براي 
تأمیــن هزینه هــاي تولیدي خــود باید 
مطالبــات فروش محصــولات را بموقع 
دریافت کنند درحالی که بی میلی به خرید 
شــیر از سوي واحدهاي لبنی باعث شده تا 

چانه زنی براي قیمت ها و فروش شیر خام 
به زیان تولید کنندگان تمام شود و اگر این 
روند ادامه داشته باشد، دامداران مجبور به 
ترك بازار خواهند شد که این اتفاق میزان 
تولید شیر خام کشور را بشدت کاهش داده 

و عاملی در وابستگی به واردات می شود.

احتمال شکست خرید توافقی
در همین حال احمد مقدســی، رئیس 
انجمــن صنفــی گاوداران، با اشــاره به 
مشــکلات پرداخت مطالبــات دامداران 
تصریح کرد: بــا توجه به تخصیص ندادن 
بودجه به ســازمان تعاون روستایی براي 
پرداخت مطالبات دامداران، می توان گفت 
کــه ادامه این روند به شکســت این طرح 
منجر خواهد شد. وي افزود: روزانه به طور 
میانگین 850 تن شــیر با متوســط قیمت 
1270 تومان از اســتان هاي اصلی تولید 

خریداري می شود.

مقدسی با اشــاره به این که 50 درصد 
مطالبات دامداران باقی مانده است، تاکید 
کرد: بــه رغم مصوبه 200 میلیارد تومانی 
مشوق صادراتی که 50 میلیارد تومان آن 
به سازمان تعاون روستایی براي پرداخت 
مطالبــات دامداران اختصــاص دارد، اما 
تاکنــون بودجــه اي در اختیار ســازمان 
و کارخانه هــاي لبنــی قــرار نگرفته که 
انتظار می رود هر چه ســریع تر این بودجه 
تخصیص یابد،چرا کــه در صورت ادامه 
این روند این طرح به شکست می انجامد. 
وي ادامــه داد: عــدم تخصیص بودجه از 
ســوي سازمان برنامه و بودجه به شکست 
طرح خرید توافقی منجر خواهد شــد،زیرا 

دامداران بــراي امرار معاش و هزینه هاي 
تولید مجبورند شیر خام خود را به هر قیمتی 

به فروش رسانند.
رئیس انجمن صنفی گاوداران با اشاره 
به مزایاي خرید توافقی شیر خام به باشگاه 
خبرنــگاران گفت: با اجــراي طرح خرید 
توافقی، شــیر مازاد دامداران از بازار جمع 
آوري شــد که در صورت عدم اجراي این 
طرح، دامداران زیادي از صحنه تولید خارج 
می شــدند از این رو براي اســتمرار خرید 
توافقی لازم اســت که مشــوق صادراتی 
بــه کارخانه هاي لبنــی اختصاص یابد تا 
شــیرهاي جمع آوري شده دوباره به بازار 

عرضه نشود.

شیر خشک استفاده نمی کنیم
 در همیــن حــال رضا باکــري، دبیر 
انجمن صنایع لبنی با رد اســتفاده شــیر 
خشک به جاي شــیر خام از سوي صنایع 
لبنی بــه خبرنگار ما گفــت: این که ادعا 
می شــود چون شیر خشــک ارزان است، 
کارخانه هاي لبنی تمایلی به خرید ندارند، 
کاملاً پیش فرض اشــتباهی است، چون 
براســاس اصول اقتصادي وقتی شیر خام 
به اندازه کافی و حتی بیش از نیاز در بازار با 
قیمت مناسب وجود دارد، تولید کنندگان 
به دنبال اســتفاده از شیرخشک نخواهند 

رفت.
باکري افزود: اگر تولید کنندگان لبنی 
بخواهند از شیرخشک استفاده کنند، باید 
براي تأمین چربی مورد نیازشان در آن کره 
به کار ببرند که این نکته با قیمت فعلی کره 
هیچ توجیه اقتصادي ندارد؛ اما مشکل در 
صنعت کاملاً مشهود است و باید براي حل 

آن چاره اي منطقی اندیشیده شود.
این مقام صنفی مشکل اصلی را در نبود 
تقاضاي خرید از ســوي مصرف کنندگان 
به دلیل افزایش قیمت لبنیات دانســت و 
تاکید کرد: تنها راه بــرون رفت از چالش 
فعلی این اســت ؛ دولت همان طور که به 
برخی از صنایع مثل خودروســازي توجه 
ویژه داشــت و براي آنها تقاضا ایجاد کرد 
در این صنعت نیز به گونه اي برنامه ریزي 
کند تا مردم بتوانند لبنیات بیشتري بخرند. 
دبیر انجمن صنایع لبنی درباره اقدام دولت 
براي افزایــش مصرف اظهارکرد:با توجه 
به اطلاعاتــی که ما در اختیار داریم، نه در 
دولت دهــم و نه در دولت یازدهم یعنی از 
زمانی که روند کاهشی مصرف لبنیات به 
دلیل کاهش قدرت خرید آغاز شــد، هیچ 
فعالیــت مثبتی صورت نگرفته  و در برخی 
موارد حتی برنامه هاي گذشته مثل توزیع 
شیر مدارس  با وجود تصویب 450 میلیارد 
تومان بودجه به دســت فراموشی سپرده 

شده است.
وي  بی تفاوتی مســئولان را به دلیل 
کاهش منابع مالی دولت دانســت و افزود: 
مدتی پیش قرار شد جوایز صادراتی براي 
شیر خام پرداخت شود که متاسفانه همین 
مشکل باعث شــد طرح موفق نباشد و در 

نهایت هیچ جایزه اي هم پرداخت نشد.

تولید شیر و لبنیات در تنگناى بودجه
گزارش جام جم از احتمال حذف یارانه تولیدکنندگان شیرخام

رسول خضري، نماینده مردم سردشت و 
پیرانشهر در مجلس با بیان این که افزایش 
نرخ محصول از مزرعه تا رســیدن به دست 
مصرف کننــده نتیجه عدم نظارت و حضور 
واسطه ها در صنعت کشاورزي است، گفت: 
90 درصد گرانی گوشت و میوه نتیجه دلال 

بازي در بازار است.
خضــري درباره وضعیــت گرانی بازار 
میوه و گوشت، افزود: دلال بازي، در گرانی 
میــوه و گوشــت نقش اساســی دارد. تنها 
راهکار برطرف کــردن این معضل اعمال 
سیاست هاي نظارتی شــدید از مبدا تولید 
محصول تا رسیدن به دست مصرف کننده 
اســت. بنابراین سزاوار نیست واسطه گرها، 
سود کشــاورزي که با زحمت طاقت فرسا 
محصولات را به زیرکشــت می برد، کسب 

کنند.
به گــزارش خانه ملــت، نماینده مردم 
سردشــت و پیرانشــهر در مجلس شوراي 
اسلامی با بیان این که فاصله نرخ محصول 
از مزرعــه تا رســیدن بــه مصرف کننده 
چشمگیر اســت، تصریح کرد: سود گرانی 
محصولات دامی و کشاورزي نصیب دامدار 
و کشاورز نمی شود. وي با برشمردن اهمیت 
اقتصاد مقاومتی در چرخه تولید، تصریح کرد: 
طیب نیــا، وزیر اقتصاد و حجتی، وزیر جهاد 
کشاورزي طبق بند 7 سیاست هاي ابلاغی 
اقتصاد مقاومتی، وظیفه دارند در حوزه هاي 

اشــتغالزایی در دامپروري و کشاورزي این 
عرصه را حمایت کنند، زیرا توســعه اقتصاد 
کشــاورزي و دامداري نقــش بی بدیلی در 

افزایش شاخص اقتصادي کشور دارد.

خضري بــا بیان این که تنهــا راهکار 
جلوگیري از مهاجرت روستاییان به شهرها 
بهادادن به اقتصاد روســتایی است، تصریح 
کرد: ظرفیت تولید در صنعت کشــاورزي و 
دامداري به حدي است که ما تنها باید دراین 

حوزه صادرکننده باشیم.
عضوکمیسیون اجتماعی مجلس با بیان 
این که افزایش نــرخ محصول از مزرعه تا 
رســیدن به دســت مصرف کننده نتیجه 
عدم نظارت و حضور واســطه ها در صنعت 
کشاورزي است، یادآور شد:90 درصد گرانی 
گوشــت و میوه، نتیجه دلال بازي در بازار 

است.

سهم 90درصدى دلال ها در گرانى گوشت و میوه

اتحادیــه  ســابق  مدیرعامــل 
فرآورده هاي لبنی کشــور عنوان کرد: 
قــرار بــود در برنامــه پنجم، ســرانه 
مصرف شــیر به 156 کیلوگرم برسد 
کــه اکنون با حــذف یارانــه آن به 70 

کیلوگرم رسیده است.
محمدرضــا اســماعیلی در گفت وگــو 
با فارس، نســبت بــه کاهش مصرف 
ســرانه شــیر در کشور هشــدار داد 
و گفــت: از ســال 90 به بعــد و با قطع 
یارانه شــیر، ســرانه مصرف کاهش 

چشــمگیري داشــته، چــرا کــه طبقه 
متوســط امکان تهیــه روزانه نیم لیتر 
شــیربراي هر یک از اعضــاي خانواده 
را ندارد،چون فقط براي یک قلم شــیر 
صرف نظر از ســایر محصــولات مانند 
ماســت و پنیــر ـ که در ســفره ایرانی 
جایگاه ویژه اي دارد ـ باید ماهانه 150 
هزار تومان بپردازد. وي خاطرنشــان 
توســعه  پنجــم  برنامــه  در  کــرد: 
پیش بینی شده بود که سرانه مصرف 
شــیر هــر ایرانــی بــه 156 کیلوگرم 

برسد و هنگام توزیع شیر یارانه اي در 
آن زمان با وجود انتقادهایی که نسبت 
بــه کیفیت آن وجود داشــت، شــاهد 
صــف طویــل دریافت شــیر یارانه اي 
بودیم،اما اکنون با آزاد شــدن قیمت 
شــیر، ســرانه مصرف بشدت کاهش 

یافته و در حد 70 کیلوگرم است.
اســماعیلی تأکید کــرد: دولت هرچه 
سریع تر باید یارانه شیر را برگرداند، 
چراکه ســرانجام باید سال هاي آینده 

در بخش درمان کشور یارانه بدهد.

مصرف شیر در کشور کمتر از نصف شده است

طى ماه هاى اخیر 
کارخانه هاى لبنى به 

بهانه ناتوانى مردم قیمت 
شیرخام را کاهش مى دهند

نعمتى:

تقاضاى خرید محصولات 
لبنى کاهش یافته است 
و کارخانه ها تمایلى براى 
تولید محصولات ندارند

باکرى:

 بورکینافاسو  به دنبال
افزایش تولید سویا

دولت بورکینافاسو، توسعه بخش سویا 
را بــه عنوان یکی از اولویت هاي ملی خود 

رتبه بندي کرده است. 
اقتصاد بورکینافاســو بر کشاورزي و 
پرورش دام در جوامع روستایی استوار است 
که بــراي بیش از 80 درصد جمعیت فعال 
کشــور ایجاد شغل کرده است. کشاورزي 
و پــرورش دام دو اهرم عمده براي بهبود 
امنیــت غذایی و تقویــت انعطاف پذیري 
کشــاورزان با تغییرات آب و هوایی است 
که در نتیجه به کاهش فقر منجر می شود. 
گونه هاي اصلی، بز، گاو و گوسفند هستند، 
اما طیور نیز بخش قابل توجهی را شــامل 
می شــود که در حال رشد است. تولید دام 
در بورکینافاسو با محدودیت هاي مختلفی 
ازجمله تخریــب و کمبود منابع طبیعی و 
کاهش مراتع مواجه اســت. در این زمینه، 
تغذیــه دام، بخصــوص در طول فصل 
خشک، بسیار بحرانی است. تمرکز روي 
تولید ســویا به توسعه بخش طیور کمک 
خواهــد کرد که در حــال حاضر به عنوان 
مقرون به صرفه تریــن پروتئین حیوانی 

عرضه می شود.
خوراك دام در این کشــور فرانسوي 
زبان، به طور معمول شــامل کنجاله تخم 
پنبه، ملاس، سبوس گندم، سبوس برنج و 
خوراکی می شود که به صورت منابع محلی 
یا از سایر نقاط غرب آفریقا تامین می شود.

وزارتخانــه کشــاورزي این کشــور 
امیدوار است به تولید سالانه 100 هزار تن 
غلات دست یابد، هدفی که به گفته فیلیپ 
لورو، مدیر کل بنیاد آوریل، به احتمال زیاد 
در 2022 محقق خواهد شــد. ســویا یک 
محصول مهم براي بورکینافاسو است، که 
هنوز جاي توسعه دارد و توسعه این بخش 
یک فرصت بزرگ براي کشور محسوب 
می شــود. این کشــور غرب آفریقا حدود 

20هزار تن سویا در سال تولید می کند.

 سیاست جدید
صادراتى اندونزى

آمــران ســلیمان، وزیر کشــاورزي 
اندونزي در نشســت امنیت غذایی اعلام 
کرد: مواد غذایی بــا کیفیت می توانند به 
عنوان کالاي صادراتی بالقوه در اندونزي 

شناخته شوند.
ســلیمان، در ادامه افــزود: با توجه به 
اهمیت توســعه کشــت محصــولات با 
کیفیت، ایــن وزارتخانه در نظر دارد براي 
دستیابی به بازارهاي صادراتی بیشتر اقدام 
به توسعه مزارع ارگانیک در مناطق مرزي 

کشور کند.
وي افــزود: برنــج و پیــاز ارگانیک 
را می تــوان در مناطــق مرزي کاشــت. 
همچنین کشــورهاي همســایه را باید 
بازارهاي هدف براي صادرات محصولات 

کشاورزي مان قرار دهیم.
این درحالی است که دولت قصد دارد 
براي ایجاد یک منطقه کشاورزي در لینگا 
از جزایر ریو اقدام کند. قرار است کشاورزي 

ارگانیک در منطقه لینگا توسعه یابد و به 
احتمال زیاد محصولات به سنگاپور و 
مالزي صادر می شــود. از سوي دیگر 

این وزارتخانه 50 هزار هکتار از زمین ها 
را در انتیکونگ غرب کالیمانتان، هم مرز 

مالزي، توسعه داده است.
وزیــر کشــاورزي اندونزي 
خاطرنشــان کــرد: محصولات 

کشــاورزي از منطقه یاد شده به تقاضاي 
مالــزي تهیه خواهد شــد. همچنین یک 
بازار بزرگ کشاورزي در انتیکونگ ایجاد 
خواهد شد، مکانی که مالزیایی ها می توانند 
از آنجا محصولات خود را خریداري کنند.

اخبار خارجى

علــی بختیاري، عضو هیات رئیســه 
کمیســیون کشاورزي، آب و منابع طبیعی 
مجلس گفت: صادرات مازاد مرغ نیازمند 
حمایت دولت از تشکل هاي اقتصادي در 
زمان شکســتن نرخ در بازارهاي جهانی 

است.
بختیــاري دربــاره تاثیــر تقویــت 

تشکل هاي اقتصادي در بهبود وضعیت 
مرغداري ها در کشور افزود: براي بهبود 

وضعیت مرغداران در کشــور باید تنظیم 
بــازار با رعایــت حقــوق تولیدکننده و 
مشتري در شــرایطی عملیاتی شود که 

بازار در حالت تعادل قرار بگیرد.
نماینــده مردم بافت، رابر و ارزوئیه در 

مجلس شوراي اســلامی با بیان این که 
تشکل هاي اقتصادي مرغداري ها باید نرخ 
مرغ را به نحوي تعیین کنند که افزایش یا 
کاهش مرغ در بازار تاثیري بر نرخ متعادل 
بازار نگذارد، ادامه داد: صادرات مازاد تولید 
مرغ راهکاري براي بهبود وضعیت اقتصاد 

مرغداران به شمار می آید.
به گزارش فــارس، وي تصریح کرد: 
تشکل هاي اقتصادي باید با آماري فراگیر، 
میزان مصرف مرغ در بازار را تعیین کنند و 
سپس صادرات مازاد فرآورده هاي مرغی 

به بازارهــاي هدف با برنامه ریزي اصولی 
در دســتورکار قرار بگیرد؛ البته براي تداوم 
حضــور در بازار صادراتــی مرغ ما نیازمند 
کاهش نــرخ تولید برحســب نرخ هاي 
صادراتی مرغ در عرصه بین الملل هستیم.

عضو هیــات رئیســه کمیســیون 
کشــاورزي، آب و 
بــع  منا

طبیعی مجلس با بیــان این که صادرات 
مــازاد مــرغ، نیازمند حمایــت دولت از 
تشــکل هاي اقتصادي در زمان شکستن 
نرخ در بازارهاي جهانی است، یادآور شد: 
خاصیــت تعادل بازار مــرغ را می توان در 
افزایش فروش تولیدات و کسب بازارهاي 

صادراتی پایدار مرغ جست و جو کرد.

صادرات مازاد مرغ، نیازمند 
 حمایت دولت از تشکل هاي اقتصادي

حســن صالحــی، معــاون وزیــر و 
رئیس سازمان شــیلات ایران با اشاره به 
توانمندي هاي تولیدي در کشــور درباره 
حجم تولید شــیلات گفت: امروز با توجه 
به امکانات و تخصصی که در کشور وجود 
دارد، یــک میلیون تن انــواع تولیدات به 

بازار عرضه شده است.
صالحــی در ادامه افــزود: مجموع 
تولیدات شــیلات 55 درصد در دریا و 45 
درصد آبزیان پرورشــی بوده است که با 
استفاده از سیاست هاي اقتصاد مقاومتی 

علی رغم برخی کمبودهــا می توانیم در 
بســیاري از محصولات مورد نیاز بازار به 
خودکفایی کامل برسیم؛ دقیقاً مثل آنچه 

در گندم اتفاق افتاده است.
رئیس شــیلات ایران معتقد است با 
توجه به ظرفیت هــاي موجود در مناطق 
مختلف ایــران، می توان با اســتفاده از 
فناوري هــاي نوین و شــیوه هاي مدرن 
تولید کــه مبتنی بر بهره وري هســتند، 
تولیدات مختلف شــیلاتی براي تأمین 
بازارهاي محلی و منطقه اي داشته باشیم.

تولید شیلات به یک میلیون تن رسید

محمــد خالدي، نماینده مردم لردگان در 
مجلس با بیان این که کاهش تعرفه واردات 
محصولات کشــاورزي شامل محصولات 
داخلــی نشــود، گفــت: بــراي حمایت از 
تولیدکننــده داخلی نباید با سیاســت هاي 
بدون پشتوانه کشاورز را در آستانه بازار عید با 

مشکلات عدیده اي روبه رو کرد.
به گــزارش خانه ملت، 

خالــدي درباره کاهش 
واردات  تعرفــه 

ت  لا محصــو
 ، ي ز ر و کشــا

افــزود: کاهش 
تعرفــه واردات 
ت  لا محصــو

کشــاورزي براي 
پاســداري از حقوق 

تولیدکننده نباید شامل 
تولیدات مشابه داخلی شود؛ زیرا بدیهی است 
محصولات کشاورز یا بدون مشتري می ماند 
یا فاســد می شــود که به طور حتم، انگیزه 

کشاورز را در زمینه تولیدکاهش می دهد.

نماینــده مــردم لــردگان در مجلس 
شــوراي اسلامی، تصریح کرد: گران نشدن 
محصولات غذایی و کشاورزي و جلوگیري 
از اعمال کاهش تعرفه واردات کشــاورزي 
براي محصولات مشابه داخلی براي تنظیم 
بازار شب عید، باید در دستورکار قرار بگیرد تا 
بتوان نرخ محصولات غذایی را دراین 

ایام به توازن رساند.
انرژي  کمیســیون  عضو 
مجلــس بــا بیــان این 
تعرفه  کاهــش  کــه 
ت  لا محصــو
کشــاورزي نباید 
محصولات  تمام 
دربــر  را  داخلــی 
بگیــرد، یادآور شــد: 
کاهش تعرفــه واردات 
کشــاورزي،  محصولات 
باید تنها براي محصولاتی که داخل کشــور 
تولید نمی شود اعمال شود تا بتوان از حقوق 
تولیدکننده در کشور حمایت هاي لازم را به 

عمل آورد.

کاهش تعرفه واردات محصولات کشاورزي  
شامل محصولات مشابه داخلی نشود

رمضــان رویین تن، مدیــرکل دفتر امور 
میوه هاي سردســیري و خشک وزارت جهاد 

کشاورزي گفت: افزایش عملکرد تولید بادام 
از 1300 کیلوگرم به 2500 کیلوگرم در هکتار 

در یک برنامه ده ساله پیش بینی شده است.
رویین تن افزود: در این برنامه اصلاح باغات 
موجود، جایگزینی ارقام برتر، مدیریت تغذیه، 
کنترل آفــات، آبیاري و جمــع آوري آب 
باران، افزایش مکانیزاسیون و صنایع 
فرآوري و افزایــش بهره وري مد 
نظر قرار گرفته است. وي تصریح 
کــرد: براي احــداث باغات جدید 
بادام در سطح 50 هزار هکتار بویژه 
در اراضی شــیب دار و نقاط پر باران با 
اســتفاده از آب ســبز و ارقام سازگار، 

پرمحصول و با کیفیت برنامه داریم. رویین تن 
با بیان این که سطح باغات بادام کشوربه علت 
خشکسالی ها به 160 هزار هکتار رسیده است، 
گفت: از این ســطح سالانه 160 هزار تن بادام 
شیرین تولید می شود. این مقام مسئول متوسط 
عملکرد بادام کشور را 1100 کیلوگرم در هکتار 
عنوان و خاطرنشــان کرد عملکــرد تولید در 
اراضــی آبی 1300 کیلوگرم و اراضی دیم 500 
کیلوگرم در هکتار اســت. مدیرکل دفتر امور 
میوه هاي سردســیري و خشک معاونت امور 
باغبانی، ســرانه تولید بادام در ایران را دو کیلو 

گرم معادل پنج برابر تولید سرانه جهانی عنوان 
کرد. وي در عین حال ارزش 160 هزار تن تولید 
بادام ایران را نزدیک به یک میلیارد دلار تخمین 
زد. رویین تن، اســتان هاي فارس، چهار محال 
و بختیاري، خراسان رضوي، همدان، مرکزي، 
آذربایجان شــرقی، اصفهان، خراسان جنوبی، 
یزد، کرمانشــاه، آذربایجــان غربی، قزوین و 
لرستان را از استان هاي مهم بادام خیز کشور نام 
برد. وي با اشاره به این که میزان صادرات بادام 
ایران در سال هاي اخیر بین چهار تا پنج هزار تن 
به ارزش 25 میلیون دلار بوده است، گفت: هر 

کیلوگرم بادام با پوست خشک در بازار جهانی با 
قیمت 6/5 دلار به فروش می رســد.  رویین تن 
با بیان این که ایران براي صادرات بادام خود در 
بازار جهانی مشــکلی ندارد، افزود: از 700 هزار 
تن صادرات جهانی بادام، ایران یک درصد آن 
را بــه خود اختصاص داده و این صادرات به 26 
کشــور جهان مانند ترکیه، کشــور هاي حوزه 
خلیج فــارس، هند و آلمان صــورت می گیرد. 
وي در همین حــال از صادر کننــدگان بادام 
کشــور خواست با هم منسجم و متحد باشند و 
قیمت کف این محصول را مشخص کرده و در 

بسته بندي، درجه بندي، برند سازي و بازاریابی 
تلاش کنند. رویین تن در مورد کاشت بادام تلخ 
نیز تصریح کرد: سازمان جنگل ها، منابع طبیعی 
و آبخیــزداري به منظور حفاظت از این منابع و 
جلب مشارکت مردمی و جلوگیري از فرسایش 
خاك اقدام به جنگلکاري اقتصادي با گونه هاي 
مختلف ازجمله بادام هاي بومی، کوهی، اهلی 
و تلخ کرده کــه داراي ارزش اقتصادي بالایی 
در صنایع دارویی اســت. وي در مورد سطح زیر 
کشــت بادام دنیا گفت: در یک میلیون و 800 
هزار هکتار اراضی دنیا بادام کشــت شــده که 
از این سطح ســالانه سه میلیون تن محصول 

تولید می شود.

یک میلیارد دلار؛ ارزش تولید بادام ایران



سوارز: می توانیم تاریخ ساز شویم
لوییز ســوارز بازیکن گلزن و کلیدي بارســلونا گفت: در شــرایط کنونی اگر می خواهیم 
تاریخ ســاز شویم باید دست بجنبانیم چون اگر یک زمان براي این کار باشد، آن زمان همین 
الان اســت. در لیگ قهرمانان اروپا وقعا امید زیادي به بازي برگشت نداریم اما با تمام قدرت 
تلاشمان را خواهیم کرد. هیچ چیزي در فوتبال غیر ممکن نیست. اگر یک تیم ما را 4 بر صفر 
شکســت داده ما هم به همان اندازه وقت داریم 4 گل بزنیم. اگر می خواهیم تاریخ ساز شویم 
باید دســت بجنبانیم. باید از بحران خارج شــویم و هم در لالیگا و کوپادل ري و هم در لیگ 

قهرمانان اروپا کنترل را در دست بگیریم. 
از هواداران بارسلونا می خواهم ما را تشویق کنند و دست از ناامیدي و توهین به بازیکنان بر 

دارند. هیچ بازیکنی کم کاري نکرده و این تهمت ها براي ما بسیار سنگین است.

گواردیولا: بازي در حذفی همیشه سخت است
پپ گواردیولا ســرمربی منچسترســیتی در 
کنفرانس خبري پیش از بازي دیشب تیمش در جام 
حذفی با هادرزفیلد از سختی جنگ با تیم هاي سطح 
پایین تر در این جام حرف زد: ابتدا درباره مصدومیت 
خســوس بگویم که او مراحل درمان را خیلی خوب 
طی می کند. ما منتظر بازگشــت او می مانیم چه این 
فصــل رخ دهد و چــه در فصل آینــده. هم اکنون 
همه ما حامی او هســتیم و همراه خانواده اش براي 
بازگشت او لحظه شماري می کنیم. غیر از مصدومان 
طولانی مــدت، بقیه اعضاي تیم ســرحال و آماده 
هســتند و امیدواریم دیگر مصدومی روي دست تیم نماند. بازي در جام حذفی و مسابقاتی با 
این شــکل، بسیار سخت است چون تیم هاي سطح پایین تر بسیار باانگیزه و خطرناك ظاهر 

می شوند.

مدیر اجرایی چلسی استعفا کرد
مدیر اجرایی آبی پوشــان لندن دو ســال پس از آغاز کارش در این باشــگاه، استعفا کرد. 
کریستین پورسلو، مسئول عقد قرارداد هاي تجاري پرمنفعت چلسی در سال هاي گذشته به 
همکاري خود با این باشگاه پایان داد. پورسلو دو سال پیش به عنوان مدیر اجرایی آبی پوشان 

لندن استخدام شد و دوران موفقی را از نظرعقد قراردادهاي تجاري براي این تیم رقم زد.
پورسلو یکی از عوامل اصلی عقد قرارداد میان باشگاه چلسی و شرکت تولید لوازم ورزشی 
نایکــی آمریکا بود که از فصل 18-2017 جاي آدیداس را به عنوان شــریک تجاري اصلی 
آبی هاي پایتخت انگلیس می گیرد. به موجب این قرارداد، چلســی ســالانه 60 میلیون پوند 
از نایکی دریافت خواهد کرد. یکی دیگر از قراردادهاي پرســود چلســی که پورســلو مسبب 
عقد آن شــد، قرارداد با شرکت لاستیک سازي یوکوهاماي ژاپن بود که به موجب آن سالانه

 40 میلیون پوند عاید این تیم می شود. پورسلوي 53 ساله در فاصله سال هاي 2009 تا 2010 
نیز به عنوان مدیر اجرایی باشــگاه لیورپول فعالیت می کرد. او در آنفیلد علاوه بر این پســت، 
مدتی هم به عنوان مشاور ویژه باشگاه نیز فعالیت داشت و در ماه فوریه سال 2011 به همکاري 

خود با قرمزپوشان مرسی ساید پایان داد.

سیمئونه: در حال بهتر شدن هستیم
ســرمربی اتلتیکومادریــد روند رو به رشــد 
تیمش در این فصل، راضی به نظر می رسد. دیگو 
سیمئونه، ســرمربی اتلتیکومادرید پیش از بازي 
دیشب تیمش مقابل اسپورتینگ خیخون گفت: 
همیشه سعی می کنیم در هر بازي بهترین بازي 
ممکــن را انجام دهیم و حداکثر توانمان را صرف 
کنیم. مــا روزهاي ابتداي فصل مانند همیشــه 
نبودیــم و امتیازهاي فراوانی را از دســت دادیم؛ 
اما به نظرم دوباره صاحب همان اشــتیاق گذشته 
شــدیم و مدام در حال رشد و بهتر شدن هستیم.   

من براي این حس و روحیه احترام قائلم. تماشاگران ما این روحیه تیمی را دوست دارند.

برد CAS بارسلونا پرونده سوارز را به
آبی و اناري پوشــان کاتالونیا براي لغو 
محرومیت مهاجم اروگوئه  اي خود دســت 
 (CAS) به دامــن دادگاه حکمیت ورزش
شــدند. در پی رد فرجام خواهی باشــگاه 
بارسلونا از کمیته استیناف فدراسیون فوتبال 
اســپانیا براي لغو محرومیت دو جلســه اي 
لوئیز سوارز، پرونده این مهاجم اروگوئه اي 
بــه دادگاه حکمیت ورزش (CAS)  ارجاع 

داده شــد. ســوارز  در بازي برگشت بارسلونا برابر اتلتیکومادرید در مرحله نیمه نهایی جام حذفی 
اسپانیا اخراج شد و به دلیل نرفتن به رختکن و ماندن در تونل یک جلسه دیگر هم به محرومیتش 
اضافه شد تا نه تنها از فینال کوپا دل ري بلکه از بازي اول بارسا در فصل آینده جام حذفی نیز محروم 
شود. بارسایی ها که به کارت زرد دوم مهاجم اروگوئه اي شان اعتراض دارند و اخراج او را ناعادلانه 
می دانند، ابتدا به کمیته استیناف فدارسیون فوتبال اسپانیا اعتراض کردند که اعتراض شان رد شد 
و حالا قصد دارند از طریق CAS محرومیت مهاجم پیشین لیورپول را لغو کنند تا او را به بازي 

برابر آلاوس در فینال کوپا دل ري برسانند.

استراحت کونته به دو ستاره چلسی
آنتونیو کونته، سرمربی چلسی، دیشب به دو بازیکن اصلی خود داوید لوئیز و مارکوس آلونسو 
اســتراحت داد و با دیگر بازیکنانش به دیدار مقابل وولورهمپتــون رفت. این بازي در چارچوب 
رقابت هاي جام حذفی انگلیس برگزار شــد. چلسی به واسطه نتایج خوب در لیگ برتر، وضعیت 
روحی مناســبی دارد و کونته معتقد اســت بازیکنانش حتی بدون این دو بازیکن هم می توانند 
عملکرد خوبی داشته باشند. داوید لوئیز از زمان دیدار مقابل منچسترسیتی که در آن با تکل خشن 
سرخیو آگوئرو مصدوم شد، با بانداژي روي پایش بازي می کند و کونته ترجیح داد به این بازیکن 
در این دیدار حذفی، استراحت بدهد. مارکوس آلونسو هم دیشب با صلاحدید کونته بازي نکرد.

گرانادا و یک اتفاق بی سابقه در اسپانیا
سفیدوقرمزپوشــان آندلس با ترکیبی 
برابر سبز وسفیدپوشان این ایالت به میدان 
رفتند که اتفاقی تاریخی را در فوتبال اسپانیا 
رقم زد. بازي جمعه شب گرانادا مقابل رئال 
بتیس در ورزشگاه لس کارمنس یک نکته 
جالب داشت. این اتفاق آنقدر جالب بود که 
حتی برد 4 بر یک گرانادا را هم زیر سایه خود 

بــرد.  گرانــادا در این بازي با 11 بازیکن از 11 ملیت مختلف به میدان رفت که این اتفاق در تاریخ 
فوتبال اسپانیا بی سابقه بود. 11 بازیکنی که قرمز و سفید پوشان آندلس به میدان فرستادند عبارت 
بودند از: هکتور (اسپانیا)، اوچوا (مکزیک)، آدریان راموس (کلمبیا)، اینگاسون (ایسلند)، گاستون 
ســیلوا (اروگوئه)، هونگلا (کامرون)، واکاسو (غنا)، آندریاس پریرا (برزیل)، فولکی یر (فرانسه)، 
اوچه آگبو(نیجریه) و کارســیلا (مراکش) جدا از این بازیکنان، کانه از یونان هم بود که جایی در 
ترکیب اصلی نداشــت و از روي نیمکت بازي را تماشــا کرد.در این بازي راموس (در دقایق 28 و 
64)، گونزالز(18) و پریرا(33) براي گرانادا و پتروس(75) براي بتیس گلزنی کردند. ضمن این که 

پریرا از گرانادا و لیوا از بتیس در دقیقه 66 از بازي اخراج شدند.

آلگري: در لیگ قهرمانان مدعی نیستیم
ماسیمیلیانو آلگري سرمربی یوونتوس بعد از پیروزي 4 بر یک مقابل پالرمو، صحبت درباره 
قهرمانی تیمش در ســرى A را اشتباه دانســت و تأکید کرد که مردان او در لیگ قهرمانان اروپا 
مدعی قهرمانی نیســتند: با 63 امتیاز ســهمیه لیگ اروپا را هم به زحمت می توان گرفت. رم و 
 A ناپولی هم دارند بازي هاي شان را می برند پس ما هنوز راهی طولانی براي قهرمانی در سري
در پیــش داریــم. رم عملاً می تواند 95 امتیاز بگیرد پس ما از الان نباید به پایان فصل فکر کنیم. 
بازیکنان ما پالرمو را شکســت داده اند، حالا باید به بازي با پورتو فکر کنیم و پس از آن هم بازي 
برابر امپولی در لیگ است و ناپولی در جام حذفی ایتالیا. پس باید قدم به قدم رفت. ضمن آنکه باید 
بگویم قبول ندارم که با توجه به نتایج چند بازي اخیر در یک هشــتم نهایی لیگ قهرمانان اروپا، 

یووه بخت اول قهرمانی شده است.

مستطیل سبزفوتبال اروپا
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ایکــر کاســیاس دروازه بان مشــهور 
و محبــوب پورتو پرتغال گفــت: اعتراف 
می کنــم که در فصل گذشــته آن طور که 

مورد مطلوبم بود، نبودم. 
آن طور که رســانه ها می نویســند، در 
چند ماه گذشــته درخشش خوبی در پورتو 
داشــته ام؛ اما فصل قبــل از خودم راضی 
نبودم. وقتی تیــم تغییر می کند و وارد یک 
لیگ تازه می شــوي به زمان نیاز داري تا با 

شرایط تازه خود سازگار شوي. من در پورتو 
احساس آرامش دارم و این براي من بسیار 
اهمیت دارد. در سال گذشته خوب نبودم اما 
تلاش می کنم در این ســال بهترین باشم. 
اگر به تیم ملی دعوت شوم قطعا خوشحال 
خواهم شــد اما توقعــی از مربیان تیم ملی 

ندارم. 
در صورت داشــتن شایســتگی براي 
دعوت به تیم ملی هم توقعی ندارم. ما قرار 

است چهارشنبه این هفته قرار است در لیگ 
قهرمانان در خانه خــود با یوونتوس بازي 
کنیم. بازي سختی است؛ اما خوشحالم که 
در آن، دوبــاره بوفون را می بینم. من خیلی 
خوش شانســم که 4 سال از بوفون جوانتر 
هســتم. زمانی که کارم را شروع کردم 14 
ســاله بودم و بوفون 18 ساله بود و من قادر 
به تمجید از شــخصیت و ســبک بازي او 
بودم. بعــد از آن ما هــر دو تکامل یافته و 

فرصت هاي مشابهی داشتیم. 
من و بوفون پیروزي هاي زیادي کسب 
کرده و بارها در مقابل هم به میدان رفتیم. از 
نظر من فوتبال ایتالیا دیگر سنگربانی مانند 
بوفون نخواهد داشــت. در تمام دنیا او یک 
از بهترین ها بود و رقابت ما همیشه رقابتی 
سالم بود. ما همیشه از همدیگر تمجید کرده 
و از رویارویــی با هم لذت می بریم و از نظر 

من بوفون بخشی از تاریخ فوتبال است.

کاسیاس: ایتالیا دیگر مثل بوفون نمی بیند

ژوزه مورینیــو ســرمربی پرتغالــی 
منچســتریونایتد اعتراف کرد که مربیان 
خارجی شــاغل در فوتبال انگلیس، براي 
جــام حذفی فوتبال این کشــور آن قدرها 

اهمیت قائل نیستند. 
مورینیو که تیمش امشــب در چارچوب 
دیدارهاي جــام حذفی انگلیــس باید در 
خانه بلکبرن به میدان برود، گفت: شــاید 
مــا آن نگاه و طرز تفکري که بســیاري از 
مربیــان انگلیســی دربــاره فرهنگ جام 
حذفی دارند را نداشــته ایم. شاید ما مربیان 
خارجــی... همه ما، فرهنگ این کشــور را 
درك و مطالعه نمی کنیم. ناراحتی هایی که 
وجود دارد به خاطر نوع نگرش نســبت به 
این جام اســت چون شما فکر می کنید که 

بردن این جام آسان است در حالی که آسان 
نیست. علاوه بر این سطح کیفی تیم هاي 
دســته پایین تري که در جام حذفی شرکت 

می کنند هم هر ســاله در حال ارتقا است. 
مورینیــو درباره باخت معروف یک بر صفر 
چلســی تحت هدایتش برابر نیوکاسل هم 

گفت: بله من قبول دارم که آن ســال جام 
حذفی را رها کردم. در همان هفته اي که با 
نیوکاسل بازي داشتیم ما باید برابر بارسلونا 
در لیگ قهرمانان بازي می کردیم و فینال 

جام اتحادیه را هم برابر لیورپول داشتیم.
 به همین دلیل من بازي با نیوکاســل را 
جدي نگرفتم و باختــم. من بیش از اندازه 
روي بارسلونا و لیورپول تمرکز کرده بودم، 
البته خوب بود چون ما بارســلونا را شکست 
دادیــم و فینال را هم با غلبــه بر لیورپول 
بردیم، پس دســتاوردمان خوب بود. با این 
حال احساســم به من می گوید رها کردن 

جام حذفی هم کار خوبی نبود.
 بنابراین من دیگر نمی خواهم دست از 
تلاش براي بردن این جام بکشــم. اگر این 
بار ببازم، دلیلش این اســت که حریف بهتر 

از ما بازي کرده است.

مورینیو: جام حذفی براي خود من هم مهم نبود
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مثل .  داشتند  انتظار  خیلی ها 
رقابت هاي المپیک حریف را ظرف 30 ثانیه  

شکست بدهی.
(با خنده) نمی شود همه را 30 ثانیه اي : 

برد! شرایط سخت و سنگین بود. من فقط 
خدا را شــکر می کنم که توانســتم کشتی 
خــودم را ببرم و تیم ایران قهرمان شــود، 
اما اگر می شــد بدم نمی آمد زودتر از اینها 

حریفم را شکست بدهم.
فینال با تیم قدرتمندي مثل آمریکا، . 

به این سختی ها اضافه کرده بود.
همه چیــز خوب بود. جــام جهانی : 

با حضــور 8 تیم برتــر دنیا برگزار شــد. 
مــا هم تمرینــات خوبی انجــام دادیم و 
توانســتیم براي بار ششم جام قهرمانی را 

بالاي سر ببریم.
کشتی آخر به تو افتاد؛ یک کشتی . 

سنگین و پر از فشار و استرس. اگر همه 
چیز مساوي می شد، قهرمانی از دست 

ایران می پرید.
فشــار زیادي روي من بود. این براي : 

سومین یا چهارمین بار است که کشتی آخر 
و تعیین کننده به من می رسد. با این شرایط 
خدا را شکر می کنم که توانستم کشتی گیر 
آمریکایی را شکســت بدهم. جو ســالن 
خیلی ســنگین بود. خوشــحالم شرمنده 
مردم نشــدیم و توانســتیم جام را در ایران 

نگه داریم.
آن موقع به چه چیزي فکر می کردي؟. 
فقط به پیــروزي. انگار هیچ چیزي : 

در ذهنم نبود غیر از تمرکز روي پیروزي.
کشتی .  قبلا  گویاژدوفسکی  با 

نگرفته بودي؟
نه، او را نمی شــناختم. کشــتی گیر : 

جدید آمریکایی هاســت، اما کشــتی گیر 
خوبی بود.فکر می کنم غافلگیر شــد و جو 

سالن هم حسابی روي او تاثیر داشت.
انصافا مردم در کرمانشاه حسابی. 

 پر شور بودند و... .
دستشان درد نکند.دم مردم پهلوان : 

کرمانشــاه گرم. واقعا براي ما سنگ تمام 
گذاشتند. دست تک تک آنها را می بوسم. در 
سالن و بیرون از سالن حسابی ما را تحویل 
گرفتند. مردم کرمانشاه، مردمی هستند که 
کشــتی را دوســت دارند و کشتی را خوب 

می فهمند. روز جمعه هم جو خوبی در سالن 
حاکم بود که با قهرمانی تیم ما همراه شد.

یک .  خودشان  هم  آمریکایی ها 
صفحات  بودند.  شده  شوکه  جورهایی 
اینستاگرام آنها پر بود از تعریف و تمجید 

از ایرانی ها.
آنها که کیف کردند. همه جوره سطح : 

مسابقات بالا بود و مردم کشتی هاي خوبی 
را شاهد بودند.

جردن باروفس، عکس ها و... .. 
این طور که کشتی گیران آمریکایی : 

را اینجا تحویل گرفتند در آمریکا بعید است 
این اتفاق ها برایشان بیفتد. باروفس هم که 
کشــتی گیر معروف و محبوبی هست و در 

کرمانشاه مردم حسابی تشویقش کردند.

کمیل قاسمی:

نشد که 30 ثانیه اي حریفم را شکست دهم

مردانه جنگید و جانانه کشــتی گرفت. ضربه فنی شــدن حسن یزدانی، اوضاع را براي تیم ملی ایران به هم ریخته بود. اگر کمیل قاسمی کشتی را به رقیب آمریکایی اش می باخت، 
آنها جام قهرمانی را در ایران بالاي سرشــان می بردند. با این حال از چشــمان کمیل مشــخص بود که او فقط یک چیز می خواهد و آن پیروزي اســت. قبل از ورود به زمین بالا و پایین 
می پرید. زیر لب ورد می خواند و البته به ابراز علاقه هواداران هم واکنش نشــان می داد. خودش می دانســت این شــش دقیقه چقدر براي خودش، هواداران و مردم ایران ارزش دارد. 

به همین دلیل هم بود که هر چه در چنته داشت گذاشت تا گویاژدوفسکی را شکست بدهد.
کمیل آنقدر به سر و صورت او زد و آنقدر حمله کرد تا داور وسط مجبور شد یک اخطار براي کشتی گیر آمریکایی در نظر بگیرد؛ اخطاري که پس از 30  ثانیه تبدیل به نخستین امتیاز 

براي قاسمی شد تا جرقه یک پیروزي شیرین براي او رقم بخورد. کمیل 5 بر صفر گویاژدوفسکی را برد تا قهرمانی ایران به همه کشتی گیران و کشتی دوستان بچسبد.

پهلوان باورت کرده ایم! 
هنوز رشــادت تــو را فراموش نکرده ایم. همین چند ماه پیــش در ریو برزیل بود 
که کشــتی هایت خوشــحالمان کرده بود و تا دو بامداد خواب را از چشمانمان ربوده 
بودي تا برق طلا را روي ســینه ات ببینیم . نه ؛ آن روز ها و شب هاي کشتی هاي خوب 
و سرانجام طلایی تو در باورمان نقش بسته است و می دانیم با شور جوانی و صلابت 
تو دوباره تکرار شــدنی اســت؛ حتی اگر جام جهانی کشتی آزاد را در کرمانشاه باخته 
باشــی. حتی اگر رقیبت دیوید تیلور آمریکایی باشد و حتی اگر ضربه فنی شده باشی، 
ما باورت داریم. جوانی و طراوت و قدرت کشتی هایت را در یک وزن بالاتر باور داریم 
و می دانیم تو، حســن یزدانی با همه توانمندي هایت دوباره بلند خواهی شــد و پشت 

حریفان را به خاك خواهی مالید.
اهل فن می دانند، به فاصله چند ماه، چند کیلو اضافه تر براي کشــتی گیر آن هم 
در ســطح رقابت هاي جهانی یعنی چه ؟ می دانند صرف نظر از ظرفیت هاي روانی در 
وزن جدید باید دست هایی مقتدرانه تر و پاهایی چابک تر داشت که فقط سه چهار ماه 
تمرین در وزن جدید این فاصله را پر نمی کند و به روزها و هفته ها و ماه هاي بســیار 
نیاز اســت تا حســن یزدانی ما، پیام آور شادي ما در المپیک دوباره بتواند همان حسن 

یزدانی باشد که می شناسیمش و باورش کرده ایم.
حســن یزدانی در کشتی با تیلور آمریکایی به همان روش 74 کیلو کشتی را آغاز 
کرد، اما حریفش که باتجربه تر بود، کشتی را به سبک کشتی گیران 86 کیلویی تمام 
کرد ؛ نکته اي که براي یزدانی جوان البته با وجود ســرماخوردگی تجربه بزرگی شد. 
یزدانی شکســت خورد، اما شکست قهرمان المپیک در مسیر هدفگذاري او قرار دارد 
و پایان راه نیســت. شــاید برخورد احساسی با وجود سن و سال یزدانی چند روزي بعد 
از شکســت در کرمانشاه  ســراغش بیاید که البته طبیعی است، اما یزدانی باید بداند 
کشــتی هایش با آن اندازه هاي خوب جســمانی که براي کشتی ساخته شده، در باور 
مردم نقش بســته اســت و هر چند شکست هر از گاهی ســراغ قهرمانان می آید، اما 

زمینگیرشان نمی کند.

یادداشت
محمد رضاپور

ورزش

نایب رئیس ســابق بانوان فدراســیون 
هندبال می گویــد باید منافع ملی به فردي 
ترجیــح داده شــده تا در نهایــت هندبال 
ایران به یکی از قدرت هاي آســیا و جهان 

تبدیل شود.
میتــرا نــوري درباره نامــزدي اش در 
انتخابات فدراسیون هندبال، گفت: رهبري 
و مدیریت بزرگ براي رســیدن به موفقیت 
چندان کار آسانی نیست. براي رسیدن، فقط 
باید اراده داشــت و برنامه! فعل خواستن را 
هم که صرف کنید در مســیر پیشرفت قرار 

می گیرید. درست کاري را که مدیران شاغل 
در والیبال ایران در سال هاي گذشته انجام 
دادند. آنها از ســال ها قبل خود را آماده گذر 
از فرازهــا و فرودهایی کردند که انتظارش 

را می کشیدند.
وي افــزود: در هندبــال امروز باید همه 
براي یک هدف (موفقیــت تیم هاي ملی) 
فعالیت کنند و همه چیز ســر جاي خودش 
باشــد. منافع ملی به منافع شخصی ترجیح 
داده شده و در نهایت هندبال ایران به یکی از 
قدرت هاي آسیا و جهان تبدیل شود. قدرتی 

که دنیا روي آن حساب ویژه اي باز کند.
نوري ادامــه داد: ما در حال حاضر همه 
جــور امکاناتی داریم و هیچ چیز کم نداریم. 
بهانه منابع مالی، بهانه خوبی نیســت چون 
ظرفیت هایــی در کشــور وجــود دارد که 
می شود از آنها خوب اســتفاده کرد. ما باید 
بــراي اجراي برنامه هــا از همان امکانات 
و ظرفیت ها اســتفاده کــرده و منابع مان را 
درســت مدیریت کنیم؛ هم در تامین منابع 
هم در هزینه کردن آن. مدیریت منابع این 
نیست که بایستید تا دولت پولی به شما بدهد 
و اگر نــداد کار را تعطیل کنید و بروید. باید 
کاري کنیــم که وابســتگی مان را به منابع 

دولتی به حداقل برسانیم.
نایب رئیس سابق فدراسیون هندبال، با 
اشــاره به مهم ترین برنامه هاي یک رئیس 
فدراســیون تاکید کرد: رئیس فدراســیون 
هندبال کشــور باید کشــف و شــکوفایی 
استعدادهاي هندبال از نقاط مختلف کشور 
را یکی از مهم ترین برنامه هاي خود بداند؛ 
روساي هیات هاي استانی و شهرستانی نیز 
بایــد این مهم را به عنوان برنامه اصلی خود 

در نظر داشته باشند.

سرمربی تیم بسکتبال شیمیدر با اشاره 
به قدرت تیم نفت آبادان گفت: با تمام توان 

به مصاف این تیم آماده می رویم.
مصطفــی هاشــمی، دربــاره دیــدار 
عقب افتــاده تیمش برابر نفــت  آبادان که 
دوشــنبه برگزار می شود، گفت: نفت آبادان 
تیم بسیار خوبی است که نیم فصل دوم لیگ 
را بهتر از همه و با شــرایطی بســیار ایده آل 
پشت ســر گذاشته  اســت. بازیکنان خیلی 
خوبی در این مجموعه هســتند که بخوبی 

هدایت می شــوند و از طــرف دیگر در خانه 
حمایت پرشوري خواهند داشت.

 ســرمربی تیم بسکتبال شیمیدر تهران 
ادامه داد: نفت آبادان تمام فاکتورهاي لازم 
براي موفقیت یک تیم را دارد و صدرنشــین 
لیگ را نیز دوبار شکســت داده و نشان داده 
کاملا آماده است. بخوبی می دانیم کار بسیار 
دشــواري برابر نفت آبادان خواهیم داشت و 
بازي بســیار دشوار خواهد بود، اما این باعث 
نمی شود مبارزه نکنیم و حریف را به چالش 

نکشــیم. امیدوارم در شرایطی عادلانه که 
همیشه به آن تاکید کرده ام بازي برگزار شود 
و شاهد مســابقه اي جذاب باشیم و شرایط 

فنی اش را ارزیابی کنیم.
ســرمربی شیمیدر در پاسخ به این سوال 
که وضعیــت تغییر بازیکنانش،  جذب صمد 
نیکخــواه بهرامی و ترکیــب تیمش براي 
باشگاه هاي غرب آسیا چطور است، گفت: ما 
منتظر هستیم تا به یک جمع بندي کامل با 
باشگاه برســیم. قرار است جلسه اي داشته 
باشــیم و در آن درباره تمام شرایط صحبت 
کنیم. غرب  آسیا 21 اسفند برگزار می شود و 
تمام برنامه هایمان را در این جلســه باشگاه 
ارائه می دهیم و تصمیــم نهایی را خواهیم 
گرفت. او درباره غرب  آسیا گفت: یقینا رقابت 
در تورنمنتی که تیم هایی چون پتروشیمی 
و نفــت آبادان در آن حضور دارند نیاز به یک 
ســاز و کار اولیه دارد و اگر برابر این حریفان 
مســلح نباشــیم، اتفاق خوبی نمی افتد. به 
نظرم اگر ســاز و کار لازم را نداشته باشیم، 
شرکت در این رقابت ها تنها هزینه و صرف 
حضور است. باید با قدرت به رقابت ها برویم 

و خودمان و حریفان را به چالش بکشیم.

باید تا دندان مسلح باشیمنورى: مى توانیم به قدرت برتر هندبال جهان تبدیل شویم

قهرمــان پرآوازه کشــتی 
آمریکا، جام جهانی کرمانشــاه 
را بازگشــت خوبی بــه میدان 
مسابقه دانست. جردن باروفس 
قهرمــان وزن 74 کیلوگــرم 
کشــتی آزاد المپیــک لنــدن 
و دارنده ســه طــلاي جهان، 
پس از ناکامــی در المپیک ریو 
قصد خداحافظی از کشــتی را 
داشت،اما پس از چند ماه دوري 

از میادین، جام جهانی کرمانشاه را به عنوان میدانی براي بازگشت خود انتخاب کرد.
باروفس آن قدر که در کرمانشــاه محبوب بود و تشویق شد، شاید در کشور خود چنین 
حمایتی را تابه حال ندیده بود. او پس از کســب چهار پیروزي در جام جهانی کرمانشــاه 
گفت: از بازگشت به کشتی احساس خوبی دارم. راه طولانی و سختی را پشت سر گذاشتم 
و بیشــتر خــود را از لحاظ روانــی آماده کردم تا پس از ناکامــی در المپیک ریو به میدان 
مســابقه بازگردم. من حالا یک کشــتی گیر زیرك اما کهنه کار هستم. من دیگر مسن 
اما زیرك هســتم. می دانم چگونه باید برنده شــوم. شاید دیگر مثل آن موقع که 22 ساله 
بودم قدرت نداشته باشم، اما هنوز می توانم ماموریتم را انجام دهم.او همچنین در صفحه 
اجتماعی اش در اینستاگرام نوشت: من کشتی را دوست دارم. مبارزه را دوست دارم. مواجه 
شــدن با ترس هایم را دوست دارم. به خطر افتادن براي نجات یک امتیاز را دوست دارم. 
این که روبه روي یک نفر قرار بگیرم و چشــم در چشــم شویم را دوست دارم. این که در 
المپیک از هم بپاشــم، اما دوباره به میدان مسابقه برگردم را دوست دارم. شاید دیگر مثل 

گذشته موفق نشوم، اما هنوز هستم و کشتی را هنوز دوست دارم.

باروفس: هنوز قهرمانم  
و کشتى را دوست دارم

بازي هاي والیبال ســاحلی تور جهانی 
کیش در حالی به پایان رســید که هیچ کدام 
از تیم هــاي ایرانی در مراحل پایانی حضور 
نداشــتند. این نکتــه تامل برانگیز در حالی 
اتفــاق افتاد که در دوران قبلی این رقابت ها 
نیز تیم هــاي ایرانی در جمع 16 تیم پایانی  
دیده نشــده بودند. ایران بــا میزبانی هاي 
10 ســال اخیر خود نشــان داده، والیبال در 
کیش جایگاه دیرینه دارد، اما به لحاظ فنی 
به مراحل رشــد و تکامل نرسیده است. این 
امر، مســتلزم نگاه دقیــق و ویژه به کلیت 
فعالیت ساحلی بازان در ایران و بازنگري در 

فعالیت هاي والیبال ساحلی است.
به اعتقاد بســیاري از کارشناســان این 
ورزش، ســن برخی بازیکنــان که در ادوار 
قبلی هم در ترکیب تیم هاي ایرانی به میدان 
رفته بودند، بالاست و جایگزینان مطمئنی 
براي آنها ساخته نشده است. از سوي دیگر، 
فرآیند استعدادیابی و توسعه کمی این رشته 
ورزشــی با مشکلات زیادي همراه بوده  که 
می توان بخشــی از آن را در موقعیت هاي 
جغرافیایی ایران دانســت؛ مانند نداشــتن 
امکانات سخت افزاري مناسب یا شن هاي 
مختص این رشــته ساحلی. در حال حاضر 

فقط در کیش امکاناتی در حد استانداردهاي 
این رشــته ورزشــی وجود دارد که آن هم 
قابل دسترس براي بســیاري از چهره ها و 

استعدادهاي ورزشی نیست.
در ســواحل شــمالی، برنامه ریــزي و 
هدفگذاري صحیح بــه دلیل کمبود منابع 
مالی صورت نگرفته است تا والیبال ساحلی 
در موقعیت هاي مناســب جغرافیایی ایران 
رشــد نا متوازن داشته باشــد. خارج از این 
نکات باید به ضعــف در برنامه ریزي براي 
اســتعدادیابی این رشته ورزشی  اشاره کرد. 
در فدراســیون والیبال و ســازمان والیبال 
ســاحلی به صورت اخص هنوز کارشناسان 
خبره و اســتعدادیاب در طول ســال هاي 
گذشــته نتوانســته اند افرادي بــا قابلیت  
جســمانی، حرکتی و فنی براي این رشــته 

ورزشی شناسایی کنند.
تعــداد زیادي از بازیکنان مطرح والیبال 
ساحلی پا به سن گذاشته اند که در راس آنها 
می توان از  آق محمد سلاق، چهره شاخص 
ســاحلی بازان نام برد. تغییر در سطح کادر 
فنــی، رفت و آمد مربی برزیلی و جایگزینی 
مربی ایرانی که ســابقه بازي دارد، نشــان 
می دهد در کار مربیگري والیبال ســاحلی و 

مقوله آموزش این رشته، برنامه اي که باید 
صورت نپذیرفته است تا هر دوره، شاهد یک 
برنامه مقطعی و گذرا باشــیم؛ همان گونه 
که پس از پایان ایــن رقابت ها  صحبت بر 
سر استخدام یک مربی برزیلی دیگر است.

بایــد توجه داشــت، رویکــرد جهانی 
بــه والیبال ســاحلی، اهمیت این رشــته 

ورزشــی را در بعد جهانی و المپیکی نشان 
می دهد تــا برنامه ریزي و هدفگذاري بهتر 
و طولانی مدت تــري براي ســاحلی بازان 
داشــته باشیم. فدراسیون والیبال و سازمان 
والیبال ســاحلی بویژه طی این دو سال در 
میزبانی و ارتقاي سطح کیفی این رقابت ها 
با حضور نفــرات خارجی موفق بوده اند، اما 

این موفقیت را باید با شــرایط کیفی والیبال 
ساحلی ازجمله داشــتن نفرات و تیم هاي 

مقتدر پیوند زد.

استخدام مربی برزیلی
کســري غفــوري، رئیس ســازمان 
والیبال ســاحلی با اشاره به بعضی ضعف ها 

در تیــم ایران اعــلام کــرد، برنامه هاي 
اســتعدادیابی براي والیبال ســاحلی را با 
جدیت ادامه می دهیم. وي ادامه داد: کیش 
به عنــوان یک پایگاه اصلی شناســایی و 
اســتعدادپروري این رشته ورزشی شناخته 
شــده  و بــا امکاناتی که در اختیــار داریم، 
می توانیم میزبانــی رویدادهاي مهم آینده 
را هــم تقبل کنیم. از طرفــی، بحث مربی 
خارجی هم در راس برنامه هاي فدراسیون و 
این سازمان قرار دارد تا در دوره هاي آینده، 
شــاهد حضور تیم هاي ایرانــی در مراحل 

پایانی باشیم.

لذت بازي در کیش
جولیوس تئول، یکی از ســاحلی بازان 
آلمانــی در ایــن دوره، دربــاره صعود تیم 
آلمان بــه مرحله نیمه نهایــی تور جهانی 
والیبال کیش می گوید: ما مقابل یک تیم از 
کشورمان بازي کردیم که این مساله بسیار 
جالب بود و خوشــحالم کــه به نیمه نهایی 
رفتیم.مســابقات به قدري حساس بود که 
احســاس کردم در المپیک هســتم. تیم ها 
همه قوي بودند و نمی شد نتایج را پیش بینی 
کرد. این بازیکن آلمانــی درباره حضور در 
ایران هم گفته اســت: ایران و جزیره کیش 
بــراي مــن و هموطنانم لذتبخــش بود و 

امیدوارم دوباره به کشورتان بیایم.

والیبال ساحلی در کیش، باز هم با حضور خارجی ها به پایان رسید 

جاي خالی ایرانی ها

توصیه مصطفی هاشمی براي 
شرکت در بسکتبال غرب آسیا

نایب رئیس فدراسیون بوکس اعلام 
کرد، هفت یا هشت بوکسور از کشورمان 
در مسابقات جاده ابریشم شرکت خواهند 
کرد. روح االله حسینى که با تسنیم صحبت 
مى کرد، با اعلام این خبر گفت: تمرینات 
تیم ملى طبق برنامه در حال انجام اســت 
و قصــد داریم ماه آینده در تورنمنت جاده 
ابریشــم شــرکت کنیم. به احتمال زیاد، 
هفت یا هشت بوکسور در این سفر حاضر 

خواهند بود.
وى ادامه داد: قــرارداد مربى کوبایى 
تیم ملى بوکس یکســاله است، اما قصد 

داریم تا بازى هاى آسیایى او را در کنار تیم 
داشــته باشیم. البته باید اشاره کنم  جاسم 
دلاورى نیز بــه کادر فنى تیم ملى اضافه 

شده است.
نایب رئیس فدراسیون بوکس درباره 
همزمانى بازى هاى کشورهاى اسلامى 
و قهرمانى آســیا اظهار کرد: هر دوى این 
مســابقات مهم است و قصد داریم در هر 
دو رقابت پیش رو حضور داشــته باشیم. 
هــر چه در مســابقات بیشــترى حاضر 
باشــیم، براى بازى هاى آســیایى بهتر 

آماده خواهیم شد.

بوکسورها در  جاده ابریشم 

اصفهان، میزبان پلى آف تنیس دیویس کاپ
پس از این که تیم ملى تنیس ایران برابر پاکستان در گروه دو دیویس کاپ شکست 
خــورد، براى ماندن در گروه دو باید با ویتنام رقابت کند. اکنون مجید شایســته، رئیس 
فدراسیون تنیس ایران از برگزارى دومین دیدار تیم ملى ایران در مرحله پلى آف دیویس 
کاپ در گروه دو آسیا و اقیانوسیه به میزبانى اصفهان خبر داد. این مسابقات از 18 تا 20 
فروردین ماه ســال آینده برگزار مى شود و دو تیم ایران و ویتنام براى بقا در گروه دو آسیا 
و اقیانوســیه به مصاف یکدیگر مى روند. تیم ملى تنیس ایران در نخستین دیدار خود در 

گروه دو آسیا و اقیانوسیه با نتیجه سه بر دو مقابل پاکستان شکست خورد.

طلاى رضا قاسمى در استانبول
رضا قاسمى و مهدى رحیمى در 
مســابقات دو و میدانى داخل سالن 
جام اســتانبول به ترتیــب به مدال 
طلا و برنز دســت پیدا کردند. در این 
مسابقات، قاسمى با زمان 6:74 ثانیه 
زودتر از دو دونده هلندى از خط پایان 
گذشــت و به مدال طلا دســت پیدا 
کرد. در 400 متر نیز مهدى رحیمى 
بعد از دوندگانى از ترکیه و جمهورى 
چک، در مکان ســوم قرار گرفت و به مدال برنز رســید. در این رقابت ها فرزانه فصیحى 
در 60 متر بانوان چهارم شد و مریم محبى در 400 متر بانوان در مکان پنجم قرار گفت.

مدعیان کاراته، روى تاتامى کبکانیان
مرحله دوم رقابت هاى انتخابى کاتا و کومیته مردان از ساعت 9 صبح فردا (دوشنبه) 
در ســالن شــهید کبکانیان تهران برگزار خواهد شد. در این رقابت ها نفرات دوم و سوم 
مشترك مسابقات قهرمانى کشور، نفرات اول رنکینگ سوپرلیگ کاراته در پایان هفته 
سوم، به همراه فرشــاد کیانى، محمد شایگان، امیرحسین سهرابى، هامون درفشى پور 
و مصطفى ایلان کشــکولى به عنوان منتخبین کادر فنى در مسابقات قهرمانى کشور، 
رضا عنایتى، آرش على نژاد و اردلان گیلان پور که در مســابقات قهرمانى آســیا 2016 
اندونزى موفق به کسب مدال طلا شدند و همین طور هادى عرب و ابراهیم حسن بیگى، 
ذخیره هــاى تیم ملى در مســابقات قهرمانى جهانى اتریش بــه روى تاتامى مى روند. 
مسابقات انتخابى کاتا و کومیته بانوان هم روز پنجشنبه پنجم  اسفند ماه برگزار مى شود.

تیم ملى اسلالوم ایران، راهى تایلند شد
با توجه به این که مســابقات قهرمانى آسیا اسلالوم ششم تا هشتم اسفندماه در شهر 
ناخن نایوك کشــور تایلند برگزار مى شود، تیم ملى اســلالوم کشورمان با ترکیب سه 
قایقــران در بخش بانوان و هشــت قایقران در بخش مردان به منظور شــرکت در این 

مسابقات راهى تایلند شد. اسامى قایقرانان ایران به شرح زیر است:
بانوان: رکسانا رازقیان، دنیا محمدى، فائزه روناسى

مردان: امیرمحمد فتاح پــور، مهدى کریمى، همایون محمدپور، امیر رضانژاد، رضا 
خلیلى، دانیال خسروى، ماهان ادریسى، محمدمهدى کنارنگ

آغاز بازى هاى آسیایى زمستانى در ژاپن
هشــتمین دوره رقابت هاى آسیایى زمســتانى از امروز (یکشنبه) با حضور بیش از 
2000 ورزشکار در منطقه ساپوروى ژاپن آغاز مى شود. این رقابت ها تا هشتم اسفند ماه 
ادامه خواهد یافت و ورزشکارانى از 31 کشور آسیایى ازجمله ایران در پنج رشته اصلى و 
64 ماده آن با یکدیگر روبه رو خواهند شد. ورزشکاران کشورمان در این دوره از رقابت ها 
در رشته هاى اسکى، اسکیت و هاکى حضور دارند. کیومرث هاشمى، رئیس کمیته ملى 
المپیک کشورمان نیز دیروز وارد شهر ساپوروى ژاپن شد. وى قرار است علاوه بر بازدید 
از تمرینات ملى پوشــان کشورمان، نشست هایى را  با اعضاى ستاد برگزارى این دوره از 

بازى هاى آسیایى داشته باشد.

پیروزى اسکیت بازان ایران در بنگلادش
تیم هــاى ملى مــردان و زنان 
ایــران در آغــاز رقابت هاى جهانى 
اســکیت رول بال، حریفان خود را 
شکســت دادند. در ایــن رقابت ها 
که در بنگلادش برگزار مى شــود، 
تیــم ملى اســکیت رول بال مردان 
ایران که نایب قهرمانى جهان را در 
کارنامه دارد، در نخستین بازى خود 
موفق شــد 11 بر صفر تیم مصر را از 

پیــش رو بردارد. تیم دختران ایران نیز که مقام ســومى جهــان را در اختیار دارد، دیروز 
در شــرایطى برابر تانزانیا صف  آرایى کرد که این بازى در پایان نیمه اول 17 بر صفر به 
ســود دختران کشــورمان خاتمه یافت،  تیم تانزانیا با قبول این شکست سنگین حاضر 
به ادامه مســابقه نشــد و براى جلوگیرى از مصدومیت بازیکنان خود از ادامه مســابقه 

خوددارى کرد.

معرفى تیم هاى حاضر در جام جهانى کشتى فرنگى
تیم هاى شــرکت کننده در رقابت هاى جام جهانى کشــتى فرنگى 2017 مشخص 
شدند. بر این اساس تیم هاى ایران، روسیه، آذربایجان، ترکیه، آلمان، اوکراین، قزاقستان 
و بلاروس به عنوان هشــت کشــور برتر کشــتى فرنگى جهان در این رقابت ها حضور 
خواهند داشــت. رقابت هاى جام جهانى کشتى فرنگى در سال 2017 میلادى، روزهاى 

26 و 27 اسفندماه به میزبانى شهر آبادان استان خوزستان برگزار مى شود.

روى خط ورزش
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فرشید اسماعیلی ستاره جوان استقلال 
به درخشــش خود در این تیم ادامه می دهد. 
او که در دربی موفق شده بود یک گل بزند و 
یک پاس گل بدهد، در بازي با ذوب آهن هم 
درخشید و توانست تاثیر زیادي در برد تیمش 
داشــته باشد. او در این مســابقه هم موفق 
شــد یک گل بزند و یک پــاس گل بدهد تا 
براي دومین دیدار پی در پی بهترین بازیکن 
استقلال شود. این بازیکن از زمانی پایش به 
گلزنی بازتر شــد که منصوریان اجازه داد در 
زمین مسابقه آزادتر باشد و به محوطه جریمه 
نزدیکتر شود. اسماعیلی زمانی که در فجر و 
بندر لنگه بازي می کرد، زیاد گل می زد ولی 
در استقلال محدود شده بود. منصوریان اما 
تصمیم گرفت در بازي هاي قبلی اسماعیلی 
را آزادتر بگذارد تا این بازیکن ناگهان تبدیل 

به ستاره اول استقلالی ها شود.
او پس از دیدار بــا ذوب آهن، به جام جم 
ورزشــی می گوید: «بازي بــا ذوب آهن در 
اصفهان همیشه ســخت است. این تیم در 
بازي قبلی اش باخته بود و می خواست  مقابل 
ما جبران کند. آنها خوب بازي کردند ولی ما 
بهتر بودیم. موقعیت هاي بیشتري داشتیم و 
در نهایت توانســتیم این بازي را ببریم و به 

هواداران تقدیم کنیم.»
اســماعیلی بــه اتفاقات دربی اشــاره 
می کنــد و ادامه می دهد: «متاســفانه در 
خبرهــا خواندم که چند هوادار اســتقلال 
بعد از گل هایی کــه زدیم دچار حمله قلبی 
شدند. بعد از دربی اینقدر شلوغ بود که اصلا 
نشــد بفهمیم چه اتفاقی براي این عزیزان 
افتاده اســت. براي این عزیــزان آرزوي 

ســلامتی می کنم. این بــرد را هم تقدیم 
می کنیم به این عزیزان و خانواده هایشان. 
شوخی نیســت. به خاطر فوتبال جان شان 
را به خطر انداخته اند. هواداران ما عاشــق 
فوتبال هستند. این هوادار را هیچ جاي دنیا 

نمی شود پیدا کرد.»
ستاره اســتقلال درباره گل فوق العاده 
زیبایی که با یک هد پرشی به ذوب آهن زد، 
می گوید: «خســرو حیدري از جناح راست 
ســانتر بســیار خوبی انجام داد. من با توپ 
فاصله داشتم ولی باید زمان بندي می کردم. 
می دانستم به توپ می رسم. آن لحظه به هیچ 
چیز فکر نمی کردم جــز این که این توپ را 
گل کنم. راه نداشــت. باید چنین پاســی را 

گل می کردم. خدا را شــکر می کنم که توپم 
وارد دروازه شــد. این گل حاصل تلاش کل 

بچه هاي تیم بود.»
و در ادامه اسماعیلی با یک سانتر بیرون 
پاي دقیق باعث شــد برزاي هم گلزنی کند. 
فرشــید می گوید: «بهنام نیمــه اول یک 
موقعیــت داشــت که نتوانســت گل کند. 
به خاطر همین خیلی ناراحت بود. دوســت 
داشت حتما گل بزند. من هم یک لحظه از 
چپ نفوذ کردم و او را دیدم. با بیرون پا پاس 
دادم. خیلی خوشحالم که براي دومین بازي 

متوالی هم گل زدم و هم پاس گل دادم.»
اما این ســوال پیــش می آید که چطور 
اسماعیلی ناگهان شکوفا شد و اینقدر خوب 

گل زد و پاس گل داد؟ خودش اینطور پاسخ 
می دهد: «اتفــاق خاصی نیفتاد. من همان 
بازیکن هســتم. فکر می کنم همه در پست 
خود جا افتاده اند. کلا تیم ریتم خوبی دارد و 
هرکس می داند وظیفه اش چیست. این را 
مدیون کادر فنی هســتیم که خیلی زحمت 
می کشــند. آنالیز خیلی خوبی از رقبا داریم 
و به خاطــر همیــن وقتی بــه زمین بازي 
می رویم، می دانیــم باید چکار کنیم. روي 
برنامه جلو می رویم. آقاي منصوریان به من 
هم لطف داشته و امسال خیلی کمکم کرده 
است. به من اجازه داده به دروازه نزدیک تر 
باشــم. از آنجا که تیم ما هجومی اســت، 

شانس گلزنی همه ما بیشتر شده است.»

فرشید اسماعیلی:

هجومى شدیم  و  بیشتر گل مى زنیم

!دین محمدي: همه چیز عالی است
سیروس دین محمدي، هافبک 
چپ پا و پیشکســوت استقلال نیز از 
عملکرد این تیم ذوق کرده اســت! 
دین محمدي در این باره گفت: کیف 
می کنــم وقتی می بینم اســتقلال 
پوست اندازي کرده و جوان ها به این 
شکل می توانند خودشان را در زمین 
بازي نشــان دهند. به نظر من همه 

چیز عالی اســت و می توانیم با همین شــرایط، به تیمی بدل شویم که نظیرش در لیگ 
برتر وجود نداشــته باشد. در نیم فصل اول، استقلال امتیازات زیادي از دست داد، ولی 

این تیم اگر سال بعد بماند، قهرمان خواهد شد.

 خوشحالی استقلالی ها از بازگشت وریا
وریا غفــوري در اوایــل دربی 
دچار مصدومیت شــد و نتوانست به 
کارش ادامــه دهــد. مصدومیت او، 
دست اســتقلال را از ادامه همکاري 
با یــک مدافع، هافبک خوب، دونده 
و جنگنده بست و به نظر می رسید او 
نتواند بزودي به تمرینات برگردد اما 
تمرینات منطقی کادر پزشــکی در کنار تلاش شــخصی این بازیکن باعث شد وریا به 
تمرینات اضافه شــود. او از روز جمعه، کارش را زیر نظر کادرفنی دنبال کرد و توانست 
براي انجام تمرینات انفرادي آماده شود. او حالا می تواند در بخشی از تمرینات گروهی 

نیز در جمع آبی ها باشد.

 زمانی: استقلال همیشه باید این طور باشد
حسن زمانی، عضو هیات مدیره 
باشگاه اســتقلال تهران با رضایت 
از شــرایط این تیم صحبت می کند. 
او به ما گفت: بــا تلاش کادرفنی و 
بازیکنان توانســتیم یک تیم خوب 
و یکدســت بســازیم. تیمی که به 
لطــف صبر و حوصله کادر مدیریتی 

و حمایــت هواداران حالا خودش را پیدا کرده اســت. ما تــلاش کردیم به کادر فنی و 
بازیکنان جوانی که داریم، انرژي و روحیه بدهیم و حالا از این همه تغییري که می بینیم، 
خوشحالیم. البته استقلال باید همیشه این طور باشد و با قدرت، وارد بازي هایش شود.

 فریبا: به این تیم باید آفرین گفت
بهتاش فریبا، مربی اســتقلال 
و از پیشکســوتان این باشــگاه در 
مورد تیمی که ســاخته شده، نظرات 
جالبی داشــت. او تصریح کرد: وقتی 
اســتقلال در نتیجه گیــري ضعیف 
عمل می کرد، ما تحت فشــار زیادي 
بودیم اما رفتــه رفته خودمان را پیدا 
کردیم و حالا می توانیم ادعا کنیم از بهترین تیم هاي ایران هســتیم. اگر بازي هایمان 
را دنبال کنید، جوانان خودشــان را بخوبی نشــان دادند و باید به تک تک آنها، آفرین 

گفت. امیدوارم در لیگ قهرمانان آسیا نیز بتوانیم عملکرد بی نظیرمان را ادامه دهیم.

 پنجعلی: پرسپولیس، الهلال را هم می برد
محمد پنجعلی، پیشکســوت باشــگاه پرســپولیس با رضایت از عملکرد این تیم 

صحبــت می کند. او بــه ما گفت: 
پرســپولیس عملکرد بسیار خوبی 
داشــته و با این که در دربی شکست 
خورد، ولی پس از برد مقابل سپاهان 
نشــان داد از هدفــش که قهرمانی 
است، زیاد دور نشده است. پنجعلی 
ادامــه داد: فکر می کنــم این تیم 

براحتی می تواند حتی الهلال عربســتان را نیز شکســت دهد. پرسپولیس خیلی آماده 
اســت و این آمادگی در بخش روانی و فنی قابل مشــاهده است. ان شاءاالله با یک بازي 

خوب، الهلال را شکست خواهیم داد.

 امیري: تا قهرمانی پیش می رویم
وحید امیري، مهاجم ســایه پرســپولیس در مورد برتري برابر ســپاهان اصفهان 
توضیــح داد: برخــی می گویند ما 
خوب بازي نکردیم که این موضوع 
را اصــلا قبول ندارم، چون تیمی که 
خوب بازي نمی کند، چطور می تواند 
برنده میدان باشــد؟ ما جدا از کسب 
ســه امتیاز، توانستیم عملکرد خوبی 
در زمین داشته باشیم و هم نتیجه را 
به دســت آوردیم و هم بهترین بازي خودمان را داشــتیم. سپاهان تیم قدرتمندي بود 
که ضمن کســب سه امتیاز، توانستیم شکســت در دربی را نیز جبران کنیم. من باید از 

هواداران هم تشکر کنم که بخوبی از ما حمایت کردند.

دروازه بان ماشین سازي در یک تیم اسپانیایی
مانوئــل فرنانــدز مونیــز، دروازه بان 
اســپانیایی و جدا شده ماشین سازي با عقد 
قراردادي رســما به یک تیم دسته دومی 

اسپانیایی پیوست.
این دروازه بان که بــه خاطر پرداخت 
نشــدن مطالباتــش، بــدون اطــلاع 
ماشین ســازان تبریز را ترك کرده، هنوز با 

این تیم قرارداد دارد.ماشین ســازان که پیش از این هم نسبت به ترك بی اطلاع تبریز 
از ســوي مانوئل به فیفا شکایت کرده بودند، این  بار هم در واکنش به پیوستن او به این 

تیم اسپانیایی، بیانیه  صادر کردند.
در ایــن بیانیــه، ضمن تاکید بر پیگیــري حقوقی این موضوع با اشــاره به برخى 
جوســازى هاى صورت گرفته در باره ماجراى قهر مانوئل به بهانه هاى مالى و پرداخت 
نشــدن مطالبات وى از سوى باشگاه خاطرنشان شــده است: این دروازه بان براساس 
توافق و تفاهمى که چند روز قبل از ترك ناگهانى کشــور با او داشــتیم، قرار بود همانند 
دیگر بازیکنان داخلى و خارجى تیم مطالباتش را دریافت کند؛ با  وجود این و علی رغم 
قول باشگاه براى پرداخت مطالباتش، وى در اقدامى سؤال برانگیز باشگاه را ترك کرد!

قضاوت داوران ایران در کاپ آسیا
براساس اعلام کنفدراسیون فوتبال آسیا تیم داوري ایران دیدار دارالتعظیم مالزي و 
بنگت آنکور کامبوج را قضاوت می کند.   دیدار دو تیم دارالتعظیم مالزي و بنگت آنکور 
کامبوج از سري رقابت هاي AFC کاپ در حالی روز سه شنبه سوم اسفندماه سال جاري 
در مالزي برگزار می شــود که حسن اکرمی به عنوان داور وسط، محمدرضا ابوالفضلی 
و آرمان اســعدي به عنوان کمک داور قضاوت این بــازي را به عهده دارند. همچنین 
بیــژن حیدري به عنوان داور چهارم، تیم داوري را همراهی خواهد کرد. میندو دورجی 
از بوتان به عنوان نماینده کنفدراسیون فوتبال آسیا و عبداالله صالح محمد از امارات به 

عنوان ناظر تیم داوري در این دیدار حضور خواهند داشت.

رفع مشکل خروج از کشور بنسون 
با پیگیري باشگاه ذوب آهن، مشکلات 
مالیاتی مهاجم هندوراســی این تیم براي 
خروج از کشــور و همراهــی ذوبی ها در 
لیگ قهرمانان آســیا برطرف شد. مشکل 
مالیاتــی این بازیکن از زمــان حضور در 
باشگاه پرسپولیس براي او پیش آمده بود و 
ذوب آهن در چند مرحله خواستار پیگیري 

این موضوع از طرف مســئولان باشــگاه پرسپولیس شــده بود، اما تا روزهاي گذشته 
توفیقی در این خصوص حاصل نشــده بود. با توجه به عدم نتیجه گیري اصفهانی ها تا 
هفته گذشته بالاخره مسئولان ذوب آهن دست به کار شدند و با پرداخت بدهی مالیاتی 
بنسون، مشکل خروج از کشور این بازیکن را برطرف کردند تا شرایط را براي همراهی 
مهاجم هندوراسی تیمشان در دیدار با العین امارات فراهم کنند.  ذوب آهن براي دیدار 

با العین امروز اصفهان را به مقصد دبی ترك می کند.

باخت  الاهلی با منتظرى
آخرین بازي هفته بیســت  و یکم لیگ 
ســتارگان قطــر با شکســت خانگی تیم 

الاهلی برابر السیلیه به پایان رسید.
الاهلــی بــا بهره منــدي از پژمــان 
منتظــري، ملی پوش ایرانــی در ترکیب 
اصلی خود، پذیراي تیم الســیلیه بود که  با 
نتیجه 2بر یک شکست خورد.تیم الاهلی 

با این شکســت خانگی و اندوخته 24 امتیازي خــود همچنان در جایگاه هفتم جدول 
رده بندي لیگ ستارگان قطر باقی   ماند. مجتبی جباري، بازیکن تیم الاهلی در فهرست 
18 نفره تیمش براي این بازي قرار نداشت.  در پایان هفته بیست ویکم لیگ ستارگان 
قطر تیم الســد - که مرتضی پورعلی گنجی ملی پوش ایرانی را در اختیار دارد - با 50 

امتیاز و به لطف تفاضل گل بهتر صدرنشین است.

شکست حریف ذوب آهن
تیم الاهلی عربســتان، حریف ذوب آهن اصفهان در لیگ قهرمانان آســیا در بازي 

خانگی هفته نوزدهم لیگ این کشور، شکست خانگی را پذیرفت.
تیم هاي الاهلی و النصر در دیدار حساس لیگ عربستان به مصاف هم رفتند که در 
پایان، تیم مهمان با دو گل دقایق 45 و 90 به پیروزي رسید. تیم الاهلی با پذیرش این 
شکســت خانگی و یک پله سقوط در جایگاه سوم جدول رده بندي قرار گرفت و النصر 
نیز به رده دوم صعود کرد. تیم هاي ذوب آهن اصفهان و الاهلی عربستان 10 اسفندماه  
در عمان به میزبانی تیم ایرانی در هفته دوم این رقابت ها به مصاف هم خواهند رفت.

گلزنی زهیوي در الشحانیه
در ادامه هفته بیست و یکم لیگ ستارگان 
قطر یک دیدار برگزار شــد که در آن، دو تیم 

الوکره و الشحانیه به مصاف هم رفتند.
مهــرداد پولادي و رحیــم زهیوي، دو 
بازیکن ایرانی الشحانیه در ترکیب اصلی تیم 
خود به میدان رفتنــد. زهیوي در این دیدار 
بهترین بازي خود را به نمایش گذاشــت و 

توانست دو بار تیم خود را در این دیدار پیش اندازد، اما هر دو بار الخور از روي نقطه پنالتی 
جبران کرد و به گل رســید تا بازي در نهایت با تســاوي2 بر 2  به پایان برسد. الشحانیه با 
تساوي در این دیدار 17 امتیازي شد و در همان رده دوازدهم جدول رده بندي باقی ماند تا 
همچنان خطر سقوط را احساس کند. هدایت این تیم قطري را استیماچ، سرمربی پیشین 

سپاهان برعهده دارد.

خواندنى هاى فوتبال

اخبار کوتاه

علیرضا منصوریان، سرمربی استقلال این روزها از یک چیز می ترسد؛ غرور. از نظر 
او غرور چیزي اســت که می تواند باعث ناکامی استقلال شود. تیم علیرضا منصوریان 
جوان اســت و تیم جوان تحت تاثیر قرار می گیرد. منصوریان به بازیکنان با تجربه اش 
گفته باید با جوان ها صحبت کنند و شرایط طوري در کنترل باشد که تیم مغرور نشود. 
استقلال شش بازي گذشته خود را در لیگ برتر با برد پشت سر گذاشته است. آنها السد را 
هم در پلی آف لیگ قهرمانان بردند و به مرحله گروهی رسیدند. استقلال روز دوم و نهم 
اسفندماه در دیدارهایی بسیار مهم با الاهلی امارات و التعاون عربستان بازي می کند.

منصوریان در این باره می گوید: «هدف ما در آســیا مشــخص است. می خواهیم 
کیفیت واقعی اســتقلال را نشــان دهیم. البته لیگ قهرمانان مجموعه اي از بهترین 
تیم هاي آسیاســت و به همین ســبب کار بســیار ســخت تر خواهد بود. بازي هاي ما 

سنگین تر است...»
منصوریان امیدوار اســت تیمش به خاطر بردهایی که بتازگی داشته، مغرور نشود. 
او در این باره هم می گوید: «غرور خطرناك اســت. هیچکس نباید در استقلال مغرور 
شــود. اگر مغرور شویم، بی شــک ضربه خواهیم خورد. البته بازیکنان من این مساله را 
درك کرده اند و می دانند هواداران توقعشان بالا رفته است. وقتی شما برنده می شوید، 
هواداران توقعشــان بالا می رود و از شــما بردهاي بیشــتري می خواهند. این همان 

انگیزه اي است که تیم را به جلو حرکت می دهد. ما باید از غرور دوري کنیم.»
الاهلی، اولین حریف اســتقلال در آسیا، اصلی ترین رقیب آبی ها قلمداد می شود. 
این تیم سابقه نایب قهرمانی در آسیا را دارد. الاهلی هشت بازیکن ملی پوش در اختیار 
دارد. منصوریان هم در این باره می گوید: «در واقع ما با یک تیم ملی بازي داریم. البته 
اســتقلال هم بازیکنانی دارد که کیفیت لازم را دارنــد. ما هم براي خودمان یک تیم 

ملی به حساب می آییم.»

شایعه در تبریز
 پرسپولیس هم محروم بوده است!

لیگ برتر ایران با چالش هاي زیادي روبه رو شده است. این بلایی است که باشگاه هاي 
لیگ برتر بر ســر خودشان آوردند. بیشــتر باشگاه ها براي رفع نیازهاي خود در سال هاي 
گذشــته، اقدام به جذب بازیکنان خارجی کردنــد و حالا به دلیل بدهی هاي مالی به این 
بازیکنان و همین طور مربیان، با مشکلات بسیار زیادي روبه رو شده اند. باشگاه تراکتور و 
استقلال از نقل و انتقالات زمستانی محروم شدند و حالا در تبریز و در باشگاه تراکتور هم 

این شایعه مطرح شده که پرسپولیسی ها هم از نقل و انتقالات محروم بوده اند. 
روز جمعه برانکو ســرمربی پرسپولیس در مصاحبه اي گفت متاسفانه هشت امتیاز از 
تراکتورسازي کم می شود. معناي حرف او این بود که اگر این امتیازها کم نشود، پرسپولیس 
پیگیر ماجرا خواهد بود. این برداشت تبریزي ها از مصاحبه برانکو بود. سرمربی پرسپولیس 
در حالی چنین جملاتی به زبان آورد که تبریزي ها به فدراسیون گفته اند تکلیف محرومیت 
پرسپولیس را روشن کند؛ اصلا این خبر صحت دارد یا شایعه است؟ آنها می گویند اگر این 
خبر صحت داشته باشد، تمام بازي هاي نیم فصل دوم پرسپولیس هم باید 3 بر صفر شود 

چراکه سروش رفیعی اجازه نداشته براي این تیم به میدان برود.
در این گیر و دار، شــایعه پشت شــایعه از فدراسیون فوتبال به گوش می رسد. یکی از 
منابع موثق خبري فاش کرد: «ماجراي کســر امتیاز از چند باشگاه جدي شده است، چند 

باشــگاه بالاي جدول.  من هنوز 
نامه مکتوبــش را ندیده ام ولی 

شنیده ام این اتفاق می افتد.»
 چند وقت پیش بود که شایعه 
شد از پرسپولیس امتیاز کسر شده 
است. حالا خبر رسیده تراکتور، 
استقلال و ســپاهان هم کسر 
امتیاز می شــوند. این شــایعات 
باعث شــده  نگرانی ها افزایش 
پیدا کنــد و خیلی ها آینده لیگ 

برتر را بسیار پیچیده بدانند. گویا جنگ بزرگی در راه است و بعضی ها می گویند در صورت 
کسر امتیاز از تراکتورسازي، این باشگاه دست به افشاگري درباره محرومیت و کسر امتیاز 
از دیگر باشــگاه ها می زند. مهدي تاج، رئیس فدراســیون فوتبال از مسئولان درخواست 
کرده راهی براي حل و فصل سریع ماجرا پیدا کنند. فعلا هیچ کس در این باره به صورت 
شفاف توضیح نمی دهد و تنها مدیران باشگاه هاي لیگ برتر بشدت نگران آینده هستند. 
آنها امیدوارند با مکاتبات فدراسیون به نوعی مشکل حل شود منتهی بعضی ها می گویند 
فیفا برخلاف فدراسیون فوتبال، روي حرفش می ایستد و اگر راي به کسر امتیاز داده باشد، 

این اتفاق حتما رخ می دهد.

منصوریان: 
هیچکس نباید مغرور شود

از روزي که اردوي تیم ملی ایران در دبی 
به پایان رســید، کارلوس کی روش ارتباط 
خود را با دســتیاران ایرانی اش قطع کرد. او 
در دبی از آنها خواســت به ایران برگردند؛ 
ولــی مربیان ایرانی با دســتور تاج، رئیس 
فدراســیون در دبی ماندند. کی روش از آن 
روز علیه دستیارانش شد و آنها را از تیم ملی 
کنار گذاشــت. سرمربی تیم ملی سپس در 
نامه اي تند به مهدي تاج، رئیس فدراسیون 
فوتبال نوشت این دستیاران را نمی خواهد و 

وقت آموزش به کسی را هم ندارد. 
این ایمیــل و محتــواي آن به گوش 
دستیاران ایرانی کی روش رسید تا از مربی 

پرتغالی دلخورتر شوند. 
کی روش در مصاحبه آخر خود هم گفت 
بــه دلیل آن که تیم ملی تنها در تاریخ هاي 
فیفا دي تمریــن و بازي می کند، نیازي به 
حضور این دســتیاران نیست و با دو دستیار 
می تواند کار را جمع کند. دن گاسپار، مربی 
تیــم ملی هم در این باره گفت: «کی روش 
حتی اگر نیاز باشد، یک نفره کارش را پیش 

می برد....» 
ولی حالا از فدراسیون فوتبال خبرهایی 

بــه بیرون درز کرده که حاوي نکات مهمی 
است. بتازگی کارلوس کی روش لیستی به 
فدراسیون ارائه داده  از بازیکنان و مربیان. 
و از فدراسیون خواسته براي گرفتن ویزاي 
آنها اقدام کند. تیم ملی قرار است روز سوم 
فروردین ســال 96 اولین بــازي خود را در 
مرحله برگشت نهایی مقدماتی جام جهانی 
برگزار کند. قطر بســادگی ویزا نمی دهد و 
به همین دلیل کــی روش از مدتی قبل به 
فدراســیون گفت سریع کارها را پیش ببرد. 
حالا در لیستی که فدراسیون براي سفارت 
قطر ارســال کرده، نــام مربیان ایرانی تیم 

از جمله جواد نکونام، مــارکار آقاجانیان و 
مهرداد خانبان هم دیده می شــود. نام آرین 
قاســمی، مترجم کی روش هم در لیســت 

وجود دارد. 
این اتفاق نشــان می دهــد کارلوس 
کی روش به طور کامل دســتیارانش را کنار 
نگذاشــته اســت. کارلوس در واقع تاکید 
می کند اگــر با دســتیارانش چنین کاري 
کرده، تنها براي منافع خودشان بوده است. 
او از دستیارانش خواست به ایران برگردند 
به این دلیل که فدراسیون پولشان را بدهد. 
تاج هم با مشاهده این وضعیت سریع حقوق 

شــش ماه این مربیان را واریز کرد تا بتوانند 
به تیم ملی برگردند. 

در هر صورت با گرفتن ویزاي دستیاران 
ایرانی حالا این ســوال پیــش می آید که 
آیا آنهــا همراه تیم ملــی خواهند بود؟ آیا 
کی روش آنهــا را می خواهد، امــا آیا این 
مربیان هم حاضر به بازگشت هستند؟ گویا 
احتمال بازگشت دوباره مارکار آقاجانیان به 
تیم ملی وجود دارد، ولی شــایعات حکایت 
از عدم بازگشــت جواد نکونــام و مهرداد 
خانبان دارند. این دو از رفتاري که کارلوس 
کی روش کرده است، بشدت دلخور هستند 
و می گوینــد ایــن مربی در واقــع به آنها 
بی احترامی کرده اســت. مربی پرتغالی در 
حالی دستیاران ایرانی خود را به خاطر عدم 
دریافت حقوقشــان می خواست به ایران 
بفرستد که دستیاران خارجی هم حقوقشان 
را نگرفته بودند. ایرانی ها می گویند چطور 

از آنها نخواسته اردو را ترك کنند؟ 
در هــر صــورت فعــلا چیــزي قابل 
پیش بینی نیســت. تیم ملی ایران در نیمه 
سوم اســفندماه اردوي خود را آغاز می کند 

تا براي دو دیدار قطر و چین آماده شود. 

 
دستور جالب کی روش 

براى دستیاران ایرانى ویزا  بگیرید

 سوت پایان
وقتی رســول اکبریان به نشــانه پایان بازي پرســپولیس و سپاهان در سوت خود 
دمید، پایان رقابت و کشــمکش تیم هاي بالاي جدول را هم اعلام کرد. شــیوه رقابت 
تیم ها در این فصل به گونه اي بود که در پایان نیم فصل اول، تنها می شــد پرسپولیس 
و تراکتورسازي را در ردیف مدعیان جدي قهرمانی این فصل قرار داد. تیم هاي دیگر، 
دچار فراز و فرودهایی بودند که به آن دلیل،  نیم فصل اول یا تمام فصل را از دست دادند. 
اســتقلال تهران تمام نیم فصل اول را با جنگ هاي داخلی سوزاند و دو تیم اصفهانی و 
نفت تهران هم نتوانستند تهدیدي براي دو مدعی قهرمانی این فصل باشند. استقلال 
اگر در نیم فصل اول، نیمی از آرامش و توان روحی و فنی نیم فصل دوم را داشت، اکنون 
رقیبی بســیار جدي براي پرسپولیس محسوب می شود؛ اما خیلی دیر بیدار شده است؛  
آنقدر که اگر فرض کســر امتیاز از تراکتورســازي هم  باطل شود و مدیران تیم بتوانند 
پرونده هاي متعدد شــکایت در فیفا را به سرانجام برسانند، باید پذیرفت که پرسپولیس 
با در نظر گرفتن زمان باقیمانده تا پایان فصل، فاصله اي نســبتا زیاد از دو رقیب دیگر 
گرفته اســت. البته  اطمینان خاطر پرسپولیس براي قهرمانی و بی انگیزگی براي ادامه 
فصل، شــاید در شیوه بازي آنها در ادامه فصل و حتی در نمایش هاي بازیکنان این تیم 
در لیگ قهرمانان آســیا تاثیر منفی بگذارد. البته از حق نگذریم، پرسپولیس و استقلال 
این فصل، تیم هایی هســتند که هواداران دوباره می توانند به آنها دل ببندند؛ تیم هایی 
که ســزاوارانه بازي می کنند. در این میان باید پذیرفت که پرســپولیس به دلیل ثبات 
بیشــتر در طول فصل، استحقاق بیشتري براي قهرمانی در این فصل دارد. امیدواریم 
قدرت این دو تیم به همین صورت حفظ شــود و فصل بعد، رقابتی جذاب تر و داغ تر را 
شاهد باشیم؛ رقابتی که البته داوران در آن نقش تعیین کننده دارند و مانند همیشه باید 

قضاوتی عادلانه و بی طرف در آن داشته باشند.

یادداشت
 سیدمهدي فاطمی 

جام جم

هفته بیســت و پنجم لیگ دسته اول فوتبال امروز، با دیدار تیم هاي نفت مسجدسلیمان و 
بادران تهران آغاز می شود.

نفت مسجدســلیمان   در رده پانزدهم جدول لیگ قرار دارد و تلاش می کند، خودش را از 
انتهاي جدول جدا کند و بادران هم که در رده ششم جدول قرار گرفته، همچنان می خواهد در 
جمع تیم هاي بالانشــین قرار داشته باشد. محمد ربیعی، جانشین اکبر میثاقیان در تیم بادران 
شــد و نتایج خوبی هم گرفت و محمود فکري هم که جانشــین حافظی شده، تلاش می کند 
این تیم را به شــرایط مطلوب برســاند. دو تیم در این بازي به دنبال برد هستند و همین مساله 

می تواند بازي را جذاب تر کند.
برنامه بازي هاي این هفته به این شرح است:

یکشنبه اول اسفند 
نفت مسجدسلیمان - بادران تهران (ساعت 14 و 15 دقیقه - ورزشگاه شهید بهنام محمدي 

مسجدسلیمان)
دوشنبه 2 اسفند 95

نساجی مازندران - مس رفسنجان (ساعت 14  و 15 دقیقه - ورزشگاه شهید وطنی قائمشهر)
گل گهر ســیرجان - فجر سپاســی شــیراز (ســاعت 14  و 15 دقیقه - ورزشگاه اختصاصی 

گل گهر سیرجان)
فولاد یزد - آلومینیوم اراك (ساعت 14 و 15 دقیقه - ورزشگاه شهید نصیري یزد)

راه آهن تهران - خونه به خونه مازندران (ســاعت 14 و 15 دقیقه - ورزشــگاه شهید درخشان 
صباشهر)

مس کرمان - ملوان بندرانزلی (ساعت 14 و 15 دقیقه - ورزشگاه امام علی کرمان)
اکسین البرز - پارس جنوبی جم بوشهر (ساعت 14 و 15 دقیقه- ورزشگاه انقلاب کرج)

سپیدرود رشت - استقلال اهواز (ساعت 14 و 15 دقیقه - ورزشگاه شهید عضدي رشت)
ایرانجوان بوشهر - خیبر خرم آباد (ساعت 14 و 30 دقیقه - ورزشگاه شهید بهشتی بوشهر)

 آغاز هفته بیست و پنجم لیگ دسته اول
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بازي جواد عزتی در «اکسیدان» 
جواد عزتــی،  بازیگر آثــاري چون 
دردســرهاي عظیم و زاپاس این روزها 
مشــغول بــازي در فیلم اکســیدان به 
کارگردانی حامد محمدي است. عزتی و 
محمدي پیشــتر در فیلم فرشته ها با هم 
می آیند با یکدیگر همکاري کرده بودند.

به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، 
فیلمبــرداري اکســیدان تازه تریــن اثر 
ســینمایی حامد محمدي در تهران ادامه 

محمدي است.دارد. تهیه کننده این فیلم منوچهر 
بجز جواد عزتی، امیر جعفري هم یکی از نقش هاي مهم و محوري اکسیدان را بازي 
می کند. ظاهرا این دو بازیگر نســبت به کارهاي گذشته خود، نقش هاي متفاوتی را در 
این فیلم به عهده دارند. عزتی و جعفري قبل از این در فیلم زاپاس ساخته برزو نیک نژاد 
با هم همبازي بودند. حامد محمدي نگارش این فیلم ســینمایی را خود بر عهده داشته 
است. در خلاصه داســتان اکسیدان آمده است: اصلان اگر می دانست گرفتن ویزا این 

همه دردسر دارد، اصلا عاشق نمی شد. 
همراه با جواد عزتی و امیر جعفري، بازیگران دیگري چون شــقایق دهقان، شــبنم 

مقدمی، رضا بهبودي، لیندا کیانی و علی استادي هم در این فیلم بازي می کنند.

 مرگ رئیس جمهور مقابل دوربین پسر حاتمی کیا 
نخستین فیلم یوسف حاتمی کیا، پسر ابراهیم حاتمی کیا با 

یک موضوع چالشی بزودي کلید خواهد 
خورد.

به گزارش مهر، فیلم فرزند ابراهیم 
حاتمی کیا کــه در مرحله بازنویســی 
فیلمنامه قــرار دارد، پــس از انتخاب 
بازیگــران و عوامل در بهــار 96 تولید 
خواهد شد. گفته شــده است که مرگ 
رئیس جمهور ســوژه فیلم حاتمی کیا و 

محمدحسین رضوي است.
ایــن فیلم کــه تریبون نام دارد بــه تهیه کنندگی میرمحمدحســین رضوي برادر 

سیدمحمود رضوي تهیه کننده ماجراي نیمروز ساخته خواهد شد.
یوســف حاتمی کیــا پیش از ایــن چند فیلم مســتند و کوتــاه کارگردانی کرده و 
میرمحمدحســین رضوي نیز 8 سال اســت که در حوزه برنامه سازي در تلویزیون فعال 

است و نزدیک به یک دهه است که در حوزه هاي مختلف تهیه کنندگی می کند.

«یک روز بخصوص»، نوروز اکران می شود 
اکران نــوروزي فیلم ســینمایی یک 
روز بخصــوص به کارگردانی همایون 

اسعدیان قطعی شد.
علــی ســرتیپی، مدیرعامل دفتر 
پخش فیلمیران درباره اکران فیلم یک 
روز بخصوص بــه فارس گفت: موفق 
شدیم قرارداد فیلم یک روز بخصوص 
را در گــروه آزادي به ثبت برســانیم و 

اکران فیلم در نوروز قطعی شد.
او ادامــه داد: اکنــون در حــال 
آماده ســازي مواد تبلیغاتی فیلم براي 
اکران نوروزي هستیم. در خلاصه داستان یک روز بخصوص که فیلمی در ژانر اجتماعی 
است، آمده: حامد باید براي عمل قلب خواهرش دست به یک انتخاب بزند، انتخابی که 

در آینده مسیرهاي متفاوتی را پیش روي او قرار داده است.
در این فیلم مصطفی زمانی، فرهاد اصلانی، پریناز ایزدیار، محســن کیایی، شیرین 
آقاکاشی، شــیرین یزدان بخش، افسانه کمالی، مجتبی پیرزاده و ایلیا نصرالهی حضور 

دارند.

کلوزآپ

 خداحافظی هیو جکمن با مردان ایکس 
هیــو جکمــن، بازیگر سرشــناس 
اســترالیایی که با بازي در نقش ولورین 
در فیلم مردان ایکس به شــهرت جهانی 
رسید، در مراسم افتتاحیه جهانی فیلمش 
در جشــنواره فیلم برلین، براي همیشه با 

این نقش خداحافظی کرد.
به گــزارش مهر، با اولیــن نمایش 
جهانــی فیلــم لــوگان در برلیناله، هیو 
جکمــن در نشســت مطبوعاتــی فیلم 

شــرکت کرد و با نقشی که 17 ســال در درونش بود و با او زندگی کرده بود، خداحافظی 
کرد. به این ترتیب جکمن می تواند پنجه هاي آهنی را براي همیشه کنار بگذارد.

جکمن گفت: فکر می کنم به قلب این شخصیت دست یافته ام.
او نخســتین بار در فیلم مردان ایکس، ساخته برایان سینگر در سال 2000 در نقش 
ولورین ظاهر شــد و طــی این مدت، با میلیون ها طرفدار این شــخصیت که از کمیک 
بوك هــاي مارول بیرون آمــده، ارتباط نزدیک داشــت. او در فیلم هاي بعدي که این 
شــخصیت در آن حضور داشــت نیز بازي کرد و آخرین حضور او در نقش ولورین با فیلم 
لوگان انجام شد که جمعه براي نخستین بار در برلین روي پرده رفت. این بازیگر گفت: 
من این شــخصیت را در وجودم دارم و به همین دلیل نمی توانم بگویم دلم برایش تنگ 
می شــود، زیرا او جایی نمی رود. او همیشــه با من خواهد بود. در نشست مطبوعاتی این 
فیلم، جیمز منگولد کارگردان فیلم لوگان و پاتریک اســتوارت بازیگر نقش پروفســور 
چارلز خاویر نیز حضور داشــتند. داســتان فیلم لوگان در سال 2029 می گذرد و خشونت 
همه جا را در برگرفته اســت. هیو جکمن درحالی با این نقش خداحافظی کرد که معتقد 
است، فیلم لوگان بهترین تجلیل از این شخصیت بود. او این فیلم را به یک نامه عاشقانه 

براي هواداران ولورین تشبیه کرد.

 جایزه جشنواره برلین به تراژدي سوریه
ســینمایی  فیلــم 
بــه   «Insyriated»
کارگردانــی فلیــپ فن لئو 
برنده جایزه لیبل ســینمایی 
اروپا از جشنواره فیلم برلین 

شد.
به گزارش سینماپرس، 
درحالــی  کــه شــصت و 
هفتمین جشنواره بین المللی 
فیلم برلین به پایان راه خود نزدیک می شــود، جایزه لیبل ســینمایی اروپا در این دوره از 
رقابت ها به فیلم سینمایی Insyriated به کارگردانی فلیپ فن لئو اعطا شد. این جایزه 
از 13 سال پیش تاکنون هرساله در بخش پانوراما به بهترین فیلم اروپایی تعلق می گیرد.
Insyriated داســتانی درام درباره یک مادر سوري اســت که به همراه تعدادي از 
اعضاي خانواده و همســایگانش در آپارتمانی واقع در دمشق به دام افتاده، درحالی  که از 
داخل خانه تماشاگر حوادث بسیار تلخی است که براي شهر و مردمش اتفاق می افتد. او 
تمام تلاشش را به کار می گیرد تا روحیه خود و دیگر افراد داخل ساختمان را حفظ کند.

هیــأت داوران در بیانیه اي اعــلام کرد: فیلم ســینمایی Insyriated بیش از این 
نمی توانســت زنده و تأثیرگذار باشد و کاملا شایستگی برنده شدن این جایزه را داشت. 
داســتان فیلم در آپارتمانی در دمشــق به وقوع می پیوندد. ما در این آپارتمان شاهد یک 
جامعه بســیار کوچک هستیم که تلاش می کند در سایه زندگی روزمره با وحشت جنگ 

سوریه و آنچه بیرون از خانه درحال وقوع است، کنار بیاید.
در ادامه این بیانیه  آمده است: این فیلم می تواند به مخاطبان اروپایی فرصت بدهد تا 
از نزدیک خرابی ها و دشواري هاي اخلاقی را که مردم عادي در مواجهه با جنگ تجربه 
می کنند، درك کنند. علاوه بر آن، بازي ها، فیلمبرداري و تدوین فیلم بسیار قوي است.

 اکران ایتالیا ایتالیا در عید فطر
مهدي صبــاغ زاده درباره آخرین 
وضعیــت اکــران فیلم هایــی که 
تهیه کنندگــی و کارگردانی آن را به 

عهده داشته، توضیح داد.
او دربــاره فیلم ایتالیــا ایتالیا که 
تهیه کنندگی آن را به عهده دارد، گفت: 
این فیلم عیــد فطر به اکران عمومی 
درمی آید. صباغ زاده همچنین درباره 

آخرین وضعیت اکران خانه کاغذي اظهار کرد: این فیلم پس از حضور نیافتن در جشنواره 
فیلم فجر تدوین مجدد و بخش هایی از آن کوتاه شــد و هم اکنون آماده نمایش اســت. 
صباغ زاده افزود: هنوز براي دریافت پروانه نمایش اقدام نکردیم و فکر می کنم اگر بتوانیم در 
عید فطر و یا پس از آن فیلم را اکران کنیم زمان مناسبی باشد. این کارگردان درباره اکران 
خانه کاغذي در جشنواره هاي بین المللی هم عنوان کرد: پخش بین المللی این فیلم به عهده 
حوزه هنري است و تصمیمات لازم را این ارگان خواهد گرفت. خانه کاغذي به کارگردانی 
مهدي صباغ زاده و تهیه کنندگی تینا پاکروان موفق به حضور در ســی و پنجمین جشنواره 
فیلم فجر نشــد. ایتالیا ایتالیا هم به کارگردانی کاوه صباغ زاده ـ فرزند مهدي صباغ زاده ـ و 
تهیه کنندگی مهدي صباغ زاده در جشنواره فیلم فجر حضور داشت. / باشگاه خبرنگاران جوان

موفقیت «دختر» میرکریمی در بلژیک
فیلم «دختر» ساخته رضا میرکریمی موفق به کسب چهار جایزه از جمله جایزه بزرگ 

جشنواره بین المللی «عشق» در مُنس بلژیک شد.
سی  و ســومین جشنواره بین المللی فیلم «عشق» در شهر مُنس بلژیک در حالی به 
کار خــود پایان داد که فیلم دختر به کارگردانی رضا میرکریمی جایزه بزرگ این رویداد 
سینمایی را از آن خود کرد و فرهاد اصلانی نیز براي بازي در این فیلم به عنوان بهترین 
بازیگر مرد جشنواره انتخاب شد. ضمن این که فیلم ایرانی سکوت ساخته مشترك علی 
عســگري و فرناز صمدي نیز جایزه هیات داوران را براي بهترین فیلم کوتاه بین الملل 
کســب کرد. فیلم دختر همچنین دو جایزه «CinéFemme»  و جایزه کنفدراســیون 
بین المللی ســینماي هنر و تالیف را از این رویداد سینمایی در کشور بلژیک دریافت کرد 
تا در مجموع چهار جایزه از این جشــنواره از آن خود کرده باشــد. دختر امســال یکی از 
11فیلم بخش رقابتی جشنواره بین المللی عشق در شهر مُنس بلژیک بود و میرکریمی 
نیــز براي برگزاري یک کلاس ســینمایی پس از نمایش فیلم دختر در این جشــنواره 

سینمایی حضور یافته بود. / ایسنا
سینماي جهان 

راش گزارش جام جم از اولین فیلم سینمایی رئال ـ انیمیشن در ایران

اسطوره هاي ایرانی بر پرده سینما

کتاب شاهنامه روایت ماجراهاي 
افسانه اي و اســاطیري در مورد 
ایران اســت و نقالان در گذشته 
در نمایش هــاي روحوضــی و یــا 
قهوه خانه هــا روایت هایی مهیج 
و شــیرین شــاهنامه را بــراي 
شــنوندگان بازگــو می کردنــد. 
کارگردانــی  بــه  «مبــارك» 
محمدرضا نجفــی امامی و با بازي 

الناز شاکردوست، امیر رهبري، 
تورج نصر و...  داســتان پیرمرد 
نقالــی را روایــت می کنــد کــه با 
عروســک هایی که در اقتباس از 
شخصیت هاي شــاهنامه ساخته 
شده اند، به کسب و کار مشغول 
اســت. پیرمرد بخش فراوانی از 
زندگی اش را در جهان اسطوره ها 
گذرانده و نگران روزي است که 

شخصیت هاي ســیاه افسانه اي، 
دنیا را به ســوي تاریکی و تباهی 
بکشانند. 21 کاراکتر انیمیشنی 
در ایــن فیلــم حضــور دارند که 
بــراي کمک رســاندن به پیرمرد 
نقال، با نوه جوان او (با بازي الناز 
شاکردوســت) همراه می شوند 
و داســتان پرفــراز و نشــیب و 
ماجراجویانه اي را آغاز می کنند.

مبــارك را همــه می شناســند، 
خصوصا کسانی که به نمایش هاي 
خیمه شــب بازي علاقه دارند. از 
آن طرف مبارك عروســکی است 
کــه از دیربــاز در نمایش هــاي 
عامیانه ایرانی حضور داشــته و 
با شیطنت و شوخ طبعی، مخاطبان 

را خندانده است. در نمایش هاي 
خیمه شــب بازي، معمولا شخصی 
که مرشد نامیده می شود داستان 
را روایــت می کنــد و مبــارك بــا 
سوال ها و شــیطنت هایش، با او 
همراه اســت. نام فیلم سینمایی 
شــخصیت  ایــن  از  «مبــارك» 
دوست داشــتنی و مانــدگار در 

ذهن ایرانیان گرفته شده.

 پیرمرد نقال و نوه اش

ریسک کردم
محمدرضا نجفی امامی، کارگردان «مبارك» با تاکید بر ریســکی که براي ساخت این فیلم انجام 
داده به جام جم گفت: ساخت فیلم رئال ـ انیمیشن «مبارك» تجربه تازه و نویی در ایران بود و ریسک 
زیادي می خواســت، اما به هر حال ما باید از جایی شــروع می کردیم. انیمیشن در ایران صنعت جوانی 

است و نباید از تجربه کردن آن ترسید.
او افزود: مدت ها قبل از درگذشــت ســعدي افشــار فکر کردم چقدر خوب اســت که ما بتوانیم به 
اســطوره هایمان و ماندگاري آنها توجه بیشتري کنیم. به همین خاطر شخصیت «مبارك» را که سیاه 
بامزه اي اســت و تمام ایرانی ها با او آشنا هســتند به عنوان کاراکترمحوري داستان در نظر گرفتم و بر 

اساس آن «مبارك» را جلوي دوربین بردم.
نجفی درخصوص استفاده از الناز شاکردوست به عنوان بازیگر این فیلم توضیح داد: الناز شاکردوست 
و جایگاهش به عنوان یک سوپراستار برایم اهمیت داشت. البته این را هم بگویم که در ابتدا شخصیت 
محوري داســتان، پسر بود اما وقتی تمرین هاي شاکردوست را دیدم تصمیم گرفتم که این شخصیت 

را به دختر تبدیل کنم و خیلی هم از این تغییر راضی هستم.
نجفی درباره حضور فیلمش در جشنواره هاي معتبر جهانی گفت: از ابتدا هدفم جشنواره هاي خارج 
از کشــور هم بود که قابلیت هاي انیمیشــن ایرانی و هنرمندان ایرانی را به سینماي جهان هم معرفی 
کنیم. «مبارك» در چندین جشــنواره معتبر جهان از جمله جشــنواره مونترال کانادا، جشنواره بوسان 
کره، جشــنواره کلکته هند و... تحسین شد و به نظرم مانند انیمیشن هاي برتر جهان از لحاظ گرافیکی 
پتانسیل توانسته ارتباط موثري با مخاطب خاص و عام برقرار کند. ساخت انیمیشن کار پرزحمتی است 
و همین که فیلمی مانند «مبارك» ســاخته می شود که اکنون همتراز بهترین فیلم ها قرار گرفته نشانه 

خوبی است. امیدوارم شاهد حمایت هاي بهتري از سوي مراکز ذي ربط از این دست فیلم ها باشیم.

ساناز قنبري
سینما

از نــوروز 92 و اکران فیلم انیمیشــن 
«تهران 1500» ســاخته بهرام عظیمی 
که از چهره هایی چــون مهران مدیري، 
هدیــه تهرانی و... بهره برده بود امیدي در 
دل انیمیشن ســازان زنده شد و این روند 
موفقیت آمیز ادامه داشــت تا انیمیشــن 
«شــاهزاده روم» بــه کارگردانی هادي 
محمدیان که ســال گذشته اکران شد و با 
فروش غافلگیر کننده اي که داشت خیلی 
زود توانست وارد باشگاه میلیاردي ها شود. 
با این تفاســیر اما، استقبال از انیمیشن در 
ســال هاي اخیر باز هم آن گونه نیست که 
ماننــد تمام دنیا، آن را به چشــم «صنعت 
انیمیشن» نگاه کنیم. در کشور  استعدادها 
و قابلیت هاي زیادي براي تولید انیمیشن 
داریــم، اما ســفارش دهندگان ســاخت 
انیمیشــن مبالــغ نازلی براي ســاخت 

انیمیشــن پیشــنهاد می کنند که به هیچ 
وجــه براي تولید این آثار مقرون به صرفه 

نیست.
ایــن روزها فیلــم رئال ـ انیمیشــن 
«مبارك» بــه کارگردانــی محمدرضا 
نجفــی امامی بــر پرده سینماهاســت، 
فیلمی که نخســتین تجربه ساخت رئال ـ 
انیمیشن در ایران است و با در هم آمیختن 
انیمیشن و صحنه هاي واقعی (با بازي الناز 
شاکردوست) ســعی  کرده کاري متفاوت 
در حوزه انیمشین ســازي در ایران معرفی 
و پنجره اي جدید براي انیمیشن ســازان 

بگشاید.
«مبــارك» کــه در جشــنواره هاي 
معتبري چون مونترال کانادا، بوسان کره 
جنوبی و... مورد تحســین قرار گرفته در 
جشنواره فجر دو سال پیش حضور داشت 
و امســال بعد از اتمام جشنواره فجر روي 

پرده اکران رفت.

«مبارك» فیلم سالمی است
محمود کاظمی، مدیرعامل موسســه بهمن سبز حوزه هنري که 
پخش این فیلم را بر عهده گرفته با تاکید بر رضایت از میزان فروش 
«مبارك» در گیشه سینماها، به جام جم گفت: فیلم مبارك حدود یک 
هفته اســت  در سینماها اکران شده و با توجه به این که تازه جشنواره 
فجر به اتمام رســیده و ســینماروها از دیدن فیلم اشباع هستند و به 
نوعی ســینما رفتن چندان برایشان جدي نیست، اما فیلم ما فروش 
خوبی داشــته که امیدوارم در آینده بهتر هم بشود. در روزهاي آینده 
قرار است بچه ها از طرف مدارس به دیدن این فیلم بیایند و این اتفاق 

قطعا تاثیر خوبی بر گیشه فیلم خواهد گذاشت.
کاظمی ادامه داد: تیزرهاي فیلم از تلویزیون پخش می شود و در 
حال رایزنی با شــهرداري و مترو هستیم که بتوانیم از ظرفیت هاي 
آنان هم براي تبلیغات بهره مند شــویم. فیلم هایی مانند «مبارك» 
فیلم هاي ســالمی هستند که با همت و پشتکار جوانان علاقه مند در 
داخل کشــور ساخته می شــوند. به همین خاطر ارگان هاي ذي ربط 
مانند آموزش و پرورش و شــهرداري تا جایی کــه می توانند باید از 

آنها حمایت کنند که این فیلم ها بفروشند و چرخه اکران بچرخد.
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آیا ممکن است، ورزش موجب افزایش وزن شود؟
محققــان می گویند این مســاله احتمــالا مربوط به تاثیر محــرك ورزش بر 
اشتهاست. هر چه کالري بیشتري بسوزانید، میل بیشتري به خوردن پیدا می کنید.
رژیم غذایی متعادل همیشه اولین قدم براي کاهش وزن است. ورزش زمانی به 
کاهش وزن شما کمک می کند که با دقت، مقدار غذاي دریافتی خود را کنترل کنید.

اگر همزمان با فعالیت بدنی، اشتهاي شما افزایش یابد و کالري بیشتري دریافت 
کنید، روند کاهش وزن مناســبی نخواهید داشت. فراموش نکنید، ورزش کالري 
می ســوزاند و طبیعتا به بدن شما فرم مناســبی می دهد و اگر رژیم غذایی متعادلی 

داشته باشید، به هدف خود دست می یابید.
اگــر یک ورزشــکار  ناگهان ورزش را متوقف کند و بــه اندازه قبل غذا بخورد، 
سلول هاي بافت عضلانی  چروکیده  و سلول هاي بافت چربی متورم و پر می شود.
به دلیل کاهش حجم بافت عضلانی و  افزایش بافت چربی در آغاز این فرآیند ممکن 
اســت ترازو تغییري در وزن نشــان ندهد، اما مدتی بعد افزایش وزن قابل مشاهده 

خواهد بود و شکل بدنی فرد را به هم خواهد زد.
براي این که اطمینان حاصل کنید، چنین اتفاقی براي شــما نمی افتد،  متعادل 
غذا بخورید و با ورزش کردن با شــدت و تناوب مناســب، توازن و تعادل صحیح در 

بافت هاي عضلانی و چربی بدنتان برقرار کنید.

سودوکو  2712 
براي حل جدول اعداد  باید در هر مربع کوچک تر 3 در 3 هیچ عدد تکراري وجود نداشته باشد. همچنین هیچ عددي در یک سطر یاستون مربع بزرگ 9 در 9 تکرار نشده باشد.

حل سودوکو شماره 2711  دانستنى هاى سلامت

راه هاى حفظ سلامت لثه ها
چه ارتباطی بین سلامت حفره دهان و سلامت عمومی وجود دارد؟. 

بین این دو ارتباط مستقیم وجود دارد؛ یعنی سلامت حفره دهان موجب سلامت : 
عمومی بدن می شود و سلامت عمومی هم در سلامت حفره دهان موثر است. مشکلات 
دهان و دندان با بیماري هاي قلبی، دیابت، ناراحتی هاي تنفسی و تولد زودرس نوزادان 
ارتباط دارد. برخی مادران که بهداشت دهان و دندان خوبی ندارند، ناراحتی لثه دارند یا 

عفونت هاي مختلف دهان دارند، با مشکل زایمان زودرس مواجه خواهند شد.
چند پیام اصلی در دندانپزشکی وجود دارد؟. 

چهار پیام اصلی:: 
1 ـ شست وشوي روزانه دهان و دندان با خمیردندان و مسواك و استفاده از نخ دندان.
2 ـ تغذیه مناســب؛ مصرف میوه و سبزي خوب است، اما در حوزه پوسیدگی دندان، 
مصرف مواد قندي اهمیت دارد. مصرف غذاهایی که به آنها قند و شکر اضافه می شود، 

از علل پوسیدگی دندان است.
3 ـ مراجعه منظم به دندانپزشــک و تشــخیص بیماري از مراحل اولیه، هم کیفیت 

درمان را بالا می برد و هم درمان با هزینه کمتري انجام خواهد شد.
4  ـ اســتفاده از فلوراید مفید اســت و شایع ترین فرم مصرف فلوراید، فلوراید موجود 

در خمیر دندان است.
آیا با رسیدن به سالمندي، لزوما دندان هایمان را از دست می دهیم؟. 

خیــر! ما در 95 تــا 97 درصد موارد با رعایت بهداشــت می توانیم تا پایان عمر : 
از دندان هایمان اســتفاده کنیم که البته این مهم با رعایت بهداشــت (آن هم از زمان 

شیرخوارگی تا شش ماهگی) که دندان ها شروع به رویش می کند، امکانپذیر است.
علت اهمیت دندان هاي شیري چیست؟. 

بچــه اي کــه نتواند : 
خــوب غــذا بخورد، رشــد 
و تکاملــش دچار مشــکل 
خواهد شــد، چراکه بچه در 
حال رشــد است. به نظر من، 
اهمیت دندان شــیري حتی 
از دندان هاي دائمی بیشــتر 
اســت. اگر کودکــی دندان 

شــیري پوسیده دارد، به احتمال زیاد دندان دائمی اش پوسیده خواهد شد. دندان شیري 
اگر عفونت کند، دندان دائمی زیر آن هم صدمه می بیند.

آیا نخ دندان به مرور باعث فاصله بین دندان ها می شود؟. 
اســتفاده از نخ دندان تکنیک خاصی دارد و باید توسط افراد متخصص آموزش : 

داده شــود. افراد باید نخ دندان را با حرکت اره مانند از میان دندان ها عبور بدهند. در غیر 
این صورت، باعث صدمه به لثه و مشکلات بعدي می شود. مسواك زدن باید حداقل دو 
بار در روز بعد از صبحانه و قبل از خواب باشد و حداقل باید دو دقیقه زمان آن طول بکشد.

به کسی که از ایمپلنت استفاده می کند، چه مراقبت هایی را توصیه می کنید؟ آیا . 
استفاده از دهانشویه، آب نمک، مسواك و خمیر دندان مناسب است؟

بــراي نگهداري از ایمپلنت هم از اصول نگهداري دندان هاي دائمی اســتفاده : 
می کنیم. شست وشو با وسایل خاصی باید انجام شود که البته توضیحاتی را دندانپزشک 
در این باره به فرد ارائه می کند. با مسواك خاصی، دور ایمپلنت باید تمیز شود. اگر رعایت 
بهداشت صورت نگیرد، ایمپلنت لق می شود و مثل دندان باید کشیده شود. آب نمک و 

دهانشویه هم می تواند مفید باشد.
علت از بین رفتن دندان ها چیست؟. 

پوســیدگی دندان و ناراحتی لثه، دو علت از دست رفتن دندان است. گاه دندان : 
سالم است، اما به علت مشکل لثه باید کشیده شود. سلامت لثه بسیار اهمیت دارد چون 
نگهدارنده دندان اســت. اگر بهداشــت رعایت نشود و لثه دچار التهاب و عفونت شود و 

التهاب به استخوان اطراف دندان انتقال یابد، تحلیل استخوان را در پی دارد.

دکتر رضا یزدانی  
متخصص سلامت دهان و دندانپزشک اجتماعی 

علائم اسیدي شدن بدن سیب سلامت
و راه هاي خنثی کردن آن

مترجم: یاسمین مشرف
جام جم

اســیدیته بالاي بدن، تنها علت زمینه اي تمام بیماري هاســت. وقتی اسیدیته بدن 
بالا می رود، محیطی براي بیماري ها، باکتري ها و رشــد مخمرها ایجاد می شــود. اگر 
بدن شــرایط قلیایی مناســب خود را حفظ کند، کمتر به التهاب مزمن که عامل بخش 
عمده اي از بیماري هاســت دچار می شود. وقتی بدن حالت اســیدي پیدا می کند، مواد 
معدنی را از اندام هاي مهم و اســتخوان ها می گیرد تا حالت اسیدي را خنثی کرده و آن را 
از بدن دفع کند. در نتیجه، منابع معدنی بدن مثل کلسیم، سدیم، پتاسیم و منیزیم گاهی 

تا حد خطرناکی کاهش می یابد. این شــرایط، صدماتی را به بدن وارد می کند که اغلب، 
ســال ها ناشناخته می ماند و در نهایت به سطوح نامناسبی رسیده و به اسیدوز (کم شدن 
PH خون و بافت ها) منجر می شــود. به همین دلیل اســت که ما شاهد گسترش پوکی 
اســتخوان هستیم؛ اســتخوان هایی که از مواد معدنی ارزشمندي مثل کلسیم، سدیم، 
منیزیم و پتاســیم  خالی شده اند.  بســیاري از افراد، به میزان زیادي مواد غذایی که اسید 
تولید می کنند مثل حبوبات، محصولات لبنی، سویا، شکر تصفیه شده و گوشت مصرف 
می کنند. قهوه، غذاهاي فرآوري شــده، جایگزین شکر و روغن هاي خوراکی تراریخته 
نیز از موادي هستند که بر اسیدیته بدن می افزایند. سوخت و ساز بدن هم مدام مواد زائد 
اسیدي تولید می کند که باید به گونه اي خنثی و دفع شوند. براي خنثی کردن اسیدیته، ما 

باید مواد قلیایی بیشتري مصرف کنیم.
برخی مشکلات سلامت که از اسیدوز خفیف ناشی می شوند

برخی از این مشــکلات عبارتند از: افزایش مخاط، ســرفه مزمن، درد قفسه سینه، 
خســتگی مزمن، مشکلات سینوسی، پوکی اســتخوان، مشکلات مغز و اعصاب مانند 
آلزایمر، پارکینســون و زوال عقل، کاهش وضوح ذهنی، مشکلات قلب و عروق ناشی 
از پلاك هاي اســیدي (افزایش خطر حمله قلبی و ســکته مغزي)، عفونت مثانه و کلیه، 
نقص سیستم ایمنی، انواع مشکلات پوستی مانند اگزما و آکنه، مشکلات معده مثل نفخ، 
ســوء هاضمه، رفلاکس و گاز بیش از حد، عفونت هاي مخمري، افزایش وزن و چاقی، 

دیابت، آلرژي، سیاتیک و سفتی گردن، لثه هاي حساس، درد مفاصل و عضلات.
چگونه شرایط قلیایی بدن را بهبود ببخشیم؟

با ایجاد برخی تغییرات کوچک در رژیم غذایی و ســبک زندگی می توانیم اســیدیته 
بدن را پایین بیاوریم:

ـ PH  خونتان را به طور منظم چک کنید.
ـ آب زیادي ( درصورت امکان آب قلیایی) بنوشید.

ـ غذاهاي اسیدي را کاهش دهید.
ـ ناهار سنتی را با میزان زیادي سالاد سبزیجات جایگزین کنید.

ـ نوشیدنی هاي سبز را به رژیم غذایی تان اضافه کنید.
ـ غذاهاي فرآوري شده مصرف نکنید.

ـ قهوه و قندها را با نوشیدنی ها و قهوه گیاهی جایگزین کنید.
ـ به جاي شیر لبنی، شیر نارگیل یا شیر بادام مصرف کنید.

ـ شرایط عاطفی نیز بر  PHخون تاثیر می گذارد. خشم، ترس، تنفر و حسادت در بدن 
ایجاد حالت اسیدي می کنند. کنترل این شرایط به تنظیم اسیدیته بدن کمک خواهد کرد.
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راست قامت
  دکتر پرهام پارسانژاد

فیزیوتراپیست

کوتاهی اندام ها و راهکار فیزیوتراپیست ها
بسیاري از افراد طول اندام هاي تحتانی شان برابر نیست و خودشان هم از این موضوع 
بی اطلاعند. مگر این که یک متخصص مانند فیزیوتراپیست در ارزیابی و معاینه بالینی، 
این اختلاف طول را تشخیص دهد. این اختلال در میان مردم شیوع بسیاري دارد. میزان 
این اختلاف می تواند بسیار خفیف بوده یا درجات بالایی داشته باشد که سبب غیرقرینگی 
قابل مشاهده شود. در صورتی که غیرقرینگی طول اندام ها با صافی یا افزایش قوس هاي 
کف پا همراه شود، می تواند باعث وارد آمدن فشار بیش از حد به بدن و بروز آسیب شود.
نکته مهم در چنین مشــکلی، این است که اختلاف طول اندام ها می تواند علائمی 
چون درد، ناراحتی و لنگش ایجاد کند یا بدون علامت باشد. این غیرقرینگی طول اندام 
می تواند در نتیجه مشــکلات خاص دیگر ایجاد شود. تشخیص یک فیزیوتراپیست با 
تجربه تعیین می کند که چگونه با تجویز یک کفی طبی یا یک وسیله کمکی اصلاحی، 
علائم همراه با این اختلال تخفیف یابد یا از بروز مشــکلات بیشــتر در کوتاه مدت یا 

بلندمدت پیشگیري شود.
افرادي که الگوي زندگی آرامی دارند و بیشــتر در حالت ســکون هستند، نسبت به 
کسانی که فعالیت هاي ورزشی دارند یا شغل شان همراه با تحمل وزن و اعمال فشار بر 

بدن است، کمتر به چنین اختلالاتی دچار می شوند.
از آســیب هایی که همراه با اختلال طول اندام ها بروز می یابد، کمردرد و گردن درد 
روزمره است. علت اولیه این دردها بروز فشارهاي غیر طبیعی و غیر قرینه بر ستون فقرات 
از طرف اندام هاي تحتانی است. مفاصل مچ پا، زانو و لگن هم می توانند تحت تأثیر تحمل 
وزن بیش از اندازه و اعمال نیروهاي غیر طبیعی، دچار درد و التهاب شــوند. پرداختن به 
تمرین هاي ورزشی با توجه به سطح و شدت تمرین ها، احتمال تجربه چنین مشکلات 
مفصلــی را بالا می برد. تغییرات تخریبی مفاصل زانو و لگن همراه با انجام ورزش هاي 

سنگین، ممکن است سال هاي متمادي طول بکشد و بتدریج بروز یابد.
درگیري عصب ســیاتیک، ساییدگی غضروف مفاصل، پارگی مینیسک هاي زانو، 
کشیدگی تاندون عضلات، التهاب تاندون آشیل، درد پاشنه، کوتاهی و گرفتگی عضلات 
پشــت ساق و دردهاي کف پا از آسیب هاي شــایعی هستند که همراه با اختلاف طول 

اندام ها در ورزش هاي سنگین و پرتنش ایجاد می شوند.
بسیار مهم است که یک فیزیوتراپیست باتجربه به درستی تشخیص دهد آیا اختلاف 
طول یافت شده ناشی از طول واقعی اندام هاست یا کوتاهی عضلات و بافت نرم و عدم 
توازن عضــلات در بخش هاي بالاتر مانند لگن و فقرات کمري باعث بروز آن شــده 
است. در صورتی که طول واقعی اندام ها در اثر عواملی چون نقص در رشد استخوان ها، 
شکستگی هاي استخوانی یا عوامل دیگر با هم یکی نباشند، از کفش طبی با جبران این 
اختلاف طول در کفه آن استفاده می شود. در صورتی که میزان کوتاهی زیاد باشد، بیمار 

براي بررسی به جراح ارجاع داده می شود.
اما نقش مهم و کلیدي فیزیوتراپی در درمان بیمارانی اســت که با منشاً کوتاهی ها 
و عملکردهاي نامتقارن عضــلات بخصوص در ناحیه کمربند لگنی به اختلاف طول 
اندام ها دچار می شــوند. در این مواقع گاه آموزش چند تمرین ســاده ورزشی و تکرار آن 
توسط بیمار در منزل می تواند به طور کامل مشکل را از بین ببرد. گاهی هم فیزیوتراپیست 
آســتین ها را بالا می زنــد و با انجام تکنیک هاي دســتی و مانورهاي حرکتی همراه با 

مشارکت فعال بیمار در درمان، قرینگی را به اندام ها بازمی گرداند.
ســوزن درمانی و اســتفاده از روش هاي آزادســازي غلاف هاي عضلانی هم از 
روش هاي تخصصی دیگري اســت که سبب ایجاد توازن در وضعیت عضلات نواحی 
راســت و چپ و قرینگی طول اندام ها می شود. بیماران باید بدانند در صورت عدم انجام 

تمرین هاي درمانی در منزل ممکن است که علائم دوباره پدیدار شوند.

پریسا اصولی
دانش و سلامت

درصــد بالایی از افراد روي پوستشــان 
خال هاي رنگی ســطحی یا برجسته دارند. 
همیشــه هم این ســؤال پیش می  آید که 
آیا وجــود این خال ها در پوســت می تواند 
خطرناك باشــد؟ آیا برداشــتن آنها با عمل 
جراحی یا لیزر به صلاح اســت یا نباید به آنها 
کاري داشــت؟ روش هاي خانگی برداشت 

خال چقدر پایه علمی دارند؟ 
خال ها ضایعات پوستی مسطح یا برجسته 
پوست هســتند که از به هم خوردن ترکیب 
طبیعی بافت هاي پوست به دنبال افزایش یا 
عملکرد غیرطبیعی سلول هاي رنگدانه ساز 
پوست ایجاد می شوند. در حقیقت خال یک 
نتوپلاسم خوش خیم سلول هاي رنگدانه ساز 
اســت. دکتر محمدعلی نیلفــروش  زاده، 
متخصص پوســت و مو و عضو هیات علمی 
دانشگاه علوم پزشکی تهران در گفت وگو با 
جام جــم می گوید: خال ها به دو گروه بزرگ 
اکتسابی و مادرزادي تقسیم می شوند. گروه 
اول که بیشــتر خال ها را شــامل می شوند، 
اکتسابی اند و به طور طبیعی حدود 80 درصد 
مــردم داراي یک یا چند خال ملانوســیتی 
هستند. این خال ها بیشتر در دوران کودکی 
و بلوغ ایجاد می شــوند و پس از 35 سالگی 

ایجاد خال جدید کمتر دیده می شود.

 آنچه باید درباره خال هاي
مادرزادي بدانید

به گفته دکتر نیلفــروش زاده، گروه دوم 

خال هــاي مادرزادي اند و حدود یک درصد 
نوزادان، هنگام تولــد این نوع خال را دارند. 
این نــوع خال ها می تواننــد در اندازه هاي 
کوچک، متوســط و بزرگ باشند و خال هاي 
بزرگ، قطري بالاتر از 20 سانتی متر دارند و 
ممکن است گاهی به اندازه اي بزرگ باشند 
که قســمتی یــا تمامی تنه یا انــدام را در بر 
گیرند. این نوع از خال ها در قســمت تحتانی 
پشــت و در ناحیه ران ها دیده می شــوند و

4 تــا 6 درصد خطر ایجاد ســرطان بدخیم 
پوســت یعنی ملانوم در آنها وجــود دارد. 
خال هاي مــادر زادي در موقع تولد ممکن 
اســت بسیار کمرنگ باشند و به همین دلیل 
ممکن است مورد توجه واقع نشوند؛ در حالی 
که خال هاي ملانوسیتی مادر زادي کوچک 
و متوسط معمولا سرعت رشد کمتري نسبت 
به سرعت رشد شیرخواران دارند، بنابراین با 
گذشــت زمان کوچک می شوند. در واقع در 
دوران بلوغ این خال ها تیره تر می شــوند و 

موهاي زبر و خشن روي آنها رشد می کنند.

شناسایی خال هاي خطرناك
خال ها اصولا خوشــخیم هســتند مگر 
خال هاي مادرزادي و خال هاي غیرکلاسیک 

(دیسپلاســتیک)، اما دیگــر خال ها اغلب 
بدون خطرند. این متخصص تاکید مى کند: 
هرگونه تغییري در اندازه، رنگ، قوام سطحی 
خال و پیدایش درد، خارش و خونریزي حتما 
باید مورد توجه قرار گیرد و در صورت بروز هر 
یک از تغییرات فوق باید به متخصص پوست 
مراجعه شــود که در صورت شک پزشک به 
بدخیمــی خال، نمونه برداري یا برداشــتن 
ضایعه انجام خواهد گرفت. درباره سرطانی 
شــدن خال هاي ملانوســتیک مطالعاتی 
در سراســر جهان انجام شــده است. حدود 
25 تا 50 درصــد ملانوم ها روي خال هاي 
ملانوستیک اکتسابی ایجاد می شود، ولی از 
آنجا که هر انسان بالغ 20 تا 30 خال اکتسابی 
دارد در مقایســه با شــیوع ملانــوم بدخیم 
می تــوان گفت اغلب خال هاي اکتســابی 

در شــرایط معمولی، سرطانی نمی شوند. دو 
گروه از خال هاي ملانوســتیک بیشتر خطر 
سرطانی شدن دارند که همان مادرزادي ها یا 
خال هایی است که در موقع تولد وجود دارد. 
درواقع هر خال مــادرزادي اعم از کوچک و 
بزرگ می تواند به ســرطان تبدیل شود، اما 
این خطر در خال هاي خیلی بزرگ مادرزادي 
بخصوص آنها که قســمت وســیعی از تنه 
را پوشــانده اند بیشتر اســت. گروه دوم نیز 

خال هاي دیسپلاستیک هستند.

 چه خال هایی را می توان
برداشت؟

به طور کلی هــر خالی که داراي یک 
یا چند نمــاي غیرمعمول بوده مانند عدم 
تقــارن ضایعــه، نامنظم بودن حاشــیه 

و یکنواخــت بودن رنگ خال یــا اندازه 
آن بیــش از هفــت میلی متر باشــد باید 
برداشته شود. به گفته دکتر نیلفروش زاده 
خال هایی که در ســنین بالا به رشد خود 
ادامه می دهند یا دچار تیرگی و تغییر شکل 
می شــوند را باید برداشــت. قبلا بعضی 
پزشکان توصیه می کردند خال هایی که 
در معرض اصطکاك یــا تحریک مداوم 
هستند (مثل خال هایی که در ناحیه ریش 
آقایان هســتند یا در ناحیه کمربند یا آرنج 
قــرار دارند) چون احتمال بدخیم شــدن 
دارند باید برداشــته شود که امروزه چنین 
اعتقادي وجود ندارد. البته بعضی خال ها 

بد منظره و ناخوشــایند هستند و بیمار از 
لحاظ زیبایی یــا به اصرار اطرافیان براي 
عمل جراحی خال صورت مراجعه می کند 
که برداشتن خال در این موارد باید با دقت 
و رعایت اصول جراحی براي باقی نماندن 
یا به حداقل رســاندن خطر جوشگاه عمل 

انجام شود.

 جراحی بهترین روش
برداشت خال

روش  اســتانداردترین  و  بهتریــن 
بــراي برداشــت خــال، جراحی اســت. 
دکتــر نیلفروش زاده با بیــان مطلب ادامه 
می دهد: احتمال بازگشــت خالی که با تیغ 
برداشته می شــود بسیار کم اســت. البته 
بیشــتر پزشــکان قبول نمی کنند خال را با 
جراحی بردارند چون بخیه با ایجاد اســکار 
و جوشــگاه همــراه اســت. در هر صورت 
پزشک برحسب اندازه و رنگ خال تصمیم 
می گیرد که چطــور آن را بردارد. اگر خالی 
پررنگ و مودار است، معمولا آن را جراحی 
می کنند و نمی سوزانند، اما اگر اندازه اش در 
حد میلی متر و مســطح باشد، می توان آن را 
با روش هاي دیگر مثل رادیوفرکوئنسی یا 
روش هاي مدرن سوزاندن برداشت. در این 
روش ها احتمال بروز جوشگاه پایین است، 
اما احتمال عــود وجود دارد. در برخی نقاط 
بدن برداشــتن خال معادل جوشگاه بیشتر 

است. 
مثلا توصیه نمی شــود فــرد خال روي 
گردن یا ســینه را بردارد، زیرا ریسک ایجاد 
گوشــت اضافه در این نقاط بسیار بالاست. 
در عین حال، خال ها را به هیچ وجه نباید لیزر 
کرد، زیرا لیزر بافت آن را تغییر می دهد و اگر 
بعد از انجــام لیزر خال عود کرده را جراحی 
کنیم و به پاتولوژي بفرســتیم، ممکن است 

گزارش شود غیرطبیعی است.

اگر خالی پررنگ و مودار 
است، معمولا آن را جراحی 
می کنند و نمی سوزانند، اما 
اگر اندازه اش در حد میلی 

متر و مسطح باشد، می توان 
آن را با روش هاي دیگر مثل 

رادیوفرکوئنسی یا روش هاي 
مدرن سوزاندن برداشت

دکتر نیلفروش زاده: 

درمان هاي خانگی برداشت خال
در زمان هاي گذشــته که روش هاي نوین برداشــتن خال مطرح نشده بود از روش 
نخ بســتن براي حذف خال هاي گوشــتی استفاده می شــد. این روش، علمی و درست 
نیســت و خونریــزي و درد زیادي هم دارد. ضمن این که کندن خال با اســتفاده از نخ 
و خونریزي هاي متعاقب آن و اســتفاده از انواع و اقســام ضمادهاي تجویزي گیاهی، 
دست ســاز و ... باعث افزایش خطر التهاب و عفونت در محل ضایعه می شود. این روزها 

هیچ پزشکی این روش حذف خال را توصیه نمی کند.

ردپاى خال برداشته شده
 باقی ماندن اثرات زخم روي پوســت، بعد از عمل خال، بســتگی به مهارت پزشک 
و نوع ترمیم پوســت بیمار دارد. بعضی افراد مســتعد تشــکیل پوست اضافه در محل 
عمــل جراحــی هســتند و در بعضی نقاط بدن خطر تشــکیل جوشــگاه محل عمل 

زیادتر است. 
در مــورد خال هاي بزرگ روش هایی وجود دارد کــه باعث محو کردن کامل خال 
نمی شــود، ولی از نظــر ظاهري وضعیت بهتري به وجود مــی آورد؛ مثل لایه برداري 
(پیلینگ)، درم ابریژن و لیزر که باعث کمرنگ تر شدن خال می شوند، اما معمولا موقت 

هستند و خطر ابتلا به سرطان (ملانوما) را کم نمی کنند.

با خال هاى مزاحم چه کنیم؟با خال هاى مزاحم چه کنیم؟



مهدي آیینی
گروه جامعه

اولین مصوبه آقاي روحانی احیاي . 
دریاچه ارومیه بود. فکرمی کنید با گذشت 
حدود چهار سال از این مصوبه، چرا هنوز 

نتیجه اي نگرفته ایم؟  
عملیات تثبیت دریاچه بخوبی پیش : 

رفته و می توانم بگویم، دو ســال عملیات 
تثبیت نســبت به ســال 92 موفق تر بوده 

است.
اما درباره احیاي دریاچه نتیجه اي . 

نگرفته اید.
عملیــات احیا بــه خاطــر کمبود : 

بودجه به درســتی پیــش نرفت. بودجه ما 
از دو قســمت تامین می شود؛ یکی بودجه 
آب هاي مــرزي که حــدود 300 میلیارد 
تومان بود و کامل پرداخت شــد، اما حدود 
1500 میلیارد تومان اعتبار دیگر می ماند. 
حدود 1100 میلیــارد تومان از محل مواد 
حوادث غیرمترقبه بود که پرداخت نشــده 
اســت و حدود 350 میلیارد تومان از بودجه 
دســتگاه هاي اجرایی است. البته قرار شده 
تا آخر ســال، 600 میلیــارد تومان از این 

1500میلیارد تومان پرداخت شود.
به .  نمره اي  چه  اوصاف،  این  با   

فعالیت تان می دهید؟
تــا شــهریور، نمــره 100 از 100: 

می گیریم، چون برنامه احیا جلوتر از ســال 
92 اســت،  اما بخش احیا بستگی مستقیم 

به تامین بودجه  دارد.
نمی شود؟ .  تامین  بودجه  چرا 

را  خودش  دولت  که  روحانی  آقاي 
زیست محیطی ترین دولت می داند؟

بودجه ندارد. دولت قبلی، آنقدر تعهد : 
روي دســت آنها گذاشــته که دولت هاي 

بعدي نیز قربانی خواهند بود.
به دولت گذشته اشاره کردید. اگر . 

سوابق شما را مرور  کنیم، مشخص است 
که در بیشتر دولت ها به قول معروف دستی 
بر آتش داشته اید. بخواهید مقایسه کنید، 
عملکرد کدام دولت در حوزه محیط زیست 

بهتر بوده است؟
فکر می کنم دولت هفتم و هشــتم : 

نســبتا موفــق بــود. محیط زیســت در 
دولت هــاي دهه 60 جایگاهی نداشــت، 
چــون محیط زیســت را در حــد حفاظت 

شکارگاه و حیات وحش می دانستند. 
می گویید، دولت هفتم و هشتم موفق . 

بوده، اما آن زمان نیز محیط زیست جزو 
سازي هاي  سد  چراکه  نبود،  اولویت ها 
تالاب ها  حقابه  و  داشت  ادامه  بی رویه 

جدي گرفته نمی شد.
 به نظــرم، آن زمان محیط زیســت : 

جایگاه قوي تري پیدا کرد. 
البته نباید فراموش کرد که زمان . 

چنین دولت  هایی، مهاجرت از روستاها به 
کلانشهرها بیشتر شد.

مهاجرت از روســتا به شهر، ربطی به : 
محیط زیست ندارد.

وقتی دولت منابع آبی را تامین نکند . 
و کشاورز نتواند کشاورزي کند، تصمیم به 

مهاجرت می گیرد.
ببینید آیا اکنون آبی وجود دارد که از : 

آن استفاده اي نمی شود؟
آن زمان شرایط منابع آب بهتر بود. . 
 در کشور ما جایی که آب بود، آن منبع : 

بدون نیروي انسانی نبود. جمعیت اضافی و 
سر ریز روستا مهاجرت می کنند، چراکه باید 
روستا توسعه پیدا کند که این اتفاق نیفتاده 
اســت، ما براي خیلی از روستاها جاده، آب، 
برق و خانه بهداشــت ایجــاد کرده ایم، اما 
برایشــان  اشــتغال مولد ایجاد نکرده ایم. 

کشاورزي نیز از اشتغال اشباع است.
پس به نظر شما  اقتصاد کشور باید بر . 

پایه کشاورزي یا صنعت باشد؟
این مقایســه درســتی نیست، چون : 

پتانسیل کشــاورزي ما محدود است و در 
حد آبی اســت که داریم و کشــاورزي ما 
حدود هشــت درصد تولید ناخالص را دارد. 
بنابراین اگــر بخواهیم اقتصاد اول منطقه 
بشویم و به عنوان مثال، تولید ناخالصمان  
به 1500 میلیارد دلار برســد، کشاورزي ما 
حداکثــر می تواند حدود ســه درصد از این 
تولید ناخالص را در چنین مقطعی داشــته 
باشــد و بقیه باید از بخش صنعت و خدمات 
تامین شــود. البته این دلیل نمی شــود که 

کشاورزي را رها کنیم . باید روي کشاورزي 
ســرمایه گذاري کرد و حداکثر بهره وري و 

تولید را با توجه به آب موجود داشت.
به .  باید،  که  آن طور  چرا  پس 

کشاورزي یا صنعت نپرداخته ایم؟
باید دید به چه پرداخته ایم؟ مشــکل : 

ما این اســت که از بعد اقتصادي دور باطل 
می زنیم و کسی جرات نمی کند، مشکلات 
جدي اقتصادي را مطرح کند. وقتی قیمت 
و تولید نفت بیشــتر می شــود وضع کشور 
کمی بهتر می شــود و بــر عکس. در واقع، 
 مقــداري از سیاســت هاي جهانی ما مانع 
توســعه اقتصادي اســت که آن هم دست 

دولت ها نیست.
شما بارها نسبت به کوچ اجباري . 

50 میلیون ایرانی به دلیل کمبود منابع 
مشاور  عنوان  به  داده اید.  هشدار  آب 

زیست محیطی معاون اول رئیس جمهور 
فکر می کنید دولت چقدر نسبت به این 

خطر آگاهی دارد و آن را جدي می گیرد؟
خیلی کم. البته همــه به یک اندازه : 

جدي می گیرند (دولــت و مجلس). هنوز 
کسی باور قلبی ندارد.

برنامه ششم را ببینید . برنامه ششم این 
اجازه را به دولت داده که تتمه آب کشــور را 
حراج کند، تاراج بشــود و کشور بخشکد ؛ 
یعنی مجلس، دولت و ملت قبول نمی کنند 
و فکر می کنند مســاله کمبــود منابع آب 
شوخی اســت. برنامه ششم ضد و نقیض 
اســت. یک جــا گفته اند ســالانه باید 11 
میلیارد مترمکعب  برداشــت آب کم شود، 
اما در جایی دیگر گفته اند به خود کفایی 95 
درصدي محصولات اساسی برسیم. اینها 

با یکدیگر در تضاد است.
دولتمردان .  بین  که  شما  نظر  به 

هستید، چرا همه فکر می کنند این مساله 
شوخی است؟

متاسفانه براي همه اهداف زودرس : 
و کوتاه مدت، صد برابــر اهداف بلند مدت 
اولویت دارد. میزان آب تجدیدپذیر کشــور 
حدود 88میلیارد متر مکعب اســت، اما 30 
ســال پیش132 میلیــارد متر مکعب بود و 
امروز تراز منفی آب سفره هاي زیر زمینی، 
حداقل حدود 15 میلیارد مترمکعب اســت 
در حالی که 40 سال پیش صفر بود یا امروز 
 بیش از 50 درصد روان آب هاي ما کم شده. 
اینها نشــانه این است که کشور کویر شده 

و از بین مــی رود، اما هیچ کس به فکر این 
مســاله نیست. خیلی از آنهایی که باخبرند، 
جرات ندارند از بعد سیاسی به آن بپردازند.

 به نظرتان چه باید کرد؟. 
باید به مسئولان و مردم آگاهی داد. : 

ما چاره اي نداریم جز این که بشدت مصرف 
آبمان را کاهش دهیم.

خودتان می گویید، بیشترین منابع . 
مصرف  کشاورزي  بخش  کشور  در  آب 
می شود، اما به نظر نمی رسد، از زمانی که 
شما وزیر کشاورزي بودید تاکنون بهبودي 
در عملکرد کشاورزان حاصل شده باشد. 

متاســفانه اصلا بهبود حاصل نشده. : 
ممکن است بگوییم بازده آبیاري مان مثلا 
به 40 درصد رســیده، ولــی بهره وري  آب 
بهبــود چندانی پیدا نکرده، چون 950 گرم 
بود و به یک کیلو رسیده است. در حقیقت ما 
آب، محیط زیست و تمدن کشور را قربانی 

اهداف زودرس خود می کنیم.
به نظر شما به عنوان دبیرکل خانه . 

وزارت  سابقه  که  مسئولی  و  کشاورز 
نمی توان  چرا  دارید،  را  کشاورزي 
کشاورزان را مجاب کرد و آموزش دا د که 

بهره وري آب را افزایش دهند؟
چون در کشاورزي ما سرمایه گذاري : 

زیر بنایی حتی به اندازه استهلاك سرمایه 
انجام نگرفته و این مســاله سابقه تاریخی 
دارد که به اصلاحات اراضی زمان شــاه و 
فعال شــدن هیات هاي هفــت نفره بعد از 
انقلاب ما بر می گردد. به این شکل ما امنیت 
سرمایه گذاري را از بخش کشاورزي سلب 
کردیم. مردم و بخش خصوصی بدون وام 
بانکی حاضر به ســرمایه گذاري در بخش 
کشــاورزي نیســتند و دولت نیز نمی تواند 
همه ســرمایه گذاري بخش کشاورزي را 
قبول کند . این گونه بخش کشاورزي دچار 
خلأ ســرمایه تاریخی شده است . به همین 

دلیل بهره وري بالا نرفته چون بهره وري با 
فناوري و مدیریت بالا می رود.

بنابراین، ما نکاتی مانند مدیریت . 
و فناوري را در بخش کشاورزي نداریم.

ســرمایه و مدیریت درست در تولید : 
نداریم کــه نتیجه آن بهره وري درســت 
اســت. اکنون مــا هزار کیلو آب شــیرین 
مصــرف می کنیــم تا یــک کیلــو مواد 

کشاورزي خشک تولید کنیم.
برگردیم. .  ارومیه  دریاچه  بحث  به 

کمک هاي بین المللی در این پروژه چقدر 
نقش داشته است؟

به آن صورت کمک نشده، اما از نظر : 
علمی از تمام کشورها که دانش داشته اند، 

بهره گرفته ایم. ما در ســه ســال گذشته 
نزدیک 1500 میلیارد تومان خرج کردیم، 
یعنی حدود 500 برابر کمک هاي خارجی .

چقدر .  ارومیه  دریاچه  احیاي  براي 
اعتبار نیاز است؟

براي رسیدن به اهدافمان  دست کم : 
به حدود 20 هزار میلیارد تومان نیاز داریم .

مصوبه .  می گویند  مخالفان  اما 
هیات دولت براي احیاي دریاچه  حرکتی 

نمایشی است؟
مخالفان همــه چیز را به هم تشــبیه 
می کنند. در 20 ســال گذشــته به شکل 
میانگین 40 ســانتی متر عمق آب دریاچه 
کاهش داشــته، اما در سه سال گذشته نه 
تنها کاهش عمق نداشــته ایم، بلکه حدود 

25 سانتی متر افزایش عمق داشته است.
منتقدان می گویند این روند تحت . 

تاثیر ورود پساب و بارش باران اتفاق 
افتاده است.

پســاب ها همیشــه بــوده و بارش ها 
را نیــز می تــوان از طریــق گزارش هاي 
هواشناسی بررســی کرد. سال گذشته که 
بارش ها خوب بود، شرایط 1/5درصد بهتر 
از دو ســال پیش بود، یعنی ارتفاع دریاچه 
حدود 35 ســانتی متر بیشــتر از قبل بود. 
خوشبختانه اینها فاکتورهاي کمی و قابل 

اندازه گیري است.
شما .  عملکرد  از  که  دیگري  ایراد 

می توان گرفت، این است که روي اصلاح 
تمرکز  کشاورزي  در  مصرف  الگوي 
نمی کنید، یعنی بیشتر دنبال پروژه هاي 

انتقال آب هستید.
ما فقط یک پروژه انتقال آب را دنبال : 

می کنیم که حق ماســت، چــرا که آب از 
کشــور خارج می شود. علاوه براین، پروژه 

مربوط به پیش از انقلاب است.
براي .  نیز  اندازه  همین  به  آیا  اما 

اصلاح الگوي مصرف تلاش می کنید؟
ما هر ســال 8 درصد آب کشاورزان : 

را کاهش می دهیــم و برخلاف این که در 
دو ســال گذشــته 16درصد آب مصرفی 
کشاورزان کاسته شده، عملکرد کشاورزان 

17 درصد بالا رفته است. 
اما انتقال آب عوارض زیادي دارد و . 

گفته می شود، این آب باید براي توسعه 
کشاورزي استفاده می شد.

عوارض انتقال آب براي زمانی است : 
کــه فراتر از حد قانونی و زیســت محیطی 

پیش برویم.
البته درســت اســت. قرار بود این آب 
براي توســعه  30 هزار هکتار کشــاورزي 
باشــد، اما چون کشاورزي حقآبه دریاچه را 
برده، دولت تصمیم گرفته این آب به عنوان 

حقآبه دریاچه باشد .
روي .  شما  که  این  به  توجه  با 

پروژه هاي انتقال آب پافشاري می کنید 
مخالف  مساله  این  با  محیط زیست  و 
عنوان  به  شما  می رسد  نظر  به  است، 
مشاور آقاي جهانگیري در چنین مسائلی 

محیط زیست را بازي نمی دهید.
دریاچــه متعلق به محیط زیســت : 

اســت  و خود محیط زیست باید مسئولیت 
احیــاي دریاچــه را به عهــده می گرفت. 
همه ما به کمک محیط زیســت آمده ایم. 
البته  محیط زیســت باید پاسخگو باشد که 
چرا دریاچه خشــکیده؟ نه این که مدعی 
باشد. محیط زیســت در انجام وظیفه اش 
سســتی کرده، زیرا احیاي دریاچه وظیفه 
محیط زیســت است و به همین خاطر دبیر 
احیــاي دریاچه ارومیه بایــد خانم ابتکار 

باشد، نه من!
پس به نظر شما خانم ابتکار، قدرت . 

لازم را براي این کار ندارد؟
کلا محیط زیست را می گویم، چون : 

روساي متفاوتی داشته است. محیط زیست 
نتوانســته از حق و حقوق خود دفاع کند و 
کوتاه آمده اســت. مســاله اینجاست که 
محیط زیســت جایی که قرار است توسعه 
صنعتی اتفاق بیفتد، ســختگیري بیش از 
حــد می کند و آنجا که مســاله در مالکیت 
خودش اســت، کوتاه آمده یعنی حقابه اش 
را گرفته اند و صدایش هم در نیامده است.

جدي ترین .  نظرخودتان  به 
مشاوره اي که تاکنون به آقاي جهانگیري 

داد  ه اید، چه بوده است؟
بیشــترین فشاري که آورده ام، براي : 

افزایش بهره وري آب و سرمایه گذاري در 
این زمینه بوده است.

چقدر به این هدف رسیده اید؟. 
در قوانیــن و مقرراتــی کــه دولت : 

تصویب کرده این مســاله آمده، اما در اجرا 
مشــکل پیدا کرده چون دولــت ما وارث 

مشکلات قبل است.
گردن .  نمی توان  را  چیز  همه  البته 

قبلى ها  انداخت.
همه چیز گردن آنهاست، دولت هاي : 

بعد هم گرفتار هستند.
است .  ریشه اى  البته  مشکلات 

لحاظ  از  نیز  قبل تر  دولت هاي  و 
زیست محیطی  عملکرد مناسبی نداشتند 
و  به نظر می رسد برایشان راحت است 
همه  می شود،  ایجاد  مشکلی  هرجا  که 
احمدي نژاد  دولت  گردن  را  تقصیرها 

بیندازند.
بیلان و شاخص هایی که به جامانده، : 

بخوبــی وضعیت را نشــان می دهد. براي 
نمونه شوري ســد گتوند را درنظر بگیرید. 
من دراین باره نامه نوشــتم و خواستم که 

دستور بهره برداري از این سد را ندهند.
اما ساخت این سد از دوره قبل از . 

احمدي نژاد آغاز شده بود؟
درســت اســت، اما ســال 91 که : 

می خواســتند بهره بــرداري کننــد، من 
تقاضاي توقف داشتم.

از قبل نمی دانستند چنین مشکلی . 
پیش می آید؟

مطالعــات ناقص بود و ســواد کافی : 
نداشتند، اما به مرور متوجه شدند.

روي .  تحقیقات  دارید  قبول  پس 
بدون  سازندگى  دوران  از  سد سازي 

مطالعه بوده است؟
 قبــول دارم تحقیقــات ناقص بوده : 
است.
براي تمام سد ها؟. 

سد ســازي ما صرفا از بعد مهندسی : 
اســت. قبلا فکر می کردند سد سازي فقط 
ســاخت دیواره و جمع آوري آب اســت. 
به همین خاطر مســائل زیســت محیطی 
اقتصادي و اجتماعی را درهیچ کدام ازسدها 
در نظر نمی گرفتند. تا یک زمانی دیدگاه ها 
ناقص بود، اما از زمانی که مشــخص شد 
براي سدسازي باید ابعاد دیگري را در نظر 
گفت، اشــتباه ها آگاهانه شــد. این مساله 

فرقی با خیانت ندارد.
براي .  شما  زمان  آن  است.  جالب 

حالا  و  می کردید  همکاري  سد سازي 
می کنید.  صحبت  دریاچه  حقآبه  درباره 

این تضاد نیست؟
من می گویم در یک زمانی آگاهی ها : 

ناقص است.
پس خودتان تایید می کنید که آن . 

زمان آگاهی نداشتید؟
اصلا کشور آگاهی نداشت. تا اواسط : 

دهــه 70 آگاهی کم بود و کســی به فکر 
توسعه پایدار نبود، اما وقتی آگاهی پیدا شد، 

اشتباه ها ادامه پیدا کرد.
برگردیم به بحث کمبود منابع آب. . 

این روزها به دلیل خشکسالی خیلی از 
روستاییان زابل در خانه هایشان را گل 
بخشنامه  چون  کنند،  کوچ  تا  گرفته اند 
شده که مانع اسباب کشی این خانواده ها 
شوند. به نظرتان این شیوه درستی است؟ 

این شیوه درســتی نیست. سیستان : 
بشــدت در خطر اســت، چراکــه آب آن 
مســتقیما از افغانســتان تامین می شود. 
مــردم باید مهاجرت کننــد یا دولت غیر از 

کشاورزي برایشان ایجاد شغل کند.
جهانگیري .  آقاي  به  باره  دراین 

هشدار داده اید؟
بــا آقاي جهانگیــري از این مناطق : 

بازدید داشــته ایم. واقعــا نمی توان دراین 
منطقــه زندگــی کــرد. دولــت باید به 
ســرمایه گذاري در بخش خدمات مرزي و 
تجاري و صنایع کــم آب بپردازد، زیرا این 

مناطق دیگر جاي کشاورزي نیست.
به .  است؟  ضعیف  ما  دیپلماسی 

که ما با  نظرتان چه چیزي سبب شده 
این همه کمک به افغانستان، نتوانسته ایم 

حقآبه هامون را پس بگیریم؟
الحمــداالله همــه چیزمــان باهم : 

می خواند، دیپلماســی با اقتصاد یا مسائل 
اجتماعــی، فرهنگــی یــا مدیریتــی . ما 
درسیاســت هاي کلان مشکل داریم. بدتر 
از زابل مشــهد است. ما آب آشامیدنی شهر 
مشــهد را به سد دوستی وصل کرده ایم که 
منشــأ 99 درصد آن هیرمند و افغانســتان 
است. سال گذشــته براي تامین آب شرب 
مشهد مشــکل زیاد بود و دولت پول داد و 
لجن هاي ته سد را با سرمایه گذاري حدود 

150میلیاردي براي شرب منتقل کردند.
حرف آخر؟. 
براي رسیدگی به مشکل بحران آب : 

اکنون نیز دیر اســت، چون ما وارد مصیبت 
و بحران شده ایم، در مرکز ثقل بی آبی قرار 
داریم و متاســفانه خیلی ها متوجه نیستند. 
آنها پنج سال دیگر متوجه می شوند، اولین 
کاري که باید بکنیم، این است که دست کم 
در پنــج ســال آینده به جــاي 11 میلیارد 
مترمکعب آبی کــه مجلس مصوب کرده، 
40 میلیارد مترمکعب از میزان برداشــت 

منابع آب کم کنیم.
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 جدول 4766   طراح : بیژن گورانى

وزیر پیشین کشاورزي و مشاور معاون اول رئیس جمهور در گفت وگو با جام جم خبر داد:

خشکسالى پیوست برنامه ششم!
دبیري یکی از جنجالی ترین ســتادهاي کشــور را در دســت دارد، با این امید که 
دریاچه ارومیه را احیا کند، اما وقتی صحبت از نتیجه و گذر زمان می شــود، می گوید 
تا اعتبار نباشــد، کاري از پیش نمی رود. وقتی حرف بی توجهی مسئولان و مدیران 
به محیط زیست و شرایط بحرانی منابع آب کشور به میان می آید، می گوید همه این 
مســاله را شوخی گرفته اند، چون برنامه ششم توسعه تتمه منابع آب کشور را حراج 
می کند. اینها بخشی از گفت وگوي ما با عیسی کلانتري، وزیر پیشین  کشاورزي، دبیر 
کل خانه کشاورز، دبیر ستاد احیاي دریاچه ارومیه و مشاور معاون اول رئیس جمهور 
است؛ مسئولی که تقریبا در تمام دولت ها دستی بر آتش داشته و معتقد است، براي 
جلوگیري از بحران و مصیبت آب که اکنون واردش شــده ایم، دست کم در پنج سال 

آینده باید  برداشت از منابع آب کشور را حدود 40 میلیارد مترمکعب کاهش داد  .

جم
جام 

ی / 
خلیل

ید 
 سع

س:
عک

قبلا فکر می کردند سد سازي فقط ساخت 
دیواره و جمع آوري آب است. به همین خاطر

مسائل زیست محیطی، اقتصادي و اجتماعی را 
در نظر نمی گرفتند

نبود سرمایه و مدیریت درست در تولید 
سبب شده،  اکنون ما هزار کیلو آب شیرین 

مصرف کنیم تا یک کیلو مواد کشاورزي خشک 
تولید کنیم   برنامه ششم این 

اجازه را 
به دولت داده که 

تتمه آب کشور را 
حراج کند، منابع 
آب تاراج بشود 

و کشور بخشکد. 
مجلس و دولت 

کمبود آب را 
شوخی گرفته اند 

محیط زیست 
باید پاسخگو 
باشد که چرا 

دریاچه خشکیده 
نه این که 

مدعی باشد 
محیط زیست 

در انجام وظیفه اش 
سستی 

کرده است 
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 کاغذهاي باطله، کمک دانش آموزان محروم مهاباد
طرح جمع آوري کاغذهاي باطله براي 
یاري رســاندن به دانش آمــوزان مناطق 
محروم براي اولین بار در مهاباد اجرا شــد. 
دبیر اجــراي این طرح گفــت: جمع آوري 
کاغذهــاي باطلــه عــلاوه برکمــک به 
دانش آموزان، طــی فرآیند بازیافت مانع از 
قطع بی رویه درختان خواهد شد. پخشان قلندري اضافه کرد: قرار است این طرح در آخر 
هر ماه در شهرســتان مهاباد اجرا شود تا قسمتی از نیازهاي دانش آموزان مناطق محروم 
رفع شــود. وي گفت: همشــهریان می توانند کتاب و کاغذهاي خود را جمع آوري کرده و 
در دو روز آخر هر ماه آنها را در مکان هاي مشــخص شــده تحویل اعضاي انجمن دهند. 
وي افــزود: ادارات، مــدارس و بانک ها نیز می توانند همه کاغــذ و کتب خود را هر هفته 
در  اداره خود با هماهنگی قبلی تحویل خودروي مخصوص طرح مهر ســبز شــهرداري 
دهنــد. مناطق تحویل کتب و کاغذ باطله میدان شــهرداري، چهــارراه آزادي، میدان 
استقلال، فلکه ملاخلیل، ســه راه تپه قاضی، پارك شهرك کارمندان، فلکه مادر(زمین 
بســکتبال) و زمــان آن: دو روز آخــر هر ماه ســاعت 10 تا 14 صبــح و 16 تا 20 عصر 

خواهد بود. / خبرگزاري صداوسیما

فعالیت دستگاه ها در مشهد با دو ساعت تاخیر
مدیرکل روابط عمومی استانداري خراسان رضوي گفت: فعالیت دستگاه هاي اجرایی 
به جز سازمان ها و ادارات خدمت رسان، دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی در مشهد امروز 
(یکشــنبه) به دلیل یخبندان ناشــی از بارش برف با دو ســاعت تاخیر آغاز می شود. امیر 
پورمهدي افزود: این تاخیر شامل سازمان ها و ادارات خدمات رسان مانند بانک ها، ادارات 
راهــداري و حمل و نقل، آب، برق، گاز، مخابرات، بیمارســتان ها، مراکز درمانی، هلال 

احمر، آتش نشانی و شهرداري ها نمی شود. / ایرنا

راه اندازي مرکز مطالعه پلنگ در لرستان
 مدیرکل حفاظت محیط زیست لرستان 
از راه اندازي مرکز مطالعه پلنگ در اســتان 
خبر داد.  مهــرداد فتحی بیرانوند دراین باره 
اظهار کرد: لرســتان از جمله اســتان هایی 
بوده که بیشترین تعداد این گونه گربه سانان 
زیبا را داراســت. وي ادامــه داد: با توجه به 
پراکنش جغرافیایی و آثار و نشــانه هایی که 

از پلنگ در برخى مناطق به دست آمده یا حمله آن به گله  دامداران می توان گفت به لحاظ 
جمعیتی وضعیت خوبی در اســتان دارند. مدیرکل حفاظت محیط زیست لرستان افزود: 
در همین راســتا ابتداي اسفندماه سال جاري جلسه و کارگاه آموزشی پلنگ با هنرمندان 
سرشــناس کشــور در استان برگزار می شــود. وي گفت: این مرکز زیرنظر سازمان ملل 

فعالیت خواهد داشت. / ایسنا

آب انتقالی به یزد قطع شد
جریان آب انتقالی به یزد تا 72 ســاعت 
دیگر قطــع خواهد بــود. ســیدعلیرضا 
کربلائی اکرمــی، مدیر روابــط عمومی 
شــرکت آب منطقه اي یزد با اشاره به قطع 
آب انتقالی به یزد از ســاعت 7 صبح دیروز 
(شــنبه)  مدت 72 ســاعت، این اقدام را در 
راستاي تعمیرات اساسی در تأسیسات خط 
انتقال آب به اســتان ذکر کرد. وي تاکید کرد: به منظور تأمین آب مورد نیاز، هماهنگی و 
پیش بینی هاي لازم با مسئولان شرکت آب و فاضلاب استان یزد صورت گرفته است لذا 

شهروندان یزدي در این مورد نگرانی نداشته باشند. / مهر

تکذیب تخریب خانه تاریخی خلیلیان بابل
معاون میراث فرهنگی اداره کل میراث 
فرهنگــی، صنایع دســتی و گردشــگري 
مازنــدران گفت: اقدام هیــات امناي خانه 
خلیلیــان بابل با هماهنگــی و زیر نظر این 
اداره کل و براي بازســازي این بنا انجام شد 
و تخریبی در کار نبود. مهدي ایزدي افزود: 

باهماهنگی و نظارت اداره کل میراث فرهنگی مازندران، هیات امناي خانه خلیلیان بابل 
پاکســازي محوطه از آوار تخریب سال گذشــته به همراه تخریب بخشی از دیوار این بنا 

را انجام داد. 
وي ادامه داد: با نظارت و تائیدیه اداره کل میراث فرهنگی مازندران، هیات امناي این 
خانه تاریخی نقشــه ثبتی بازســازي را تهیه و از روز گذشته مقدمات کار براي اجرا را آغاز 
کرد . روز گذشــته شبکه هاي اجتماعی با انتشار تصاویري از ورود بلدوزر و تخریب خانه 
خلیلیان بابل با عناوینی همچون «با خاك یکسان شدن خانه خلیلیان» را منتشر کردند. 
خانــه قاجــاري خلیلیان بابل میراثــی ماندگار از عهد قاجار محــل برگزاري روضه 
و حضــور علمــاي بزرگ از جملــه مرحوم آیــت االله بیکایی و مرحــوم آیت االله هادي 

روحانی بود. /  ایرنا

اعلام سردترین نقطه کشور
کارشناس سازمان هواشناسی از کاهش محسوس دما در بیشتر مناطق کشور خبر داد 
و ســردترین نقطه کشور را معرفی کرد. محمد اصغري گفت: نفوذ هواي سرد به گونه اي 
بود که ورزقان در آذربایجان شرقی با دماي منفی 27 درجه سردترین منطقه کشور باشد و 
اردبیل با 18 درجه زیر صفر سردترین مرکز استان بود همچنین تهران دماي منفی 3 درجه 

را در سردترین زمان داشت. / خبرگزاري صداوسیما

مهارلو جان گرفت
مدیــرکل محیط زیســت فارس 
گفــت: بارش هــاي اخیــر موجب 
آبگیــري 70 درصدي دریاچه مهارلو 
شد. حمزه ولوي افزود: دریاچه مهارلو 
که براثر خشکسالی هاي اخیر خشک 
شده بود با بارش هاي چند روز گذشته 
بیش از 70 درصد آبگیري شد و انتظار 
می رود با بارش هاي آینده به صورت 
کامل آبگیري شــود. وي با بیان این که پر شــدن دریاچه مهارلو علاوه بر زیبایی و ایجاد 
مناظر طبیعی ســبب رونق گردشگري در اطراف این تالاب می شود، اظهار کرد: دریاچه 
مهارلو 24هزار هکتار وسعت دارد که با آبگیري آن اکوسیستم منطقه نیز تنظیم می شود. 
نام این دریاچه، برگرفته از نام روســتاي مهارلو از توابع شهرستان سروستان است که در 
مجاورت آن قرار گرفته اســت و بخش قدیمی روستاي مهارلو در بخش ساحلی دریاچه 

واقع است. / باشگاه خبرنگاران جوان

افزایش کرایه تاکسی ها در قم
ســخنگوي شوراي شــهر قم با تکذیب خبر افزایش 40 درصدي کرایه تاکسی ها 
گفت: با توجه به افزایش هرســاله کرایه ها و با توجه به تورم، امســال 13درصد افزایش 
کرایــه تاکســی ها منظور شــده که در برخی خطــوط به صورت دوســالانه افزایش 

25درصدي داریم. 
عبــاس ذاکریان با رد خبر افزایش 40 درصدي کرایه تاکســی ها اظهار کرد: آنچه 
در رســانه ها در این باره منتشرشــده صحت ندارد، با توجه به این که هرساله با توجه به 
تورم نرخ کرایه ها افزایش می یابد امســال نیز حدود 13 درصد افزایش کرایه تاکسی ها 

را داریم. 
وي افــزود: براســاس پیگیري هاي به عمل آمده در همه حوزه هاي تاکســی هاي 
بی ســیم، گردشی، خطی، ون و تاکســی بار با توجه به این که حداقل کرایه طی دوسال 

95-94 مبلغ 700 تومان بود در سال 96 به 800 تومان افزایش می یابد. / تسنیم

ایران زمین

تصویر ایران
حال و هواي برفی در حرم امام رضا(ع)

این روزها حریر ســپید برف بیشــتر نقاط کشور را 
پوشانده و چهره یک زمســتان تمام عیار را به تصویر 
کشــیده اســت. اما این چهره ســپید و زیبا به برخی 
مناطق جلوه اي خاص تر بخشیده که از جمله می توان 
به صحن و ســراي حرم مطهر امام رضا(ع) در مشهد 
اشــاره کرد. انبوه برف بر زمین نشسته زیر تلألوي نور 
چراغ هاي رنگی و درخشان، در فضایی که تماما رنگ 
و بــوي معنویت دارد، زیبایی و روحانیت خاصی به این 
حرم بخشیده است. جلوه هایی از این زمستان زیبا را در 

گزارش تصویري باشگاه خبرنگاران جوان می بینید.

مسئول دبیرخانه دائمی عید نوروز گفت: 
طرح ملی نوروزگاه، همزمان با عید نوروز 96 
در استان هاي مختلف کشور برگزار می شود.

به گزارش ایرنا، شبان میرشکرایی دیروز 
در نشســت ستاد تسهیلات خدمات سفر در 
شــهرکرد افزود: این طرح ســال گذشته به 
طور آزمایشی در 12 استان کشور با موفقیت 
اجرا شد و عید امسال نیز در تمام استان هاي 

کشور اجرا خواهد شد.
وي پاســداري از آداب و رسوم عید نوروز 

و احیاي فرهنگ هــاي بومی مرتبط با عید 
باســتانی را از مهم ترین اهداف اجراي این 
طرح دانســت و گفت: در مرحله نخســت 
تلاش می شــود، با اجراي این طرح، آگاهی 
مردم هر یک از مناطق کشور نسبت به آداب 
و رســوم بومی خود افزایش یابد و در مرحله 
بعد اقدامی فرهنگی براي جذب گردشــگر 

به شمار می رود.
عضو شوراي سیاستگذاري آیین نوروز با 
اشــاره به ثبت عید نوروز در فهرست میراث 

ناملموس جهانی یونسکو تصریح کرد:  سال 
2016 با تلاش 12 کشــور فلات ایران عید 
نوروز ثبت جهانی شد و مدیریت آن برعهده 

کشور ایران قرار گرفت.
وي خاطرنشــان کــرد: اجــراي طرح 
نوروزگاه بــه عنوان یک رویداد فرهنگی در 
راستاي ایفاي نقش محوري ایران در حفظ و 

پاسداري از فرهنگ کهن نوروز است.
میرشــکرایی، همســان ســازي عید 
نوروز در اســتان هاي مختلف کشــور را از 

آســیب هاي این حوزه دانســت و گفت: 
ضروري اســت، در هر اقلیــم و منطقه از 
کشــور، آداب و رسوم خاص و بومی همان 

منطقه احیا و برگزار شود.

اجراي طرح نوروزگاه در عید 96

نگار نخلی
 جام جم خوزستان

درحالی که پس از چند روز هواي خوب، 
ریزگردها بار دیگر از دیروز هواي خوزستان 
را بشــدت آلوده کرد و با وجود عذرخواهی 
اســتاندار و تشکیل جلســات اضطراري 
بــا نتایج اعلام نشــده در تهــران، مردم 
خوزستان خواستار پیگیري جدي و عملی و 

مداوم براي حل مشکل هستند.
به گــزارش جام جم، بیش از یک دهه از 
وقوع پدیده ریزگردها در اســتان خوزستان 
می گذرد، اما هفتــه قبل بود که این بحران 
قدیمــی پایش را از گلیمــش درازتر کرد و 
این بار با قطعی برق، آب، خطوط تلفن همراه 
دستگاه هاي خودپرداز، اختلال در عملکرد 
جایگاه هاي ســوخت و توقــف تولید نفت 
سبب بروز مشکلات و مسائل بسیاري شد و 
زندگی را به کام اهوازي ها و ساکنان 11 شهر 
دیگر استان خوزستان تلخ کرد. گردوخاك 
پدیده اي است که حالا تهدیدي جدي براي 
صنعــت برق نیز به شــمار می رود و به قول 
یکی از شــهروندان اهوازي با هر عطسه و 

سرفه اي نیروگاه ها را از مدار خارج می کند.
درهمیــن حال دیــروز ایــن معضل 
دوباره عرصه را برخوزســتانی ها تنگ کرد. 
به گونه اي که میزان گرد و غبار در شــوش 
در شــمال خوزستان در ظهر دیروز شنبه به 
33 برابــر حد مجاز، در آبــادان به 18برابر 
حدمجــاز و در اهواز بــه 15 برابر حد مجاز 
رســید و شعاع دید در خوزستان هم به کمتر 
از 300متر سقوط کرد. این میزان گردوغبار 
باعث تعطیلی مدارس و کاهش ساعات کار 
ادارات و بانک ها تا ســاعت 12ظهر شــد و 
گلایه شــدید مردمی را در پی داشــت که 
از حرف زدن و وعده دادن خســته شــده و 
خواســتار حل جدي، ریشه اي و همیشگی 

این مشکل هستند.
یکی از شهروندان اهوازي که با ماسکی 
فیلتردار صورتش را پوشانده بود درخصوص 
پدیده ریزگردها می گوید: بیش از ده ســال 
است که به دلیل سوءمدیریت و تامین نشدن 
حقابه تالاب ها و رودخانه هاي استان خاك 

می خوریم.

یکــی دیگر از شــهروندان اهوازي نیز 
با انتقــاد از طرح هاي مخــرب انتقال آب 
می گویــد:  نمی دانم چرا عــده اي با نادیده 
گرفتن مشکلات مردم خوزستان بر اجراي 

این طرح ها اصرار می کنند.

 تقصیــر را به گــردن دیگران
نیندازیم

در این باره، همایون یوســفی، نماینده 
مــردم اهــواز در مجلــس می گوید: بیش 
از 35 درصــد ریزگردها منشــا داخلی دارد 
که متاســفانه این ریزگردها نسبت به نوع 
خارجی اش شــدت، غلظــت و ماندگاري 
بیشــتري دارد. لذا بهتر اســت تقصیر را به 
گردن دیگران و ســایر کشــورها و مناطق 
خارج از ایــران نیندازیــم.  وي می افزاید: 
بخش داخلی ریزگردهاي خوزستان حدود 
350هزار هکتار اســت که اگر این کانون ها 
کنترل شود 50 درصد مساله حل خواهد شد. 
یوســفی می گوید: در صورت بی توجهی به 
مساله ریزگردها ممکن است گردوغبار تمام 

فلات ایران را دربر گیرد پس لازم اســت با 
محور  قرار دادن برنامه هاي زیست محیطی 
در نظام بودجه ریزي و ایجاد الزامات قانونی 
براي افزایش اختیارات ســازمان حفاظت 
محیط زیســت؛ هرچه زودتر اساسی براي 

حل معضل ریزگردها گامی برداشته شود.

!از 1700تا17 میلیارد تومان
همچنین محمد درویش، مدیرکل دفتر 
آموزش و مشــارکت هاي مردمی سازمان 
حفاظت محیط زیســت نیز در گفت وگو با 
شبکه استانی خوزستان درخصوص پدیده 
ریزگردهــا می گوید: بخــش قابل توجهی 
از کانون هــاي ریزگردهــا داخلــی بوده و 
لازم اســت هرچه ســریع تر براي تثبیت 
کانون هــاي بحرانی اقــدام عملی صورت 
گیرد. وي می افزاید: سدســازي هاي متعدد 
و اجــراي طرح هاي انتقال آب بین حوزه اي 
در بالادســت رودخانه هاي اصلی اســتان 
خوزســتان، کاهش میزان بارندگی و تغییر 
نــوع بارش ها از برف به باران، اســتفاده از 

روش هــاي ناپایدار کشــاورزي و افزایش 
وابستگی معیشــتی به منابع آب و خاك از 
جمله دلایل تشــدید کانون هــاي داخلی 
گردوغبار است. این مقام مسئول می گوید: 
براي حــل مشــکل ریزگردهــا و تثبیت 
کانون هاي بحرانی خوزستان 1700میلیارد 
تومان اعتبار لازم است و متاسفانه بودجه اي 
که امســال براي این مســاله در نظر گرفته 
شده، 17میلیارد تومان است یعنی یک صدم 

آنچه لازم است.

مصوبات دولت اجرایی نشده
احمدرضــا لاهیجــان زاده، مدیرکل 
ســازمان محیط زیست اســتان خوزستان 
نیز می گوید: 90درصد اعتبار مصوبه هیات 
دولت براي مقابله با این پدیده در کشور تامین 
نشده و عملا این مصوبه امکان اجرایی شدن 
پیدا نکرده است. وي می افزاید: براي حل این  
مشــکل باید دولت کمیته اي همانند کمیته 
حل مشــکل دریاچه ارومیه براي خوزستان 
پیش بینی کند تا این کمیته هر ســه ماه یک 

بار گزارش دقیقی را به دولت ارائه کند.

عذرخواهی استاندار
از ســوي دیگر، در پاسخ به گلایه هاي 
مردمی و کمبودهــاي مدیریتی، غلامرضا 
شــریعتی استاندار خوزســتان جمعه شب 
با حضور در ســیماي این اســتان از مردم 

عذرخواهی کرد.
به گزارش روابط عمومی اســتانداري 
خوزســتان، وي گفــت: رئیس جمهــور 
شخصا تحولات را دنبال می کرد و شخص 
رئیس جمهور دســتور داد از اعتبارات ملی 
براي حل مشــکلات تخصیص داده شود و 
اقداماتی که قرار است انجام شود همه با نظر 
رئیس جمهور انجام خواهد شــد. وي افزود: 
رئیس جمهور به خاطر مســئولیت خود در 
دوران دفاع مقدس در اســتان داراي عرق 
و علاقه خاص به خوزستان است و شهادت 
می دهم تمام توانش را براي حل مشکلات 
به خرج داد. با این حال از قطعی برق و ســایر 
مشکلات به وجود آمده براي مردم، متاسفم 

و عذرخواهی می کنم.

طرح هاى غیرکارشناسى، متهم ریزگردهاى خوزستانطرح هاى غیرکارشناسى، متهم ریزگردهاى خوزستان
ریزگردها دوباره وضعیت خوزستان را آشفته کردریزگردها دوباره وضعیت خوزستان را آشفته کرد
 و باعث تشکیل جلسه مدیریت بحران کشور شد و باعث تشکیل جلسه مدیریت بحران کشور شد

جلســه بررسی مسائل و مشکلات استان خوزســتان ظهر دیروز به ریاست معاون اول 
رئیس جمهور برگزار وتصمیماتی براي این استان اتخاذ شد.

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت، اسحاق جهانگیري در این جلسه با اشاره به مسائل 
دو هفته اخیر استان خوزستان و قطع شدن آب و برق ناشی از شرایط جوي، گفت: کل امکانات 
کشــور باید براي حل مســائل خوزستان بسیج شود. وي اظهار کرد: مردم این استان در برابر 
مسائل و مشکلات ناشی از ریزگردها صبوري و تحمل همراه با بزرگواري کردند و باید از صبر 

و متانت این مردم قدردانی شود.
معاون اول رئیس جمهور از تشکیل جلسه آتی چند هفته آینده در استان خوزستان خبر داد 
و گفت: تلاش خواهیم کرد یک ردیف بودجه براي حل مسائل و بحران هاي استان خوزستان 
در بودجه ســال 96 کل کشــور گنجانده شود و سازمان برنامه و بودجه باید خوزستان را یکی 

از اولویت هایش قراردهد. 
وزیر نیرو نیز در این نشست گفت: طی 15 روز آینده قرار است کل شبکه توزیع برق اهواز 
شستشو داده شود و چنانچه تجهیزات شبکه توزیع نیاز به تعویض داشته باشد، این کار انجام 
خواهد شــد. حمید چیت چیان اظهار کرد: قرار اســت در پست هاي برق نیز سیستم شوینده 
مستقر شود و هم اکنون سیستم شوینده براي 26 پست حساس استان خریداري شده و بعلاوه 

اقدامات براي عایق کاري سیستم هاي برق در حال انجام است.
محمود حجتی، وزیر جهاد کشــاورزي نیز در این جلسه با اشاره به حضور و بازدید خود از 
کانون هاي گرد و خاك در منطقه از اتخاذ تدابیر اجرایی و ساختاري براي حل بحران خبر داد 
و گفت: در کوتاه مدت براي 40 هزار هکتاري که کانون اصلی بحران است راهکار بیولوژیکی 
اندیشــیده شده و تا آخر امســال با غرس صدها هزار نهال و مرطوب سازي منطقه از شدت 

ریزگردها کاسته خواهد شد.

تصمیمات جدید براي خوزستان

برف و بارانی که از پنجشنبه گذشته 
در کشــور باریدن گرفته بود، طی روز 
گذشــته به بالاترین ســطح بارش و 
تاثیرگــذاري رســید و بــا پیامدهاي 
کم  ســابقه اي از جملــه بارش هــاي 
چندمتري برف و ســرریز شدن سدها 

همراه بود.
بــه گــزارش جام جم، بــر اثر این 
پیامدها 36 محور اصلی کشــور بسته 
شــد، دوسد ســرریز، شــمار زیادي از 
روســتاها و حتی برخی شــهرها از بیم 
جاري شدن ســیل تخلیه و پروازها در 

برخی فرودگاه ها باطل اعلام شد.
بر این اساس، پیامدهاي سیل آساي 
بارش باران که از اواســط هفته گذشته، 
استان هاي فارس، هرمزگان و بوشهر را 
تحت تاثیر قرار داده بود، تا روز گذشــته 
به اســتان کرمان هم رسید و با طغیان 
رودخانه ها و وقوع سیلاب، موجب قطع 
برق روستاهاي بخش گنبکی ریگان، 
تعطیلــی مدارس شهرســتان ریگان، 
ســرریز شــدن آب سد نســا و تخلیه 

روستاهاي بخش گنبکی ریگان شد.

انسدادراه ها و سستی پل ها
سیلاب همچنین محور سیرجان ـ 
کرمان و محور کرمان ـ بم از سه راهی 
دارزین تا بــم را از صبح دیروز به دلیل 
تخریــب یکی از پل هاي این مســیر، 
مســدود کرد. به گفته محمدحســین 
گلرســان، سرپرســت مرکز مدیریت 
راه هــاي اســتان کرمــان، همچنین 
احتمال تخریب شــدن پــل در محور 
ســیرجان ـ کرمان می رود، زیرا عبور 
ســیلاب موجب سست شدن پایه هاي 

پل شــده و تردد خودروهاي سنگین تا 
اطلاع ثانوي در این محور ممنوع است.
همچنین بــه گفته مجید نجف پور، 
فرماندار بردسیرکرمان پس از تخریب 
بندهــاي خاکی محدوده منطقه حنفیه 
این شهرســتان به دلیل بارش متوالی 
بــاران، ســیلاب به مناطقی از شــهر 
بردسیر وارد شد و بر اساس مصوبه ستاد 
بحران شهرستان بردسیر دستور تخلیه 
فوري مناطــق حنفیه، محدوده اطراف 
بوســتان شورا و روســتاي طاهرآباد و 
فخرآباد، شــهرك فرهنگیــان و بلوار 

امام زاده میمنیه صادر شد.

 ســیلاب خط لوله اصلی گاز
را با خود برد

در شــدت بارش هاي استان فارس 
همین بس که ســیلاب شامگاه جمعه، 
خطوط لوله اصلی گاز طبیعی و آب شهر 
جهــرم را با خود برد و موجب قطعی گاز 

در این شهرســتان شد. به گفته علیرضا 
صحراییان، فرماندار ویژه شهرســتان 
جهــرم افــزون بر این  تــا عصر جمعه 
بیش از 2 هزار و 750 واحد مســکونی 
در شهرســتان جهرم آسیب دیدند که 
از این تعداد، 700 مــورد به طور کامل 

تخریب شد.

 پارسیان سد  سرریزشدن 
در هرمزگان

از هرمــزگان هــم که طــی هفته 
گذشته شاهد تخلیه بسیاري از روستاها 
به دلیل ســیلاب بودیم، روز گذشــته 
خبري مبنی بر سرریز شدن سد بردول 
شهرستان پارسیان و محاصره ساکنان 

پایین دست سد مخابره شد.

خــروج اضطــراري مردم
 از مشهدریزه تایباد

خراســان رضوي هــم بــه طــور 
بی ســابقه اي تحت تاثیــر بارش هاي 
فراوان و سیلاب قرار گرفت. طوري که 
حجت علی شایانفر، مدیرکل مدیریت 
بحران اســتانداري خراسان رضوي از 
خروج اضطراري مردم شهر مشهدریزه 
از توابع شهرســتان تایباد به دلیل خطر 

تخریب بند خاکی این شهر خبر داد.
به گفتــه وي بر اثر بــارش برف و 
بــاران، بند خاکی شــهر مشــهدریزه 
از توابع شهرســتان تایبــاد در معرض 
تخریــب قرار گرفته که در صورت بروز 
این مهم، 4500 نفر از ساکنان این شهر 
را خطر ســیل تهدید می کند. ساکنان 
روســتاهاي خیرآباد و دوقارون تایباد 
نیز هم اکنون تخلیه شــده اند. به گفته 

حسین شرافتی راد، فرماندار تایباد بر اثر 
جاري شدن سیل در شب گذشته، 2 نفر 
از اهالی روستاي کرات این شهرستان 
مفقود شــدند. شهر مشــهد و گلمکان 
خراسان رضوي هم تا روز گذشته شاهد 

بارش 30سانتی متري برف بودند.

برف 2 متري در گیلان
در دیگر اســتان هاي کشور اما برف 
دردسرساز شد، از جمله گیلان که ارتفاع 
برف در مناطق کوهستانی آن به حدود 
دو متر و در مناطق پست همچون شهر 
رشت تا یک متر رســید. برف سنگین 
به گفته حســینعلی بســتانی، معاون 
بهره برداري شــرکت توزیــع نیروي 
برق اســتان گیلان بــه قطع طولانی 
مدت برق در چهار شهر آستانه اشرفیه، 
کوچصفهان، لشت نشــاء و کیاشهر از 

توابع شهرستان رشت منجر شد.

پیامدهاي کم سابقه
برف و باران در کشور

مدیــرکل دامپزشــکی کهگیلویه و 
بویراحمــد از ورود آنفلوآنــزاي فوق حاد 
پرندگان به روستاي بن زرد از توابع بخش 
پاتاوه شهرســتان دنا خبــر داد و گفت: 
تمهیدات و تدابیــر لازم براي جلوگیري 
از گســترش شیوع این بیماري خطرناك 

در استان اندیشیده شده است.
بــه گزارش ایرنا، روســتاي بن زرد با 
جمعیتی حدود 800 نفر در 30 کیلومتري 
شهرســتان دنا و در 60 کیلومتري یاسوج 

مرکز کهگیلویه و بویراحمد واقع است.
عبــداالله بهمنش به مردم روســتاي 
بن زرد و روستاها و مناطق اطراف توصیه 
کرد که از خریــد و فروش هر گونه پرنده 
بویــژه مــرغ محلی تا پاکســازي کامل 

بیماري خودداري کنند.
وي گفــت به دلیــل خطرناك بودن 
ویروس آنفلوآنــزاي فوق حاد پرندگان، 
همه اهالی این روســتا نیز توســط مرکز 

بهداشت واکسیناسیون شده اند. 
بهمنــش گفــت نمونــه گیري ها از 
روستانشــینان همجوار این روســتا نیز 

انجام و منتظر پاسخ قطعی تهران هستیم.
وي بیان کرد ســازمان دامپزشــکی 
کهگیلویه و بویراحمد آمادگی دارد مردم 
و خانواده هایــی که اقدام به معدوم کردن 
پرندگان و مرغ هاي خود می کنند، هزینه 
معدوم ســازي در مناطق در معرض خطر 

را به صاحبان آنها پرداخت کند.
مدیــرکل دامپزشــکی کهگیلویه و 
بویراحمــد از کارگــران مرغداري ها در 
اســتان خواســت از رفت و آمد در بیرون 
از کارگاه بدون رعایت مســائل بهداشتی 

و ایمنی خودداري کنند.
وي ابــراز کرد روز گذشــته نیز یک 
خودروي مرغ فروش سیار در روستاي بن 
زرد را که از اســتان هاي دیگر به صورت 
غیرمجــاز اقــدام به فروش مــرغ کرده 
بود،متوقف کرده و تحویل مراجع قضایی 

دادند.
بیمــاري آنفلوآنــزاي فــوق حاد از 
طریق پرندگان مهاجر وارد ایران شــده 
و در نزدیک به 9 اســتان کشور مشاهده 

شده است.

آنفلوآنزاي فوق حاد پرندگان به 
 کهگیلویه و بویراحمد رسید
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ترن .  نمایش   91 سال  اجراي 
روي برخی وقایع روز گام برمی داشت 
نکاتی که در اجراي کنونی نیست. اینها 
مهم ترین تفاوت هاي ترن پیشین با این 

اجراست؟
نمایشنامه نویس نمی تواند به وقایع : 

و رویدادها بی تفاوت باشد. آن وقت که ترن 
را می نوشتم، قرار بود فقط به شهدا بپردازم، 
تا این که فاجعه  زلزلــه آذربایجان رخ داد. 
من اصلا نتوانســتم ترن را به این ســمت 
منحــرف نکنم و قصه آذربایجان را روایت 
کــردم. اگر فرصت داشــتم در حال حاضر  
قصه پلاســکو را حتما در ترن می آوردم؛ 
قصه اش را هم داشــتم، اما زمانمان اجازه 
نمی داد. چون زلزلــه آذبایجان مربوط به 
آن ســال بود، از این اجــرا حذفش کردیم 
و خرده روایت هــاي دیگــري را بــه متن 
افزودیم و نیــز قصه هایی را که در آن اجرا 
کنار گذاشته شده بود. شرطم اجراي کامل 
بود که خوشبختانه اتفاق افتاد و این بار دچار 

ممیزي نشدیم.
شگردي .  با  داستانی،  ادبیات  در 

روبه روییم که به آن فراداستان می گوییم؛ 
مثلا رمان پرواز ایکار از ریمون کنو که در 
آن نویسنده و کارآگاه به دنبال شخصیتی 
هستند که به خدمت سربازي نرفته و از 
رمان گریخته، مبتنی است بر همین شگرد. 
در فیلم رز ارغوانی قاهره هم شاهد خروج 

شخصیت از پرده سینما و ورود به دنیاي 
واقعی هستیم. به گمانم در دنیاي نمایش  
هم با کمی تسامح بشود، شش شخصیت 
در جست وجوي یک نویسنده را مثال زد که 
از عنوانش پیداست، ماجرا چیست. ترن 
از این بابت که نویسنده در نمایش حضور 
دارد و در گفت وگو و تعامل با شخصیت ها، 
صحنه  روي  همان جا  را  آنها  سرنوشت 

آثار  این  به  می زند،  رقم  و  می نویسد 
بی شباهت نیست. علاوه بر این که دراین 
باره می شود درباره نوعی خودبسندگی 
تئاتري حرف زد، بگویید چقدر ناظر بر این 
تجربه  ها بودید؟ در نمایش ما این شگرد 

چه سابقه اي دارد؟
متاسفانه نمایشــنامه و رمانی را که : 

می گویید، نخوانده ام و این فیلم  وودي آلن 

را هــم ندیده ام. حالا که اینها را مثال زدید، 
خیلی مشــتاق شــدم که ببینم و بخوانم 
و قرابت هــا را پیدا کنم. حتمــا در نمایش 
هم شاهد اســتفاده از این شگرد بوده ایم و 
نمی توانم آنها را رد کنم، اما اثري به خاطرم 
نمی آید و حتما باقی تئاتري ها در خاطر دارند. 
بــا این حال باید بگویم من به لزوم اتفاق در 
درام معتقدم. این درام، اگر نیازي نداشت، از 

فرمی که شما می گویید استفاده نمی کردم 
و نویسنده را به نمایش نمی آوردم. چنانچه 
می بینید آغاز اتفاق با شکل  گرفتن ذهنیت 
مردي است که 30 ســال منتظر بچه اش 
اســت. قصه می نویســد که طی آن، پسر 
شــهیدش را به خودش بازگرداند. در برخی 
بزنگاه هاي نمایش هم، مسیر قصه اش را به 
خاطر خواهش هایی که از او می شود، عوض 
می کند. این، التزام هاي متن اســت  که مرا 
سوق می دهد به این که از این شیوه استفاده 

کنم؛ رجعتی به قصه اي نداشتم.
شگرد، .  این  شما،  براي  یعنی 

به عنوان فرمی درآمده که متن ملتزم به 
آن است؟

دقیقا. همیشه  زمان نوشتن این متن : 
اســت که نوع نگارش و  اجرایش را به من 
پیشــنهاد می کند. هرچــه از بیرون غالب 
شود، تن پوشــی است که براي اثر مناسب 
نیست. مثل بسیاري آثاري که صرفا براي 
خلق زیبایی، فرم هایی را وارد درام می کند 
غافــل از این که این زیبایی، ســنخیتی با 

محتوا و قالب درونی اثر ندارد.
شما .  نمایش  از  جاهایی  در 

می خندیم، اما این طور به نظر نمی رسد که 
شما در جهت تلطیف فاجعه گامی برداشته 

باشید. مردم به چه می خندند؟
بلــه، هدفــم اصلا تلطیــف فاجعه : 

نیست. وقتی ترن را می نوشتم، خودم مدام 

گریه می کردم. متاســفم که گاه تماشاچی 
می خندد. هنوز نمی دانم وقتی شــخصیت 
بهــداد پس از کلــی مقدمه چینــی با پدرِ 
سوررئالش مواجه می شود و وقتی ناگهان 
می گوید: خودشــه، چرا مردم می خندند؟ 
لحظه خنده داري موقع نوشتن در ذهن من 
نبود، ولی ناراحت نیســتم؛ بخندند. همین 
اتفــاق در جامعه هم می افتد. ما تا وقتی به 
جدیت یک اتفــاق پی نبریم، مدام در حال 

خندیدن به همدیگر هستیم.
امسال با پنج فیلم در جشنواره فیلم . 

فجر حضور داشتید و سال گذشته هم در 
چهار فیلم بازي کردید. این یعنی شما 
براي سینما خیلی وقت می گذارید. دیگر 

تئاتر در اولویت  نیست؟
قطعا تئاتــر اولویت من اســت، اما : 

تئاتر بســیار بیشتر از سینما بسته به شرایط 
متعددي است. نوشته هاي اصیل نسبت به 
دهه هاى 70 و 80 کمتر شده. اغلب هم به 
بازاجرا روي آورده اند، چراکه وحشت دارند 
از محدودیت ها. پیــش از اجراي ترن هم 
همسرم ســاناز بیان بارها گفت: مطمئنی 
می خواهــی اجرا کنی؟ گفتــم: حتما اجرا 
می کنیم. خوشــحالم که با تماشــاي ترن 
همه اقشار حالشان خوب است. ترن براي 
قشر خاصی نیســت؛ حتی جوان هایی هم 
کــه با اقتضائــات آن دوره غریبه اند، از آن 

لذت برده اند.
استراتژیک .  بازیگرانتان،  انتخاب 

به نظر می رسد؛ هم از فریده سپاه منصور 
که از کارگاه نمایش درخشان دهه 40 
است، استفاده می کنید و هم از چهره اي که 
این روزها در تلویزیون جلوي چشم مردم 
است و هم از ستاره هاي سینما. انگار که 
در انتخاب هر یک، ملاحظه اي بیرون متنی 

را در نظر دارید.
نــه. دروغ چــرا؟! مگــر در تئاتر و با : 

شــرایط کنونی اش می شود استراتژیست 
بود؟ باورتان می شــود که 60 تا 70 بازیگر 
مدنظرمان بودند، اما نمی شد  از آنها استفاده 
کنیم. بله، ایده آل هایی همیشــه هست و 
رخ نمی دهد. چیدمــان در ذهنم دارم، اما 
مجبورم با شرایط هماهنگ شوم.  الان هم 
تیم خوبی داریم، اما مشخصا دوست داشتم 
گروه بازیگران اجراي قبلی ترن در این اجرا 
کامل بودند، چون اجراي ناکامی داشــتند، 
اما برخی اجراي همزمان داشتند و عده اي 
هم نمی توانستند باشند چون در سفر بودند. 
تا یک هفته قبــل از اجرا ما بازیگر عوض 
می کردیم و بچه ها می گفتند، می خواهی 
یک هفتــه اي اجرا را عقــب بیندازیم که 

ایستادم و گفتم نه.

دبیــر کارگروه ســاماندهی مد و لباس 
کشور از رونمایی ســند «لباس حلال» در 

ششمین جشنواره مد و لباس فجر خبر داد.
به گــزارش جام جــم، حمیــد قبادي 
روز گذشــته در نشســت خبري ششمین 
جشــنواره مد و لباس فجر با اشــاره به این 
که جشــنواره امسال شــامل هشت بخش 
است که طراحی لباس مهم ترین بخش آن 
اســت، گفت: طراحی پارچه، کیف و کفش 
و زیورآلات از دیگر بخش هاي ششــمین 
جشــنواره مد و لباس فجر است. به گفته او، 
زیورآلات قابلیت انتقال نمادها و نشــانه ها 
را به مخاطب دارد امــا گاهی این نمادها و 
نشــانه ها با فرهنگ ما هماهنگی ندارد، به 
همین دلیل سال گذشــته این بخش را به 

جشنواره مد و لباس فجر اضافه کردیم.
قبــادي همچنین به بخش مســابقه 
طراحی زنده لباس اشــاره کرد و افزود: در 
این بخش طراحی لبــاس اجتماعی براي 
بانوان، طراحــی بالاپوش (پیراهن مردانه) 
و همچنیــن محصولات عفــاف و حجاب 
ارائه می شود. حدود 90 گروه در این بخش 
شــرکت می کنند و هر گروه شامل طراح، 

الگوساز و دوزنده است.
او با بیان این که سال آینده جشنواره اي 
مستقل براي پوشاك کودك و نوجوان برپا 
می شــود، گفت: در این بخش بیش از 350 
اثر به دســت ما رســید و از آنجا که ما تنها 
امکان نمایــش 20 اثــر را داریم، تصمیم 
گرفتیم سال 1396 جشنواره اي مستقل را 
براي پوشاك کودك و نوجوان برگزار کنیم.
دبیــر کارگروه مــد و لباس کشــور با 
اشــاره به بخش بین الملل ششــمین دوره 
از جشــنواره گفت: کشــورهاي فرانسه، 
ویتنــام، هند، تونس، مراکش و نمایندگانی 
از روســیه و ایتالیا در این دوره از جشــنواره 
شــرکت کرده اند. قبادي با بیــان این که 

بخش بین الملل در چهار روز آخر جشنواره 
و از هفتم تا دهم برپا می شــود، از رونمایی 
ســند لباس حلال خبر داد و در توضیح آن 
بــه جام جم گفت: پیــش از این، جنبه هاي 
فیزیکی لبــاس از قبیل جنس پارچه و مواد 
به کار رفته در آن از منظر شرعی مورد توجه 
بــود. اما افزون بر آن باید جنبه هاي بصري 
لباس نیز مد نظــر قرارگیرد. با توجه به این 
که کشــور مالزي پیش از این مسأله غذاي 
حلال را در دســتور کار خــود قرار داده بود، 
موضــوع لباس حلال نیز به نهادهاي تابعه 
ســازمان کنفرانس اسلامی پیشنهاد شد و 
کارشناســان ما با بررســی نظرات فقهاي 
شــیعه و بــا توجه به روایت شــیعه و دیگر 

مذاهب اسلامی، ســندي را آماده کرده اند 
کــه در ایــن دوره رونمایی خواهد شــد تا 
قدمی در تثبیت لبــاس حلال با محوریت 

کشورمان باشد.
قبــادي با بیان این کــه در این دوره از 
جشــنواره بخش «ویترین ملی» منطبق 
بــا اقتصاد مقاومتی در تــالار وحدت و برج 
میــلاد به اجــرا در می آید، افــزود: در برج 
میلاد 25 برند ایرانی به عرضه محصولات 
خود می پردازنــد. همچنین لوح «با افتخار 
ســاخت ایران» نیز در این دوره از جشنواره 

اهدا خواهد شد.
دبیر کارگروه مد و لباس کشور در پاسخ به 
چرایی حذف شوي زنده لباس گفت: حواشی 
این ماجرا بسیار زیاد بود به همین خاطر بر آن 
شــدیم که حذف موضوع را در کشور اعلام 
کنیم. دلایل قانونی متعدد و ملاحظات بسیار 
در این زمینه وجود داشت که نفی این مساله را 
تائید می کرد به همین خاطر تصمیم گرفتیم 

شوي زنده لباس را از جشنواره حذف کنیم.
ششمین جشــنواره مد و لباس کشور از 
ســوم  اسفند ماه در تالار وحدت، برج میلاد و 

مجموعه آزادي برگزار می شود.

رونمایی از سند «لباس حلال» در جشنواره مد و لباس فجر 

گفت وگو با حمیدرضا آذرنگ، نویسنده و کارگردان نمایشی درباره شهداي گمنام

«ترن»، نمایشى براى همه نسل ها
صابر محمدي
فرهنگ و هنر

حمیدرضا آذرنگ، دوســالی اســت که از بازیگران پرکار سینماست تا آنجا که امسال با 
حضور در پنج فیلم، رکورددار بازي در فیلم ها بود، اما این حضور پررنگ باعث نشــده، او از 
خاســتگاهش یعنی تئاتر دور شود، طوري که وقتی هم از خودش می پرسی اولویت با کدام 

است، بدون مکث و با قاطعیت می گوید: قطعا تئاتر .
بازیگر و کارگردان باســابقه تئاتر این روزها دوباره با ترن به سالن اصلی مجموعه تئاتر 
شهر بازگشته است؛ متنی که سال 1391 آن را نوشته و همان سال به کارگردانی نیما دهقان 
روي صحنه برده، اما امسال هم تصمیم گرفته آن را به صورت کامل و با افزونه هایی این بار 
با کارگردانی خودش اجرا کند. ترن، روایت چشــمگیري از ماجراي پرفرازونشیب شهداي 
گمنام جنگ اســت با بازي هایی خیره کننده و تاثیرگذار. امیر جعفري، مهراوه شــریفی نیا، 
نســیم ادبی، بهرنگ علوي، منصوره ســپاه منصور و دیگر بازیگران این نمایش، در یکی از 
بهترین تجربه هاي تئاتري  شــان این روزها روي صحنه اند. پیش از این در همین صفحه، 
گزارشــی از پشــت صحنه این نمایش را همراه با حرف هاي ساناز بیان، مشاور کارگردان، 
خواندید و حالا با حمیدرضا آذرنگ، درباره روایت بی نقص اش از قهرمانان بی نام ونشــان، 

به گفت وگو نشسته ایم.

ترن و پدیده بازاجرا
مدتی اســت با پدیده بازاجراهــا در تئاتر ایران 
روبه رو هستیم. بسیاري از تئاترها که سال هاي 
اخیر بــه نمایــش درآمده اســت، دوبــاره روي 
صحنه می رود. ترن به نویســندگی و کارگردانی 
حمیدرضا آذرنگ مشــمول همین قاعده است، 
اما چه شــد که او تصمیم گرفت نمایشنامه اي را 
کــه پیش از این با کارگردانــی نیما دهقان، اجرا 
کرده بود، پس از چهار سال، این بار با کارگردانی 
خــودش روي صحنه ببرد؟ آذرنگ دراین باره به 
جام جم می گوید: هشــت ماه براي نوشــتن ترن 
زمان صرف کردم، اما با اتفاقاتی که سال 1391 
بــراي اجراي ایــن متن افتــاد، هیچ گاه نفســی 
براحتی نکشــیدم. حتی آن سال از آقاي دهقان 
خواهش کردم متن را اجرا نکنیم، چون بســیار 

دچار ممیزي شده بود.
امسال موضوع را با مسئولان تئاتر شهر در میان 

گذاشــتم و از اجراي ترن اســتقبال شــد. البته 
بایــد بگویــم آن قدر این متن با متن چهار ســال 
پیش متفاوت است که می تواند فارغ از بازاجرا، 

به نوعی دیگر دیده شود.

صالحی امیري در جمع هنرمندان تجسمی:
پیگیر معافیت مالیاتی همه هنرمندان هستیم 

دیــروز قبــل از مراســم اختتامیه 
جشــنواره هنرهــاي تجســمی، وزیر 
فرهنگ و ارشــاد اســلامی با جمعی از 
هنرمندان این حوزه دیدار کرد و درباره 
لزوم حمایت از حقوق هنرمندان، تامین 
فضاهاي آموزشــی براي انجمن هاي 
هنري و رســیدگی به معافیت مالیاتی 

هنرمندان با آنان صحبت کرد.
در این دیدار ســیدرضا صالحی امیري وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی بعد از شنیدن 
حرف هاي هنرمندان تجسمی گفت: معتقدم هنر، راه بازگشت به یک جامعه سالم است.
وي افزود: جامعه دچار یک سوء مصرف شده است. سوء مصرف فرهنگی یعنی پایین 
بودن ســرانه مصرف فرهنگی در جامعه ایران. ما درخصوص ســرانه مصرف خوراك و 
پوشــاك و ... مفصل صحبت می کنیم ولی براي مصرف فرهنگی جامعه فاقد الگوها و 

سرانه هاي معین هستیم.
وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی چاره حل این مشکلات را رجعت به گذشته دانست و 

گفت: ما باید به گذشته خود رجعت کرده و به سرمایه هایمان تکیه کنیم.
صالحی امیري افزود: انعقاد قرارداد پژوهشــی با انجمن ها ضروري اســت تا تاریخ 
شفاهی حوزه هاي هنرهاي تجسمی در ایران تنظیم و چاپ و این آثار به نسل هاي بعدي 
منتقل بشود. وجود گالري ملی ضروري است. تلاش می کنیم ساختمانی مناسب را اجاره 
کرده و انجمن ها از جمله انجمن نقاشی که مشکل فضا دارند، در این مکان مستقر شوند.
وي با اشــاره به معافیت مالیاتی هنرمندان گفت: جلســاتی را با وزیر اقتصاد و رئیس 
ســازمان مالیاتی داشتیم و در حال نوشــتن تفاهم نامه اي هستیم. انتظار ما معافیت کل 

فعالیت هاي هنري است.
در پایــان صحبت هاي هنرمنــدان و صالحی امیري، حســین محجوبی هنرمند 

پیشکسوت نقاشی یکی از آثار خود را به وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی اهدا کرد.

تجسمى

علی لهراسبی براي حضرت زهرا (س)  می خواند
علی لهراســبی قطعه اي را 
به مناســبت ســالروز شهادت 
حضرت فاطمه (س) آماده کرده 

است.
به گزارش روابــط عمومی 
سازمان هنري رســانه اي اوج، 
قطعه «مادرانــه» که تازه ترین 
محصــول مرکــز آواي انقلاب 
اســلامی (مأوا) است، بر اساس 

ترانه اي از روزبه بمانی، ملودي فؤاد غفاري و تنظیم هومن نامداري ساخته شده است و 
طی روزهاي آینده منتشر خواهد شد. مرکز آواي انقلاب اسلامی که حدود ده ماه از آغاز 
به کارش می گذرد، قطعاتی از محســن چاوشی، احسان خواجه امیري، مهدي یراحی، 

رضا صادقی، حجت اشرف زاده و... را منتشر کرده است.

امیر تاجیک بستري شد
امیــر تاجیــک خواننــده موســیقی پاپ 
کشــورمان به دلیل تشدید التهاب یک غده در 
قسمت چپ صورت در یکی از بیمارستان هاي 

تهران تحت عمل جراحی قرار گرفت.
پیمان ذاکري، مدیر برنامه هاي امیر تاجیک 
با اشــاره به جزئیات این عمل جراحی، به مهر 
گفت: حدود شــش ماه پیش متوجه شدیم امیر 
تاجیک در ناحیه مجراي تنفســی با اختلالاتى 
روبه رو است که همین امر مشکلاتی را در خوانش زنده او ایجاد می کرد به همین جهت 
طی روزهاي گذشته به چند متخصص مراجعه کرده و آنها نیز به قید فوریت اعلام کردند 

که باید هرچه زودتر او تحت عمل جراحی قرار گیرد.
وي ادامه داد: با توجه به رشد غده در قسمت چپ صورت، اولین عمل جراحی ساعتی 
پیــش انجام گرفت که خوشــبختانه با موفقیت انجام گرفــت و هم اکنون وي به دلیل 
جراحی انجام گرفته بیهوش اســت. ما باید تا چند روز آینده یکســري آزمایش ها براي 

تکمیل مراحل درمان انجام دهیم.
ذاکري در پایان بیان کرد: ما واقعا دوست نداشتیم ماجرا را رسانه اي کنیم، اما با توجه 
به پیگیري هاي دوستان رسانه و لطفی که به وي داشتند فعلا در همین حد اطلاع رسانی 

می کنیم و از مخاطبان عزیز می خواهیم که براي سلامتی این هنرمند دعا کنند.

شبروان» در نیاوران روي صحنه می رود»
کنســرت موسیقی سنتی شــبروان با عنوان «اي 
وطن» فردا در ســالن اصلی فرهنگســراي نیاوران 

برگزار می شود.
به گزارش جام جم، گروه موســیقی سنتی شبروان 
به سرپرســتی آرش کاوسی و خوانندگی بهروزافشار، 
ســاعت 20 در فرهنگســراي نیــاوران روي صحنه 
می روند. آرش کاوســی، سرپرســت گروه شبروان، با 
بیان این که اعضاى گروه اکثرا از شاگردان اساتید طراز 
اول موسیقی دستگاهی هستند، عنوان کرد: کنسرت 

«اي وطن» از دو بخش تشــکیل شــده است. بخش اول آن شامل تکنوازي و دونوازي 
اعضاء گروه در سه نوبت کوتاه خواهد بود و بخش دوم اجرا در مایه دشتی، بیات ترك و 
ابوعطا می باشــد. گروه موسیقی «شبروان» در کنسرت پیش رو به یاد استادان وزیري، 

صبا و پرویز ایران پور تصانیفی اجرا می کند.
وي افزود: جامعه هنري ایران اکثرا با آثار بی کلام استاد وزیري ارتباط برقرار کرده اند 
ولی در این برنامه چهار تصنیف از ســاخته هاي استاد وزیري اجرا می شود که در اجراي 

این تصانیف سه همخوان گروه را همراهی می کنند.
گروه شبروان در سال 1387 با حضور تعدادي از هنرمندان علاقه مند به موسیقی و با 
هدف ارائه آثار متنوع و اجراي کنسرت با حال و هوا و فضاي موسیقی ایرانی تشکیل شد. 
این گروه تاکنون اجراهاي مختلفی در داخل و خارج از کشور داشته است. بهروز افشار، 
اسماعیل صفري، غلامرضا صدرالدینی، مرضیه ریوندي، حامد مردانی، محمد جوزي، 
فائق نوري، نوید جمالی پور، نازنین ساوه و فاطمه حیدري فر از اعضاي این گروه هستند.

 کنسرت نوروزي علی رهبري در ترکیه
علی رهبري، آهنگساز و رهبر سابق ارکستر 
ســمفونیک تهران با یکی از برندگان مسابقات 
بین المللی موسیقی کلاســیک دنیا تازه ترین 

کنسرت خود را برگزار می کند.
به گزارش مهر، علی رهبري، آهنگســاز و 
رهبر سابق ارکستر سمفونیک تهران به دعوت 
بنیاد فرهنگی و هنري و ارکســتر ســمفونیک 
دولتی آنتالیا روز جمعه چهارم فروردین ســال 
آینده همراه با گوســتاو ریــوي، نوازنده مطرح آلمانی و برنده مدال طلاي مســابقات 
چایکوفســکی روسیه تازه ترین کنسرت خود را برگزار می کند. در این کنسرت آثاري از 
چایکوفسکی و برامس براي علاقه مندان در تالار اسپندوس روى صحنه خواهد رفت.

علی رهبري، مدیر هنري ســابق ارکستر ســمفونیک تهران اسفندماه سال گذشته 
بعد از استعفا از سمت خود در ارکستر سمفونیک تهران به دعوت بنیاد فرهنگی و هنري 
آنتالیا، رهبري چند کنسرت با ارکستر سمفونیک دولتی آنتالیا را با سولیست هاي مشهور 

جهان به عهده گرفت.
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«رونمایی نرم افزار اشعار آیینی «هلال
نرم افزار اشــعار آیینی «هلال» با بیش از ده هزار بیت شعر در ایام سوگواري فاطمیه 

رونمایی خواهد شد.
به گزارش فارس، نخســتین نرم افزار کتاب هاي الکترونیکی اشــعار آیینی با عنوان 
«هلال»، امروز همزمان با ایام فاطمیه رونمایی می شــود. در این نرم افزار که توســط 
موسســه هنر و ادبیات هلال ارائه شده، بیش از ده ها هزار بیت محتواي فاخر و ارزشمند 
در مدح و منقبت ائمه اطهار(ع) در قالب کتاب الکترونیک ارائه شده است. موسسه هنر و 
ادبیات هلال در یک دهه فعالیت خود توانسته، اشعار و سروده هاي اساتید و شعراي آیینی 
را در قالب منشورات گوناگون به عموم مردم و بویژه مداحان سراسر کشور عرضه کند.

سومین پایتخت کتاب ایران فردا معرفی می شود
مراسم پایانی ســومین دوره پایتخت 
کتاب ایران، روســتاها و عشایر دوستدار 
کتاب، فــردا در تــالار وحــدت برگزار 
می شود. به گزارش فارس، در این مراسم 
که با حضور وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 
برگزار خواهد شــد، پایتخت کتاب ایران 
از میــان 20 نامــزد راه یافته به مرحلــه نهایی داوري معرفی خواهد شــد. همچنین از 
ده روستاي برگزیده دوستدار کتاب نیز قدردانى به عمل خواهد آمد . شهرهاي اصفهان، 
اوز، برازجان، بوشهر، تبریز، تفت، دزفول، دمق، زرند، کاشان، کرمان، کنگان، شبانکاره، 
شــهرري، شهرضا، شهرکرد، شــیراز، لاهیجان، ورامین و یزد، به مرحله نهایی داوري 

راه پیدا کرده بودند.

کتاب
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 ریالی بودجه
به دریاچه ارومیه ندادند

دولــت یازدهم که با شــعار احیاي 
دریاچــه ارومیه کار خود را آغاز کرد،در 
بودجه سال 96، ریالی به احیاي دریاچه 
اختصاص نداده و مسئولان می گویند 
توقــف یکســاله در فعالیت هاي احیا 

جبران ناپذیر خواهد بود./ مهر

 تکذیب سرطان زا بودن
پارازیت ها

محمد اســماعیل اکبــري، رئیس 
مرکز تحقیقات سرطان دانشگاه علوم 
پزشــکی شهید بهشــتی گفت: طبق 
مطالعــات ســازمان هاي بین المللی، 
هیچ مقاله اي در خصوص ســرطان زا 
بودن پارازیت ها وجود ندارد و همچنین 
امواج الکترومغناطیســی موبایل نیز در 
بروز سرطان نقش چندانی ایفا نمی کند، 
بلکه استفاده بیش از حد و غیراستاندارد 
از ایــن امکانات و همچنیــن عوامل 
روانی، نقش بســزایی در بروز سرطان 

دارد./ فارس

زنگ ورزش
 3ساعت بیشتر می شود 

مهــرزاد حمیدي، معــاون تربیت 
بدنی و سلامت وزیرآموزش و پرورش 
با اعــلام خبر افزایش ســه ســاعته 
درس تربیت بدنــی در مدارس گفت: 
شاداب ســازي مدارس بــا تمرکز بر 
دانش آموزان دوره ابتدایی در دســتور 

کار وزارتخانه قرار گرفته است./ ایسنا 

 کسري بودجه
3400میلیارد تومانی 

مدیــرکل برنامــه و بودجه وزارت 
آمــوزش و پــرورش گفــت: بودجه 
پیشــنهادي آموزش و پــرورش براي 
ســال 96، 45 هزار میلیــارد تومان بود 
که بــا 8000میلیارد تومان آن می توان 
پاداش پایان خدمت سال هاي 95 و 96 
فرهنگیــان را پرداخت کــرد. به گفته 
منصــور مجاوري، بودجــه پیش بینی 
شــده آموزش و پرورش در ســال 96 
بدون در نظر گرفتن کســري سال 95 و 
پاداش پایان خدمت فرهنگیان، 3400 

میلیارد تومان کسري دارد./ فارس 

کوتاه از جامعه

مینا مولایی 
جامعه

عروســک هاي ریز و درشت،  خرس هاي 
قهوه اي رنگ پشمی و خرگوش هاي سفید و 
صورتی روي دستگیره در و سقف ماشینی که 
قرار است نوزاد تازه به دنیا آمده را از بیمارستان 
تا خانــه همراهی کند، جا خــوش کرده اند؛ 
ماشــین همراهان دیگر از عمو و عمه گرفته تا 
دایی و خاله، با بادکنک هاي رنگی و روبان هاي

 ریز ودرشت تزئین شده اند.
کمی بالاتر از در اصلی یکی از معروف ترین 
بیمارستان هاي خصوصی کشور،  همگی پشت 
سر همدیگر کنار خیابان به ردیف ایستاده اند و 
منتظرند کار تسویه حساب هزینه هاي زایمان 
و تولد نوزادشان با بیمارستان تمام شود و آنها، 
کودك نورسیده را با شادي و خوشحالی زیاد و 
در مقابل چشمان حیرت زده بقیه شهروندان به 
خانه برسانند؛ شهروندانی که هنوز چشمشان 
به دیدن ماشــین هاي تزئین شده حمل نوزاد 
عادت نکرده و با بهت و حیرت به این ماشین ها 
نگاه می کنند. افراد متعجبــی که باور ندارند 
پــاي لاکچري بازي(تجمل گرایی) از تهیه 
سیسمونی و لوازم نوزادان گذشته و به مراسم 

تولدشان در بیمارستان ها هم رسیده باشد.
موضوعی که می تواند از همین آغاز، زنگ 
خطر را براي مسئولان فرهنگی کشور به صدا 
در بیاورد و به دغدغه کارشناســان امر تبدیل 
شــود. دکتر جمشــید جعفرپور، نایب رئیس 
کمیسیون فرهنگی مجلس شوراي اسلامی، 
مســئولی اســت که در گفت وگو با جام جم با 
اشاره به پیامدهاي منفی این معضل اجتماعی، 
نسبت به رواج تجمل گرایی در جامعه هشدار 
می دهد و می گوید: برگزاري مراسم اینچنینی 
در حقیقت شکلی خاص از سبک زندگی است 
که در جامعه ما در حال ترویج است و بر مبناي 
توجه بیش از حد و افراطی به مسائل تجملاتی 
و لوکس شــکل گرفته است که این موضوع 

می تواند آفت جامعه امروز ما باشد.
نایب رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس 
تاکیــد می کند: مبناي رواج تجمل گرایی بین 
خانواده ها، ریشه در مسائل ارزشی و اعتقادي 
دارد. هــر قدر توجه به مســائل معنوي کمتر 
شود،  مسائل مادي نقشی پررنگ تر در زندگی 

روزمره انسان ها پیدا می کند.
جعفرپور توضیح می دهــد: قاعده بر این 
اســت که به هر چیزي به انــدازه خودش بها 
بدهیم و اگر بیشــتر از این باشــد باعث ایجاد 
رفتارها و عاداتی می شود که مورد قبول عقل و 

مورد دفاع منطق نیست.
این نماینده مجلس، رواج تجمل گرایی و 
لاکچري بازي در جامعه را از چند جهت مورد 
مذمت قرار می دهد و می گوید: اولین مشکل 
این اســت که احساس ســرخوردگی و فقر و 
عقب ماندگی در افــرادي به وجود می آید که 
شاهد این ماجرا هســتند، اما در این سطح از 
توانمندي قرار ندارد. مشکل بعدي این است 
که بســیاري براي عقب نماندن از این قافله، 
دســت به هرکاري می زنند تــا به آنچه فکر 
می کنند به عرف جامعه تبدیل شده برسند، در 
نتیجه جامعه بیشتر از قبل درگیر آسیب هاي 

مصرف گرایی می شود.
جعفرپور در توضیح بیشــتر 
می گویــد: در ایــن موضوع 

بحث اصلی این است 
که فلســفه برگزاري 
مراسم براي نوزادان 
چیســت و چرا یک 
بــراي  خانــواده 
برگــزاري این نوع 

مراســم تا این حد هزینه می کند؟! در حقیقت 
نکته مهم اینجاست که این خانواده ها از فلسفه 
جشنی که سال ها ســاده برگزار می شده دور 
شده اند و این جشن و استقبال از نوزاد را به یک 

مراسم پرتجمل و پرهزینه تبدیل کرده اند.

 هزینه هاي گزاف
براي استقبال از نوزاد

اگــر تا پیــش از این تهیــه و تدارکات 
براي تولد نوزادان به چشــم و همچشمی 
در تهیه لوازم سیســمونی خلاصه می شد، 
حالا مدت هاست صفحات دنیاي مجازي 
پرشده از اسامی مراکزي که تخصصشان در 
تزئین اتاق کودك در بیمارستان، تهیه فیلم 
اختصاصی از خانواده هاي چشم انتظار پشت 
در اتاق عمل و تدارکات ویژه براي مراســم 
بی بی شــاور (حمام کودك) و تزئین ماشین 
حمل نوزاد خلاصه می شود. ما براي ورود به 
این دنیاي پر زرق و برق با شماره یکی از این 
مراکز تماس می گیریم، خودمان را مشتري 
معرفی می کنیم و مسئول ذي ربط با تکرار 
چندباره جمله «ســرمان این روزها خیلی 
شلوغ اســت، وقت نداریم!» بالاخره قبول 
می کند فهرســت قیمت ها و خدماتی را که 
ارائه می کند در اختیار ما بگذارد؛ قیمت هایی 
که البته براي این طرف عید اســت و بعد از 

عید حتما تغییر خواهد کرد.
این مرکز بــراي تزئین اتــاق کودك 
در بیمارســتان با بادکنک هــاي هلیومی، 
روبان هاي رنگی، نصب حروف اسم کودك 
روي دیــوار و در ورودي، تزئین تخت مادر 
و کــودك با روبان و تــور و... مبلغی معادل 
یک میلیون تومان دریافت می کند. ساخت 
فیلم اختصاصی از مادر بــاردار قبل از تولد 

نوزادش از لحظه خروج از خانه تا رســیدن 
به بیمارســتان و خداحافظــی با همراهان، 
همچنین فیلمبرداري از پدر و ســایر چشم 
انتظاران پشــت در اتاق عمل هم هزینه اي 
معــادل 800 هزار تا یــک میلیون و 200 
هزار تومان خواهد داشــت. براي مراســم 
بی بی شــاور یعنی تزئیــن خانه و برگزاري 

یــک مهمانی ویژه براي تمــام اقوام با تم 
مخصوص نــوزادي،  غذاهاي ویژه و... هم 
هزینه اي معادل 1/5 تــا دو میلیون تومان 
طلب می شــود. براي تزئین ماشین نوزاد با 
عروســک و بادکنک هاي رنگی هم مبلغی 
حدود 300 تــا500 هزار تومــان دریافت 
می شود. این مســئول چند بار دیگر تکرار 
می کند که تا قبل از عید وقتشــان پر است 
و اگــر نوزادمان در ســال 96 به دنیا می آید 
بایــد از حالا محدوده تولدش را روي تقویم 
مشــخص کنیم و وقت بگیریم. تماس با دو 
مرکز مشابه دیگر هم که صفحاتی پرطرفدار 
در اینستاگرام براي خودشان به راه انداخته اند 

ما را به قیمت هایی مشابه می رساند.

موج تجمل گرایی
 جامعه را تهدید می کند

تزئین اتاق و ماشــین حمل نوزاد و ... با 
نرخ هایی که چند خط بالاتر به آنها اشــاره 
کردیم، شاید به نظر خیلی ها عجیب به نظر 
برســد، اما آن طور که از شــواهد پیداست 
براي برخی خانواده ها اصلا عجیب نیست؛ 
خانواده هایی که معتقدند یک شــب هزار 
شب نمی شود و در این یک شب باید سنگ 

تمام بگذارند!
موضوعی که دکتر عباس گلدوســت 
تهرانی، آسیب شــناس و استاد دانشگاه با 
اشاره به آن به جام جم می گوید: پناه بردن 
خانواده ها به این نوع تجمل گرایی صرف 
نظر از این که هزینه هایی بســیار بالا به 
آنها تحمیل می کند، تبعات منفی زیادي 
هم براي ســایر افراد جامعه به دنبال دارد، 
چراکه جمعیت زیادي از شهروندان جامعه 
تــوان رقابت با این قشــر مرفه را ندارند و 
در کــورس مصرف گرایــی از آنها عقب 

می مانند.

این جامعه شــناس بــا تاکید بر این که 
لاکچري بــازي و تجمل گرایی، جامعه را 
در مسیر وابســتگی اقتصادي و فرهنگی 
قرار می دهد، می گوید: همان طور که یک 
موج با بزرگ شدنش می تواند به کشتی ها و 
قایق هاي سطح دریا آسیب بزند، در جامعه 
هم وضع بــه همین منوال اســت. وقتی 
موجــی از تجمل گرایی به راه می افتد همه 
آحاد جامعه در معرض تهدید قرار می گیرند 
و نتیجه این اتفاق وابســتگی هرچه بیشتر 
جامعه از نظــر اقتصــادي و فرهنگی به 

بیگانگان است.

لاکچرى بازى نوکیسه ها با نورسیده ها
تزئین خودروى حمل نوزاد و طراحى اختصاصی اتاق در بیمارستان، سبکی جدید از زندگی تجمل گرایانه است

جام جم از رواج تجمل گرایى و مصرف زدگى در برخى خانواده ها گزارش مى دهد

گلدوست تهرانی:  
 این نوع تجمل گرایی 
صرف نظر از این که 

هزینه هایی بسیار بالا 
به خانواده ها تحمیل 
می کند، تبعات منفی 

زیادي هم براي 
سایر افراد جامعه دارد

جعفرپور: هر قدر توجه 
به مسائل معنوي کمتر 

شود،  مسائل مادي و 
تجمل گرایى نقشی 
پررنگ تر در زندگی 

روزمره انسان ها 
پیدا می کند

تجربه موفق مکزیک 
در پوشش همگانی سلامت

ادامه از صفحه اول
آمار نشــان می دهد در ســال 2000 میلادي، بیشــتر از 50 میلیون نفر از جمعیت 
مکزیک، براي حدود 60 ســال تحت پوشــش هیچ نوع بیمه  سلامت نبوده اند. در سال 
2003، براي ســاماندهی حوزه بهداشــت و درمان، سیاست  هاي کلی سلامت در این 
کشــور مورد بازنگري قرار گرفت و برنامه اصلاحات نظام سلامت با اهداف زیر شروع 

شد:
1. افزایش بودجه حوزه سلامت 2. افزایش پوشش بیمه همگانی سلامت 3.کاهش 
نابرابري در هزینه  هاي ســلامت از طریق کاهش پرداخت مستقیم از جیب و محافظت 

در برابر رخداد هزینه هاي کمرشکن درمان.
اهداف مذکور براي تمام شهروندان برنامه ریزي و در سال 2004 اجراي برنامه آغاز 
شد. گام نخست در مکزیک، تصویب و تامین هزینه لازم براي بیمه بود؛ به این ترتیب 
پرداخت مستقیم شهروندان براي هزینه هاي سلامت حذف   شد. البته مبلغی به عنوان 
مشــارکت سالانه شــهروندان (یارانه درمان) در نظر گرفته شد که بین 60 تا 950 دلار 
به ترتیب براي اقشــار کم درآمد تا شهروندان داراي تمکن مالی بود. به عبارت دیگر در 
این برنامه، خانواده ها نیز در پرداخت سهم بیمه مشارکت داشتند؛ نکته جالب اما حدود 
20 درصد از پایین ترین دهک هاي درآمدي جمعیت و افرادي که به هر دلیل شغل خود 
را از دســت داده بوند و بیکار محسوب می شــدند، از هر نوع پرداخت براي هزینه هاي 

سلامت معاف بودند.
در نهایت اجراي اصلاحات حوزه ســلامت منجر به این شــد که 52/6 میلیون نفر 
(52میلیون و 600 هزار نفر) تحت پوشــش بیمه همگانی سلامت قرار گرفتند و به این 
ترتیب، مکزیک موفق شد در کمتر از یک دهه به پوشش همگانی سلامت دست یابد.
در فاصله سال هاي 2000 تا 2006 «دکتر خولیو فرانک» وزیر بهداشت مکزیک که 
بعدها رئیس دانشکده بهداشت هاروارد شد، معمار نظام سلامت لقب گرفت؛ برنامه اي 
که هدفش اطمینان از این موضوع بود که تمام شــهروندان، بویژه فقیرترین اقشــار به 

تمام خدمات درمانی و بهداشتی (و پیشگیري) دسترسی داشته باشند. 
بالاخره در سال 2014 از سوي سازمان ها و مجامع بین  المللی، این برنامه به  عنوان 
یک الگوي موفق در دستیابی به پوشش همگانی سلامت معرفی شد. شایان ذکر است 
یکــی از مهم ترین مــوارد کلیدي در موفقیت مکزیک، «تامیــن بودجه لازم در طول 
اجراي برنامه» و «ایفاي نقش تولیتی نظام ســلامت در هزینه کرد بودجه براي برنامه 
اصلاحات» بود. چنان که مکزیک توانســت تنها براي ســه ســال آخر برنامه، معادل 
26/825 میلیــون دلار آمریکا هزینه کند اما باز هم تاکید می کنم، آنچه دولت مکزیک 
انجام داد ـ همان گونه که در اجراي برنامه هاي اصلاحات نظام ســلامت در الگوهاي 
موفق دنیا معمول است ـ تصویب بودجه لازم و تامین مالی اجراي برنامه، پیش از آغاز 
آن بود. البته بانک جهانی پرداخت بخشی از این هزینه  (تنها معادل 1/250میلیون دلار 

آمریکا) را متقبل شد و بقیه از سوي دولت تامین گردید. 
امید که ما نیز بتوانیم از تجربه هاي جهانی درس بگیریم و این مســیر را بدون وقفه 

تا رسیدن به هدف نهایی دنبال کنیم.

یادداشت

قیمتخدمات انجام شده
300 تا 500 هزارتومانتزئین خودروى حمل نوزاد

800 هزار تا یک میلیون و 200 هزار تومانساخت فیلم اختصاصى از روز تولد نوزاد
یک میلیون تومانتزئین اتاق کودك در بیمارستان

1/5 تا 2 میلیون تومانبرگزارى مراسم بى بى شاور (حمام کودك)

مدیــرکل امور فرهنگــی و اجتماعی 
صندوق بازنشســتگی کشوري در رابطه 
با کمک هزینه بازنشستگان در ایام نوروز 
امسال گفت: بازنشســتگان می توانند با 
مراجعه به دفاتر شــرکت هاي ایرانگردي 
و جهانگردي از تخفیف 30 تا 50 درصدي 

هتل ها برخوردار شوند.
به گــزارش فارس، عباس رشــیدي 
افزود: این تخفیف هــا محدودیتی براي 
داشتن همراه در سفر ندارد؛ چراکه امکانات 
به قدر کافی موجود اســت و در صورتی که 

هتل ها امکان پذیرش داشــته باشــند، 
بازنشستگان می توانند از آن استفاده کنند.
رشــیدي ادامه داد: براي ســفرهاي 
عتبات عالیات نیــز به دلیل این که هزینه  
این سفر قدري گران تر از سفرهاي داخلی 
است، ســال گذشــته براي بازنشسته و 
همراه مبلغ 500 هزار تومان در نظر گرفته 
شــده بود که امســال آن را به 600 هزار 
تومان افزایش دادیــم؛ یعنی در مجموع 
یک میلیون و 200 هزار تومان کمک هزینه 

به بازنشسته و همراهش تعلق می گیرد.

رئیس اداره ســلامت کودکان وزارت 
بهداشــت گفت: 20 درصد بچه هاي زیر 
هفت سال کشــور چاق و 6/7 درصد این 
کــودکان نیز کوتاه قد هســتند که بر این 
اساس 40 درصد کودکان نیازمند بررسی 

وضعیت تکاملی شان هستند.
به گــزارش جام جم، حامــد برکاتی 

با اعــلام این که اجراي برنامه ســلامت 
کودکان در کشــور قدمتی 75 ساله دارد، 
گفت: مشکل اصلی ما جز در برخی مناطق 
کشور ســوء تغذیه کودکان نیست، بلکه 
اضافــه وزن و چاقی بچه هاســت که در 
برنامه جدید براي مهــار آن برنامه هایی 

ارائه شده است.

 

 

تخفیف 30 تا 50 درصدي هتل ها 
براي بازنشستگان

20 درصد کودکان زیر 7 سال کشور چاق هستند

ساده زیستی توصیه رهبر معظم انقلاب به مردم و مسئولان
حضرت آیت االله خامنــه اي، رهبر معظم انقلاب درباره ضرورت توجه به 
ساده زیســتى و دورى از تجمل گرایى در بیاناتشــان خطاب به مسئولان 
و اعضاي هیأت دولت می فرمایند: «ساده زیســتی چیز بســیار باارزشی 
اســت. ما اگر بخواهیم تجمل و اشــرافی گري و اســراف و زیاده روي را 
ـ  که واقعا بلاي بزرگی است ـ از جامعه مان ریشه کن کنیم، با حرف و گفتن 
نمی شود؛ که از یک طرف بگوییم و از طرف دیگر مردم نگاه کنند و ببینند 
عمل مان جور دیگر اســت! باید عمل کنیم. عمل ما بایســتی مؤید و دلیل 
و شاهد بر حرف هاي ما باشد تا این که اثر بکند. این خوشبختانه هست. 
فاصله تــان را با طبقات ضعیف کم کرده ایــد و کم نگه دارید و هر چه که 

ممکن است آن را کمتر کنید... .»
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 جشنی به نام لیگ قهرمانان
آنها که باور نداشتند لیگ قهرمانان اروپا بالاترین سطح رقابت فوتبالی در دنیاست 
احتمالا هفته قبل نظرشان عوض شد. نمایش رئال ـ ناپولی، پاري سن ژرمن ـ بارسلونا 
و بایرن مونیخ ـ آرسنال چیزي فراتر از فوتبال بود و هواداران فوتبال امیدوارند در چهار 
بازي این هفته در روزهاي سه شنبه و چهارشنبه نمایش هایی در همان اندازه زیبا ببینند.

موافقــان افزایش تیم هاي ملی حاضر در جام جهانی، افت کیفیت مســابقات را به 
عنوان مهم ترین دلیل بیان می کنند. این که شاید تیم هایی از آسیا و آفریقا شاید نتوانند 

با تیم هاي تراز اول دنیا رقابت کنند.
بعد از پایان جام جهانی 2014 گاردین در یادداشتی به تحلیل این رقابت ها پرداخت 
و نویســنده در قســمتی از این تحلیل آورد: گاهی ترجیح می دادم به جاي دیدن بعضی 
بازي هاي کســالت بار ملی، بازي بوروسیا دورتموند ـ رئال مادرید در لیگ قهرمانان را 

براي سومین بار نگاه کنم.
پیروزي خردکننده 4 بر صفر پاري ســن ژرمن مقابل بارسلونا در یک دیدار بی حرف 
و حدیــث که نمی تــوان به آن لقب اتفاق یا حادثه داد، دنیا را شــگفت زده کرد، اما این 
ذات غیرقابل پیش بینی فوتبال اســت. دقیقــا همان چیزي که موجب گرایش بیش از 
حد مردم دنیا به این رشــته شــده. جادوي فوتبال در دنیا هر روز قدرتمندتر از روز قبل 
می شــود و لیگ قهرمانان اروپا هر فصل ما را به مهمانی نمایش هاي مســحورکننده 
این رشــته جادویی می برد. تا فینال 13 خرداد در ورزشــگاه ملی کاردیف در ولز، منتظر 

دیدارهایی خیره کننده می مانیم.

 یادداشت
 مهدي توتونچی

ورزش 

ترابی به تراکتورسازي می رسد 
بازیکــن ملی پوش ســایپا بــه دیدار با 
تراکتورســازي در هفته بیست و سوم لیگ 

برتر می رسد.
مهــدي ترابی که در نیم فصل اول دچار 
شکستگی انگشت پا شد مدت هاست براي 
سایپا بازي نکرده اســت او که بتازگی گچ 
پایش را باز و تمریناتش را آغاز کرده اســت 
در بــازي با صباي قم هم از روي ســکوها 

بازي تیمش را نظاره کرد. او به بازي با تراکتورســازي خواهد رســید و می تواند تیم سایپا 
را در این دیدار در هفته بیســت و ســوم لیگ همراهی کند. مسابقه دو تیم روز جمعه 13 

اسفندماه برگزار می شود.

قول استاندار براي حمایت استقلال خوزستان
نعمتی زاده، مدیرعامل باشــگاه استقلال خوزســتان با مهدي تاج، رئیس فدراسیون 

فوتبال دیدار و گفت وگو کرد.
نعمتی زاده، مدیرعامل باشــگاه استقلال خوزســتان با مهدي تاج، رئیس فدراسیون 
فوتبال درخصوص مشــکلات مالی این باشگاه نشستی را برگزار کرد و در نهایت پس از 
مذاکره تلفنی مهدي تاج با شریعتی، استاندار خوزستان، مقرر شد تا از سوي استانداري به 
جهت شرکت قوي این تیم در رقابت هاي لیگ قهرمانان آسیا مساعدت و همکاري هاي 

لازم به منظور حضور موفق نماینده فوتبال کشورمان در این مسابقات به عمل آید.

استقلال اهواز و فرار ششمین مربی
علی حنطه که پس از برکناري سیاوش 
بختیاري زاده از سرمربیگري تیم استقلال 
اهــواز، هدایت آبی هاي اهــواز را بر عهده 
گرفته بــود، از ســمتش کناره گیري کرد. 
علی حنطه در حالی از هدایت تیم استقلال 
اهواز کناره گیري کرد که از عمر مربیگري 
این مربی در جمع آبی پوشــان اهواز فقط دو 
هفته گذشــته بود. حنطه ششمین سرمربی 
تیم اســتقلال اهواز در این فصل به حساب 

می آید که هنوز قراردادش در هیات فوتبال استان خوزستان ثبت نشده بود.
گفته می شــود، دلیل کناره گیري علی حنطه، عمل نکردن باشگاه استقلال اهواز به 

تعهداتش است. این تیم در قعر جدول رده بندي لیگ یک قرار دارد.

آراى انضباطی لیگ یک
کریم اسلامی بازیکن تیم بادران 4 جلسه محروم شد.

دیدار تیم هاي مس کرمان و بادران تهران از سري رقابت هاي لیگ دسته اول فوتبال 
باشــگاه هاي کشــور برگزار شد. بر اســاس اعلام کمیته انضباطی در این دیدار از سوي 
کریم اســلامی، بازیکن تیم بادران تهران تخلفاتی مبنی بر فحاشــی به داور مسابقه که 
منجر به اخراجش شــد و همچنین رفتار زننــده در حین خروج از زمین رخ داد. وي طبق 
بند هاي 4 و 5 آیین نامه انضباطی چهار جلســه از همراهی تیم خود محروم اســت و باید 
10 میلیون ریال جریمه نقدي نیز پرداخت کند. (این راي قابل تجدید نظر اســت) منصور 
ابراهیم زاده، ســرمربی تیم مس کرمان به دلیل اعتراض به داوري با تذکر کتبی کمیته 
انضباطی مواجه شد. حسن مرادي، مربی تیم بادران تهران به دلیل ورود به زمین بازي و 
اهانت به داور، یک جلســه همراهی تیم خود محروم است و باید 50 میلیون ریال جریمه 

نقدي پرداخت کند.

امید سرمربى لکوموتیو به علی کریمی
تیم جدیــد علی کریمی مقابل اســترا 
1961 تن به شکست داد. لکوموتیو زاگرب 
که بتازگی علی کریمی را از دینامو به خدمت 
گرفته در چارچوب هفته بیست و یکم لیگ 
کرواســی به مصاف استرا 1961 رفت.این 
دیدار با تیجه یک بر صفر به ســود اســترا 
خاتمــه یافت.در لیگ 10 تیمی کرواســی 

لکوموتیو با 20 امتیاز هفتم است.
سرمربی تیم لکوموتیو زاگرب در اولین 
اظهار نظر رســمی خود درباره جذب علی 

کریمی، ملی پوش ایرانی را ناشناخته توصیف کرد.
ماریو توکیچ درباره خریدهاي فصل نقل وانتقالات زمستانی تیمش گفت: من بیش از 
هر چیز به میهالیوویچ و سمپر فکر می کنم. علی کریمی و چیکوینهو تا اندازه اي ناشناخته 
هستند اما از آنها انتظار داریم، سهم خود را ایفا کنند و در سریع ترین زمان با سیستم تیمی 

لکوموتیو هماهنگ شوند.

آغاز همایش بین المللی ورزش همگانی 
دومین همایش بین المللی ورزش همگانی باحضور مسعود سلطانی فر، وزیر ورزش و 

مسئولان انجمن جهانی ورزش همگانی در تهران آغاز به کار کرد.
 در مراســم افتتاحیه این همایش که در سالن غدیر دانشگاه علوم انتظامی ناجا برگزار 
شــد، علی مجدآرا، رئیس فدراســیون ورزش همگانی کشورمان گفت: در این همایش، 
تفاهم نامه همکاري با فدراســیون بین المللی ورزش هاي همگانی و تعدادي از روســاي 

فدراسیون هاي جهان در جهت توسعه ورزش همگانی را امضا کردیم.
وي گفت: در این همایش 600 مقاله از بخش داخلی و خارجی به دبیرخانه این همایش 
رســیده اســت و براســاس برنامه ریزي ها در جریان دو روز برگزاري این همایش شش 
کارگاه و شش نشست تخصصی برپا خواهیم کرد و چون برنامه ریزي هاي فدراسیون بر 
مبناي برنامه محوري اســت در سال جاري توانسته حداقل 50 درصد از مردم را به سمت 
انجام فعالیت هاي بدنی تشــویق کند و با اجراي چشــم انداز سند 1404 تلاش کردیم تا 

فعالیت هاي خوبی را در جهت توسعه ورزش همگانی در کل کشور داشته باشیم.

اخبار کوتاه 

صف شاکیان و طلبکاران باشگاه هاي 
ایــران اگر بــه صفر نرســد اوضاع کل 
فوتبال ایران وخیم می شود، براي همین 
فدراســیون فوتبال بدهــکاران را تهدید 
کرده است پیش از آن که برخوردهاي فیفا 
همه جانبه شود، احتمال تعلیق فعالیتشان 

در داخل کشور وجود دارد.
لیگ برتر شــانزدهم که هیچ، تاریخ 
ایــن لیگ به انضمام لیــگ یک را زیر و 
رو کرده و ورق بزنی به اندازه انگشــتان 
دو دســت نام بازیکن خارجی خوب پیدا 
نمی کنی، بازیکنی که به قول معروف در 
دنیاي فوتبال سرش به تنش بیارزد یا یک 
سر و گردن از بازیکنان ایرانی سرتر باشد 
با این حال رفت و آمد این بازیکنان متعدد 
حالا بدهی حدودا 20 میلیارد تومانی روي 
دست باشگاه ها گذاشــته و برخوردهاي 
پلکانی فیفا آغاز شــده است. براي همین 
مسئولان فدراسیون فوتبال تلویحا تاکید 
می کنند که جانب حق و فیفا را می گیرند 

تا فوتبال ملی آسیب نبیند.
هر چند در مقطع کنونی ظاهرا خطري 
متوجه فدراسیون فوتبال نیست، اما حجم 
پرونده و تعدد باشگاه هاي بدهکار در کنار 
بی ســامانی اکثــر این باشــگاه ها، آژیر 
زرد را بــراي فدراســیون فوتبال به صدا 

درآورده و این فدراسیون هشدار می دهد 
چنانچه کارد به اســتخوانش برسد خود 
راسا نسبت به تعلیق باشگاه هاي بدهکار 
اقدام می کند، پیش از آنکه فیفا تصمیمات 

مشابهی بگیرد.

 5 صــف شــاکیان و مطالبه
میلیون دلاري آنها

منابع خبري از 52 پرونده باز طلبکاران 
فوتبــال ایران در فیفا خبــر می دهند 52 
پرونــده اي که حاکــی از مطالبه حدود 5 
میلیون دلاري و مربوط به 19 باشگاه است 
و صدر آنها، پرســپولیس، تراکتورسازي و 
اســتقلال تهران قرار دارند. در این میان 
فعلا استقلال از نقل و انتقالات زمستانی 
محروم شــد و تراکتورسازي از دو مقطع 
نقل و انتقالات زمســتانی و تابســتانی 
محروم شــده و مطمئنا 17 باشگاه باقی 
مانــده از جمله پرســپولیس نیز چنانچه 
رضایــت طلبکارانشــان را به موقع جلب 
نکنند در فرآیند خطرناك این برخوردهاي 

پلکانی گرفتار می شوند.
این بدهی ها و شــکایات انباشــته به 
دلیل عدم ثبات مدیریتی در ســال هاي 
اخیر ســیر تصادعدي داشته است. اساسا 
کمتــر مدیري زیر بار بدهی ســلف خود 

می رود براي همین این بدهی ها همواره 
روند تصاعدي داشته است.

هــم اکنون از 52 پرونده اي که مربوط 
به مربیان و بازیکنان خارجی در فیفاســت 
10پرونــده در ابتــداي پیگیري اســت، 
32پرونده به حکم رســیده و 10 پرونده در 
حال بررسی است. از این تعداد 11 پرونده باز 
است که برخی به حکم رسیده و مربوط به 
باشگاه پرسپولیس است که پرسپولیسی ها 
مدعی اند اختلاف سه یا چهار پرونده را حل 
کرده اند. بعد از پرسپولیس، تراکتورسازي 
با هفت پرونده بیشترین تعداد پرونده باز را 
دارد و استقلال سومین باشگاه است با پنج 

پرونده باز در فیفا.
پدیده و ســیاه جامگان خراســان و 
راه آهن با چهــار پرونده باز، اســتقلال 
خوزســتان، برق شــیراز و باشگاه ملوان 
(که تهدید به کســر امتیاز شــده است) با 
دو پرونده باز، اســتقلال اهــواز، صباي 
قــم، ســپاهان اصفهــان، صنعت نفت 
آبادان، نفت تهران، نفت مسجدسلیمان، 
فولاد یزد، شــاهین بوشهر، پاس همدان 
و شــهر باران هر کدام بــا یک پرونده باز 
دیگر باشگاه هاي بدهکار فوتبال ایران به 
خارجی ها هســتند. ضمن این که پرونده 
پاس همدان و شــهر باران نیز به مرحله 

کسر امتیاز رســیده و کسر شش امتیاز از 
آنها قطعی شده است.

سرنوشت بدهی ندادن
ســوالی که علاقه منــدان به فوتبال 
دارنــد این کــه چنانچه باشــگاه ها این 
بدهی هــا را پرداخت نکنند در نهایت چه 
سرنوشتی در پیش دارند؟ بر اساس اعلام 
مسئولان فدراسیون فوتبال، فیفا پس از 
شکایت بازیکنان و مربیان سعی می کند 
به باشگاه ها فرصت بدهد، در صورتی که 
باشــگاه ها نتوانند بدهی را پرداخت کنند، 
ابتدا از نقل وانتقالات محروم می شــوند، 
کســر امتیاز و سقوط به دســته پایین تر 
مراحل بعدي اســت و ســپس تهدیدها 
همه جانبه می شــود. به عبارتی فیفا اگر 
احســاس کند یک عضو خود نســبت به 
احــکام بی احترامی می کنــد از راه هاي 

دیگري استفاده خواهد کرد.
گفته می شــود در حــال حاضر هیچ 
تهدیــدي متوجــه فدراســیون فوتبال 
نیست، اما این فدراســیون باشگاه هاي 
بدهکار را تهدید کرده چنانچه مشکلات 
مالی خود را حل نکنند، معلق می شــوند 
تا مشــکل یک عضو دامن تمام فوتبال 

ایران را نگیرد.

بدهکاران تعلیق مى شوند 
 بدهی 20 میلیاردي 19 باشگاه و تهدیدهاي فیفا
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رهبر معظم انقلاب اســلامی در پی 
قهرمانــی تیم ملی کشــتی آزاد در جام 

جهانی، پیامی تشکرآمیز به رسول خادم 
رئیس فدراسیون کشتی ابلاغ کردند.

به گزارش فارس، در پی قهرمانی تیم 
ملی کشــتی آزاد در جام جهانی، یکی از 
اعضاي دفتر رهبر معظم انقلاب اسلامی، 
امروز طی تماســی تلفنی با رسول خادم، 
رئیس فدراسیون کشتی، پیام تشکرآمیز 
حضرت آیت االله خامنه اي را به مجموعه 
فدراســیون کشــتی ابلاغ کردند. رهبر 
معظــم انقــلاب از زحمات مســئولان 
فدراسیون کشــتی، مربیان و قهرمانان 
تیم ملی در راه کســب عنــوان قهرمانی 
در مســابقات جام جهانی کشتی آزاد در 
کرمانشاه و کسب افتخار براي مردم عزیز 

ایران تشکر نمودند.

آبی پوشــان با توجه به دو بازي پی در 
پی در امارات و عمان ده روز از تهران دور 

خواهند بود.
آبی پوشــان  دیروز، تهران را به مقصد 
دبی ترك کردند تا براي بازي روز دوشنبه  
مقابل الاهلی امارات آماده شوند. با توجه 
به این که دیدار بعدي آبی پوشــان در لیگ 
قهرمانان آسیا با تیم التعاون، نماینده کشور 
عربســتان به میزبانی استقلال است و از 
آنجا که این دیدار در کشــور عمان برگزار 
خواهد شد، آبی پوشان از امارات به تهران 
بازنخواهند گشت و تمرینات  را  همان جا 
دنبال می کنند تا روزي که عازم مســقط 
پایتخت کشور عمان شــوند. استقلال و 

التعاون روز نهم اســفند مــاه با هم دیدار 
می کنند و آبی پوشــان، فرداي آن بازي به 
تهران باز خواهند گشــت. به این ترتیب، 
تیم استقلال ده روز خارج از کشور خواهد 
بود تا بعد از دو بازي مقابل الاهلی امارات و 

التعاون عربستان به تهران بازگردد.

منصوریان جا ماند
علیرضا منصوریان به دلیل مشکلات 
مالیاتی نتوانســت تیمش را در ســفر به 
امــارات همراهی کند. او قرار اســت با 
حل مشــکلش امروز به امارات سفر کند. 
استقلال در هفته نخست لیگ قهرمانان 

آسیا روز دوشنبه مهمان الاهلی است.

تشکر رهبر معظم انقلاب 
از رسول خادم و مجموعه کشتی

ســرمربی تیــم فوتبال پرســپولیس 
پیش از عزیمــت به عمان جهت برگزاري 
نخستین دیدار لیگ قهرمانان آسیا تصریح 
کرد که تیمش در این رقابت ها کار سختی 

در پیش دارد.
درخصــوص  ایوانکوویــچ  برانکــو 
دیدارهــاي پیــش روي سرخپوشــان در 
لیگ قهرمانان آســیا اظهار کــرد: براي 
چهــار تیم ایرانی حاضــر در این رقابت ها 
یک موفقیت اســت کــه بتوانند از حیثیت 
فوتبال ایــران دفاع کنند. همه می خواهند 
بهترین نمایــش را ارائه کنند و باید تلاش 
لازم را داشته باشــند که از همه توان شان 

براي موفقیت استفاده کنند.
برانکو در ادامه بــا بیان این که تیمش 
در ســخت ترین گروه لیگ قهرمانان قرار 
گرفته است، یادآور شد: خوشحالم که تمام 
بازیکنان خود را بــراي بازي با الهلال در 
اختیار داریم. بدون شــک بازي ســختی 
مقابــل الهــلال داریم. این تیــم در حال 
حاضر یکی از بهترین تیم هاي آسیاســت 
که در چند ســال اخیر همــواره از مدعیان 
قهرمانی بوده اســت. الریــان هم بهترین 
تیم قطر اســت. الوحده نیز به همراه العین 
از قدرتمندترین تیم هاي امارات به شــمار 

می آید. با این تفاســیر ما در ســخت ترین 
گروه این رقابت ها قرار گرفته ایم.

سرمربی پرســپولیس درباره این که آیا 
از حریفان تیمش به اندازه کافی شــناخت 
دارد، تصریح کرد: در مورد ضعف حریفانم 
توقع نداشته باشید صحبت کنم. به طور کل 
می گویم که با حریفان بســیار قدري بازي 
داریم، تیم هایی که از بهترین هاي آســیا و 
لیگ کشورشان هستند. وي درباره این که 
گفته می شــود پرســپولیس روي نیمکت 
بازیکنان خوبی در اختیــار ندارد، تصریح 
کرد: بدون تردیــد هر تیمی که می خواهد 
موفق باشــد باید بازیکنــان خوبی را روي 

نیمکت داشته باشد.
برانکو افزود: ما در بازي هاي قبلی خود 
تعدادي از نفرات مان را به دلیل محرومیت 
یا مصدومیــت در اختیار نداشــتیم، اما با 
این وجود توانســتیم تیم قدرتمندي چون 
سپاهان را شکســت دهیم. در این شرایط 
نمی شــود گفت بازیکنان خوبی در اختیار 
نداریــم. من به تمــام بازیکنانــم ایمان 

دارم.

پرسپولیس به مسقط رفت
کاروان 40 نفره پرســپولیس ســاعت 

17و 30 دقیقه دیروز راهی مســقط پایتخت 
عمان شد و دیشــب پس از 135 دقیقه پرواز 
به این شــهر رسید. 19 بازیکن و 21 همراه به 
مسقط تا در شــرایطی نابرابر و غریبانه آماده 
بازي «خانگی» با الهلال عربســتان شوند. 
پرسپولیسی ها بعد از تمرین امروز با اتوبوس 
راهــی فرودگاه بین المللی امام(ره) شــدند و 
به عمان رفتند تا در ورزشــگاهی که حداقل 

12هزار عربســتانی در خــود دارد، از الهلال 
پذیرایی کنند! اخبار رســیده از مسقط حاکی 
است الهلال اصلا در مسقط احساس غربت 
نمی کند، چون در این شــهر تیمی بشــدت 
محبــوب محســوب می شــود. این که چرا 
نماینده ایران در لیگ قهرمانان آســیا باید در 
شهري میزبانی کند که کاملا با آن بیگانه است 
و اتفاقا مهمان در آن میزبان به حساب می آید، 

از هنرهاي فدراسیون فوتبال ایران است.
پرســپولیس بعد از برد 2 بر یک مقابل 
ســپاهان، از نظــر روحی به شــرایط قبل 
بازگشت و هواداران پرشور این تیم امیدوار 
هستند این تیم بتواند نتایج درخشان قبل از 
دربی را در لیگ قهرمانان آســیا تکرار کند. 
براي نماینده فوتبال ایران در حساس ترین 
بازي گــروه چهارم لیگ قهرمانان آســیا 
آرزوي موفقیت داریم. پرسپولیس ایران در 
گــروه چهارم با الریان قطر و الوحده امارات 

همگروه است.

پرسپولیس سمپدوریا
ســاعتی قبــل از پــرواز کاروان 
پرسپولیس به سمت مســقط عمان، از 
پیراهن نماینده ایران در لیگ قهرمانان 
آسیا رونمایی شد. پیراهن پرسپولیس در 
آســیا در دو رنگ سفید و قرمز ارائه شده 
و شــباهت فراوانی به پیراهن سمپدوریا 
دارد. البته برندي که پیراهن پرسپولیس 
را تهیــه می کنــد، همان برند باشــگاه 

سمپدوریاســت و عجیب نیست که این 
دو طرح تا این حد به هم شبیه باشد. 

جدا از شــباهت هاي فراوان این دو 
طرح، سعی شده از نظر کیفیت هم لباس 
آسیایی پرسپولیس به کیفیت برندهاي 
جهانی نزدیک باشد. امیدواریم بازیکنان 
پرسپولیس با نمایشــی عالی از مسابقه 
سه شنبه ســربلند بیرون بیایند و از گروه 

سخت خود صعود کنند.

برانکو: کار سختی در آسیا داریم

تیم نفــت تهران با پیــروزي مقابل 
ماشین ســازي به رده پنجم جدول صعود 
کرد. شــاگردان علی دایی کــه به دلیل 
شــرایط جوي تبریز، براي این برد خارج 
از خانه 24 ســاعت انتظار کشیده بودند با 
ارائه یک بازي برتــر از همان ابتدا نبض 
کار را در اختیار گرفتند و خیلی زود توسط 
محمد قاضی در دقیقه 19 به گل رسیدند. 
قاضی که ســتاره تیمش بود در دقیقه 67
زمینه ساز گل دوم تیمش شد و با پاس خود 
پراهیچ را در موقعیت گلزنی قرار داد تا این 
مدافع همانند هفته هاي قبل براي تیمش 
گلزنی کند. این بــازي با همین 2 گل به 
سود نفت به پایان رسید تا شاگردان علی 
دایی با کسب دومین پیروزي متوالی 32
امتیازي شوند و به رده پنجم جدول صعود 
کنند. ماشین سازي هم با این شکست 13

امتیــازي باقی ماند تا یــک گام دیگر به 
سقوط از لیگ برتر نزدیک تر شود. 

نشست خبري پرحاشیه
خبرنگاران نشست خبري علی دایی 
را در پایــان بازي نفت و ماشین ســازي 
تحریم کردند. ایــن تصمیم به این دلیل 
گرفته شــد که سرمربی نفت تهران پس 
از حاضر شدن در ورزشــگاه یادگار امام 
تبریز براي بررسی وضعیت زمین با یکی 
از خبرنگاران که می خواست از او عکس 
بگیرد، مشــاجره لفظی کرد. به دنبال این 
اتفاق فرهاد کاظمی هم در نشست خبري 
پس از بازي تیمش برابر نفت حاضر نشد. 
ســرمربی ماشین سازي این تصمیم را به 
این دلیل گرفت که خبرنگاران نشســت 

همتاي او را در نفت تحریم کرده بودند.

صعود نفت تهران به رده پنجم  

استقلال، 10 روز در خارج

تور جهانــی 2017 والیبال ســاحلی 
کیش با قهرمانی روســیه به پایان رسید. 
در فینــال دومین دوره رقابت هاي والیبال 
ســاحلی تورجهانــی 2017 کیش دو تیم 
روســیه و لهســتان به مصاف هم رفتند 
کــه این دیدار با برتري 2 بر یک روســیه 
به پایان رســید. روسیه با ترکیب لیامین و 
کرازیلنیکوف به مصاف لهستانی رفت که 
با ترکیب کانتــور و لوزیاك در این دوره از 

رقابت ها حاضر است.
ست اول این دیدار با برتري 21ـ 18 تیم 

لهستانی همراه شــد، اما روس ها ست دوم 
را 21ـ 19 بردند تا کار به ســت سوم بکشد. 
در ســت سوم هم روســیه با نتیجه 15 بر 8 
به برتري رســید تا درنهایت این بازي 2 بر 
یک به نفع روس ها به پایان برسد و این تیم 
قهرمان تورجهانی والیبال ســاحلی کیش 
شود. در دیدار رده بندي نیز دیگر تیم روسی 
متشــکل از استویانوفسکی و یارزوتکین با 
نتیجه 2 بر یک آلمان با ترکیب شومن و تول 
را از پیش رو برداشت و سوم شد. قطر در دوره 

قبل این رقابت ها قهرمان شده بود.

 قهرمانی روسیه در تور جهانی  
والیبال ساحلی کیش

مســئول برگزاري مسابقات سازمان 
لیگ فوتبال ایران اعــلام کرد که دیدار 
معوقه سیاه جامگان و تراکتورسازي روز 

6 اسفند برگزار می شود. 
ســعید فتاحی در مــورد تعویق بازي 
سیاه جامگان و تراکتورسازي در چارچوب 

هفته بیست ودوم لیگ برتر گفت: با توجه 
به ادامه بارش برف و شــرایط نامســاعد 
جوي در مشــهد دیدار دو تیم دیروز هم 
برگزار نشــد.  این بازي لغو شــده ساعت 
14:30 روز جمعــه 6 اســفند ماه 95 در 

ورزشگاه ثامن مشهد برگزار می شود.

تیم فوتبال التعاون عربســتان که از 
رقیبان اســتقلال تهران در مرحله حذفی 
لیگ قهرمانان آسیاست اولین بازي خود 
در این رقابت ها مقابل لکوموتیو ازبکستان 
را رایــگان اعلام کرد. التعاون براي اولین 
بار در تاریخش بــه مرحله گروهی لیگ 

قهرمانان آســیا رســیده و در این راستا 
تبلیغات گسترده اي را در چند روز گذشته 
انجام داده است تا هواداران بیشتري براي 
تشــویق تیم به ورزشگاه بیایند. استقلال 
تهران  در دومین دیدار خود در مســقط (9 

اسفند) میزبان التعاون عربستان است.

التعاون به دنبال جذب تماشاگر  سیاه جامگان ـ تراکتور؛ 6 اسفند
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راز زن خیانتــکار کــه با همدســتی 
خواستگار سابق خود، نقشه قتل شوهرش 
را اجرا کرده بود، در کمتر از 24 ساعت فاش 

شد و متهمان دستگیر شدند.
بــه گزارش جام جم، رســیدگی به این 
پرونده از ســاعت 20 و 30 دقیقه پنجشنبه 
و همزمان با گزارش قتل مردي در بزرگراه 
آزادگان تهران آغاز شد. در این جنایت مرد 
32 ســاله اي به نام مرتضی با شلیک گلوله 

به صورت و پهلویش به قتل رسیده بود.
با حضور تیــم جنایی به سرپرســتی 
قاضی محســن مدیرروستا، بازپرس ویژه 
قتل تهــران در محل جنایــت، برادرزن 
مقتول با اشــاره به اظهارات خواهرش که 
شــاهد جنایت بود، گفت: المیرا در اتوبان 
آزادگان با خودروي 206 در حال تردد بود 
که خودرویش پنچر شــد. او با همسرش 
تماس گرفت و از او براي تعویض لاستیک 
خودرو درخواست کمک کرد و مرتضی نیز 
پــس از20 دقیقه در محل حاضر شــد. در 
زمان تعویض لاستیک خودرو، فردي که 
کلاه کاسکت به سر داشت، به آنها نزدیک 
شــد و براي زورگیري با مرتضی درگیر و با 
سلاح همراه خود شلیک کرد و پس از قتل 

مرتضی متواري شد.
در شرایطی که شــواهد صحنه قتل، 
از وقــوع جنایت در یک زورگیري حکایت 
داشــت، راننده یک خــودروي عبوري به 
ماموران مراجعه کرد و گفت: در حال عبور 
از محل جنایت بودم که متوجه شدم فردي 
روي زمیــن افتاده و نفر دوم نیز با ســلاح 
بالاي ســرش ایستاده است. براي بررسی 
موضوع، با خــودرو دنده عقب گرفته و به 
صحنه نزدیک شدم که در این هنگام فرد 
مسلح متواري شــد. پس از پیاده شدن از 
خودرو، متوجه شــدم شــخصی که روي 
زمین افتاده، به قتل رســیده و زن جوانی 

نیز درخواست کمک می کرد.

تناقض  گویى همسر مقتول
کارآگاهان اداره دهــم پلیس آگاهی 
در ادامــه تحقیقات پلیســی به بررســی 
اظهارات همسر مقتول درباره پنچرشدن 
خودرو پرداختند که مشــخص شد، ادعاي 
او صحت ندارد و هیــچ کدام از چرخ هاي 

خودرو پنچر نشده بود.
کارآگاهان ســپس به تحقیق از همسر 
مقتــول درخصــوص علــت حضورش 

در اتوبــان آزادگان پرداختنــد امــا او بــا 
صحنه ســازي حاضر به ارائه توضیحات به 

کارآگاهان نبود.
تناقض گویی هاي همسر مقتول باعث 

شــد ساعت 3 و 30 دقیقه بامداد جمعه او با 
دستور قضایی بازداشت و به پلیس آگاهی 
منتقل شــود. زن 31 ساله پس از انتقال به 
اداره دهم پلیس آگاهی همچنان اظهارات 

اولیه خود مبنی بر ارتکاب جنایت توســط 
یک زورگیر را مطرح کرد اما ساعت 11 روز 
جمعه خواســتگار سابق خود به نام علیرضا 
را بــه عنوان عامل جنایت معرفی کرد و در 
اعترافاتــش به کارآگاهان گفت: زمانی که 
علیرضا متوجه اختلاف من با همسرم شد، 
تصمیم به کشتن او گرفت و مدعی شد اگر 
من با او همکاري نکنم، به تنهایی مرتضی 
را خواهد کشت. شب جنایت و طبق برنامه، 
بــه اتوبان آزادگان رفتم و به مرتضی زنگ 
زدم و به دروغ گفتم که لاســتیک خودرو 
پنچر شده اســت. مرتضی از من خواست 
تا داخل خودرو نشســته و درها را بســته 
و منتظر او بمانم. بعــد از حدود 20 دقیقه، 
مرتضــی از محل کارش در منطقه قرچک 
ورامین به آنجا رســید و در حالی که قصد 
تعویض لاستیک خودرو را داشت، علیرضا 
از پشت یک تپه خاکی خارج شد و با شلیک 
چنــد گلوله، همســرم را به قتل رســاند و 

فرار کرد.
کارآگاهــان اداره دهــم آگاهــی بــا 
شناســایی محل سکونت علیرضا 36ساله 
در خیابــان 20 متري افســریه، همان روز 
وقــوع جنایت، ایــن فرد را دســتگیر و از 
محل سکونتش یک قبضه سلاح شکاري 

ساچمه زنی ـ که مقتول با آن به قتل رسیده 
بود ـ کشف کردند.

اعتراف به قتل
علیرضا پس از انتقال به اداره ویژه قتل 
و مواجهــه حضوري بــا المیرا به ارتکاب 
جنایــت اعتراف کرد و گفت: 16 ســال 
پیش خواســتگار المیرا بودم اما موفق به 
ازدواج با هم نشدیم. حدود چند ماه پیش 
به صورت اتفاقی یکدیگر را ملاقات کردیم 
و از آن زمــان به بعد دوباره تماس هاي ما 
از ســر گرفته شــد. در این مــدت المیرا 
درخصــوص اختلافاتش با مرتضی برایم 
تعریــف می کرد. به گونــه اي که پس از 
مدتی تصمیم به کشــتن مرتضی گرفتم. 
ظهر روز پنجشــنبه در منطقه نارمک با 
المیرا قرار گذاشتم و به او گفتم که امروز 
باید کار همســرش را تمام کنم و نقشــه 
کشتن مرتضی را برایش توضیح دادم. از 
المیرا خواستم تا به اتوبان آزادگان رفته و 
از آنجــا با مرتضی تماس بگیرد و با طرح 
موضوع پنچر شدن خودرو، براي تعویض 
لاستیک آن از همسرش کمک بخواهد. 
وقتی مرتضی به آنجا آمد، ابتدا در صندوق 
عقب خودرو 206 را باز کرده و مشــغول 
بیرون آوردن لاستیک زاپاس شد که من 
به وي نزدیک شــده و اولین گلوله را به 
پهلویش شلیک کردم. مرتضی در همان 
وضعیت با من درگیر شــده بود که روي 
زمین افتاد و در حالی که بالاي ســرش 
ایســتاده بودم، تفنــگ را روي صورتش 
گذاشــته و گلوله بعدي را شلیک کردم. 
در همین زمان، یک خودروي عبوري به 
صورت دنده عقب به من نزدیک می شــد 
که بســرعت به پشت تپه رفته و از محل 

متواري شدم.
ســرهنگ کارآگاه حمید مکرم، معاون 
مبارزه با جرایم جنایی پلیس آگاهی تهران 
بزرگ، با اعلام ایــن خبر گفت: با اعتراف 
صریــح متهمان به مشــارکت در ارتکاب 
جنایت، قرار بازداشــت موقت از ســوي 
بازپرس پرونده براي متهمان صادر شــد 
و هر دو بــراي تحقیقات تکمیلی در اختیار 
اداره دهم ویژه قتــل پلیس آگاهی تهران 

بزرگ قرار گرفتند.

مـرد نویسـنده سـناریوى خیانت و قتــل نوشـت

علیرضا مدعی است که 20 جلد کتاب نوشته و به خاطر 
عشــقی که به همسر مقتول داشت، قصد تنبیه همسرش را 

داشته که باعث قتل شده است.
چکاره هستی؟. 
نویســنده 20 جلــد کتاب در ارتباط با هنر و نقاشــی : 

هســتم. تئاتر بازي می کنم و کارهاي هنري و نویسندگی 
انجام می دهم. ســفیر صلح هم هســتم. حتی پیش از 

دســتگیري ام در یک فیلم هم بازي کردم و 
به همیــن خاطر کمی از موهایم را رنگ 

کرده بودم.
با مقتول چطور آشناشدي؟. 
با مقتول آشــنا نبودم و حتی : 

اورا ندیده بودم .
پس چرا او را کشتی؟ . 
مقتول، شوهر زنی بود که : 

من دردوره دبیرستان عاشق او 
بودم. من بعد از ســال ها زمانی 
که با عشــق قدیمی ام روبه رو 

شــدم، پی بردم کــه او ازدواج کرده و صاحب پســري دو 
ساله است. اما شــوهرش همیشه او را اذیت می کند. براي 
همین می خواستم شوهرش را گوشمالی بدهم و قصد قتل 

نداشتم. 
 می خواستی با همسر مقتول ازدواج . 

کنی؟
بلــه. در دوره دبیرســتان شــیفته : 

یکدیگر بودیم و حتی می خواستیم با هم 
ازدواج کنیــم که به دلیل مخالفت خانواده اش، 
موفق به این کار نشدیم. من بارها سراغش رفتم 
اما خانواده اش به چشم یک مزاحم به من نگاه 

می کردند. 
ســرانجام هم خانه شان را به تهران آوردند 
و مــن دیگر او را ندیدم اما همیشــه به او فکر 
می کردم. هفت سال پیش ازدواج کردم اما در 
این سال ها چون علاقه آنچنانی به همسرم 
نداشــتم و دل در گرو زنی دیگر داشتم، 
نمی توانستم به این زندگی پایبند 

باشم و همیشه با همسرم اختلاف داشتم. به طور اتفاقی 
بعد از این همه سال با عشق قدیمی ام رو به رو شدم. 

در جریان همین ملاقات ها نقشه قتل را طراحی . 
کردي؟ 

وقتی از مشــکلاتش مطلع شــدم، از او خواســتم از : 
شــوهرش جدا شود. قرار بود من هم از همسرم جدا شوم اما 

او ترسید و به خاطر بچه اش از طلاق منصرف شد.
اگر قصد قتل نداشتی، چرا سلاح تهیه کردي؟ . 
ســلاح را یک ماه پیش در اصفهان به مبلغ دو میلیون : 

و 700 هزارتومان خریدم. فروشــنده به من نگفت که این 
سلاح شکاري آدم می کشد. خیال می کردم این سلاح براي 
شــکار پرندگان بوده و ســاچمه اي است و فقط او را زخمی 

می کند.
همسر مقتول از ماجرا خبر داشت؟ . 
بله. فقط از او خواســتم تا کاري کند که شوهرش سر : 

قرار بیاید. من هم از ســاعاتی قبل در آنجا منتظرشان بودم. 
شاگردم همراهم بود. بعد از قتل با موتور او فرار کردم.

می دانستی مرد زخمی فوت کرده است؟ . 
همان شــب از بیمارســتان پرس وجو کردم و متوجه : 

مرگ او شدم. شوکه شده بودم. باور کنید قصدم قتل نبود.

نمی دانستم قصد 
قتل دارد 

تصور نمی کــرد دیدن عکس عشــق 
قدیمــی در اینســتاگرام، برگــی جدید در 
زندگــی اش رقم می زند و رابطــه پنهانی با 
خواســتگار سابق، مرگ شــوهرش را رقم 

می زند.
چطور با عشق قدیمی ات رو به رو . 

شدي؟ 
دو مــاه پیــش به طــور اتفاقــی در : 

اینستاگرام عکس و شماره او را دیدم. حدود 
18 ســال بود از او خبري نداشــتم. به او پیام 
دادم کــه با من تماس گرفــت و همدیگر را 
ملاقات کردیم. وقتی تلفنی حرف می زدیم، 
متوجه شــدیم هردو ازدواج کرده و زندگی 
درســتی نداریــم. پیشــنهاد ازدواج داد که 

به خاطر پسرم قبول نکردم. 
از شب جنایت بگو؟ . 
من دوره آرایشــگري می روم و آن روز : 

بچــه ام را به مادرم ســپردم و خودم با هدف 
پیدا کــردن یک مــکان اجــاره اي براي 
آرایشــگاه، به شرق تهران رفتم. عصر با من 
تماس گرفت و از من خواســت شــوهرم را 
به بهانه پنچر شدن خودرو به اتوبان بکشانم 
که همین کار را هم کردم. آن شــب او حتی 
با موتورســیکلت پشت سرم در حرکت بود تا 

مطمئن شود من به محل قرار می آیم. 
را .  شوهرت  می خواهد  می دانستی 

بکشد؟ 
نه. او زمانی که متوجه بدرفتاري هاي : 

شوهرم شــد، تصمیم گرفت او را تنبیه کند. 
هدفش فقط ترساندن او بود. فکر نمی کردم 

شوهرم با شلیک گلوله به قتل برسد. 
زمانی که متوجه شدي، چرا شوهرت . 

را نجات ندادي؟ 
باورم نمی شد. شوکه شده بودم. خیال : 

می کردم تیرهاي ســلاح شکاري فقط او را 
مصدوم می کند.

پشیمانى؟. 
نمى خواستم باعث مرگ شوهرم شوم : 

و فکر مى کردم قرار اســت او را تنبیه کنم تا 
رفتارش را تغییر دهد.

می خواستم مرد جوان را تنبیه کنم اما او را کشتم

زنی که متهم است 9 سال پیش دخترناتنی خود را به قتل 
رسانده، در جلسه دادگاه قتل را گردن شوهرش انداخت. این 
در حالی اســت که پسر متهم که شــاهد ماجرا بوده، مادر و 

دایی اش را عامل قتل معرفی کرده است.
بــه گــزارش جام جم، رســیدگی بــه ایــن پرونده از 
15 اردیبهشــت 86 با اطلاع پلیس از وقوع یک فقره مرگ 
مشکوك در خانه اي در شهرري آغاز شد. دختر 16 ساله اي 
که همراه پــدر، برادر، برادر ناتنــی و نامادري اش زندگی 
می کرد، به دلیل خفگی جان خود را از دســت داده و پدرش 
پس از دیدن جســد او، با پلیس تماس گرفته بود. ماموران با 
بررســی صحنه جرم، پسر شش ساله خانواده را در حالی که 
در کمد دیواري مخفی شده و خوابش برده بود، پیدا کردند. 
او پــرده از راز ماجرا برداشــت و گفــت: «در اتاقم بودم که 
دایــی ام به خانه مان آمد. دیدم که او و مادرم به زور خواهرم 
را خفه کردند. من از ترس در کمد مخفی شدم.» برادر دیگر 
مقتول نیز درباره اختلافاتشــان بــا نامادري به کارآگاهان 
گفــت: «امروز ظهر با نامادري ام درگیر شــدم و او با آجر به 
ســرم کوبید. خواهرم ما را از هم جدا کرد و از من خواســت 
به اســتخر بروم. وقتی برگشتم، از دور خودروهاي پلیس را 

دیدم که جلوي خانه مان توقف کرده بودند.»

با ثبت این اظهارات، نامادري و برادرش دســتگیر شدند 
اما هیچ کدام به قتل اعتراف نکردند. با این حال دادســتانی 
براســاس مدارك موجود، نامادري را عامل قتل دانست و 
پرونده اش را براي رســیدگی به شــعبه 10 دادگاه کیفري 
استان تهران به ریاست قاضی محمدباقر قربان زاده فرستاد.

صبح دیروز در ابتداي جلســه رســیدگی، مادر مقتول 
تقاضاي قصــاص کرد و پدر مقتول نیز کــه در ابتدا براي 
تصمیم گیــري فرصت ده روزه خواســته بود، خواســتار 
رســیدگی قانونی و شرعی به ماجرا شــد. سپس نامادري 
45 ســاله در جایگاه قرار گرفت و با انکار دوباره قتل، گفت: 
«شوهرم بداخلاق بود و من چهارمین همسر او بودم. او مرا 

کتک می زد،طوري که سر و صورتم همیشه کبود بود. جرات 
نمی کردم وقتی او در خانه اســت، پایم را بیرون بگذارم. روز 
حادثه برادرم به خانه ما نیامده بود. حدس می زنم همســرم 
دختر خود را کشــته باشد.» برادر متهم نیز که با قرار وثیقه 
آزاد است، خود را بی گناه دانست و گفت: «من نانوا هستم و 
آن روز بــه خانه خواهرم نرفتم. من و خواهرم رابطه عاطفی 
نزدیکی با هم نداشتیم؛ طوري که من 40 روز پس از حادثه 

به خانه اش سر زدم.»
در ادامه دادگاه، پسر متهم که در زمان حادثه شش سال 
داشــت، به عنوان تنها شــاهد قتل، در جایگاه قرار گرفت و 
گفــت: «آن روز دایی ام بــه خانه مان آمده بود.  من در اتاقم 
بودم که صداهایی از اتاق خواهرم بلند شد. دیدم که مادرم، 
پاهاي خواهرم را گرفته است. او و دایی ام سپس یک بالش 
روي صورت خواهرم گذاشتند و فشار دادند. وقتی مرا دیدند، 
ســرم فریاد کشــیدند که اگر بیرون نــروي، تو را هم خفه 
می کنیم. من از ترس، داخل کمد دیواري اتاقم مخفی شدم 
و همانجا خوابم برد. بعد هم پلیس آمد و مرا بیرون آورد.» 

هر دو متهم اما اظهارات شــاهد حادثــه را نپذیرفتند تا 
قضات دادگاه براســاس مدارك موجود وارد شــور شوند تا 

راي نهایی را صادر کنند.

محاکمه نامادري به اتهام قتل دخترخوانده  

سه آدم ربا که با ربودن دختر 5 ساله 
قصــد اخــاذي 93 میلیــون تومانی از 
خانــواده اش را داشــتند، در دام پلیس 

گرفتار شدند.
سردار رضا بنی اســدي فر، فرمانده 
انتظامــی کرمان در تشــریح این خبر 
بــه ایرنا گفــت: در پی تمــاس یکی از 
شــهروندان با سامانه پلیسی 110 مبنی 
بــر وقوع یک فقره آدم ربایی، موضوع به 
صورت ویژه در دســتور کار کارآگاهان 
پلیس قرار گرفت.   مخفیگاه متهمان در 
کمتر از 20 ساعت در شهر «اندوهجرد» 
شناســایی کرد و پــس از آزادي کودك 
ربوده شــده، ســه متهم این پرونده نیز 
دستگیر شدند. آدم ربایان از خانواده متهم 

93 میلیون تومان پول خواسته بودند.

مرد جوان دیروز در جنایتى هولناك 
ســه عضو خانواده اش را در کلاله استان 

گلستان کشت.
بــه گــزارش جــام جم،متهم که 
فارغ التحصیل دانشگاهى در هند است، 
ابتدا پدرش را با ضربه هاى تبر کشــت و 
بعد از آن مــادر و خواهرزاده اش را خفه 
کرد.عامل این جنایت پس از قتل از محل 
گریخت که تحقیقات براى دســتگیرى 
او و کشــف انگیزه اش ادامه دارد.اجساد 
قربانیان در خانه اى کشف شد و بررسى ها 
نشان مى دهد زمان قتل، عصر روز شنبه 

بوده است.

واژگونــی اتوبوس مســافربري در 
آزادراه شــهید شوشــتري مشهد چهار 

کشته و 11 مصدوم برجاي گذاشت.
به گزارش ایرنا، شــهرام طاهرزاده، 
رئیس اداره حــوادث و مدیریت بحران 
دانشــگاه علوم پزشــکی مشهد گفت: 
ساعت 8 و 30 دقیقه شنبه این اتوبوس 
مســافربري که از بیرجند عازم مشهد 
بود، در آزادراه شــهید شوشتري مشهد 
واژگون شــد. چهار نفر از مسافران این 
اتوبوس در صحنه جــان باخته بودند و 
11 نفر به صورت سرپایی درمان شدند.

رهایی دختر 5 ساله  
از دام آدم ربایان

قتل عام خانوادگى  
در کلاله

واژگونی اتوبوس  
با 4کشته 

دو دختر ماساژور که با همدستی دو پسر مورد علاقه شان از مرد جواهرفروشی در تهران 
سرقت کرده بودند، دیروز با انتقال به دادسرا به تشریح ماجراي سرقت پرداختند.

به گزارش جام جم، متهمان که دو دختر و دو پســر جوان هســتند، در نقش ماساژور وارد 
خانه جواهرفروشــی در شــمال تهران شده و اموالی به ارزش 30 میلیون تومان از او سرقت 
کردند. همچنین فیلم ســیاه از او تهیه کردند تا صد ســکه طلا از وي اخاذي کنند که موفق 

نشده و بازداشت شدند.
دیروز اعضاي این باند ســرقت به شعبه پنجم دادسراي ناحیه 34 تهران منتقل شدند و 
از ســوي قاضی علی وســیله ایرد موسی مورد تحقیق قرار گرفتند. دختران جوان به سرقت 
اعتراف و عنوان کردند فقط می خواســتند با این کار مشــکلات مالی شان را حل و با پسران 
مورد علاقه خود ازدواج کنند. در ادامه دو پسري که با آنها همدست بودند نیز گفته هاي دختران 
جوان را تائید کردند و گفتند به دلیل بدهی، نقشه اي را که دختران براي سرقت طراحی کرده 

بودند، به اجرا گذاشته اند. متهمان پس از تحقیقات، با قرار قانونی روانه زندان شدند.

سرقت از مرد جواهرفروش براي تامین هزینه ازدواج

میلاد پسري 27 ســاله و یکی از اعضاي این 
باند اســت که با کمک دختر مــورد علاقه اش و 
دو عضو دیگر باند در این ســرقت شــرکت کرد. 
او باورش نمی شــود به اتهام سرقت و اقدام براي 
اخاذي بازداشــت شده اســت. می گوید در رشته 
مهندسی درس می خواند و یک ترم مانده تا مدرك 
مهندسی اش را بگیرد. خیلی پشیمان است و مدام 
می گویــد اي کاش آن روز به گفته هاي الناز توجه 

نمی کرد.
با الناز چطور آشنا شدي؟. 
بــا او حدود یک ســال و نیــم پیش در یک : 

مهمانی آشنا شــدم. او دو سال پیش براي کار به 
تهران آمده بود. در یک مزون عروس کار می کرد 

و دخل و خرجش همخوانی نداشت.

چطور دست به سرقت زدي؟. 
براي اجراي نقشه مان سلاح قلابی خریدیم. : 

آن شــب که دو دختر جوان به عنوان ماساژور وارد 
خانه طلافروش شــدند، پنج دقیقه بعد من و پسر 
دیگر وارد آنجا شدیم. با تهدید طلافروش، دست 
و پایش را با چســب نواري بستیم و پس از سرقت 
اموال، از او فیلم سیاه گرفتیم تا اخاذي کنیم و پول 

بیشتري به دست آوریم.
همدستانت سابقه دار هستند؟. 
هیچ کدام سابقه نداریم. من ترم آخر مهندسی : 

بــودم. حتی یک شــرکت کوچک قطعه ســازي 
راه اندازي کرده بودم، اما بدهی 20میلیون تومانی 
و پول نزول، زندگی ام را خراب کرد. اشتباه کردیم 

و زندگی مان به تباهی کشیده شد.

می خواستیم ازدواج کنیم
دختر 22 ســاله نســیم نام دارد و از شهرســتان به تهران آمده تا شاید 
بتواند در دانشــگاه درس بخواند و کار پیدا کند، اما رویه زندگی اش تغییر 
کرد و به هیچ کدام از آرزوهایی که در سر داشت، نرسید. حالا هم به اتهام 

سرقت بازداشت شده است.
چطور وارد باند سرقت شدي؟. 
دو سال پیش از شــهرمان براي ادامه تحصیل به تهران آمدم. اول : 

می خواســتم در رشته زبان انگلیســی درس بخوانم و مهاجرت کنم که 
نشــد. بعد گرافیک خواندم. در ترم دوم انصراف داده و پزشکی خواندم. به 
دلیل مشــکلاتم دوباره انصراف داده و در مغازه اي کار کردم. بعد با پســر 
موردعلاقه ام و دو همدســت دیگرمان آشنا شدم. زمانی که حرف سرقت 
پیش آمد، براي بهبود شــرایط زندگی مان و ازدواج، تصمیم به ســرقت و 
اخاذي گرفتیم. زندگی خودمان را به تباهی کشــاندیم. خانواده ام زمانی 
که متوجه شــدند من به اتهام سرقت بازداشت شدم، قید مرا زدند و گفتند 

چنین دختري ندارند. بدبخت شدم و آینده ام تباه شد.

براي تحصیل به تهران آمدم، سارق شدم
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/ طرح روز  مجتبى حیدرپناه - جام جم بارش 

سرانجام با پایان بهمن ماه، پرونده بارش هاي گسترده نیز بسته شد و هفته اي کم بارش همراه با افزایش دما خواهیم داشت.
دیروز: در نیمه شرقی، شمالی، مناطقی از مرکز و مناطقی از جنوب شرق بارش باران و برف ادامه داشت.

امروز: جوي کمابیش پایدار بر کشورمان حاکم شده که پیامد آن افزایش تدریجی دما وآلودگی در شهرهاي بزرگ است.
فردا: باز هم دما افزایش دارد و بر آلودگی شهرهاي بزرگ افزوده خواهد شد.

آینده نگري: تا اواخر چهارشنبه جوي کمابیش پایدار بر کشورمان حاکم خواهد بود.

خوزستان قلب تپنده ایران است. وقتی 
قلب خوب کار کند، سایر اعضا و جوارح بدن 
هم خوب کار می کند. خوزستان؛ این قلب 
تپنده ایران زمین هم در گذشــته نه چندان 
دور و به واسطه برخورداري از ظرفیت هاي 
فراوان، عروس ایــران و مظهر اولین هاي 
کشور بود؛ داشــتن اولین چاه نفت، اولین 
تاسیسات آب و برق و فاضلاب و...، اما پس 
از جنگ تحمیلی و براي دفاع از ایران و مردم 
عزیز کشورمان، خوزستان تمام قد در مقابل 
دشمن ایســتاد و زیرساخت هایش را یکی 
پس از دیگري از دســت داد. البته همه اینها 
درحالی بود که از خدمات رسانی این استان 
به کشــور چه در آن زمــان و چه تا به امروز 
کاسته نشد که نتیجه اش توسعه تدریجی 
کل کشــور در ســال هاي پــس از جنگ 
تحمیلی بود، درحالی که زیرســاخت هاي 
خوزستان همچنان مخروبه باقی ماند و اگر 
توجه اي هم به نوسازي و بهسازي آن شد، 

آن طور که باید، نبود.
از آنجــا که خوزســتان یک اســتان 
ملی اســت که با ثروت و ذخایر زیرزمینی 
فراوانش به کل کشــور خدمات می دهد، 
توجه، نگهــداري و حمایت از آن نیز باید با 
عزم و نگاه ویژه ملی باشد که تاکنون نبوده 
است. به عنوان مثال با آغاز خشکسالی از 10 
تا 12 سال پیش در خوزستان و کاهش آب 
ورودي به اســتان، با بیابان زایی بزرگی در 
این خطه مواجه شدیم. این درحالی بود که 
همزمان شاهد دستکاري زیادي در طبیعت 
اســتان بودیم؛ از تاثیــر جنگ تحمیلی در 
طبیعت و نخیلات و کشاورزي استان گرفته 
تا ساخت ســدهاي متعدد بزرگ و عظیم و 

اجراي طرح هاي توسعه اي مثل نیشکر که 
گرچه منکر فواید این طرح ها براي کشــور 
نیستیم، اما اثرات منفی آن فقط شامل حال 

خوزستان و مردم مظلوم آن شد.
اکنــون و به دنبال هجــوم گردوغبار و 
آلودگی بی ســابقه هواي استان طی هفته 
گذشته، شــاهد توجه ویژه شخص رئیس 
جمهور و دولت درخصوص رفع مشــکل 
آلودگی هواي خوزســتان بودیم. بر همین 
اســاس طی چند روز گذشته و بویژه دیروز 
شــاهد برنامه ریزي و تصمیم گیري هاي 
خوبی براي مقابله با گردوغبار در خوزستان 
بودیم. به دستور اکید رئیس جمهور و معاون 
اول ایشان، تمام امکانات و تجهیزات استان 
در اختیار اســتاندار قــرار می گیرد. از جمله 
برنامه هــاي کوتاه مــدت و میان مدت در 
این زمینه، نهالکاري و مالچ پاشی است که 
نهال هاي مورد نیــاز خریداري و به همراه 

ماشین آلات وارد استان شده است. 
از آنجــا که ما 35 هــزار هکتار مناطق 
فــوق بحرانــی داریم، قرار شــد طی یک 
سال این گســتره نهالکاري و مالچ پاشی 
شــود. همچنین روز گذشــته مصوب شد 
که سیســتم برق رســانی و آب رسانی را 
مقاوم ترکنیم تا درصورت قطع برق شــاهد 

قطع آب نباشیم.
از آنجا که امروز شــاهد توجه و پیگیري 
جدي رئیس جمهور و مســئولان ارشــد 
نظام براي حمایت از خوزســتان هستیم، 
مطمئنیم که برنامه هاي کوتاه مدت اجرایی 
خواهد شــد و البته مــن بجد پیگیر خواهم 
بود که برنامه هــاي میان مدت هم تا انتها 

اجرایی شود.  

غلامرضا شریعتی 
استاندار خوزستان  خوزستان مظلوم را  

دریابید

جعفــر ابراهیمــی متخلص به شــاهد 
از جمله پرکارترین شــاعران و نویسندگان 
ادبیات کودك و نوجوان کشــور اســت. او 
جوایز زیــادي را تاکنون تصاحب کرده و در 
بسیاري از جشنواره ها به عنوان داور شرکت 
کرده اســت. با او دربــاره کودکی خودش و 
نوع تعاملش با فرزندانش گپ و گفتی انجام 

دادیم که در ادامه می خوانید.

نوشتید .  کتاب  همه  این  که  شما 
ارتباطتان با فرزندانتان چطور است؟

روي هــم رفتــه خوب اســت. الان : 
بزرگ شــده اند، اما وقتــی کوچک تر بودند 
ســعی می کردم مثل یک دوســت باشم. 
تمــام آموزش ها را به شــکل خاله بازي به 
آنها یــاد می دادم. با یک چــادر کوچک در 
بالکن خانه اي درســت کرده بــودم. آنجا با 
هــم صحبت می کردیم. چاي و شــکلات 
می خوردیــم. لابه لایش بــراي آنها قصه 
می گفتــم و پیام هاي آموزشــی می دادم. 

بزرگ تــر کــه شــدند جدي تــر صحبت 
می کردم. به هر حال چهار تا بچه دارم و غالبا 

با آنها حرف می زنم.
الان چقدر برایشان وقت می گذارید؟. 
الان بــزرگ شــدند، بیشــتر براي : 

نوه هایم وقت می گذارم. یک روز نبینمشان 
دلتنگ می شوم. گاهی حتی شلوغ می کنند 
و مزاحــم کار مــن می شــوند. آدم با بچه 

خودش تکلیفش مشخص تر است. اما نوه 
هم شیرین تر است هم آدم نمی تواند جدیت 
برخورد بچه هایش را به خرج دهد. اما باز هم 
با آنها صحبت می کنم. شــش نوه دارم که 
ششمی چند ماهه است. جمعشان می کنم 
و برایشــان قصه می خوانم. معمولا نوه ها 
پدربزرگ ها را دوســت دارند، اما اینها مرا 
خیلی دوســت دارند. حالا نمی دانم محبت 

دارند یا این که من زبان بچه ها را بلدم.
بچه ها .  براي  نوشتن  به  کجا  از 

روي آوردید؟ اصلا چطور شد که نویسنده 

کودك و نوجوان شدید؟
وقتــی از روســتا بــه تهــران آمدم : 

11 ســالم بود. دو سال اول دور از مادر بودم. 
بــا پدرم و عمویم در تهــران بودیم و درس 
می خوانــدم. بعد مادرم و خواهر و برادرم هم 
آمدند و تهرانی شدیم. این دو سال شبی نبود 
که بدون مادرم و فضاهاي روســتا بخوابم. 
حتی اندیشه ها و خیالبافی ها به خواب هایم 
راه می یافــت. وجــب به وجب روســتا در 
ذهنم بود. نوعی حس نوســتالژیک داشتم. 
این یکی از عواملی بــود که وقتی خیلی به 
کودکی ام فکــر می کردم علاقه مند بودم از 
آن دوران بنویسم. ضمن این که من کودکی 
خوبی داشــتم و در فضــاي قدیمی بزرگ 
شــدم. در فضایی بزرگ شدم که شاعرپرور 
و نویســنده پرور بود. همان موقع کتاب زیاد 
می خوانــدم. حس کردم می توانم شــعر و 
داستان بگویم. به من می گفتند زبان ساده اي 
داري. می گفتند می توانی براي کودکان کار 
کنی. آن موقع این قدر نویســنده و شــاعر 
نداشتیم. کسی هم نبود ما را آموزش دهد. اما 
تلقی این بود که زبانم ساده و سهل و ممتنع 
است. در همان بچگی چیزهایی می نوشتم. 
کتاب هفته هم در دهه 40 خیلی کمکم کرد 

براي نوشتن. با علاقه می خواندم.
فراغت .  اوقات  روزها  این  حالا 

خودتان را چطور می گذرانید؟
بیشــتر وقتــم را با کتــاب خواندن : 

می گذرانم. خیلی کتاب می خوانم. ســوژه 
خاصی هم ندارم. بیشتر رمان و کتاب هاي 

فلسفی هم می خوانم.
ورزش هم می کنید؟. 
جوان تــر که بــودم بیشــتر ورزش : 

می کــردم. الان در حد نرمش و پیاده روي 
است.
چقدر اهل توجه به سلامتی خودتان . 

هستید؟
در این زمینه هــم خیلی تنبلم و هم : 

وسوســه ذاتی دارم که از دکتر می ترسم. تا 
مجبور نشوم دکتر نمی روم.

اهل شبکه هاي اجتماعی هستید؟. 
تا حدودي بله، نــه به آن صورت که : 

دیگران هستند. در گروه ها نیستم و بیشتر 
ارتباطات فردي دارم.

کافه  میرداماد گفت وگو با جعفر ابراهیمی (شاهد) نویسنده و شاعر 
با فرزندانم خاله بازي می کردم

مشــتاق اصفهانی: میرسیدعلی 
اصفهانی (1171ـ1101ق) متخلص 
بــه مشــتاق، ادیــب و شــاعر عهد 
نادرشــاه افشار و از ســادات حسینی 
اصفهان اســت. افزون بــر آگاهی از 
فنون شــعر و ادب در علــوم معقول 
و منقول رایج زمان خود نیز دســتی 
داشت. از بنیانگذاران سبک بازگشت
 ادبــی بــود. از آثار اوســت: دیوان 

مشتاق اصفهانی.
عباسقلی سپهر کاشــانی: میرزا 
عباســقلی خان ملقب به مشیر افخم 
(1340ـ1268ق)  دوم  ســپهر  و 
مــورخ، ادیــب، شــاعر و مترجــم 
ایرانی اســت. در 19 ســالگی منشی 
وزارت خارجــه شــد. از اوســت: 
شبســتان انــدرز ناصــري، تاریخ 
مظفري، خلاصه تاج الماثر، مشکوه 
الادب، رساله وقایع، محمودالتواریخ، 

طراز المذهب.

مشاهیر ایرانى

قیمت سکه و ارز
سکه و طلا

تغییرنسبت قیمت
به دیروز

11/710/000ریالسکه تمام بهار آزادي (طرح جدید)
6/410/000 ریالنیم  سکه
3/430/000ریالربع سکه

2/160/000 ریالسکه یک گرمی
1/149/480 ریالیک گرم طلاي 18 عیار

1235/60دلاراونس جهانى طلا
ارز

32/390 ریالدلار (نرخ بانک مرکزى)
38/020 ریالدلار(بازار غیررسمى)

34/382 ریالیورو (نرخ بانک مرکزى)
41/140 ریالیورو (بازار غیررسمى)

بورس
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در اولین ســال اجراي برجام، 622 
تن انواع سس براي چاشنی مواد غذایی 
وارد کشور شده اســت؛ ضمن آن که از 
واردات آبگوشت هم نباید براحتی عبور 

کرد.
به گزارش مشــرق، براســاس آمار 
گمــرك، کشــورهاي اســپانیا، هلند، 
آلمان، تایلنــد، ایتالیــا، ترکیه، عمان، 
مجارســتان، مالزي، آفریقاي جنوبی و 
امارات، کشــورهاي صادرکننده سس 
بــه ایران در ده ماهه ســال 95 بوده اند. 

ارزش ســس هاي وارداتی به کشور در 
سال جاري حدود 22 میلیارد ریال اعلام 

شده است.
هلند، آلمان، تایلند و ایتالیا به ترتیب 
بیشترین حجم صادرات سس را به ایران 

به خود اختصاص داده اند.
یک آمــار جالب توجه دیگر، واردات 
یک محموله 27 تنی سوپ و آبگوشت و 
فرآورده هاي مربوط به آنها به کشورمان 
از مقصــد مالــزي بــوده  و ارزش آن 

577 میلیون ریال اعلام شده است.

واردات آبگوشت و سوپ به کشور! 

یک بازار حراج اشــیاي تاریخی در 
مریلند، تلفنی متعلق به رهبر نازي ها را 

به حراج می گذارد.
به گزارش مشــرق، تلفن شخصی 
پیشــواي نازي ها، آدولف هیتلر که از آن 
براي صدور اوامــر مرگبارش در جنگ 
جهانی اســتفاده می کرد، در تعطیلات 
آخــر هفته آمریــکا به حراج گذاشــته 

می شود.
 ایــن تلفن در اصل از نوع «باکلیت» 
به رنگ مشکی بوده است که با قرمز سیر 
رنگ شده و نام هیتلر بر آن حک شده بود. 
این قطعه تاریخی پس از شکست آلمان 
در ســال 1945 در پناهــگاه زیرزمینی 
رهبر نازي پیدا شــد. «بازار حراج هاي 
تاریخی الکساندر هاوس» قیمت آن را 
حدود 200 تا 300 هزار دلار تخمین زده 
است. این شــرکت که در مریلند است، 
روز یکشنبه بیش از هزار قطعه تاریخی 
از جملــه این تلفن قدیمی زیمنس را که 
صلیب شکسته نازي بر آن نقش بسته به 

حراج خواهد گذاشت. الکساندر هاوس 
این تلفن را ویران کننده ترین سلاح تمام 
تاریخ معرفی کرده، زیرا میلیون ها نفر به 
وسیله آن به کام مرگ فرستاده شده اند.

حراج تلفن ویرانگر هیتلر در جنگ جهانی 

محققان ســعی دارند با اســتفاده از 
دســتگاه تولید پشــمک، ارگان هاي 

مصنوعی بسازند.
 به گزارش مهر و به نقل از سی.ان.ان، 
محققان دانشــگاه واندربیلت در آمریکا 
براي ساخت عروق شعریه در اندام هاي 
مصنوعی از دســتگاه تولید پشــمک 

استفاده می کنند.
عروق شــعریه مویرگ هاي نازك 
خونی هستند که بافت ها و اعضاي بدن 
انســان را تشــکیل می دهند و قطر آنها 

یک دهم موي انسان است.
بــر همیــن اســاس، محققــان با 
دســتگاه تولیــد پشــمک تارهایــی 
می ســازند کــه انــدازه و شــکل آنها 
شــبیه عروق شــعریه انســان است. 
ســپس با این عروق قالب هایی ساخته 
می شود و سلول هاي انســانی را به آن 

تزریق می کنند.
دانشــمندان امیدوارند با این روش 
بتوانند کبد، کلیه و اســتخوان هاي بدن 

انسان را بسازند. 

ساخت اعضاي بدن با پشمک 

 (voucher یا bon) «ُواژه بیگانه «بن
از اصطلاحاتی است که امروزه در عرصه 
اقتصادي و بازرگانی به کار می رود.با توجه 
به کاربرد روزافزون این واژه، فرهنگستان 
زبان و ادب فارســی کوشــیده اســت از 
رهگذر تصویب برابــر نهاد خوش آهنگ 
و دلنشــین «بهابرگ»، معادل بومی شده 
این اصطــلاح را در زبان فارســی رواج 
دهد.بهابــرگ، کمک غیرنقــدي براي 
دریافت کالاست که دولت آن را به صورت 
برگه هاي چاپی در اختیار کارکنان خود یا 
 (bon) دیگران قرار می دهد. اصل واژة بن
فرانســوي اســت و از این زبان وارد زبان 
فارسی شده اســت. از میان معادل هایی 
همچون «پتــه، پته بها، کالابرگ، برگینه 

و بهابــرگ» که بــراي ایــن واژه وجود 
داشــت یا مطرح شده بود، معادل بهابرگ 
در شــوراي واژه گزینی پذیرفته شد که از 
طریق فرآیند ترکیب دو اسم ساخته شده 
اســت. به این ترتیب، هویت دســتوري 
بهابرگ نیز اسم اســت. گفتنی است که 
این واژه پیشینه اي در زبان فارسی ندارد و 
از این رو واژه نوساخته محسوب می شود. 
بهابــرگ در ترکیباتی همچون «بهابرگ 
کارمنــدي» یــا «بهابــرگ کارگري» 
می توانــد بر احتی بــه کار رود. با توجه به 
ساخت دستوري و ویژگی هایی آوایی این 
اصطلاح، به نظر می رســد که «بهابرگ» 
بخت بلندي براي رواج در میان اهل زبان 

داشته باشد.

شبنم مجیديواژه نامه
پژوهشگر گروه واژه  گزینی فرهنگستان

بهابرگ به جاي بن

یک عکس، یک متن
برف یک متري در رشت

در آخریــن روز بهمن ماه، برف ســنگینی در اســتان گیلان 
بویــژه رشــت بارید کــه ارتفاع آن بیــن 55 تا 95 ســانتی متر 

گزارش شده است.

آبشار آتش

پدیده طبیعی آبشــار آتش که در دو هفته نخست ماه فوریه در 
پارك ملی یوسه میته در کالیفرنیا اتفاق می افتد، ناشی از تابش نور 
خورشــید در حال غروب است. تصویري که از این پدیده طبیعی 

به نظر می رسد، همچون جاري شدن مواد مذاب است.

در میان راکی
عکــس زیبایــی که 
می بینید مربوط اســت به 
پارك ملی یوهو در رشته 
کوه راکــی کانادا. زلالی 
آب هــاي میان درخت ها 

چشم نواز است.

تلف شدن دام ها

این هم عکس تلخی از تلف شدن دام ها در شهرستان بردسیر 
استان کرمان. علت تلف شدن دام ها سیلاب بود.

در اعماق آب ها

این عکس جزو برندگان مســابقه عکاسی زیر آب سال 2017 
است. در تصویر یک فوك را در حال گاز زدن ستاره دریایى می بینید.

تخت جمشید در آب
بارش باران در اســتان فارس ضمن ایجاد خساراتی در برخی 
روســتاهاي این اســتان، تصاویر زیبایی مانند ایــن تصویررا از 

تخت جمشید به نمایش گذاشته است.

نگاه
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